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Séance plénière Plenumvergadering 
 

du 

 

JEUDI 1 JUIN 2023 

 
Après-midi 

 
______ 

 

 

van 

 

DONDERDAG 1 JUNI 2023 

 
Namiddag 

 
______ 

 
 
La séance est ouverte à 14 h 20 et présidée par Mme Eliane Tillieux, présidente. 
De vergadering wordt geopend om 14.20 uur en voorgezeten door mevrouw Eliane Tillieux, voorzitster. 
 
La présidente: La séance est ouverte. 
De vergadering is geopend. 
 
Une série de communications et de décisions doivent être portées à la connaissance de la Chambre. Elles 
seront reprises sur le site web de la Chambre et insérées dans le compte rendu intégral de cette séance ou 
son annexe. 
Een reeks mededelingen en besluiten moeten ter kennis gebracht worden van de Kamer. U kan deze terug-
vinden op de webstek van de Kamer en in het integraal verslag van deze vergadering of in de bijlage ervan. 
 
Ministre du gouvernement fédéral présent lors de l'ouverture de la séance: 
Aanwezig bij de opening van de vergadering is de minister van de federale regering: 
Pierre-Yves Dermagne. 
 

01 Ordre du jour 

01 Agenda 

 
Conformément à l’avis de la Conférence des présidents du 31 mai 2023, vous avez reçu un ordre du jour 
modifié pour la séance d'aujourd'hui. 
Overeenkomstig het advies van de Conferentie van voorzitters van 31 mei 2023 heeft u een gewijzigde 
agenda voor de vergadering van vandaag ontvangen. 
 
Y a-t-il une observation à ce sujet? (Non) 
Zijn er dienaangaande opmerkingen? (Nee) 
 
En conséquence, l'ordre du jour est adopté. 
Bijgevolg is de agenda aangenomen. 
 

Questions 

Vragen 

 

02 Questions jointes de 

- Chanelle Bonaventure à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "La situation chez Del-
haize" (55003555P) 
- Sophie Rohonyi à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "Le conflit social chez Del-
haize" (55003554P) 
- Anja Vanrobaeys à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "La situation chez Delhaize" 
(55003573P) 
- Gaby Colebunders à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "La manifestation du 
22 mai" (55003577P) 

02 Samengevoegde vragen van 

- Chanelle Bonaventure aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "De toestand bij 
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Delhaize" (55003555P) 
- Sophie Rohonyi aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "Het sociaal conflict bij 
Delhaize" (55003554P) 
- Anja Vanrobaeys aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "De situatie bij Delhaize" 
(55003573P) 
- Gaby Colebunders aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "De betoging op 22 mei" 
(55003577P) 
 

02.01  Chanelle Bonaventure (PS): Monsieur le ministre, cela fait 

maintenant presque trois mois, trois mois de conflit social, trois mois 
d'une lutte déterminée des Delhaiziennes et Delhaiziens, trois mois de 
mépris et d'attaques de la part de la direction. Des actions en justice 
pour interdire les piquets, des huissiers, des astreintes, la police… Tout 
est déployé pour casser les grèves, accabler les grévistes, enliser la 
situation et arriver enfin à leur but: se débarrasser du coût des travail-
leurs. 
 
Cela fait presque trois mois que des milliers de salariés résistent mais 
vivent aussi dans l'angoisse: leurs salaires seront-ils les mêmes dans 
un an? Qu'en sera-t-il de leurs horaires de travail? Y aura-t-il encore 
une délégation syndicale dans leur entreprise? Cette situation est non 
seulement dramatique, mais aussi symptomatique de l'attitude toujours 
plus agressive des multinationales, qui traitent leurs travailleuses et 
leurs travailleurs comme des marchandises. Elle fait partie d'une stra-
tégie claire et nette pour déforcer les représentations des travailleurs 
et la défense collective de leurs droits. 
 
Cette situation doit servir de signal d'alarme. Licenciements collectifs, 
restructurations, transferts d'entreprises, autant de difficultés que les 
travailleuses et travailleurs affrontent parce que les grands patrons 
n'ont plus aucun scrupule à détourner la loi. Hier, Makro ou Mestdagh, 
aujourd'hui Delhaize. Et demain? Depuis des années, notre législation 
sociale est attaquée, contournée ou dévoyée. Il y a trop de failles dans 
lesquelles les grands groupes s'engouffrent pour tirer toujours plus de 
profit. 
 
Monsieur le ministre, nous ne pouvons plus tolérer une telle situation. 
Au vu des défaillances de notre législation, quelles mesures comptez-
vous prendre pour protéger les travailleuses et les travailleurs et corri-
ger cette situation? 
 

02.01  Chanelle Bonaventure 

(PS): De werknemers van Delhaize 
verzetten zich al drie maanden te-
gen de aanvallen van de directie, 
die rechtszaken aanspant om de 
staking te breken en uiteindelijk 
niet meer voor de kosten van de 
werknemers te moeten instaan. 
 
Al drie maanden lang vrezen deze 
werknemers voor hun toekomstige 
arbeidsvoorwaarden en voor het 
voortbestaan van hun vakbondsaf-
vaardiging. Het is duidelijk hoezeer 
de multinationals het personeel als 
koopwaar beschouwen, om op die 
manier de vakbonden te verzwak-
ken en de collectieve verdediging 
van de sociale rechten te ondergra-
ven. 
 
Dit is een alarmsignaal. Al jaren-
lang gaat men op zoek naar de 
achterpoortjes in onze sociale wet-
geving en de grote groepen maken 
gretig gebruik van die tekortkomin-
gen om meer winst te kunnen boe-
ken. 
 
Welke maatregelen zult u nemen 
om de werknemers te beschermen 
en deze onvolmaakte wetgeving bij 
te sturen?  
 

02.02  Sophie Rohonyi (DéFI): Monsieur le ministre, comme on le 

sait, la concertation sociale est dans notre ADN. Mais alors que le con-
flit oppose Delhaize aux syndicats depuis maintenant près de trois 
mois, cette concertation est au point mort. En effet, mis à part le conseil 
d'entreprise extraordinaire qui a été fixé au 26 juin prochain, et malgré 
votre nomination – il faut bien le dire – tardive du conciliateur social, 
plus aucune réunion n'est prévue. Ceci renforce les craintes des tra-
vailleurs et des travailleuses pour leur avenir, craintes qu'ils ne peuvent 
même plus exprimer puisque les piquets de grève sont interdits par 
des ordonnances judiciaires qui sont renouvelées de mois en mois. Si 
on ajoute à cela la fouille à l'entrée du conseil d'entreprise ou encore 
l'interdiction de se rendre aux toilettes des magasins en cas de grève, 
force est de constater que toutes les conditions sont réunies pour em-
pêcher le dialogue social ou, en tout cas, un dialogue social de qualité.  
 

02.02  Sophie Rohonyi (DéFI): 

Sociaal overleg zit in ons DNA, 
maar in het sociale conflict bij Del-
haize is het in een impasse ge-
raakt. 
 
Met uitzondering van de buitenge-
wone ondernemingsraad op 26 juni 
en de aanstelling – waarvoor u uw 
tijd nam – van een sociaal bemid-
delaar is er niets gepland. Dat en 
de rechterlijke uitspraken die sta-
kersposten verbieden, versterken 
de vrees van de werknemers voor 
hun toekomst. Alles staat dan ook 
een goede sociale dialoog in de 



CRIV 55 PLEN 245 01/06/2023  

 

CHAMBRE-5E SESSION DE LA 55E LÉGISLATURE 2022 2023 KAMER-5E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

3 

Monsieur le ministre, vous avez toujours dit être du côté des travail-
leurs. Vous avez toujours dit être solidaire avec ces derniers. Or, au-
jourd'hui, ils se sentent abandonnés. Contrairement à ce qui a été fait 
pour Renault à Vilvorde ou encore pour Caterpillar à Gosselies, vous 
avez agi trop tard et trop peu. Pourtant, dès l'annonce de cette franchi-
sation, vous aviez promis, ici même en séance plénière, que vous alliez 
demander à la direction de Delhaize des garanties pour les travailleurs 
concernant le maintien de leur emploi ainsi que de leurs conditions de 
travail et de rémunération.  
 
Monsieur le ministre, qu'en est-il aujourd'hui? Le conciliateur social que 
vous avez nommé est-il encore en capacité d'apaiser les tensions 
entre les deux parties? Où en est votre fameux projet de loi visant à 
modifier la loi Renault dont vous parlez depuis plus de deux ans main-
tenant? Cette modification bénéficiera-t-elle aux travailleurs de Del-
haize? Enfin, quelles mesures allez-vous prendre pour garantir le droit 
fondamental de grève?  
 

weg. 
 
Ondanks uw verzoeken om garan-
ties te krijgen over het behoud van 
banen en van loon- en arbeids-
voorwaarden, onderneemt u weinig 
actie en de werknemers voelen 
zich in de steek gelaten. 
 
Kan de sociaal bemiddelaar de ge-
moederen tussen de twee partijen 
nog tot bedaren brengen? Hoe 
staat het met uw wetsontwerp tot 
wijziging van de wet-Renault? Zul-
len de werknemers van Delhaize 
daar baat bij hebben? Hoe zult u 
ten slotte het stakingsrecht waar-
borgen? 
 

02.03  Anja Vanrobaeys (Vooruit): Mevrouw de voorzitster, mijnheer 

de minister, collega’s, al drie maanden staat het leven van het perso-
neel van Delhaize op zijn kop en nog altijd is er geen oplossing. Ik was 
aanwezig op de nationale betoging van 22 mei, waarop we met meer 
dan 20.000 deelnemers onze stem lieten horen. Het gaat immers over 
meer dan de 9.000 werknemers van Delhaize alleen. Een kassierster 
van een Delhaizefiliaal in Aalst vertelde me dat haar collega’s er niet 
meer in geloven en dat niemand naar hen omkijkt. Door het uitdelen 
van flyers aan klanten voor de winkel riskeren ze zware boetes. Ze 
vraagt zich af wie haar eigenlijk nog beschermt. 
 
Zonder een sterke overheid winnen de multinationals en verliezen wij 
allemaal. Zonder een sterke overheid verliezen gewone werkende 
mensen. Dat is net waarom Vooruit steeds heeft gestreden voor een 
brede aanpak voor het volledige personeel in de retailsector, omdat we 
daar het verschil kunnen maken. We moeten nu de achterpoortjes in 
de wetgeving sluiten, opdat multinationals hun personeel niet goed-
koop kunnen dumpen.  
 
Intussen speelt het moederbedrijf, Ahold, het spel zeer hard. De volle-
dige sector staat onder druk. Carrefour en Colruyt voelen die valse 
concurrentie. Winkeldirecteurs en -personeel worden tegen elkaar op-
gezet. Ook de kleine zelfstandigen worden buitenspel gezet, aange-
zien Ahold steeds meer gebruikmaakt van buitenlandse toeleveran-
ciers. 
 
Mijnheer de minister, waar blijft uw plan van aanpak? Wat is uw ant-
woord aan al die wanhopige winkelmedewerkers? Voor Vooruit is het 
helder: wij blijven strijden voor die mensen. Strijdt u met ons mee? 
 

02.03  Anja Vanrobaeys (Vooruit): 

Depuis déjà trois mois, la vie des 
membres du personnel de Del-
haize est complètement chambou-
lée. Il n'y a toujours pas de solution. 
Le 22 mai, plus de 20 000 per-
sonnes ont fait entendre leur voix 
lors d'une manifestation nationale. 
Le problème ne se limite pas à Del-
haize. Les travailleurs se deman-
dent qui les protège encore. Sans 
pouvoirs publics forts, les multina-
tionales sont gagnantes, tandis 
que les simples citoyens trinquent. 
C'est la raison pour laquelle Vooruit 
défend une approche large pour 
l'ensemble du secteur du com-
merce de détail. Il faut supprimer 
les échappatoires dans la loi afin 
d'empêcher les multinationales de 
se débarrasser de leur personnel à 
moindres frais. Ahold la joue dure. 
Tout le secteur est sous pression. 
Le ministre se battra-t-il à nos cô-
tés pour défendre tous les ven-
deurs? Où en est le plan d'action? 
 

02.04  Gaby Colebunders (PVDA-PTB): Mevrouw de voorzitster, 

mijnheer de minister, collega’s, met 25.000 manifestanten, niet alleen 
uit de supermarktsector maar uit alle sectoren, zoals de metaal-, de 
chemie- en de bouwsector, vanuit het hele land, stonden wij op 22 mei 
hier, in de straten van Brussel, om onze steun te betuigen aan de man-
nen en vrouwen van Delhaize. Dat was pas solidariteit. 
 
Wij kwamen vooral op straat voor het recht op collectieve actie, want 
dat staat de jongste tijd op de helling in ons Belgenlandje. Dat hebben 

02.04 Gaby Colebunders (PVDA-

PTB): Le 22 mai, 25 000 per-
sonnes sont descendues dans la 
rue, provenant non seulement du 
secteur des supermarchés, mais 
aussi des secteurs de la métallur-
gie, de la chimie, de la construction 
et bien d'autres encore. Elles sont 
surtout descendues dans la rue 
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we de afgelopen weken gezien in het dossier betreffende Delhaize met 
de fouillering van délégués voor zij aan de ondernemingsraad deelne-
men, met hun aanhouding, met de inzet van het waterkanon en met 
deurwaarders à volonté; het duurt maar voort. Al die acties zijn gericht 
tegen mensen die op een waardige, rustige manier opkomen voor 
waardige jobs en deftige lonen. 
 
Het is nog niet genoeg, want wat doet uw regering om die mensen te 
steunen? Uw regering legt een wetsontwerp voor, een repressief wets-
ontwerp om actievoerders een demonstratieverbod te kunnen opleg-
gen, en dat nog wel met de verantwoording – hou u vast – om justitie 
menselijker te maken. Leg me eens uit wat daar menselijk aan is. Col-
lectieve acties worden nog sterker aan banden gelegd. Mensen die op-
komen voor hun rechten worden gecriminaliseerd. 
 
Mijnheer de minister, de betoging was gericht tegen uw regering. Mi-
nister Van Quickenborne heeft hier, in het Parlement, al een stap terug 
moeten zetten, want hij heeft over de wettekst nog niet laten stemmen. 
Dat is echter niet genoeg. 
 
Mijnheer de minister, ik heb maar één vraag. Zult u eindelijk luisteren 
naar die 25.000 mensen die op straat zijn gekomen, met een duidelijk 
signaal om het wetsontwerp volledig van tafel te vegen? 
 

pour défendre le droit à l'action col-
lective, parce que ce droit est me-
nacé. Chez Delhaize, les délégués 
syndicaux sont fouillés avant les 
réunions du conseil d'entreprise, 
des huissiers sont envoyés aux  
actions de grève et le canon à eau 
est prêt à être utilisé contre les per-
sonnes qui manifestent pacifique-
ment pour des emplois dignes. 
 
Pendant ce temps, le gouverne-
ment dépose une loi répressive vi-
sant à interdire aux militants de 
manifester, soi-disant pour "huma-
niser la justice". Qu'y a-t-il d'hu-
main à restreindre davantage les 
actions collectives? La manifesta-
tion était dirigée contre le gouver-
nement. Le ministre Van Quicken-
borne a déjà fait un pas en arrière, 
la loi n’a pas encore été soumise 
au vote. Le gouvernement aban-
donnera-t-il la loi? 
 

02.05  Pierre-Yves Dermagne, ministre: Mesdames et messieurs les 

députés, je vous remercie pour vos questions évidemment pertinentes 
qui portent sur une situation socialement douloureuse et qui reste 
d’une actualité brûlante même si, pour l’instant, le feu semble seule-
ment couver.  
 
Monsieur Colebunders, plusieurs milliers de travailleuses et de travail-
leurs ont arpenté les rues de Bruxelles, le 22 mai dernier, pour dénon-
cer à la fois des situations de dumping social inacceptable et pour ma-
nifester également contre des menaces pesant sur l’exercice du droit 
de grève. Bien entendu, ces voix méritent d’être entendues par toutes 
celles et ceux qui refusent de voir le profit sans limite placé au-dessus 
des valeurs fondamentales de notre société, au-dessus de nos stan-
dards de droit du travail et de droit social. Ces voix, je les écoute. Je 
les écoutais attentivement avant cette manifestation du 22 mai et je 
continuerai à le faire après. 
 

02.05 Minister Pierre-Yves Der-

magne: Duizenden werknemers 
zijn in Brussel op straat gekomen 
om gevallen van sociale dumping 
aan te klagen en te protesteren te-
gen de ondermijning van het sta-
kingsrecht. 
 
We moeten naar hun grieven luis-
teren, als we willen verhinderen dat 
het arbeidsrecht en het sociaal 
recht het onderspit moeten delven 
voor tomeloos winstbejag. 
 

Wat het lopend sociaal overleg bij Delhaize betreft, de sociaal bemid-
delaar is van bij het begin zeer nauw betrokken bij elke stap in het pro-
ces. De laatste ondernemingsraad heeft inderdaad nog niet tot een ak-
koord geleid tussen de partijen, maar een volgende vergadering, waar 
het plan van de directie opnieuw op de agenda staat, is gepland voor 
eind deze maand. 
 
Intussen heeft het gemeenschappelijk vakbondsfront een verzoenings-
aanvraag ingediend bij de sociaal bemiddelaar. Het verzoeningsbu-
reau heeft akte genomen van de wil van de directie van Delhaize om 
hieraan mee te werken. In overleg met alle betrokken partijen wordt 
naar een datum gezocht op zeer korte termijn. Ik hoop dat dit de par-
tijen de gelegenheid zal bieden om eindelijk grondig en diepgaand te 
spreken over de oplossingen die nodig zijn om het conflict te stoppen. 
 
Ik breng graag in herinnering dat onderhandelen meer is dan louter zijn 

Le conciliateur social est associé 
étroitement à chaque étape du dia-
logue social chez Delhaize. Le plan 
de la direction a été réinscrit à 
l'ordre du jour de la prochaine réu-
nion du comité d'entreprise, qui se 
tiendra à la fin de ce mois. Le front 
commun syndical a introduit une 
demande de conciliation auprès du 
conciliateur social, et la direction 
de Delhaize est disposée à y colla-
borer. Une concertation est prévue 
à court terme. Dans ce cadre, nous 
espérons que les deux parties 
pourront discuter de manière ap-
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visie op de feiten weergeven. Men moet ook luisteren. 
 

profondie des solutions néces-
saires pour mettre fin au conflit. 
Négocier ne doit pas se limiter à 
défendre son propre point de vue; 
il faut également écouter le point 
de vue de l’autre. 
 

Madame Rohonyi, vous avez évoqué le fait que mon intervention dans 
ce dossier aurait été tardive. Je rappelle que, depuis le départ, dès les 
premières heures, j'étais en contact avec les deux bancs des interlo-
cuteurs sociaux, à la fois avec la direction et le front commun syndical, 
et les contact ont continué et perduré. Jamais, à ce moment-là, je n'ai 
reçu de demande de désignation d'un conciliateur social. Je l'ai fait à 
l'issue des trois réunions infructueuses du conseil d'entreprise extraor-
dinaire, telles qu'elles étaient prévues au départ. C'était une occasion 
de dialoguer, une occasion de négocier. Mais, je le répète, le concilia-
teur social, qui a effectivement été désigné à l'issue de ces trois con-
seils d'entreprise infructueux, était déjà en contact étroit avec les diffé-
rentes parties, s'agissant, comme vous le savez, du président de la 
commission paritaire de la grande distribution. C'est dès lors quelqu'un 
qui connaît le secteur et les interlocuteurs autour de la table et qui est 
particulièrement impliqué dans ce processus. 
 
Lors de la dernière commission des Affaires sociales, j'ai effective-
ment, comme je l'avais déjà fait préalablement ici, au sein de cette 
séance plénière, annoncé le dépôt, la présentation d'un paquet de me-
sures concrètes de nature à apporter des réponses aux imperfections 
réglementaires qui s'étaient cristallisées à l'occasion de l'annonce de 
la franchisation chez Delhaize. Mais ces imperfections, ces failles dans 
la législation préexistaient au cas Delhaize, comme on a notamment 
pu le voir dans le cas de la cession de Makro ou encore de Blokker. 
 
Compte tenu de ces précédents qui, je pense, confirment – et nous en 
sommes en grande majorité convaincus – la nécessité d'agir, de corri-
ger cette loi et de la compléter, j'ai fait parvenir ces dernières heures 
aux partenaires sociaux au sein du Conseil National du Travail un pro-
jet de texte législatif visant à réformer plusieurs aspects des réglemen-
tations en matière de licenciement collectif et de transfert d'entreprise. 
En cas de licenciement collectif, ces mesures viseront à lutter contre 
les abus, à protéger l'emploi ainsi que le droit fondamental à l'informa-
tion et à la consultation des travailleurs et des travailleuses. 
 
Ces mesures le feront tout d'abord en élargissant le champ d'applica-
tion de la procédure Renault, avec une augmentation de la période de 
référence de 60 à 120 jours, en assurant également une meilleure 
prise en compte de l'impact des licenciements collectifs sur les sous-
traitants et en rendant obligatoire l'adoption d'un plan social prévoyant 
des mesures de réintégration sur le marché de l'emploi des travailleurs 
affectés par un licenciement collectif. Ces propositions avaient d'ores 
et déjà été mises sur la table des partenaires sociaux par mes prédé-
cesseurs. 
 
J'ai complété ces propositions par une série d'autres éléments qui vi-
sent notamment les situations de transfert conventionnel d'entreprise 
traditionnellement réglementées par la CCT 32bis. Dans ce cadre, il 
est prévu tout d'abord d'établir une obligation supplémentaire d'infor-
mation du cessionnaire vis-à-vis des travailleuses et des travailleurs 

Ik stond vanaf het begin in contact 
met de sociale partners, maar  
ontving geen verzoek met betrek-
king tot de aanstelling van een so-
ciaal bemiddelaar. Na drie vruchte-
loze buitengewone vergaderingen 
van de ondernemingsraad werd 
dat verzoek gedaan. De aange-
stelde bemiddelaar stond al in con-
tact met de betrokkenen, aange-
zien het de voorzitter van het pari-
tair comité van de supermarkten 
betreft. Hij kent de sector en zet 
zich 100 % in. 
 
Ik heb maatregelen aangekondigd 
om de tekortkomingen in de regel-
geving die na de aankondiging van 
het franchiseplan van Delhaize aan 
het licht kwamen, te verhelpen. Die 
tekortkomingen bestonden al, zo-
als we gezien hebben bij het Ma-
kro- en het Blokkerdossier. Ik heb 
de sociale partners een ontwerp-
tekst bezorgd die ertoe strekt pun-
ten van de regelgeving inzake col-
lectief ontslag en overgang van on-
derneming te herzien om wantoe-
standen te voorkomen en de werk-
gelegenheid en de informatie- en 
raadplegingsrechten van werkne-
mers te beschermen. 
 
Het is de bedoeling om het toepas-
singsgebied van de procedure-Re-
nault uit te breiden door de referen-
tieperiode te verlengen, door er-
voor te zorgen dat er meer reke-
ning gehouden wordt met de gevol-
gen van het collectief ontslag op de 
onderaannemers en door de ver-
plichting in te voeren om een soci-
aal plan op te stellen dat voorziet in 
maatregelen voor de re-integratie 
op de arbeidsmarkt. Ik heb die 
voorstellen aangevuld met andere 
maatregelen, die meer bepaald be-
trekking hebben op de overgang 
van onderneming krachtens over-
eenkomst. Er wordt voorzien in een 
bijkomende informatieverplichting 
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qu'il compte reprendre afin de clarifier les éléments relatifs à leurs ho-
raires de travail, leurs conditions de travail et aux rémunérations. 
 
Si ces informations ne sont pas complètes, ne sont pas transmises ou 
si elles sont fausses, il y aurait des sanctions à la clef. Deuxièmement, 
il est prévu d'instaurer une solidarité temporaire entre l'employeur cé-
dant vis-à-vis des dettes dues aux travailleurs suite au transfert. 
 
C'est clairement une réponse à ce que nous avons vécu avec les tra-
vailleuses et travailleurs de chez Makro qui ont dû faire appel au fonds 
de fermeture des entreprises pour n'obtenir malheureusement qu'une 
indemnisation forfaitaire et plafonnée qui ne les a pas indemnisés à 
hauteur de ce qui leur aurait été normalement dû. 
 
Une série de réponses, de corrections et d'approfondissements sont 
soumis maintenant aux partenaires sociaux au sein du Conseil Natio-
nal du Travail. 
 

voor de overnemer ten aanzien van 
de werknemers die hij van plan is 
over te nemen.  
 
We willen ook een hoofdelijkheid 
van de vervreemder ten opzichte 
van de op het tijdstip van de over-
gang bestaande schulden (met 
name aan de werknemers ver-
schuldigde bedragen) invoeren. 
Dat is een antwoord op de situatie 
die we gekend hebben bij Makro, 
waar de werknemers een beroep 
hebben moeten doen op het Fonds 
tot vergoeding van de in geval van 
Sluiting van Ondernemingen ont-
slagen werknemers om een ver-
goeding te krijgen die uiteindelijk 
forfaitair, geplafonneerd en ontoe-
reikend was.  
 

02.06  Chanelle Bonaventure (PS): Monsieur le ministre, j’entends 

que vous avez pris vos responsabilités et posé des actes. Les travail-
leuses et les travailleurs avaient besoin d’un signal clair, qui redonne 
des perspectives; votre réponse en est un. 
 
C’est toute la société qui avait besoin de ce signal. Les directions d’en-
treprise aussi doivent l’entendre. Le monde ne leur appartient pas. 
Sans leurs travailleurs, que sont-elles? Qui réassortit les rayons? Qui 
tient les caisses? Qui transporte les palettes de marchandises? 
 
Le respect de la négociation collective n’est pas une option. C’est la 
condition de la paix sociale. Les grandes multinationales ne peuvent 
pas faire de leur vision un modèle de société. 
 
Monsieur le ministre, nous serons jusqu’au bout avec les travailleurs 
et les travailleuses pour défendre un monde où le travail est reconnu 
pour sa valeur et où celles et ceux qui travaillent sont respectés. 
 

02.06  Chanelle Bonaventure 

(PS): De werknemers en de hele 
samenleving hadden nood aan dat 
duidelijke signaal van uwentwege 
en dat mag bij de bedrijven niet in 
dovemansoren vallen; de wereld is 
niet van hen en ze zijn niets zonder 
hun personeel. De eerbiediging 
van de collectieve onderhandelin-
gen is geen optie maar wel de voor-
waarde voor sociale vrede. 
 

02.07  Sophie Rohonyi (DéFI): Monsieur le ministre, je vous remercie 

pour votre réponse.  
 
Tout d’abord, pour ce qui concerne votre action passée, vous vous dé-
fendez d’avoir agi tardivement, avec notamment la nomination de ce 
conciliateur social. Force est de constater que, oui, vous avez attendu 
la demande expresse de la direction de Delhaize pour nommer ce con-
ciliateur social, alors que vous auriez très bien pu le faire d’initiative. 
Vous l’aviez encore dit en commission à l’époque. 
 
Ensuite, sur votre action future, vous nous annoncez un projet de loi 
qui visera enfin à étendre la procédure Renault. Bien évidemment, je 
m’en réjouis, mais je me pose des questions pour le futur. Notamment, 
allez-vous être soutenu par vos partenaires de la majorité? Ce sera 
tout l’enjeu. L’autre enjeu sera de voir si cette procédure Renault 
pourra s’appliquer aux travailleurs de Delhaize qui, aujourd'hui, ne sa-
vent pas à quelle sauce ils seront mangés. 
 

02.07  Sophie Rohonyi (DéFI): U 

betwist dat u laattijdig in actie ge-
komen bent, maar voor de benoe-
ming van een sociaal bemiddelaar 
hebt u op het uitdrukkelijke verzoek 
van de directie van Delhaize ge-
wacht, terwijl u dat op eigen initia-
tief had kunnen doen. Ik ben blij dat 
u de procedure-Renault wilt verlen-
gen, maar ik vraag me af of de part-
ners van de meerderheid u daarbij 
zullen steunen en of die procedure 
ook voor de werknemers van Del-
haize van toepassing zal zijn.  
 

02.08  Anja Vanrobaeys (Vooruit): Mijnheer de minister, het is goed 02.08  Anja Vanrobaeys (Vooruit): 
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dat u een plan van aanpak hebt, maar zo’n plan is slechts één ding. De 
uitvoering ervan is uiteraard essentieel. We moeten echt wel aan de 
slag gaan. Delhaize is maar het topje van de ijsberg, de hele sector 
staat onder druk. De concurrenten kijken naar u om te weten wat wel 
en niet kan. Ze kijken ook wel naar hun tegenstanders. We hebben dus 
nood aan heldere en duidelijke regels. Bedrijven die het spel eerlijk 
spelen, moeten daarvoor beloond worden. Werknemers die daar wer-
ken moeten eerlijke arbeidsvoorwaarden hebben en beschermd wor-
den. Dat is voor Vooruit essentieel. 
 
Mijnheer de minister, u hebt uw keuze gemaakt, maar het is ook tijd 
dat de andere partijen in dit halfrond een keuze maken. Waar kiezen 
jullie voor? Kiezen jullie voor multinationals die de gaten in de  
wetgeving opzoeken of voor gewone werkende mensen? Vooruit heeft 
allang zijn keuze gemaakt. 
 

Il est positif qu'un plan d'approche 
ait été échafaudé, mais l'essentiel 
réside dans l'exécution de ce plan. 
C'est l'ensemble du secteur qui est 
sous pression. Les concurrents de 
Delhaize tentent de savoir ce qu'il 
est possible et ce qu'il n'est pas 
possible de faire. Nous avons be-
soin de règles claires, qui récom-
pensent les entreprises honnêtes 
et protègent les travailleurs. Tous 
les partis doivent à présent opérer 
un choix. Se rangent-ils du côté 
des multinationales, qui recher-
chent les failles que présente la lé-
gislation, ou des travailleurs? 
Vooruit a déjà fait ce choix depuis 
longtemps. 
 

02.09  Gaby Colebunders (PVDA-PTB): Mijnheer de minister, maak 

ons niets wijs. U hebt niet geantwoord op de enige vraag die ik heb 
gesteld. U bent er professioneel omheen gefietst. De wet die volgende 
week voorligt, is gewoon een sluipende aanval op ons stakingsrecht. 
U werkt hier gewoon mee aan het monddood maken van het midden-
veld en de vakbonden. Zal dit het bilan zijn van deze vivaldiregering? 
Van de liberalen weten we dat zij de vakbonden willen aanpakken. Wilt 
u herinnerd worden als deel van een vivaldiregering die sociale actie 
criminaliseerde? Eén ding moet duidelijk zijn: syndicalisten zijn geen 
terroristen. 
 

02.09 Gaby Colebunders (PVDA-

PTB): La loi qui sera examinée la 
semaine prochaine constitue une 
attaque insidieuse contre le droit 
de grève. Le ministre veut-il faire 
partie d'un gouvernement qui crimi-
nalise l'action sociale? Les syndi-
calistes ne sont pas des terroristes! 
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

03 Questions jointes de 

- Catherine Fonck à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "Le refus d'assureurs de 
prendre en charge les frais d'hospitalisation après une tentative de suicide" (55003569P) 
- Laurence Zanchetta à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "Le refus d'assureurs de 
prendre en charge les frais d'hospitalisation après une tentative de suicide" (55003575P) 

03 Samengevoegde vragen van 

- Catherine Fonck aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "De weigering van verze-
keraars om de ziekenhuiskosten na een zelfmoordpoging te vergoeden" (55003569P) 
- Laurence Zanchetta aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "De weigering van 
verzekeraars om de ziekenhuiskosten na een zelfmoordpoging te vergoeden" (55003575P) 
 

03.01  Catherine Fonck (Les Engagés): Monsieur le ministre, en lisant 

ce matin dans les pages de L'Avenir l'appel du papa d'une jeune fille 
de 15 ans qui dénonce le refus d'une assurance hospitalisation mutua-
liste de rembourser les frais d'hospitalisation suite à une tentative de 
suicide, et parce qu'il s'agit d'une tentative de suicide, j'étais profondé-
ment choquée. C'est une véritable double peine pour cette jeune fille 
et pour ses parents. Après le choc de la tentative de suicide, on impose 
le choc de la facture aux parents et même une forme de culpabilisation 
supplémentaire à cette jeune fille suite aux conséquences financières 
de son acte. 
 
Les compagnies d'assurance refusent d'intervenir parce que leurs po-
lices excluent la couverture d'actes intentionnels. Les assurances con-

03.01  Catherine Fonck (Les En-

gagés): Een vader klaagt aan dat 
zijn verzekeringsmaatschappij wei-
gert om de ziekenhuiskosten van 
zijn dochter te vergoeden nadat het 
meisje een zelfmoordpoging on-
dernomen had. De ouders moeten 
hierdoor een tweede traumatise-
rende ervaring verwerken en het 
tienermeisje wordt in zekere zin 
met een schuldgevoel opgezadeld. 
De verzekeringsmaatschappijen 
weigeren elke vergoeding omdat in 
hun polissen de verzekering van 
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sidèrent donc que les tentatives de suicide, y compris celles des mi-
neurs, constituent des actes intentionnels. C'est comme si ces actes 
étaient délibérés, choisis! C'est choquant! C'est choquant mais c'est 
aussi incompréhensible. C'est d'ailleurs nier tout ce que la science 
nous enseigne sur la santé mentale! 
 
Monsieur le ministre, il faut d'urgence mettre fin à ces exclusions! 
 
Vous avez déjà été interrogé il y a un an par notre collègue Els Van 
Hoof et vous aviez alors évoqué la réalisation d'une étude par le KCE. 
Il y a trois mois, vous avez annoncé en discuter avec le ministre de la 
Santé. 
 
Monsieur le ministre, où en est-on? Qu'attend-on? Comment peut-on 
encore en 2023 accepter que la santé mentale ne soit pas considérée 
comme un problème de santé et uniquement de santé? 
 
Une proposition de loi de Mme Van Hoof est sur la table de la 
Chambre. Elle permettrait de répondre à cette question en excluant 
l'exclusion des tentatives de suicide des assurances hospitalisation. Y 
êtes-vous favorable? Pour moi, c'est une évidence! 
 

opzettelijke daden uitgesloten 
wordt. Zij beschouwen de zelf-
moordpoging van een minderjarige 
als een opzettelijke daad en leggen 
daarmee alle inzichten van de we-
tenschap en de geneeskunde op 
het vlak van de geestelijke gezond-
heid naast zich neer.   
 
Toen mevrouw Van Hoof u een jaar 
geleden hierover een vraag stelde, 
zei u dat er een studie door het Fe-
deraal Kenniscentrum voor de Ge-
zondheidszorg (KCE) uitgevoerd 
moest worden. Drie maanden  
geleden kondigde u aan dat u de 
kwestie besprak met de minister 
van Gezondheid. Wat is de stand 
van zaken? 
 
Hoe kan men nog aanvaarden dat 
geestelijke gezondheidsproblemen 
niet enkel en alleen als gezond-
heidsproblemen beschouwd wor-
den? In een wetsvoorstel van me-
vrouw Van Hoof wordt er gevraagd 
om paal en perk te stellen aan de 
uitsluiting van zelfmoordpogingen 
in hospitalisatieverzekeringspolis-
sen. Steunt u dat voorstel?  
 

03.02  Laurence Zanchetta (PS): Monsieur le ministre, Juan est le 

papa d'une adolescente de 15 ans. Il l'élève seul. Un jour, c'est le 
drame. Sa fille tente de mettre fin à ses jours, en proie à un mal-être 
qu'elle n'arrive pas à apaiser, comme de nombreux jeunes de son âge 
aujourd'hui. Elle passe alors neuf jours à l'hôpital de la Citadelle où 
tous les soins nécessaires lui sont prodigués: des traitements médica-
menteux mais aussi des soins psychologiques. Une prise en charge 
globale qui devra se poursuivre pendant de longs mois après sa sortie 
de l'hôpital.  
 
Une épreuve évidemment douloureuse pour ce père et sa fille, qui sera 
suivie d'une seconde peine: la facture de l'hôpital. Le papa fait appel à 
son assurance hospitalisation pour être remboursé des frais que 
l'INAMI ne prend pas directement à sa charge. Et là, c'est l'incompré-
hension car il s'entend dire qu'il devra débourser cette somme lui-
même parce que le suicide fait partie des clauses d'exclusion de son 
contrat. 
 
Comment comprendre cela, alors que le gouvernement a pris des me-
sures importantes pour lutter contre l'exclusion en matière d'assu-
rances? Comment admettre ce fait à l'heure où on a enfin pris cons-
cience que la santé mentale doit être mise sur le même pied que la 
santé physique, en y investissant les moyens nécessaires? Comment 
admettre aujourd'hui que les assurances fassent encore subir cette 
double peine aux familles?  
 
Monsieur le ministre, êtes-vous d'accord avec moi pour dire que des 

03.02  Laurence Zanchetta (PS): 

Na een zelfmoordpoging wordt een 
meisje van vijftien negen dagen 
lang opgenomen in het hôpital de 
la Citadelle, waar ze alle nodige 
zorg krijgt, een omvattende behan-
deling die ook maanden na haar 
ontslag uit het ziekenhuis moet 
doorlopen. Na die beproeving ver-
neemt de vader van het meisje dat 
hij de factuur zelf zal moeten beta-
len, want zelfmoord valt onder een 
beding van uitsluiting van dekking 
in zijn verzekeringscontract. 
 
Hoe kunnen we dat aanvaarden, 
nu we ons ervan bewust geworden 
zijn dat geestelijke en fysieke ge-
zondheid op gelijke voet be-
schouwd moeten worden? Is het 
niet hoog tijd dat er wetten ge-
maakt worden om te beletten dat 
verzekeraars dergelijke schanda-
lige uitsluitingsbedingen hanteren? 
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mesures législatives sont nécessaires pour empêcher les assureurs de 
pratiquer des exclusions aussi choquantes? 
 

03.03  Pierre-Yves Dermagne, ministre: Mesdames les députées, je 

vous remercie pour cette question importante, traitant d'un sujet de 
santé mentale et, donc, de santé publique. Cette question de société 
entraîne des conséquences terribles, aussi bien d'un point de vue in-
dividuel que collectif. En tant que représentants politiques au sein de 
cette Assemblée, nous devons considérer ce problème comme un en-
jeu collectif, et pas seulement individuel. 
 
En ce domaine, les assureurs doivent assumer leurs responsabilités 
sociétales, comme en d'autres circonstances. Or certains d'entre eux 
n'en tiennent pas compte – et ce, sur deux plans. Tout d'abord, ils de-
mandent le versement de primes plus élevées, voire refusent l'accès 
de citoyens ayant malheureusement tenté de se suicider – en raison 
de troubles psychiques – à certaines couvertures. Ensuite, de nom-
breux assureurs refusent de couvrir les frais d'hospitalisation en cours 
de contrat, en invoquant la clause d'exclusion de l'assurance hospita-
lisation. Vous avez, du reste, évoqué un cas rapporté par la presse 
aujourd'hui. 
 
S'agissant du premier point, j'avais pu répondre à plusieurs questions, 
notamment à celle de la députée Van Hoof, en séance plénière et en 
commission.    
 
Plus généralement, en ce qui concerne les affections psychiques et la 
question du droit à l'oubli, j'ai consulté le ministre Vandenbroucke et le 
Centre Fédéral d'Expertise des Soins de Santé (KCE). Malheureuse-
ment, les maladies mentales ne font pas partie du programme d'études 
actuel de ce dernier, notamment en raison du manque de données dis-
ponibles. Comme vous le savez, les sujets d'étude du KCE ont été dé-
terminés à la suite d'un appel lancé en décembre 2020 et d'une éva-
luation par un jury, destinée à retenir les thèmes les plus pertinents. 
Ainsi, après son étude sur le diabète de type 1, le KCE devrait se pen-
cher sur le cancer de la thyroïde, le mélanome de type 1 et/ou le VIH. 
Cela étant, comme vous le savez également, pour la suite, un nouvel 
appel à propositions devrait être organisé au plus tôt en 2024. À ce 
moment, les affections psychiques pourraient à nouveau être considé-
rées dans son programme d'études.   
 
Pour ce qui est du refus des compagnies d'assurance de couvrir les 
frais d'hospitalisation en cours de contrat dans le cas d'une tentative 
de suicide, ce problème ne m'avait jusque-là pas encore été relaté 
mais, effectivement, sur la base du cas qui a fait l'objet d'une couver-
ture médiatique aujourd'hui, je pense que l'on doit rappeler aux com-
pagnies d'assurance qu'elles ont un rôle sociétal à jouer. 
 
J'entends également soumettre ce point à l'avis de la Commission des 
assurances – où, comme vous le savez, siègent à la fois des représen-
tants des consommateurs et des représentants des compagnies 
d'assurance – afin de pouvoir en clarifier les tenants et aboutissants, 
et ce avant de lancer une éventuelle initiative réglementaire et/ou légi-
slative. 
 
Je souhaite aussi soumettre la question de l'opportunité d'interdire la 
prise en compte d'une tentative de suicide dans la décision de couver-
ture et du prix de l'assurance. En effet, même si le risque est peut-être 

03.03 Minister Pierre-Yves Der-

magne: Deze geestelijkegezond-
heidskwestie is een collectieve uit-
daging en valt onder Volksgezond-
heid. De verzekeraars moeten hun 
maatschappelijke verantwoorde-
lijkheid opnemen. Sommigen ver-
hogen echter hun premies of wei-
geren personen die een zelfmoord-
poging ondernamen, of ze dekken 
ondanks een lopende polis de zie-
kenhuiskosten na een zelfmoord-
poging niet. Ik heb tijdens de ple-
naire vergadering en in de commis-
sie al vragen over dat onderwerp 
beantwoord, meer bepaald vragen 
van mevrouw Van Hoof. 
 
Geestesziekten maken geen deel 
uit van het huidige studiepro-
gramma van het KCE, voorname-
lijk omdat er onvoldoende gege-
vens beschikbaar zijn. De studie-
onderwerpen van het KCE werden 
vastgelegd op basis van de voor-
stellen die na de in december 2020 
gelanceerde oproep ingediend en 
door een jury beoordeeld werden. 
Bij de nieuwe oproep tot het indie-
nen van voorstellen zouden psychi-
sche aandoeningen in overweging 
kunnen genomen worden. 
 
De weigering van verzekerings-
maatschappijen om de ziekenhuis-
kosten na een zelfmoordpoging te 
vergoeden, is een probleem dat me 
nog niet gemeld werd. Men moet 
de verzekeraars op hun maat-
schappelijke rol wijzen. Ik zal dat 
punt aan de Commissie voor Ver-
zekeringen voorleggen, voordat ik 
eventueel een regelgevend initia-
tief neem. Ik zal ook een verbod op 
tafel leggen om een zelfmoordpo-
ging in aanmerking te nemen bij de 
beslissing over de dekking en de 
verzekeringspremie. 
 
We moeten dit probleem de ko-
mende maanden regelen.  
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plus élevé pour une personne qui aurait d'ores et déjà tenté d'attenter 
à ses jours, je pense – tout comme vous – qu'on ne peut pas infliger 
de double peine, tant à la personne elle-même qu'à son entourage. 
 
C'est donc une problématique que nous devons régler dans les pro-
chains mois. 
 

03.04  Catherine Fonck (Les Engagés): Monsieur le ministre, j’en-

tends bien vos propos et je vous remercie pour votre réponse. En 
même temps, soyons un peu honnêtes! On ne va pas attendre une 
étude qui ne pourra démontrer autre chose que la conclusion qui suit: 
la santé mentale est une question de santé et uniquement de santé, et 
doit donc être considérée comme telle. Discuter avec les assurances, 
leur demander d’assumer leur rôle sociétal, etc., ce sont beaucoup de 
mots mais ce n’est pas ainsi que les choses vont réellement changer. 
Oui, je pense que nous devons légiférer et légiférer sans tarder pour 
exclure ces exclusions des tentatives de suicide ou des suicides des 
assurances hospitalisation. Cela ne représente d’ailleurs aucun coût 
pour le budget de l’État. En outre, du côté des assurances, faut-il rap-
peler ici qu’elles ont aussi déjà bénéficié de toute une série de mesures 
favorables ces dernières années. Imposons l’évidence! La santé men-
tale est une question de santé publique (…) 
 

03.04  Catherine Fonck (Les En-

gagés): We zullen niet wachten op 
een studie die onvermijdelijk zal 
aantonen dat geestelijke gezond-
heid louter een kwestie is van ge-
zondheid. De verzekeringsmaat-
schappijen vragen om hun maat-
schappelijke rol op te nemen zal 
geen zoden aan de dijk brengen. 
Er moet wetgevend opgetreden 
worden opdat een zelfmoordpo-
ging niet langer een criterium zou 
zijn om iemand uit te sluiten van 
een hospitalisatieverzekering. Dat 
kost de overheid niets, en de ver-
zekeringsmaatschappijen hebben 
de voorbije jaren tal van steun-
maatregelen genoten. 
 

03.05  Laurence Zanchetta (PS): Monsieur le ministre, il est difficile 

de comprendre qu’aujourd’hui encore, quand vous vous rendez chez 
l’assureur pour conclure un contrat, il vous interroge pour savoir si vous 
avez une psychose ou si vous avez déjà fait une tentative de suicide 
par le passé. Il est très difficile de comprendre qu’aujourd’hui encore, 
des assureurs refusent de prendre en charge des prestations de soins 
qui résultent d’une tentative de suicide. J’entends que vous allez saisir 
la Commission des assurances et je m’en réjouis. Il est temps, en effet, 
de combler un vide juridique. Quelles que soient les motivations qui ont 
amené la personne à l’hôpital, l’INAMI prend en charge ses frais de 
santé. Il devrait en être de même pour l’assurance s’agissant des pres-
tations résultant d’un suicide ou d’une tentative de suicide. 
 

03.05  Laurence Zanchetta (PS): 

Het is moeilijk te vatten dat verze-
keraars vandaag nog steeds vra-
gen naar iemands psychische pro-
blemen alvorens ze een polis af-
sluiten en dat ze weigeren zorgkos-
ten na een zelfmoordpoging te ver-
goeden. Het RIZIV neemt die kos-
ten ten laste, en verzekeringsmaat-
schappijen moeten dat ook doen. 
Ik ben blij dat u deze kwestie aan-
hangig maakt bij de Commissie 
voor Verzekeringen, want dit juridi-
sche vacuüm moet weggewerkt 
worden. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

04 Samengevoegde vragen van 

- Wouter Vermeersch aan Vincent Van Peteghem (VEM Financiën, Coördinatie fraudebestrijding en Na-
tionale Loterij) over "De verdere belastingverhoging op de gasfactuur" (55003559P) 
- Sofie Merckx aan Vincent Van Peteghem (VEM Financiën, Coördinatie fraudebestrijding en Nationale 
Loterij) over "De verhoging van de accijnzen op gas" (55003564P) 

04 Questions jointes de 

- Wouter Vermeersch à Vincent Van Peteghem (VPM Finances, Coordination lutte contre la fraude et 
Loterie Nationale) sur "Une nouvelle augmentation des taxes sur la facture de gaz" (55003559P) 
- Sofie Merckx à Vincent Van Peteghem (VPM Finances, Coordination lutte contre la fraude et Loterie 
Nationale) sur "L'augmentation des accises sur le gaz" (55003564P) 
 

04.01  Wouter Vermeersch (VB): Mevrouw de voorzitster, mijnheer 04.01  Wouter Vermeersch (VB): 

Lors de la discussion du projet de 
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de minister, toen het wetsontwerp tot hervorming van de energiefac-
tuur werd besproken, waarschuwde het Vlaams Belang voor de impact 
op onze gasfactuur. Niet alleen werden op 1 april van dit jaar de ac-
cijnzen, de belastingen op gas opgetrokken – een platte belastingver-
hoging dus –, tussen de plooien van dezelfde wet werd ook een cli-
quetsysteem geïnstalleerd.  
 
Wij kennen dat perverse systeem van aan de benzinepomp. Op slui-
pende wijze worden de belastingen op diesel en benzine zo verhoogd. 
U hebt een gelijkaardig systeem in stelling gebracht met betrekking tot 
gas. Wanneer de gasprijs daalt, krijgt de burger die prijsdaling niet vol-
ledig doorgerekend, want dan stijgen de accijnzen, de belastingen op 
gas.  
 
De waarschuwingen van het Vlaams Belang in de commissie werden 
steeds afgewimpeld door u en de meerderheidspartijen. Nu lezen wij 
echter in het verslag van het Rekenhof, dat dinsdag werd voorgesteld 
in de commissie: “De kans bestaat zelfs dat het accijnstarief van gas 
in het vierde kwartaal verhoogd zal worden. In dat geval voorziet de 
regelgeving in een verhoging van de accijns voor het verbruik boven 
het basisverbruik.” Bovendien stelt het Rekenhof dat “ingevolge de Eu-
ropese btw-richtlijn het verbruik van aardgas vanaf 2030 niet meer kan 
genieten van een verlaagd btw-tarief”.  
 
Mijnheer de minister, wat is de impact op de begroting van de ge-
schetste accijnsverhoging voor de winter 2023-2024? Met andere 
woorden, hoeveel geld wilt u nog extra halen uit de zakken van de 
mensen die zich verwarmen met gas?  
 
Kunt u bevestigen dat de btw op gas tegen 2030 opnieuw zal stijgen 
naar 21 %? Met andere woorden, is de beloofde permanent verworven 
btw-verlaging op gas een politieke leugen?  
 

loi visant à réformer la facture 
d'énergie, le Vlaams Belang avait 
déjà attiré l'attention sur l'impact 
sur notre facture de gaz. Non seu-
lement les accises sur le gaz ont 
été revues à la hausse le 1er avril 
2023 mais un système de cliquets 
par lequel les diminutions de prix 
ne sont pas répercutées entière-
ment sur le citoyen a été instauré. 
La Cour des comptes estime qu'il 
est possible que les accises sur le 
gaz soient de nouveau revues à la 
hausse au quatrième trimestre 
pour la partie qui excède la con-
sommation de base. La Cour fait 
par ailleurs remarquer qu'à partir 
de 2030, l'Europe n'autorisera plus 
le recours au taux de TVA réduit. 
La promesse d'une diminution per-
manente de la TVA constitue-t-elle 
dès lors un mensonge politique? 
Quel sera l'impact sur le budget 
pour l'hiver 2023-2024, en d'autres 
termes, combien d'argent supplé-
mentaire allez-vous prélever dans 
la poche de nos concitoyens? 
 

04.02  Sofie Merckx (PVDA-PTB): Mijnheer de minister, sinds 1 april 

bedraagt de btw op onze energiefactuur 6 %, maar hebt u de accijnzen 
verhoogd. Hoewel de energieprijzen globaal dalen, voelen de mensen 
dat minder op hun factuur. U passeert namelijk langs de kassa via extra 
belastingen ten belope van 557 miljoen euro. 
 
Op 1 juli zullen nog 500.000 gezinnen een schok krijgen bij het zien 
van hun energiefactuur. Zij zullen immers allemaal het sociaal tarief 
verliezen. We spreken hier opnieuw over 600 miljoen euro uitgaven 
minder voor u, maar meer voor de mensen. Hun factuur zal immers 
met ongeveer 1.000 euro per jaar stijgen. 
 
Daarenboven vernemen we deze week van het Rekenhof dat u in de 
wet rond de accijnsverhoging een mechanisme hebt geschreven dat u 
toelaat om de accijnzen nogmaals te verhogen als de huidige prijzen 
op hetzelfde niveau blijven of dalen. U doet dus de prijs driemaal stij-
gen: op 1 april door de accijnzen, op 1 juli door de mensen het sociaal 
tarief te doen verliezen en mogelijk nog een derde keer vanaf juli door 
extra accijnzen. 
 
We lezen ook dat u dat kunt doen, maar niet moet doen. U moet im-
mers in het Staatsblad schrijven dat u dat mechanisme effectief zult 
activeren. Mijn vraag aan u is dus of u de accijnzen op 1 juli nogmaals 
zult verhogen. 
 

04.02  Sofie Merckx (PVDA-PTB): 

Depuis le 1er avril, la TVA sur notre 
facture d'énergie est fixée à 6 %, 
mais les accises ont augmenté. 
Les citoyens ne perçoivent donc 
presque pas la baisse des prix de 
l'énergie sur leur facture. Le gou-
vernement passe à la caisse et em-
poche 557 millions d'euros. En-
suite, le 1er juillet, 500 000 mé-
nages perdront le bénéfice du tarif 
social, ce qui réduira encore de 
600 millions d'euros les dépenses 
de l'État, mais qui coûtera en 
moyenne 1 000 euros par mois aux 
ménages concernés. En outre, la 
Cour des comptes fait savoir cette 
semaine que la loi prévoit un mé-
canisme permettant la hausse des 
accises si les prix actuels stagnent 
ou baissent. Le ministre fait donc 
augmenter les prix à trois reprises. 
Augmentera-t-il encore les accises 
le 1er juillet? 
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04.03 Minister Vincent Van Peteghem: Mevrouw de voorzitster, col-

lega’s, wij hebben hier een aantal maanden geleden inderdaad de ac-
cijnshervorming goedgekeurd. Zij heeft ervoor gezorgd dat er een per-
manente verlaging is van de btw op gas en elektriciteit van 21 % naar 
6 %. 
 
Wij hebben toen ook heel duidelijk aangegeven dat in die hervorming 
een beschermingsmechanisme was opgenomen dat ervoor zorgt dat 
de accijnzen op het basisverbruik automatisch dalen wanneer de prij-
zen op de markt zich boven een bepaalde prijs bevinden. Bij heel hoge 
marktprijzen zorgen wij ervoor dat wij op de factuur van de mensen 
onmiddellijk ingrijpen, zodat wij automatisch maar ook gericht onder-
steuning kunnen geven aan de mensen en aan hun facturen voor gas 
en elektriciteit. 
 
Dat beschermingsmechanisme geeft ons vandaag echter ook een 
flexibel beleidsinstrument dat ons ondersteunt in onze energietransitie. 
Bij extreem lage prijzen voor enkel aardgas, wat vandaag het geval is, 
stijgen de accijnzen, niet op het volledige bedrag maar op het meer-
verbruik, evenredig mee. 
 
Mevrouw Merckx, het spijt mij enorm, maar daarvoor had ik het Reken-
hof niet nodig. Ik begrijp niet dat u stelt dat er iets nieuws onder de zon 
is met het rapport van het Rekenhof. Wij hebben dat hier allemaal be-
discussieerd en vastgesteld. Daarvoor hebt u het Rekenhof niet nodig. 
De discussie daarover is hier al gevoerd. 
 
Mijnheer Vermeersch, u toetert hier voor alle duidelijkheid over belas-
tingverhogingen op de gasfactuur. Dat is toen echter ook heel duidelijk 
aangegeven. Ik geef voor alle duidelijkheid mee dat het vandaag op 
een gemiddelde factuur van een gemiddeld gezin over 4 cent per 
maand gaat. Dus 0,04 euro per maand zou erbij komen op basis van 
de prijzen van vandaag. Ik ben bereid elk debat aan te gaan, maar 
enige ernst ter zake is op zijn plaats. 
 
Collega’s, ik verdedig de hervorming die wij hebben doorgevoerd. Het 
is een hervorming die zorgt voor een prijsbescherming wanneer de prij-
zen op de markt voor gas en elektriciteit exploderen. Het is echter 
evenzeer een hervorming die ervoor zorgt dat er een stabiele, voor-
spelbare en betaalbare fiscaliteit is voor onze gezinnen. Dat is de her-
vorming die wij hebben voorgesteld. Dat is wat de hervorming vandaag 
doet. Daar sta ik volmondig achter. 
 

04.03 Vincent Van Peteghem, mi-

nistre: Grâce à la réforme des ac-
cises, la TVA sur le gaz et l'électri-
cité a été définitivement réduite à 
6 %. Nous avons longuement dis-
cuté, à l'époque – ce n'est donc ab-
solument pas tombé du ciel – du 
mécanisme de protection par le-
quel les accises sur la consomma-
tion de base diminuent automati-
quement lorsque les prix du mar-
ché dépassent un certain montant, 
de sorte que nous puissions soute-
nir les gens automatiquement, 
mais aussi de manière ciblée. Ce 
mécanisme est également un ins-
trument stratégique flexible qui 
nous aide dans la transition éner-
gétique: lorsque les prix du gaz na-
turel sont extrêmement bas, les ac-
cises sur la consommation supplé-
mentaire augmentent proportion-
nellement. M. Vermeersch crie à la 
majoration de taxes, mais cette 
augmentation représente 4 cen-
times par mois pour la facture 
moyenne d'un ménage moyen. Un 
peu de sérieux s'impose donc. Je 
défends sans réserve cette ré-
forme qui garantit la protection des 
prix et une fiscalité stable, prévi-
sible et abordable pour nos mé-
nages. 
 

04.04  Wouter Vermeersch (VB): Collega’s, de socialisten van Vooruit 

hebben de bevolking voorgelogen toen minister Frank Vandenbroucke 
zei dat de btw-verlaging permanent was, ook voor gas, en toen Conner 
Rousseau zei dat er geen extra taksen zouden bij komen op onze ener-
giefactuur. 
 
Tenzij de deal die de regering sloot met het Iraanse schurkenregime 
ook de levering van goedkoop gas omvat, mag de burger een drievou-
dige belastingverhoging op gas verwachten. Op 1 april zijn de accijn-
zen al een eerste keer gestegen. Door een gelijkaardig cliquetsysteem 
als aan de benzinepomp zullen die accijnzen mogelijk nog een tweede 
keer stijgen voor de winter. Alsof dat allemaal nog niet genoeg is, zal 
de btw uiteindelijk ook opnieuw stijgen naar 21 %. 
 

04.04  Wouter Vermeersch (VB): 

Les socialistes ont menti à la popu-
lation dès lors que le ministre Frank 
Vandenbroucke a indiqué que la 
réduction de la TVA était perma-
nente et que Conner Rousseau a 
annoncé qu'il n'y aurait pas de nou-
velles taxes. Le citoyen peut s'at-
tendre à un triple accroissement 
d'impôt sur le gaz. Les caisses du 
gouvernement ne se rempliront ja-
mais assez, surtout si l'argent doit 
continuer à affluer vers l'étranger, 
en l'occurrence pour l'asile et une 
migration accrue. Dans un an, 
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Er is een oud Vlaams spreekwoord dat stelt: “Duvelszak is nooit ge-
vuld”. Ook de zakken van de regering raken nooit gevuld, zeker niet 
als het geld moet blijven stromen naar het buitenland, voor asiel en nog 
meer migratie. Over een jaar krijgt de kiezer opnieuw de kans om dat 
te wijzigen. Hoog tijd voor verandering. 
 

l'électeur se verra proposer une 
nouvelle occasion d'opter pour le 
changement. Il est grand temps 
que les choses changent. 
 

04.05  Sofie Merckx (PVDA-PTB): Mijnheer de minister, u spreekt 

over een beschermingsmechanisme voor de mensen, maar ik noem 
dat eerder een graaimechanisme van de overheid, want daarop komt 
het neer. In plaats van dat de mensen hun factuur effectief zien dalen, 
passeert u langs de kassa en pakt u een deel mee. 
 
Wat zal er op 1 juli gebeuren? Op 1 juli stopt de overwinstbelasting 
voor ENGIE en verliezen de mensen hun sociaal tarief en zullen ze 
meer accijnzen moeten betalen. Dat is onjuist. Wat deze regering doet, 
is multinationals minder laten betalen en mensen meer laten betalen. 
Daar moet een einde aan komen. 
 

04.05  Sofie Merckx (PVDA-PTB): 

Il ne s'agit pas d'un mécanisme de 
protection mais d'un mécanisme 
d'enrichissement pour l'État. Le 
1er juillet, la taxe sur les surprofits 
d'ENGIE prendra fin, les citoyens 
perdront leur tarif social et ils de-
vront payer plus d'accises. Ce gou-
vernement allège la facture des 
multinationales et alourdit celle des 
citoyens. Cette politique doit ces-
ser. 
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

05 Question de Marie-Christine Marghem à Vincent Van Peteghem (VPM Finances, Coordination lutte 

contre la fraude et Loterie Nationale) sur "La fiscalité immobilière" (55003568P) 

05 Vraag van Marie-Christine Marghem aan Vincent Van Peteghem (VEM Financiën, Coördinatie frau-

debestrijding en Nationale Loterij) over "De vastgoedfiscaliteit" (55003568P) 
 

05.01  Marie-Christine Marghem (MR): Madame la présidente, mon-

sieur le ministre des Finances, ce matin, nombre de nos concitoyens 
ont dû s’étrangler en lisant la presse du jour. En effet, La Libre Belgique 

titre: "La Vivaldi ouvre une brèche en faveur de la taxation des loyers 
réels"; et Le Soir de ce lundi titrait ceci: "Fiscalité: 163 milliards d’im-
pôts payés par les Belges en 2022. Le Belge n’a jamais versé autant 
d’argent à l’État." La Vivaldi est donc en cause dans cet article, et vous 
particulièrement. 
 
Non content de pouvoir revendiquer la palme d’or de la pression fiscale 
dans tous les classements internationaux, notre pays se voit épingler 
dans un titre de presse qui dit, finalement: ce n’est pas encore assez, 
il faut encore en ajouter. 
 
Comprenez l’agacement, le désarroi, la colère de nos concitoyens qui 
attendent une vraie réforme fiscale qui n’arrive pas. Ils n’ont jamais 
autant contribué, et on leur annonce encore de nouveaux impôts. 
 
Un immeuble donné en location, c’est bien souvent le fruit d’une 
épargne constituée avec des revenus lourdement taxés; c’est le fruit 
du travail de toute une vie. C’est un petit complément de pension qui 
permet d’arrondir les fins de mois des personnes qui ont travaillé du-
rant toute leur vie active. Un immeuble donné en location est déjà si-
gnificativement taxé, avec des droits d’enregistrement, le précompte 
immobilier, la taxation des revenus sur base du revenu cadastral, ou 
les droits de succession. 
 
Monsieur le ministre, pourriez-vous rassurer nos concitoyens et expli-
quer ce que la presse a tenté, avec ses moyens parfois erronés, d’ex-
pliquer ce matin? Je vous donne quand même le bénéfice du doute. 
 

05.01  Marie-Christine Marghem 

(MR): Vanmorgen stond in La Libre 
Belgique te lezen dat de vivaldico-
alitie het vizier wil richten op de be-
lasting van de werkelijke huurin-
komsten. Le Soir stond dan weer 
stil bij het recordbedrag aan belas-
tingen (163 miljard) dat de Belgen 
in 2022 betaald hebben. Ons land 
heeft al de hoogste belastingdruk, 
maar wil die nog verder verhogen.    
 
Een gebouw dat verhuurd wordt, 
vormt vaak een pensioenaanvul-
ling voor mensen die hun hele le-
ven gespaard hebben. Het gebouw 
wordt al belast met registratierech-
ten, onroerende voorheffing, het 
kadastraal inkomen en de succes-
sierechten. 
 
Kunt u de burgers geruststellen en 
uitleg geven bij wat we in de pers 
hebben kunnen lezen? Het belas-
ten van de werkelijke huurinkom-
sten is onaanvaardbaar als dat niet 
gepaard gaat met een daling van 
de belasting op inkomsten uit ar-
beid. Ziet u dat ook zo? 
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Une taxation des loyers réels n’est, selon nous, pas du tout à l’ordre 
du jour sans une baisse significative de la pression fiscale sur les re-
venus du travail. J'espère que vous en conviendrez avec moi. Je serai 
attentive à vos réponses. Je vous remercie. 
 

05.02  Vincent Van Peteghem, ministre: Chère collègue Marghem, 

lors du contrôle budgétaire, le gouvernement a décidé d'une mesure 
procédurale concernant les revenus locatifs résultant d'un usage pro-
fessionnel. Cette mesure a pour objectif de mieux contrôler le respect 
de la législation existante. Il n'y a donc aucun changement par rapport 
à la législation existante. Des informations ne seront demandées au 
contribuable locataire que lorsque celui-ci indique vouloir bénéficier 
d'un avantage fiscal du fait de l'utilisation professionnelle d'un bien im-
mobilier. 
 
Je comprends vos préoccupations concernant les propriétaires qui ont 
conclu un contrat de location privée et qui sont confrontés à un loca-
taire qui rompt le contrat. L'intention n'est évidemment pas de les frap-
per ou de taxer systématiquement les propriétaires sur l'ensemble de 
leurs revenus locatifs réels. Je répète que cette mesure vise simple-
ment à mieux respecter la législation existante et à assurer une per-
ception plus correcte et plus efficace, un objectif que, selon moi, nous 
partageons tous.  
 
Je vous remercie. 
 

05.02 Minister Vincent Van Pe-

teghem: Tijdens de begrotingscon-
trole heeft de regering een beslis-
sing genomen over een procedure 
met betrekking tot de huurinkom-
sten bij beroepsmatig gebruik van 
het huurpand. Die maatregel strekt 
tot een betere controle op de nale-
ving van de huidige regelgeving, 
die niet veranderd is. Men zal de 
belastingplichtige huurders enkel 
om informatie vragen als ze aange-
ven dat ze een belastingvoordeel 
willen genieten, omdat ze het pand 
gebruiken voor beroepsdoelein-
den. 
 
Het is niet de bedoeling om de ei-
genaars te belasten op al hun reële 
huurinkomsten. Met deze maatre-
gel wordt louter beoogd dat de be-
staande wetgeving beter nageleefd 
wordt en de inning doeltreffender 
en correcter verloopt. 
 

05.03  Marie-Christine Marghem (MR): Monsieur le ministre des Fi-

nances, merci pour cette excellente réponse, qui sera de nature à faire 
comprendre à tout le monde – si ce n'était pas le cas, en lisant la 
presse – qu'il s'agit d'une mesure administrative dont l'objectif est de 
préciser le statut des loyers en question, autrement dit les loyers fisca-
lisés pour que la fiscalité s'exerce de manière juste et correcte sur ces 
revenus. 
 
Toutefois, nous voudrions saisir cette occasion pour rappeler que nous 
voulons que votre réforme fiscale advienne, avec une réforme du mar-
ché du travail, des pensions et du budget. Sans toutes ces importantes 
mesures pour renforcer le taux d'emploi, il est illusoire de vouloir mener 
une politique budgétaire saine, de rehausser le pouvoir d'achat ou de 
dire qu'on va le faire, de résorber le déficit et de garantir la soutenabilité 
des pensions. 
 
Nous voulons dès lors, d'une part, tendre vers le principe "brut = net" 
afin d'accroître le différentiel entre le revenu du travail et le revenu de 
remplacement et, d'autre part, de baisser les charges patronales sur le 
salaire brut, ainsi que d'augmenter le salaire poche. On ne peut donner 
d'une main ce qu'on reprend de l'autre. Monsieur le ministre des Fi-
nances, nous souhaitons une baisse globale – je vous le rappellerai 
encore à de nombreuses reprises – de la pression fiscale, qui s'accroît 
sans arrêt dans notre pays, et j'espère que vous allez nous écouter. 
 

05.03  Marie-Christine Marghem 

(MR): Het gaat dus over een admi-
nistratieve maatregel om de aard 
van zulke huurinkomsten te preci-
seren. Dat neemt niet weg dat er 
dringend nood is aan een fiscale 
hervorming, een hervorming van 
de arbeidsmarkt en een pensioen-
hervorming, want zonder die her-
vormingen zijn de verhoging van 
de koopkracht en het wegwerken 
van de tekorten niet meer dan 
wensdromen. 
 
We willen het verschil tussen de ar-
beids- en de vervangingsinkomens 
vergroten en de werkgeversbijdra-
gen op het brutoloon verlagen, zo-
dat de werknemers netto meer 
overhouden. We willen een globale 
daling van de torenhoge belasting-
druk in ons land.  
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
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06 Questions jointes de 

- Christophe Bombled à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "Les taux d'intérêt sur 
les comptes d'épargne" (55003572P) 
- Dieter Vanbesien à Vincent Van Peteghem (VPM Finances, Coordination lutte contre la fraude et Lo-
terie Nationale) sur "Les taux d'intérêt sur l'épargne pratiqués par les banques" (55003574P) 
- Wouter Vermeersch à Vincent Van Peteghem (VPM Finances, Coordination lutte contre la fraude et 
Loterie Nationale) sur "Les taux d'intérêt sur les comptes d'épargne" (55003578P) 

06 Samengevoegde vragen van 

- Christophe Bombled aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "De spaarrente" 
(55003572P) 
- Dieter Vanbesien aan Vincent Van Peteghem (VEM Financiën, Coördinatie fraudebestrijding en Natio-
nale Loterij) over "De spaarrente bij de banken" (55003574P) 
- Wouter Vermeersch aan Vincent Van Peteghem (VEM Financiën, Coördinatie fraudebestrijding en Na-
tionale Loterij) over "De rente op de spaarrekeningen" (55003578P) 
 

06.01  Christophe Bombled (MR): Monsieur le ministre, comme vous 

le savez, en Belgique, les comptes d'épargne rapportent très peu. Au 
mois de mai par exemple, ces taux demeuraient encore très bas dans 
de nombreuses banques belges, souvent en dessous de 1 %, donc en 
dessous "du" pourcent. Pourtant, le gouvernement a récemment ap-
pelé le secteur à augmenter les taux appliqués aux comptes d'épargne. 
Une requête rapidement rejetée par les banques. 
 
Notons que la Banque nationale de Belgique (BNB) doit émettre un 
avis sur la question du relèvement du taux d'épargne au gouvernement 
au plus tard la semaine prochaine. Des débats sur ces thématiques se 
sont déjà tenus la semaine dernière avec vous et votre collègue la  
secrétaire d'État au Budget.  
 
Remarquons également que la Banque centrale européenne, ne 
cesse, elle, de relever son taux directeur, actuellement fixé à 3,25 %. 
Les banques en bénéficient mais cela ne se répercute pas ou très peu 
sur l'épargnant belge.  
 
Enfin, hier, le vice-gouverneur de la BNB a averti le secteur bancaire: 
"Ne pas mieux rémunérer les économies des Belges, c'est aussi pren-
dre le risque de voir les dépôts fondre. Une source de financement 
historiquement stable. Ne pas relever les taux sur l'épargne, c'est aussi 
un risque pour la stabilité financière." 
 
Monsieur le ministre, ma question s'adressait d'abord au ministre Der-
magne, car je voulais connaître son avis sur la volonté ou l'absence de 
volonté du secteur bancaire d'entendre ces appels. En effet, là où 
d'autres souhaitent un interventionnisme strict des pouvoirs publics, 
nous sommes et avons toujours été favorables à ce que l'autorégula-
tion par le secteur puisse d'abord se déployer. Je voulais savoir, no-
tamment, si des contacts avec la BNB, mais aussi avec le secteur ban-
caire dans son ensemble, ont été pris. J'ose supposer que c'est le cas. 
Le gouvernement planche-t-il sur d'autres mesures, voire sur un 
plan B, afin d'aider les épargnants? Quel est votre avis sur les décla-
rations du vice-gouverneur de la BNB? 
 

06.01  Christophe Bombled 

(MR): Ondanks de oproep van de 
regering om de spaarrente te ver-
hogen, bedroeg de rente bij veel 
Belgische banken in mei nog min-
der dan 1 %.  
 
De ECB trekt haar beleidsrente of 
referentie-interestvoet, die mo-
menteel 3,25 % bedraagt, steeds 
verder op. Dat is een goede zaak 
voor de banken, maar niet voor de 
spaarders. Gisteren waarschuwde 
de vicegouverneur van de Natio-
nale Bank de banken voor het weg-
smelten van de spaartegoeden, 
waardoor de financiële stabiliteit 
ondermijnd zou worden. 
 
Anderen willen dat de overheid in-
grijpt, maar wij zijn voorstander van 
zelfregulering in de sector. Zijn er 
hieromtrent contacten met de Nati-
onale Bank en de banksector? 
Werkt de regering aan een plan B 
om de spaarders te helpen? Wat 
vindt u van de verklaringen van de 
vicegouverneur van de Nationale 
Bank? 
 

06.02  Dieter Vanbesien (Ecolo-Groen): Mijnheer de minister, de 

rente op leningen voor een woning stijgt spectaculair. De rente die de 
bank zelf krijgt van de Nationale Bank stijgt spectaculair. Wat gebeurt 
er echter met de rente die de grootbank geeft aan de kleine spaarder? 
Juist, die blijft bedroevend laag, namelijk 0,6 %, 0,7 % of 0,8 %. Dat 
verschil is gigantisch en dat is niet eerlijk. Er is 10 miljard euro winst 

06.02  Dieter Vanbesien (Ecolo-

Groen): Les intérêts sur les crédits 
logement et les intérêts que les 
banques reçoivent elles-mêmes de 
la Banque nationale de Belgique 
(BNB) augmentent de manière 
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voor de banken en niks voor de kleine spaarder. 
 
Het wordt tijd dat de politiek ingrijpt en de rente voor de gewone spaar-
der optrekt. We moeten het verschil tussen wat de bank zelf krijgt en 
wat ze geeft aan de klanten beperken. Het voorstel van Groen en Ecolo 
is ingediend. Laten we hier nu snel werk van maken. Als de markt niet 
werkt, dan moet de politiek ingrijpen. De markt werkt niet, collega’s, 
omdat er een gebrek aan concurrentie is. Mensen veranderen niet snel 
van bank. 
 
Toch was er een uitzondering. De overheid heeft namelijk zelf een in-
stantie waar mensen terechtkunnen met spaargeld, e-DEPO. Iedereen 
kan daar terecht. Deze rekening heeft één groot voordeel: de rente 
volgt de rente op staatspapier. Om dat concreet te maken, in januari 
bedroeg de rente 2,4 %, in maart 2,9 % en in april 3,1 %. Wij hebben 
hierover sterk gecommuniceerd en de pers begon het op te pikken. De 
Standaard schreef in december: “De hoogste rente krijgt u niet bij een 
bank, maar bij de overheid.” In maart: “e-DEPO haalt meer geld op dan 
de staatsbon.” Een record aantal spaarders opende een dossier bij e-
DEPO en de concurrentie begon eindelijk te werken. De banken wer-
den nerveus, want ze zouden moeten volgen met hun eigen rente. 
Mijnheer de minister, enkele weken geleden hebt u echter plots de 
rente op e-DEPO geplafonneerd. De banken zijn opgelucht, de concur-
rentie is weer weg en opnieuw is de spaarder de pineut.  
 
Mijnheer de minister, spaargeld moet meer opbrengen. Ik vraag u ons 
voorstel te steunen om de minimumrente van de bank te koppelen aan 
de rente die ze zelf krijgt en het plafond bij e-DEPO weer weg te ne-
men.  
 

spectaculaire, mais les petits épar-
gnants doivent toujours se conten-
ter d'un taux d'intérêt pitoyable-
ment bas de 0,8 % au maximum 
sur leurs comptes d'épargne. La 
différence entre ce que les 
banques reçoivent elles-mêmes et 
ce qu'elles octroient à leurs clients 
est beaucoup trop importante. Le 
pouvoir politique doit intervenir car 
aujourd’hui le marché ne fonc-
tionne pas. 
 
Pourtant, jusqu'il y a peu, les épar-
gnants pouvaient s'adresser à l'or-
ganisme public e-DEPO, qui payait 
3,1 % d'intérêts en avril. En effet, 
chez e-DEPO, le taux d'intérêt était 
lié au taux d'intérêt sur les obliga-
tions d'État. De plus en plus d'épar-
gnants ouvraient un dossier chez 
e-DEPO, si bien que la concur-
rence commençait enfin à jouer, ce 
qui a rendu les banques ner-
veuses. Mais qu'a fait le ministre 
des Finances il y a quelques se-
maines? Il a plafonné le taux d'inté-
rêt chez e-DEPO. Résultat: les 
banques sont soulagées et les 
épargnants sont de nouveau les 
dindons de la farce. 
 
Le ministre soutiendra-t-il la propo-
sition de mon parti visant à lier le 
taux d'intérêt minimum des 
banques au taux d'intérêt dont elles 
bénéficient elles-mêmes? Suppri-
mera-t-il de nouveau le plafond 
chez e-DEPO? 
 

06.03  Wouter Vermeersch (VB): Collega’s, als ik de heer Vanbesien 

zo hoor vraag ik mij toch af of hij wel beseft dat hij en zijn partij deel 
uitmaken van deze regering. 
 
Mijnheer de minister, een West-Vlaamse ondernemer zei mij ooit dat 
kleine percentjes grote ventjes maken. Hij heeft gelijk. Zelfs de kleinste 
renteverschillen maken dat de banken in dit land bakken geld verdie-
nen. De renteverschillen in dit land zijn echter helemaal niet klein, ze 
zijn zelfs heel groot. De banken in dit land houden de rente op spaar-
boekjes bewust lager dan 1 %, veel lager dan de banken in het buiten-
land, veel lager dan de rente die ze zelf ontvangen van de Centrale 
Bank – meer dan 3 % – en veel lager dan de rente op woonlenin-
gen van 4 tot 5 %. Door de lage rente verdienen de banken in dit land 
bakken geld en door diezelfde rente verliezen de spaarders in dit land 
evenveel bakken geld. Door het aanmodderen van uw regering maakt 
u de banken dus groot en houdt u de spaarders bewust klein. 
 

06.03  Wouter Vermeersch (VB): 

M. Vanbesien se rend-il compte 
que son parti fait partie de ce gou-
vernement? 
 
Les banques de notre pays main-
tiennent délibérément les taux 
d'intérêt des comptes d'épargne à 
moins de 1 %, alors qu'elles reçoi-
vent elles-mêmes plus de 3 % de 
taux d’intérêt de la Banque centrale 
européenne (BCE) et qu'elles fac-
turent 4 à 5 % de taux d’intérêt sur 
les crédits hypothécaires. Elles ga-
gnent ainsi de l’or en barre, tandis 
que les épargnants en perdent 
énormément. Le ministre a envoyé 
une lettre au secteur bancaire, 
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Wat hebt u tot nog toe gedaan? U hebt een brief gericht aan de ban-
kensector, zonder enig resultaat. Dit punt stond ook op de agenda van 
het kernkabinet van vorige week. De federale regering heeft daar be-
slist om voorafgaand aan een verdere beslissing eerst nog even het 
advies van de Nationale Bank te vragen. U blijft het blikje dus voor u 
uit schoppen. 
 
Als u twijfelt aan de stabiliteit van de Belgische banken, dan stel ik voor 
om gewoon even naar de andere Europese banken te kijken. Deze 
geven veel hogere rentes zonder dat hun stabiliteit in gevaar komt. De 
grootste bank van dit land, BNP Paribas Fortis, ooit gered door de Bel-
gische en vooral de Vlaamse belastingbetaler, boekte vorig jaar trou-
wens een recordwinst van maar liefst 3,2 miljard euro. KBC boekte een 
nettowinst van 2,9 miljard euro. De grootbanken verdienen dus vele 
miljarden en delen daarvan niets met hun eigen  klanten.  
 
Mijn enige vraag is dan ook wanneer u er eindelijk voor zult zorgen dat 
de kleine spaarders in dit land datgene krijgen waarop ze recht hebben, 
namelijk een deftige rente. 
 

mais en vain. Au sein du cabinet 
restreint, le gouvernement a seule-
ment décidé de demander l'avis de 
la BNB sur la question. 
 
Le ministre craint à tort pour la sta-
bilité des banques belges. Or 
d'autres banques européennes ac-
cordent des taux d'intérêt beau-
coup plus élevés sans mettre en 
péril leur stabilité. Les grandes 
banques de notre pays réalisent 
elles aussi des bénéfices record, 
mais elles n'en partagent aucun 
avec les épargnants.  
 
Quand les petits épargnants ob-
tiendront-ils enfin un taux d'intérêt 
décent sur leur épargne? 
 

06.04 Minister Vincent Van Peteghem: Collega’s, we hebben dat hier 

vorige week al besproken en deze week opnieuw. Ik denk dat het voor 
iedereen duidelijk is dat we deze strijd samen voeren en dat we het-
zelfde doel voor ogen hebben. We willen namelijk dat de spaarboekjes 
een hogere rente krijgen. Banken moet zich ervan bewust zijn – dat 
heb ik ook in mijn brief aan de sector geschreven – dat ze het vertrou-
wen van de spaarders dreigen te verliezen. Dat vertrouwen is een cru-
ciale factor voor de stabiliteit van ons financiële systeem. Dat is ook de 
boodschap die de vicegouverneur gisteren heeft meegegeven. 
 

06.04  Vincent Van Peteghem, 

ministre: Nous poursuivons tous le 
même objectif: les taux d'intérêt sur 
les comptes d'épargne doivent 
augmenter. Autrement, les 
banques risquent de perdre la con-
fiance des épargnants, alors qu'il 
s'agit d'un facteur essentiel à la sta-
bilité du système financier. Le vice-
gouverneur de la BNB a également 
porté ce message. 
 

Je suis ouvert à toutes les options pour atteindre cet objectif à condition 
que la stabilité à long terme de notre système financier soit également 
prise en compte. Il faut éviter les scénarios dans le cadre desquels les 
gens ne pourront plus être sûrs que leur épargne est dans de bonnes 
mains ou qui font exploser notre dette nationale.  
 
Le projet de loi visant à lier le taux d'intérêt minimal au taux directeur 
est soumis à l'avis de la Banque nationale de Belgique et de la Banque 
centrale européenne. En tant qu'autorités de contrôle, il appartient à 
celles-ci d'étudier de manière approfondie si une intervention directe 
dans la politique en matière de taux d'intérêt présente un risque pour 
la stabilité financière.  
 

Ik ben bereid alle opties te onder-
zoeken, op voorwaarde dat de sta-
biliteit van ons financieel systeem 
gevrijwaard wordt. Scenario’s die 
het vertrouwen van de spaarders 
ondermijnen of de schuld doen ont-
sporen moeten worden uitgesloten. 
 
De NBB en de ECB zullen een ad-
vies uitbrengen over het wetsont-
werp waarbij de minimale rente 
wordt gekoppeld aan de beleids-
rente. Zij dienen te onderzoeken of 
een rechtstreekse interventie in het 
rentebeleid een risico inhoudt voor 
de financiële stabiliteit.  
 

Ik hoor ook het voorstel de rente van de e-DEPO-rekening op te trek-
ken en zo als overheid de banken opnieuw rechtstreeks te beconcur-
reren. Voor alle duidelijkheid, de e-DEPO-rekening is geen spaar-
boekje. Zolang de communisten hier niet aan de macht zijn, is de over-
heid geen bank. De rente op de e-DEPO-rekening wordt betaald door 
de schatkist. Dit wil zeggen dat die rente betaald wordt met belasting-
geld. Ook mensen die hun middelen niet op een e-DEPO-rekening zet-
ten, betalen daaraan mee. Die rente weegt meteen op de staatsschuld 
van ons land. In de financiële situatie waar ons land nu voor staat, is 

En l'occurrence, il est proposé de 
relever le taux d'intérêt du compte 
e-DEPO, ce qui permet à l'État de 
concurrencer directement les 
banques. Le compte e-DEPO n'est 
toutefois pas un livret d'épargne et 
l'État n'est pas une banque. Les in-
térêts sur les comptes e-DEPO 
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dit toch iets waar wij ons goed bewust van moeten zijn. 
 
Geachte leden, de mensen rekenen er inderdaad op dat wij onze ver-
antwoordelijkheid opnemen. Laten wij de druk op de banken dus hoog 
houden. De spaarder verdient inderdaad een hogere spaarrente. Dat 
is het doel. Maar laten wij ook waakzaam zijn voor beslissingen die ons 
in de toekomst zuur zouden kunnen opbreken. 
 

sont payés à l'aide des deniers pu-
blics. En outre, ces intérêts grèvent 
la dette publique de notre pays, qui 
se trouve déjà dans une situation fi-
nancière difficile. 
 
Prenons nos responsabilités et 
maintenons une pression élevée 
sur les banques. L'épargnant mé-
rite un taux d'épargne majoré, mais 
gardons-nous de prendre des déci-
sions dont nous pourrions nous re-
pentir dans le futur. 
 

06.05  Christophe Bombled (MR): Monsieur le ministre, il faut abso-

lument maintenir les discussions constructives avec les autorités ban-
caires afin de protéger l'épargnant et qu'il puisse tirer un profit raison-
nable de son épargne grâce à un taux d'intérêt qui le permet. 
 
Rappelons qu'en 2022, les Belges ont pourtant déposé un montant re-
cord de 300 milliards d'euros sur les comptes d'épargne. Mais malgré 
cette somme colossale, une forte inflation continue, le pouvoir d'achat 
est en chute et l'épargnant belge vit des jours difficiles. 
 
J'entends votre volonté d'agir en faveur des épargnants. Nous atten-
dons avec impatience le rapport prochain de la Banque nationale de 
Belgique. Nous serions plutôt favorables à une autorégulation du sec-
teur et, évidemment, en faveur d'un meilleur taux d'intérêt pour les 
épargnants. Nous restons très attentifs à l'évolution de ce dossier. 
Nous recevons énormément de doléances des citoyens et nous re-
layons leurs inquiétudes. 
 

06.05  Christophe Bombled 

(MR): Men moet de dialoog met de 
banken in stand houden, zodat de 
spaarders een voordelige rente-
voet kunnen genieten. In 2022 
stond er 300 miljard euro op de 
spaarrekeningen. Desondanks 
woekert de inflatie, daalt de koop-
kracht en krijgt de spaarder het las-
tig.  
 
Wij wachten op het rapport van de 
NBB en zouden voorstander zijn 
van een zelfregulering door de sec-
tor en van een hogere rente voor 
de spaarders.  
 

06.06  Dieter Vanbesien (Ecolo-Groen): Mijnheer de minister, ik ben 

het in elk geval met u eens dat het de bedoeling blijft dat de banken op 
korte termijn de rente op het spaargeld drastisch doen stijgen. Ik her-
haal: als de markt niet werkt, moet de politiek ingrijpen. 
 
De politiek kan de markt een handje helpen door de voorwaarden van 
e-DEPO te handhaven zoals zij voorzien waren. U zegt dat dat op de 
schuld weegt, maar het is ook een financieringsmechanisme van de 
schuld en het resultaat is dat het de concurrentie met commerciële 
banken effectief aanscherpt. 
 
Een andere manier is door de kloof tussen de rente die de bank zelf 
krijgt en de rente die zij geeft aan haar klanten, beperkt te houden. Het 
wetsvoorstel van Groen en Ecolo daarover is ingediend en wordt vol-
gende week in overweging genomen. Andere fracties hebben ook 
voorstellen gedaan. De bespreking daarvan moet nu snel volgen in het 
Parlement. Gedaan met blabla, tijd voor boemboem. 
 

06.06  Dieter Vanbesien (Ecolo-

Groen): Je suis d'accord avec le 
ministre pour dire que les taux 
d'intérêt sur les comptes d'épargne 
doivent rapidement augmenter de 
façon significative. Si le marché ne 
fonctionne pas, le pouvoir politique 
doit intervenir. Il peut maintenir les 
conditions d'e-DEPO, ce qui ne 
pèse pas seulement sur la dette, 
mais constitue également un mé-
canisme de financement de la 
dette et renforcerait la concurrence 
avec les banques commerciales. 
Une autre possibilité consiste à li-
miter l'écart entre les taux d'intérêt 
dont les banques bénéficient et 
ceux qu'elles pratiquent. Groen et 
Ecolo ont préparé une proposition 
de loi allant dans ce sens, tout 
comme d'autres groupes poli-
tiques. Il est temps de passer à 
l'action. 
 

06.07  Wouter Vermeersch (VB): Mijnheer de minister, hebt u eind 

vorige week ook die ploffen gehoord? Het waren de champagnekurken 

06.07  Wouter Vermeersch (VB): 

Les banques ont dû déboucher le 
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op de hoofdkwartieren van de banken na het kernkabinet van de rege-
ring. Wat doet u immers tegen de lage rentes? Brieven schrijven naar 
de bankenfederaties en studies bestellen bij de Nationale Bank van 
België; tijdrekken dus. 
 
Er staat meer dan 300 miljard euro op de Belgische spaarboekjes. Ie-
dere week en maand dat er tijd wordt verloren, betekent vele miljoenen 
en miljarden euro’s die binnenkomen bij de banken. De champagne 
stroomt stilaan door ramen en deuren bij de grootbanken in het land. 
Het is hoog tijd, mijnheer de minister, dat u neerdaalt uit uw ivoren Fi-
nancietoren en eindelijk de belangen van de kleine spaarders in het 
land gaat verdedigen. Steek uw voet tussen de deur bij de banken, zet 
keiharde druk en verhoog nu eindelijk de minimumrente. 
 

champagne à l'issue du cabinet 
restreint. Le ministre ne réagit que 
par des lettres et par une étude. 
Chaque semaine perdue repré-
sente des millions supplémentaires 
pour les banques. Le ministre doit 
sortir de sa tour d'ivoire et défendre 
enfin les intérêts des petits épar-
gnants. Il doit exercer une pression 
maximale et augmenter le taux 
d'intérêt minimum. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 

 

07 Vraag van Kathleen Depoorter aan Frank Vandenbroucke (VEM Sociale Zaken en Volksgezondheid) 

over "De terugbetaling van innovatieve geneesmiddelen" (55003560P) 

07 Question de Kathleen Depoorter à Frank Vandenbroucke (VPM Affaires sociales et Santé publique) 

sur "Le remboursement des médicaments innovants" (55003560P) 
 

07.01  Kathleen Depoorter (N-VA): Mijnheer de minister, ons land is 

een zorgstaat. Over het algemeen zijn we ook goed in de zorg voor 
onze zieken, maar ik blijf het hartverscheurend vinden dat ouders van 
patiënten in nood telkens naar de pers moeten trekken en blijkbaar niet 
op u kunnen rekenen om hun kind meer levenskwaliteit te geven. Hun 
medicijnen worden niet terugbetaald en ze moeten zelfs een beroep 
doen op de goedheid van medeburgers om geld te verzamelen. Dat is 
toch niet normaal in een zorgstaat als de onze. 
 
We hadden eerst Pia. Dan hadden we William. Vandaag hebben we 
Mauro. Pia had geluk, want zij had ouders die centen hebben verza-
meld. Mauro lijdt aan de ziekte van Duchenne en is drie jaar. William 
is ondertussen helaas overleden. Voor Mauro is er een medicijn dat 
zijn leven kwaliteitsvoller zou maken. Dat wordt terugbetaald in elk land 
in Europa, behalve in België en Denemarken. 
 
Het verhaal van Mauro illustreert de impasse waarin ons land op het 
vlak van innovatieve geneesmiddelen verkeert. Ik heb het er al zo vaak 
met u over gehad. Ik heb ook al heel wat voorstellen gedaan. Telkens 
start u wel onderhandelingen, maar die lopen dan af en u komt niet met 
oplossingen. 
 
Kunnen wij als zorgstaat patiënten zoals Mauro in de kou laten staan, 
mijnheer de minister? U hebt nog een jaar in deze legislatuur om de 
achterstand in de toegang tot innovatieve medicatie voor patiënten aan 
te pakken. U hebt beloofd om met een farmapact te komen dat de toe-
gang tot innovatieve medicatie echt zou verbeteren. U kwam met een 
magere speerpuntennota, maar we zien geen oplossingen. We zien 
geen vooruitgang, ook al toont u goede wil. Op niet zoveel kilometers 
hiervandaan, in Duitsland en Nederland, worden patiënten wel gehol-
pen. 
 
Mijnheer de minister, wanneer zult u wel met resultaten komen en er-
voor zorgen dat onze patiënten wel toegang tot innovatieve medicatie 
hebben? 
 

07.01  Kathleen Depoorter (N-

VA): Notre pays est un État provi-
dence qui fonctionne globalement 
bien. Il n'en est pas moins déchi-
rant de constater que seule la 
presse s'intéresse à certains pa-
rents désireux d'améliorer la qua-
lité de vie de leur enfant. Malheu-
reusement, le ministre ne les 
écoute pas. Nous avons d'abord 
connu l'histoire de Pia, puis celles 
de William et de Mauro. Mauro a 
trois ans et souffre de la maladie de 
Duchenne. Il existe un médicament 
qui peut améliorer sa qualité de vie 
et qui est remboursé partout en Eu-
rope sauf dans notre pays et au 
Danemark. Cette histoire illustre 
l'impasse dans laquelle notre pays 
se trouve en matière de médica-
ments innovants. Certes, le mi-
nistre a entamé des négociations, 
mais il ne propose jamais de solu-
tions. Il dispose encore d'un an 
pour garantir l'accès de nos pa-
tients à des médicaments inno-
vants. Il fait preuve de bonne vo-
lonté, mais il ne parvient pas aux 
mêmes résultats que ses homo-
logues néerlandais et allemand. 
Quand le ministre garantira-t-il l'ac-
cès à des médicaments innovants? 
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07.02 Minister Frank Vandenbroucke: Het verhaal van Mauro is in-

derdaad bijzonder droevig. Men moet wel de waarheid vertellen over 
wat het bedrijf doet. Dit medicament werd al vier keer ter discussie aan-
geboden in de organen die daarover beslissen. Al vier keer heeft men 
gezegd dat het zeer onzeker is of het medicament wel een gunstig ef-
fect heeft. Het bedrijf vraagt bovendien een buitengewoon hoge prijs. 
Al vier keer heeft men gezegd dat dat niet gaat. 
 
Ik heb gezegd dat ik confidentieel wil onderhandelen, maar dat het be-
drijf de prijs zeer betekenisvol moet doen dalen. Het is immers zo on-
zeker of het eigenlijk wel werkt. Als dat bedrijf dat dan niet doet, wie is 
er dan onmenselijk? Het bedrijf, natuurlijk. Het is immers enkel geïnte-
resseerd in winst. 
 
In vele Europese landen heeft men inderdaad collega’s overtuigd. Ik 
weet echter niet aan welke voorwaarden dat gebeurd is. Ik kan wel 
zeggen dat het medicijn in de Verenigde Staten niet eens erkend is. 
We moeten daarover dan toch eens nadenken. 
 
Ik heb ook gezegd dat, wanneer dat bedrijf met betere resultaten komt, 
we het gesprek onmiddellijk opnieuw zullen opstarten. Men moet ook 
eerlijk zijn tegen ouders en hun kinderen. Het is des te erger dat men 
uit winstbejag mensen iets zeer onzekers voorspiegelt. 
 
We moeten natuurlijk komen tot procedures die toelaten dat, als er be-
wijs is of kan worden geleverd dat een medicijn werkt, het snel ter be-
schikking is. Ik onderhandel over zeer concrete oplossingen, die ik op 
tafel heb gelegd voor de farmaceutische industrie, maar de farmaceu-
tische industrie moet ook eens een stap zetten. 
 
De sector schrijft immers mooi pamfletten vol over maatschappelijke 
verantwoordelijkheid. Dat ze dan maar eens bewijzen dat ze die opne-
men. 
  
 

07.02 Frank Vandenbroucke, mi-

nistre: Ce que nous avons appris 
sur le petit Mauro est particulière-
ment triste. Il faut cependant égale-
ment dire la vérité sur l'attitude de 
l'entreprise. Ce médicament a déjà 
été proposé à quatre reprises aux 
organismes décisionnels compé-
tents pour un contrôle et à chaque 
fois, son efficacité était loin d'être 
certaine. La société demande un 
prix astronomique pour un médica-
ment douteux. À quatre reprises, 
nous lui avons fait savoir qu'il 
n'était pas question d'agir de la 
sorte. Je suis disposé à mener des 
négociations confidentielles si le 
prix baisse de façon significative. 
L'entreprise refuse cette dé-
marche. Qui est inhumain dans ce 
processus? J'ignore à quelles con-
ditions l'entreprise a convaincu les 
collègues européens, mais le mé-
dicament n'est même pas agréé 
aux États-Unis. Je serai immédia-
tement disposé à entamer des né-
gociations si l'entreprise est en me-
sure de présenter de meilleurs ré-
sultats. Il est injuste de se laisser 
guider par la cupidité en présentant 
un médicament douteux à des pa-
rents et à leurs enfants. 
 
Indépendamment de cette ques-
tion, les médicaments à l'efficacité 
démontrée doivent être rapidement 
mis à la disposition de nos patients. 
Je négocie des solutions très con-
crètes avec l'industrie pharmaceu-
tique, mais cette dernière doit être 
désireuse d'avancer. Ces entre-
prises décrivent leur responsabilité 
sociale dans de belles brochures. 
Qu'elles prouvent qu'elles assu-
ment cette responsabilité. 
 

07.03  Kathleen Depoorter (N-VA): Mijnheer de minister, met 

dogma’s en koppigheid zullen wij er echt niet komen. Het is weten-
schappelijk bewezen dat patiënten met de ziekte van Duchenne dank-
zij het medicijn langer kunnen lopen en beter ademen. Beter ademen 
is de keuze tussen leven of dood, want de patiënt die lijdt aan de ziekte 
van Duchenne, eindigt aan de ventilator, aan de ademhalingshulp. Dat 
hoef ik u niet te herhalen. Dat u of uw diensten meer zouden weten 
dan het EMA, het Europees Geneesmiddelenagentschap, hét instituut 
dat over de wetenschappelijke evidentie beslist, wist ik tot vandaag nog 
niet. 
 

07.03  Kathleen Depoorter (N-

VA): Nous n'y arriverons pas avec 
des dogmes et de l'entêtement. Il 
est scientifiquement prouvé que ce 
médicament permet aux patients 
atteints de la maladie de Duchenne 
de rester mobiles plus longtemps 
et de mieux respirer. J'ignorais que 
le ministre en savait davantage sur 
le sujet que l'Agence européenne 
des médicaments (EMA). J'ai mis 
le doigt sur un gaspillage de 
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Mijnheer de minister, ik heb voor u 234 miljoen aan federale verspillin-
gen blootgelegd, wat overeenstemt met 250 miljoen jaar therapie voor 
patiënten als Mauro. Vindt u dat verantwoord? Ik alvast niet. Wij moe-
ten dus zoeken naar oplossingen en daarvoor moet u zich baseren op 
de wetenschap en samenwerken met de farmasector. Dan zullen pati-
enten oplossingen ter beschikking krijgen en geholpen worden. 
 

234 millions d'euros, ce qui équi-
vaut à 250 millions d'années de 
thérapie pour le petit Mauro. Le mi-
nistre doit faire en sorte d'aider nos 
patients, en laissant la science 
s'exprimer et en négociant avec le 
secteur pharmaceutique. 
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

08 Question de Raoul Hedebouw à Vincent Van Quickenborne (VPM Justice et Mer du Nord) sur "La 

justice de classes" (55003556P) 

08 Vraag van Raoul Hedebouw aan Vincent Van Quickenborne (VEM Justitie en Noordzee) over "Klas-

senjustitie" (55003556P) 
 

08.01  Raoul Hedebouw (PVDA-PTB): Justitie in België: diefstal van 

eten om te kunnen overleven wordt bestraft met 20 maanden opsluiting 
in de gevangenis. Voor diefstal uit offerblokken in kerken krijgt men 12 
maanden gevangenisstraf. Arbeiders die vechten voor hun baan bij 
Delhaize en die picknicken op straat krijgen tot 1.000 euro boete. De 
dood van een jonge arbeiderszoon met Senegalese roots veroorzaken, 
wordt bestraft met een werkstraf van 300 uur en een boete van 400 
euro, maar niet met een gevangenisstraf. Voor het veroorzaken van de 
dood van Sandia Dia krijgen de verantwoordelijken geen gevangenis-
straf. Zij krijgen hierdoor dus zelfs geen strafblad, mijnheer de minister. 
Zelfs geen strafblad! Hoe kunt u dat verklaren? Hoe kunt u zeggen dat 
er geen klassenjustitie is in België? Als de dood van Sanda Dia ons 
allen zo diep heeft geraakt, dan is dat omdat die de vinger op de wonde 
heeft gelegd. Sanda Dia was een arbeiderszoon. Sanda Dia était un 
fils de la classe ouvrière. 
 
Degenen die verantwoordelijk zijn voor zijn dood zijn de kinderen van 
de Vlaamse elite, de zonen van de bankiers, de zonen van de zakenlui, 
de zonen van de rechters. De zonen van de elite worden door zo’n 
ritueel met de Reuzegommers klaargestoomd om de economische 
elite van ons land te worden. De zonen van de elite worden klaarge-
stoomd om hard te kunnen zijn met de volkse lagen van onze samen-
leving. Sanda Dia lag nog in het ziekenhuis toen de jongeren van de 
Reuzogomfamilie al met de advocaten aan de lijn hingen.  
 
Hoe kunt u nog zeggen dat er geen klassenjustitie is in België? 
 

08.01  Raoul Hedebouw (PVDA-

PTB): Lorsqu’un individu vole dans 
le but de survivre, il se voit infliger 
une peine plus sévère, dans ce 
pays, que celle à laquelle ont été 
condamnés les Reuzegommers 
pour la mort de Sanda Dia. Lors-
que les travailleurs de Delhaize or-
ganisent un pique-nique dans la 
rue dans le cadre de leurs actions 
de protestation, ils reçoivent une 
amende plus salée que ceux qui 
causent la mort du fils d'un ouvrier 
d'origine sénégalaise. Aucun des 
auteurs des faits n'ira en prison et 
personne n'aura de casier judi-
ciaire. Si la mort de Sanda Dia 
nous touche tous si profondément, 
c'est parce qu'elle met le doigt sur 
la plaie: Sanda Dia était un fils 
d'ouvrier. Les auteurs des faits sont 
des fils de l'élite flamande qui, à 
travers un tel rituel, sont préparés à 
devenir l'élite économique du pays 
et à se montrer sans pitié envers 
les classes populaires de notre po-
pulation. Comment le ministre 
peut-il prétendre qu'il n'y a pas de 
justice de classe en Belgique? 
 

08.02 Minister Vincent Van Quickenborne: Mevrouw de voorzitster, 

mijnheer Hedebouw, ik heb de kans gehad om met de broer en de 
schoonzus persoonlijk te spreken. Waar ik heel veel respect voor heb, 
is hun waardigheid, hun sereniteit. Zij hebben Sanda Dia verloren in 
verschrikkelijke omstandigheden en toch zijn zij niet uit op wraak, neen, 
zij vragen geen gevangenisstraf. Ze willen vooral de waarheid horen 
van zij die de waarheid kennen. 
 
Voor die nabestaanden moeten we sereniteit opbrengen, zeker hier. 
Die sereniteit moet vertrekken vanuit de bescheidenheid dat noch u, 
noch ik het dossier volledig kennen. Een arrest van 118 pagina’s laat 

08.02  Vincent Van Quicken-

borne, ministre: J'ai discuté avec le 
frère et la belle-sœur de Sanda 
Dia, et j'éprouve le plus profond 
respect pour leur dignité. Ils ne de-
mandent pas vengeance et ne ré-
clament pas de peine d'emprison-
nement. Ils voulaient surtout en-
tendre la vérité. Nous devons res-
ter sereins vis-à-vis des proches de 
la victime, ni M. Hedebouw ni moi-
même ne connaissant l'ensemble 
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zich niet samenvatten in een tweet, laat staan dat het doxing rechtvaar-
digt. Doxing is strafbaar in ons land. In dit halfrond, in het Parlement, 
in het Huis van de democratie, mogen wij ons niet laten verleiden tot 
een soort van tiktokjustitie waarbij men zoals de Romeinen de duim 
omhoog of omlaag steekt om iemand te veroordelen. 
 
De verontwaardiging van de mensen mogen we echter niet zomaar 
naast ons neerleggen. Daarom moet Justitie blijven uitleggen wat er 
precies in dat arrest staat. Om die reden blijven wij investeren in von-
nisvoorlichters. 
 
Mijnheer Hedebouw, ik aanvaard echter niet dat u die verontwaardiging 
misbruikt voor uw riedeltje over een klassenstrijd, want dat is onzin. De 
Belgische Justitie vervolgt Europese parlementsleden. Is dat klassen-
justitie? De CEO van een groot pakjesbedrijf wordt opgesloten voor 
vermoedens van mensenhandel. Is dat klassenjustitie?  
 
Wik dus uw woorden en speel uw rol als parlementslid in een rechts-
staat, niet in een autoritair regime. En doe dat niet voor mij, maar uit 
respect voor de nabestaanden. 
 

du dossier. Un arrêt de 118 pages 
ne se résume pas en un tweet et 
peut encore moins justifier le 
doxing. Nous ne pouvons, dans la 
maison de la démocratie, nous 
soumettre à la tentation de la jus-
tice selon TikTok. Toutefois, nous 
devons être attentifs à l'indignation 
des personnes en continuant à ex-
pliquer le contenu de cet arrêt. 
C'est pour cette raison que nous 
continuons à investir dans les pro-
fessionnels chargés d'expliquer les 
décisions de justice. Je n'accepte 
pas que M. Hedebouw détourne le 
sentiment d'indignation au profit de 
sa ritournelle sur la lutte des 
classes parce que c’est insensé. 
Dans ce pays, des membres de 
l'"élite" sont également poursuivis. 
Je lui demande de jouer son rôle de 
député dans un État de droit, non 
dans un régime autoritaire. Il ne 
doit pas le faire pour moi, mais pour 
les proches de la victime. 
 

08.03  Raoul Hedebouw (PVDA-PTB): Mijnheer de minister, u hebt 

het over respect. Iedereen in dit halfrond weet dat als het andersom 
was geweest, als het volkse jongeren met een migratieachtergrond wa-
ren geweest en als het de elite was geweest die had afgezien, dan was 
het oordeel natuurlijk anders geweest. Het is daarom dat er in de sa-
menleving iets heel hard naar boven aan het komen is. Het is klassen-
justitie. U weet dat.  
 
Ik wil vandaag aan Sanda’s ouders, familieleden en vrienden, aan alle 
kinderen van arbeiders in dit land en aan alle jongeren van buiten-
landse afkomst heel duidelijk zeggen dat wij er alles aan zullen doen 
om deze klassenjustitie te stoppen. 
 

08.03  Raoul Hedebouw (PVDA-

PTB): Tout le monde sait que si les 
auteurs avaient été des jeunes is-
sus de milieux populaires et de l'im-
migration et que la victime avait ap-
partenu à l'élite, le jugement aurait 
été beaucoup plus sévère. Aujour-
d'hui, je tiens à dire clairement aux 
parents, aux proches et aux amis 
de Sanda, à tous les enfants d'ou-
vriers dans ce pays et aux jeunes 
d'origine étrangère que nous met-
trons tout en œuvre pour mettre fin 
à la justice de classes. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

09 Vraag van Franky Demon aan Vincent Van Quickenborne (VEM Justitie en Noordzee) over "De aan-

pak van geweld in recreatiedomeinen" (55003561P) 

09 Question de Franky Demon à Vincent Van Quickenborne (VPM Justice et Mer du Nord) sur "La lutte 

contre la violence dans les domaines récréatifs" (55003561P) 
 

09.01  Franky Demon (cd&v): Mijnheer de minister, er zijn nog zeker-

heden in het leven. Als de temperaturen stijgen en de zon wat meer 
schijnt, worden we geconfronteerd met rellen en geweld in onze recre-
atiedomeinen. Sommige jongeren reizen vanuit Brussel naar onder 
meer Gent, met maar één doel: keet schoppen in die recreatiedomei-
nen. 
 
Het wordt hoog tijd dat we dit fenomeen definitief de wereld uit helpen. 

09.01  Franky Demon (cd&v): 

Avec le beau temps et la hausse 
des températures, nous pouvons 
affirmer à coup sûr que les do-
maines récréatifs seront le théâtre 
de nouvelles échauffourées. Il est 
temps de prendre des mesures. La 
circulaire de la ministre Verlinden 
était une initiative intéressante, 
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Minister Verlinden heeft met haar rondzendbrief een waardevol initia-
tief genomen, maar er is meer nodig. Er moet een veiligheidswet voor 
recreatiedomeinen komen, een allesomvattend kader met gepaste 
sancties voor ongepast gedrag. Mijn wetsvoorstel is klaar, met de mo-
gelijkheid om een nationaal domeinverbod op te leggen: wie het op het 
ene domein verprutst, heeft mijns inziens op een ander domein niets 
meer te zoeken. Laten we daar als Parlement en regering samen werk 
van maken. 
 
Zolang die wet er echter niet is, moeten we roeien met de riemen die 
we hebben en moeten we werk maken van een snelle strafrechtelijke 
vervolging van deze relschoppers. Mijnheer de minister, er is nood aan 
een duidelijk signaal van Justitie waaruit blijkt dat we dit gedrag niet 
accepteren. De mogelijkheden bestaan om snelrecht toe te passen op 
dit soort criminaliteit. De parketten moeten ze nu alleen nog willen toe-
passen en daar knelt het schoentje. In uw beleidsnota werd vermeld 
dat er mensen zouden worden aangeworven om het snelrecht in prak-
tijk te brengen. Waar wachten we nog op? 
 
Mijnheer de minister, wat is het vervolgingsbeleid van de parketten ten 
aanzien van geweld in de recreatiedomeinen? Wordt het snelrecht toe-
gepast? Welke bijkomende maatregelen zult u als minister van Justitie 
nemen om een duidelijk signaal te geven aan de keetschoppers, dat 
zal bijdragen aan de strijd tegen dit verwerpelijk fenomeen? 
 

mais insuffisante. Une loi de sécu-
rité dans les domaines récréatifs 
doit être élaborée et prévoir des 
sanctions adéquates pour des 
comportements inadéquats. La 
proposition de loi que j'ai déposée 
vise à interdire que des fauteurs de 
troubles connus dans un domaine 
puissent accéder à d'autres do-
maines récréatifs. Coopérons pour 
atteindre cet objectif. 
 
En l'absence de loi, nous devons 
jouer avec les cartes que nous 
avons en main et accélérer les 
poursuites pénales à l'égard des 
fauteurs de troubles. Un signal est 
nécessaire et la procédure de com-
parution immédiate peut être appli-
quée. Il appartient aux parquets de 
ce faire, et c'est là que le bât 
blesse. Dans sa note de politique 
générale, le ministre s'est engagé 
à procéder à davantage de recrute-
ments afin de favoriser les compa-
rutions immédiates. Quelle est la 
politique actuelle des parquets en 
matière de poursuites? Quelles 
mesures supplémentaires le mi-
nistre envisage-t-il de prendre? 
 

09.02 Minister Vincent Van Quickenborne: Mijnheer Demon, het is 

inderdaad niet aanvaardbaar dat enkelingen het plezier van anderen 
vergallen, wat ervoor zorgt dat ouders vrezen dat hun kinderen niet 
meer naar die recreatiedomeinen durven te gaan. 
 
Justitie treedt op bij strafbare feiten. Denk maar aan de incidenten in 
Blankenberge in de zomer van 2020. De betrokken mensen zijn voor 
de rechter gebracht. 
 
Justitie spreekt ook gerechtelijke stadionverboden uit naar aanleiding 
van incidenten bij voetbalwedstrijden. Denk maar aan die man die een 
vuurpijl gooide in het vak van de bezoekende supporters tijdens de 
match Beerschot-Antwerp. Hij is aangehouden en intussen ook ver-
volgd. 
 
Wij hebben intussen in zowat elk arrondissement snelrechtkamers. Wij 
zijn ook van plan de desbetreffende artikelen in het Wetboek van Straf-
vordering te hervormen. 
 
Maar het is natuurlijk beter dat wij dit soort crimineel gedrag weten te 
voorkomen; liefst niet door van onze recreatiedomeinen een soort ver-
sterkte burchten te maken, maar wel door de amokmakers te viseren. 
Die amokmakers, die casseurs, moeten wij hard aanpakken, net zoals 
ik mijn verantwoordelijkheid opneem om sujetten aan te pakken die 
misbruik maken van betogingen om zwaar geweld te plegen tegen de 
politie en tegen goederen. 
 

09.02  Vincent Van Quicken-

borne, ministre: Il est inacceptable 
qu'une poignée de personnes gâ-
chent le plaisir des autres. La Jus-
tice intervient lorsque des faits pu-
nissables ont été commis. Ainsi, 
les personnes impliquées dans les 
incidents survenus à Blankenberge 
durant l'été de 2020 ont été défé-
rées devant le juge. La Justice pro-
nonce également des interdictions 
judiciaires de stade à la suite  
d'incidents survenus lors de 
matchs de football. 
 
Presque tous les arrondissements 
disposent désormais de chambres 
de comparution immédiate. Nous 
réformerons également les articles 
en question dans le Code de pro-
cédure pénale. 
 
Il est évidemment préférable de 
prévenir les comportements crimi-
nels, mais de préférence pas en 
transformant nos domaines récréa-
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Daarom, collega Demon, zal Justitie strafbare feiten blijven aanpak-
ken. Daarom zal ik mijn collega van Binnenlandse Zaken steunen in 
het uitwerken van een reglementair kader. 
 

tifs en forteresses. Nous devons vi-
ser les fauteurs de troubles. Nous 
devons faire preuve de fermeté à 
l'égard des casseurs, comme c'est 
déjà le cas actuellement à l'égard 
des individus qui profitent des ma-
nifestations pour commettre des 
violences graves à l'encontre de la 
police et de biens. 
 
La Justice continuera de réprimer 
les faits punissables. Je soutien-
drai la ministre de l'Intérieur dans 
l'élaboration d'un cadre réglemen-
taire. 
 

09.03  Franky Demon (cd&v): Mevrouw de voorzitster, mijnheer de 

minister, wij zijn het duidelijk eens over enkele zaken, namelijk dat wij 
amokmakers moeten viseren en dat er voor die mensen geen plaats is 
in onze recreatiedomeinen. 
 
U zult proberen de recreatiedomeinen op te nemen in het snelrecht. 
Dat zou geen goede stap zijn. Als we er samen aan werken en snel 
kunnen optreden, ben ik ervan overtuigd dat geen enkele amokmaker 
nog een plaats vindt in de recreatiedomeinen in Vlaanderen of België. 
Het gaat om één strijd van de regering samen met het Parlement. 
 

09.03  Franky Demon (cd&v): Le 

ministre entend, lui aussi, viser les 
fauteurs de troubles. Ces per-
sonnes n'ont pas leur place dans 
les domaines récréatifs. J'espère 
que le ministre parviendra à prévoir 
dans son projet de loi que la com-
parution immédiate s'applique 
aussi aux troubles dans les do-
maines récréatifs. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

10 Question de Robby De Caluwé à Vincent Van Quickenborne (VPM Justice et Mer du Nord) sur "Les 

vingt ans du mariage homosexuel" (55003566P) 

10 Vraag van Robby De Caluwé aan Vincent Van Quickenborne (VEM Justitie en Noordzee) over "Twin-

tig jaar homohuwelijk" (55003566P) 
 

10.01  Robby De Caluwé (Open Vld): Mijnheer de minister, welkom 

terug en proficiat. Al twintig jaar kunnen lgbti-mensen in ons land die 
elkaar graag zien dat vieren. Zij kunnen hun liefde bezegelen door te 
trouwen. Dat is een echte mijlpaal waarvoor wij, de liberalen, heel hard 
hebben gestreden. Er waren toen in het halfrond parlementsleden die 
zich hebben onthouden en zelfs leden die hebben tegengestemd, 
waaronder de voltallige Vlaams Blokfractie.  
 
Wij vieren vandaag, maar wij moeten ook waakzaam blijven, want wij 
zijn er nog niet. Het geweld tegen lgbti+-mensen neemt vandaag, ook 
in ons land, nog altijd toe. Dat zien wij ook in Europa en elders. Een 
opmerkelijke doorbraak zien wij in Letland, waar er voor het eerst een 
homoseksuele president werd verkozen. Dat is een belangrijke stap 
om acceptatie te bevorderen en barrières te doorbreken in een land 
waar de regenbooggemeenschap historisch gezien te maken heeft ge-
had met uitdagingen en discriminatie.  
 
Het volstaat ook om te kijken naar wat er zich vandaag afspeelt in Oe-
ganda, een partnerland van België en de zesde grootste ontvanger van 
ontwikkelingshulp. Oeganda heeft zonet een wet goedgekeurd waar-
door men de doodstraf kan krijgen als men houdt van iemand van het-
zelfde geslacht. Die wet schendt niet alleen de fundamentele rechten 
van de lgbti+-gemeenschap, maar bedreigt ook hun veiligheid, hun 

10.01  Robby De Caluwé (Open 

Vld): Cela fait déjà 20 ans que les 
personnes LGBTI peuvent se ma-
rier dans notre pays. Les libéraux 
se sont battus avec acharnement 
pour franchir cette étape. L'en-
semble du groupe du Vlaams Be-
lang avait voté contre à l'époque. 
 
Nous devons rester vigilants, dès 
lors que la violence à l'encontre 
des personnes LGBTI, y compris 
dans notre pays, est encore en 
augmentation. 
 
En Lettonie, un président homo-
sexuel a été élu pour la première 
fois. Il s’agit d’une étape importante 
dans ce pays sur la voie d’une pro-
motion de l'acceptation qui fasse 
tomber les barrières. 
 
L'Ouganda, un pays partenaire de 
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welzijn en hun basiswaardigheid. 
 
Mijn vraag voor u op deze twintigste verjaardag van het homohuwelijk 
is heel eenvoudig, mijnheer de minister. Welke stappen zal de regering 
ondernemen om de gelijkheid van lgbti+-personen in ons land en de 
rest van de wereld te verbeteren? 
 

la Belgique, vient d'adopter une loi 
autorisant la peine de mort si l’on 
aime une personne du même sexe. 
 
Que fera le gouvernement pour 
améliorer l'égalité des personnes 
LGBTI dans notre pays et dans le 
monde? 
 

10.02 Minister Vincent Van Quickenborne: Collega, wij mogen hier 

inderdaad trots op zijn. Het is vandaag dag op dag twintig jaar geleden 
dat wij als tweede land ter wereld het homohuwelijk toelieten. Ik had 
toen het voorrecht om het mee te bespreken in het Parlement en om 
het goed te keuren. Het heeft er inderdaad voor gezorgd dat de ver-
draagzaamheid ten aanzien van de holebigemeenschap is toegeno-
men.  
 
Het is voor de regering belangrijk dat elke persoon gelijke rechten 
heeft, dus ook iedereen van de lgbtq-gemeenschap. Volgende week 
zullen wij in de commissie voor Justitie de transgenderwet versoepe-
len, zodat transgenders gemakkelijker hun geslacht kunnen laten wij-
zigen in overeenstemming met hun genderidentiteit. Collega, ik voor-
spel echter nu al dat sommige parlementsleden daarover geringschat-
tend zullen doen. Twintig jaar geleden deden bepaalde mensen ook 
geringschattend over homo’s.  
 
Daarom is het homohuwelijk een startpunt geweest maar is het geen 
eindpunt. Homohaat blijft namelijk een fundamenteel probleem in onze 
samenleving. Daarom heb ik het Strafwetboek laten aanpassen en heb 
ik het als een verzwarende factor laten opnemen voor alle misdrijven.  
 
Collega’s, ook ouderschap blijft een probleem. Twee vaders die ouder 
willen worden, hebben een fundamenteel probleem in ons land. Tenzij 
ze kiezen voor een ellenlange adoptieprocedure hangt het af van de 
gemeente, van de woonplaats, om dat te kunnen doen. Daarom wil ik 
het Burgerlijk Wetboek laten aanpassen om ook meevaderschap mo-
gelijk te maken in ons land.  
 
Inderdaad, ook op internationaal vlak is er nog heel veel werk te doen. 
Intussen erkennen 37 landen in de wereld het homohuwelijk; slechts 
37 landen. Kijk inderdaad maar naar Oeganda. Daarom moeten wij 
daarop streng blijven reageren en moeten wij maatregelen durven ne-
men. Wij moeten effectieve maatregelen durven nemen tegen die vor-
men van onverdraagzaamheid.  
 
Wij staan vandaag niet voor niets op de tweede plaats wereldwijd met 
betrekking tot lgbtq-rechten. Ik hoop dat iedereen van u daar terecht 
trots op kan zijn.  
 

10.02  Vincent Van Quicken-

borne, ministre: La Belgique peut 
se targuer d'être le deuxième pays 
au monde à avoir autorisé le ma-
riage homosexuel. Cette recon-
naissance a permis d'accroître la 
tolérance vis-à-vis de la commu-
nauté LGBT. 
 
La semaine prochaine, nous as-
souplirons la loi sur les transgenres 
en commission de la Justice, afin 
de permettre aux transgenres de 
changer de sexe plus facilement, 
conformément à leur identité de 
genre. Je m'attends d'ores et déjà 
à ce que certains députés tiennent 
des propos désobligeants à ce su-
jet. Il y a 20 ans, certaines per-
sonnes tenaient également des 
propos désobligeants sur les ho-
mosexuels. 
 
Le mariage homosexuel a consti-
tué un point de départ, mais n'est 
pas une fin en soi. L'homophobie 
demeure un problème fondamental 
au sein de notre société. C'est 
pourquoi j'ai demandé de considé-
rer l'homophobie comme facteur 
aggravant pour l'ensemble des in-
fractions visées au Code pénal. 
 
Deux pères qui souhaitent devenir 
parents sont toujours confrontés à 
un problème fondamental dans 
notre pays. J'entends faire modifier 
le Code civil afin de permettre éga-
lement la copaternité dans notre 
pays. 
 
Au niveau international, le chemin 
est également encore très long. 
Seuls 37 pays reconnaissent le 
mariage homosexuel. Eu égard à 
la législation adoptée en Ouganda, 
nous devons oser prendre des me-
sures, car ce n'est pas pour rien 
que nous occupons la deuxième 
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place mondiale en matière de 
droits des personnes LGBTI. 
 

10.03  Robby De Caluwé (Open Vld): Mijnheer de minister, zoals u 

aangeeft heeft ons land indertijd inderdaad gepionierd, als tweede land 
waar het homohuwelijk werd toegelaten. We mogen en moeten daar 
fier op zijn. De Rainbow Index bevestigt de reputatie van België op het 
vlak van gelijkheid en inclusiviteit, maar zoals u terecht zegt, is er nog 
werk aan de winkel in dit land. 
 
Het is goed dat de transgenderwet er komt, maar er moeten nog heel 
wat andere acties worden ondernomen. Een tweetal weken geleden 
heb ik de staatssecretaris bevraagd over conversietherapie. Ook daar-
rond moeten we zeker nog stappen zetten. We zagen deze week de 
haatreacties op het Amerikaanse draagmoederschapstraject van de 
bekende professor T’Sjoen en zijn man. Die reacties zijn onaanvaard-
baar en hartverscheurend. We moeten ook werk maken van een wet-
telijk kader voor het draagmoederschap, waarbij homokoppels, maar 
ook alleenstaanden, niet worden uitgesloten. 
 
Tegen alle conservatieve stemmen die gelijke rechten bedreigen willen 
wij luid en duidelijk zeggen dat wij nooit zullen toestaan dat vrijheden 
worden afgenomen. 
 

10.03  Robby De Caluwé (Open 

Vld): La Belgique a effectivement 
été pionnière dans ce domaine et il 
est positif que la loi transgenre soit 
en préparation mais des dé-
marches doivent également être 
entreprises contre la thérapie de 
réorientation sexuelle. Cette se-
maine, la démarche entreprise par 
deux hommes belges mariés de 
faire appel à une mère porteuse 
américaine a suscité de nom-
breuses réactions haineuses au 
sein de notre société. Il faut mettre 
en place un cadre légal pour le re-
cours à une mère porteuse, sans 
en exclure les couples homo-
sexuels ni les personnes céliba-
taires. 
 
À toutes les voix conservatrices qui 
menacent l'égalité des droits, nous 
répondons que nous ne permet-
trons jamais que des libertés soient 
supprimées. 
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 

 

11 Questions jointes de 

- Vanessa Matz à Annelies Verlinden (Intérieur, Réformes instit. et Renouveau démocratique) sur "Les 
moyens insuffisants pour faire face aux incendies de forêt dans les Hautes Fagnes" (55003553P) 
- Julie Chanson à Annelies Verlinden (Intérieur, Réformes instit. et Renouveau démocratique) sur "Les 
incendies dans les Hautes Fagnes" (55003567P) 
- Eric Thiébaut à Annelies Verlinden (Intérieur, Réformes instit. et Renouveau démocratique) sur "Les 
feux de forêt" (55003576P) 

11 Samengevoegde vragen van 

- Vanessa Matz aan Annelies Verlinden (Binnenlandse Zaken en Institutionele Hervormingen en Demo-
cratische Vernieuwing) over "De ontoereikende middelen om de natuurbranden in de Hoge Venen te 
bestrijden" (55003553P) 
- Julie Chanson aan Annelies Verlinden (Binnenlandse Zaken en Institutionele Hervormingen en Demo-
cratische Vernieuwing) over "De natuurbranden in de Hoge Venen" (55003567P) 
- Eric Thiébaut aan Annelies Verlinden (Binnenlandse Zaken en Institutionele Hervormingen en Demo-
cratische Vernieuwing) over "Natuurbranden" (55003576P) 
 

11.01  Vanessa Matz (Les Engagés): Madame la présidente, madame 

la ministre, je voudrais, tout d'abord, remercier chaleureusement  
l'ensemble des services de secours qui se sont, une nouvelle fois, mo-
bilisés pour assurer une mission très périlleuse. Je salue leur courage, 
leur détermination face à un phénomène que nous allons malheureu-
sement sans doute voir se répéter dans les années à venir. 
 
Il est ici question des Fagnes, de la province de Liège, mais aussi de 
La Roche-en-Ardenne où des incendies se sont déclarés. Dans les 
Fagnes, 150 à 200 hectares de forêt sont partis en fumée entraînant la 

11.01  Vanessa Matz (Les Enga-

gés): Ik heb woorden van lof voor 
de vastberadenheid van de hulp-
diensten, die nu ingezet worden 
voor de bestrijding van een feno-
meen dat door de klimaatverande-
ring helaas nog vaker dreigt voor te 
komen. In de Hoge Venen werd al 
200 hectare in de as gelegd. 
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désolation complète de tous les amoureux de cette nature particulière-
ment attractive et diversifiée.  
 
La question centrale qui se pose est de savoir si nos services de se-
cours sont suffisamment équipés pour faire face à des incendies qui 
risquent de se reproduire avec le changement climatique. La réponse 
est évidemment non. Je ne suis pas la seule à le dire. Les services de 
secours sur place et différents ministres à d'autres niveaux de pouvoir 
ont fait savoir qu'ils n'étaient pas équipés pour faire face à de tels évè-
nements.  
 
Nous ne sommes donc une nouvelle fois pas suffisamment équipés, 
aurais-je tendance à dire. Nous n'avons pas la culture du risque avec 
un volet incendie de forêt. Nous n'avons pas de matériel suffisant ou il 
est trop désuet. Nous n'avons pas de personnel assez formé pour in-
tervenir à l'occasion de ce type de catastrophe.  
 
Madame la ministre, il y a quelques semaines, les services de secours 
manifestaient pour réclamer davantage de moyens, pour réclamer du 
matériel. Pourriez-vous nous dire, aujourd'hui, très concrètement ce 
que vous allez mettre en place pour éviter que de tels évènements 
prennent une telle ampleur? 
 

Onze hulpdiensten zijn niet vol-
doende toegerust om dergelijke 
rampen het hoofd te bieden. Het is 
al bij herhaling vastgesteld: het ont-
breekt ons aan uitrusting, opgeleid 
personeel en een bosbrandrisico-
beheersingscultuur.  
 
Welke maatregelen zult u nemen 
om te voorkomen dat dergelijke 
rampen zich opnieuw op deze 
schaal voordoen? 
 

11.02  Julie Chanson (Ecolo-Groen): Madame la présidente, madame 

la ministre, chers collègues, ma région brûle! Il n'aura pas fallu attendre 
l'été pour que les flammes ravagent déjà les Hautes Fagnes. Ce n'est 
pas sans nous rappeler les 1000 hectares déjà partis en fumée en 
2011. 
 
Depuis lundi soir, les pompiers des zones de secours Vesdre-
Hoëgne & Plateau et de la Communauté germanophone luttent âpre-
ment contre de violents incendies dans les Fagnes. Mais les collègues 
ardennais aussi essaient tant bien que mal de contenir un feu de forêt 
qui s'est déclaré hier. 
 
Au total, dans les Fagnes, ce ne sont pas moins de 170 hectares de 
végétation qui sont partis en fumée. Si l'incendie semble aujourd'hui 
maîtrisé, c'est grâce aux pompiers belges et allemands qui sont sur 
place accompagnés de la Protection civile. Je tiens évidemment à sa-
luer le travail accompli. C'est une occasion supplémentaire de rappeler 
à quel point ils sont indispensables et méritent d'être davantage soute-
nus par le monde politique. 
 
Pourtant, les dysfonctionnements sont encore à déplorer. Les procé-
dures sont trop longues et nos pompiers manquent de matériel. Un 
exemple criant est celui des hélicoptères. Alors que des centaines 
d'hectares brûlent, les pompiers ont reçu le renfort de deux hélicop-
tères de la police fédérale. Problème, un seul disposait du matériel né-
cessaire pour lutter contre un incendie. Un seul hélicoptère pour 
170 hectares, madame la ministre! 
 
Qu'à cela ne tienne, les autorités locales ont demandé le support d'un 
hélicoptère allemand. Mais cet hélicoptère n'est jamais arrivé. En effet, 
pour une telle demande, il aurait fallu que la phase de crise provinciale 
et votre aval soient donnés. À chaque grand feu, l'histoire se répète! 
La demande d'aide internationale est bloquée. C'est une demi-journée 
de perdue, douze heures! À l'échelle d'une crise, c'est trop long. 
 

11.02  Julie Chanson (Ecolo-

Groen): Het is nog geen zomer en 
branden teisteren de Hoge Venen 
al. Niet minder dan 170 hectare 
land werd in de as gelegd. Het is 
aan de Belgische en Duitse brand-
weerlieden te danken dat de brand 
onder controle is en ik bedank hen 
voor wat ze presteerden. Deze 
ramp toont aan hoe onmisbaar de 
brandweer is en hoezeer ze steun 
verdient.  
 
Er valt echter een aantal disfunc-
ties te betreuren. De procedures 
zijn te lang en het ontbreekt onze 
brandweerkorpsen aan materiaal. 
Er was slechts één helikopter om 
170 hectare brandende natuur te 
blussen. 
 
Waarom kwam er geen internatio-
nale hulp? Door de klimaatontrege-
ling zullen dergelijke rampen zich 
waarschijnlijk vaker voordoen. Hoe 
bent u van plan om daarmee om te 
gaan? 
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Madame la ministre, n'avons-nous rien retenu des leçons des inonda-
tions? Pourquoi un appui étranger n'a-t-il pas pu être rendu possible? 
En raison du dérèglement climatique, de telles catastrophes sont ame-
nées à se multiplier. Que prévoyez-vous pour y faire face? Ne serait-il 
pas temps de munir la sécurité civile d'un hélicoptère équipé pour lutter 
contre le feu? 
 

11.03  Éric Thiébaut (PS): Madame la ministre, en ce moment même, 

nos pompiers veillent à ce que le feu ne reprenne pas dans les forêts 
de la région des Fagnes, de La Roche-en-Ardenne mais également 
dans une réserve naturelle près d’Anvers. J’ai vu cela dans le courant 
de la journée. J’aimerais vraiment saluer le travail de toutes celles et 
de tous ceux qui ont permis que la situation soit sous contrôle au-
jourd’hui. Malheureusement, des hectares sont partis en fumée. C’est 
particulièrement inquiétant parce que nous ne sommes encore qu’au 
printemps et qu’il est assez inhabituel de voir autant de feux de forêts 
démarrer à ce moment-ci de l’année dans notre pays. C’est certaine-
ment encore une des conséquences du dérèglement climatique qui, 
décidément, est générateur de beaucoup de catastrophes, même dans 
nos régions. Plus globalement, aujourd'hui, on constate une augmen-
tation du nombre de feux de forêts un peu partout en Europe. 
 
Dans ce contexte, madame la ministre, je pense qu’il est de notre de-
voir de donner à nos services de sécurité civile les moyens de com-
battre ce nouveau phénomène. Pouvez-vous nous faire le point sur 
l’appui qui a été donné aux zones de secours et à la Protection civile 
pour faire face aux incendies de ces derniers jours? Pouvez-vous nous 
faire le point sur les initiatives que vous avez prises au niveau de vos 
services, de la Protection civile et des pompiers pour mieux combattre 
le phénomène? Enfin, y a-t-il eu des initiatives de solidarité euro-
péenne en la matière? 
 

11.03  Éric Thiébaut (PS): Op dit 

moment waken onze brandweerlie-
den erover dat het vuur niet op-
nieuw opflakkert in de Hoge Venen 
en in de bossen van La Roche-en-
Ardenne, maar ook in een natuur-
reservaat bij Antwerpen. Ik wil al 
diegenen die ervoor gezorgd heb-
ben dat de situatie vandaag onder 
controle is, lof toezwaaien voor hun 
werk. Jammer genoeg heeft het 
vuur een gebied van meerdere 
hectaren in de as gelegd, en dat is 
des te zorgwekkender omdat het 
nog maar lente is.  
 
Onze Civiele Bescherming moet de 
middelen hebben om dit nieuwe fe-
nomeen efficiënt te bestrijden. 
Welke ondersteuning kreeg de Ci-
viele Bescherming bij de bestrijding 
van de branden van de voorbije da-
gen, en welke initiatieven hebt u 
genomen? Is de Europese solidari-
teit op gang gekomen?  
 

11.04  Annelies Verlinden, ministre: Chers collègues, permettez-moi 

également de remercier les services de secours et de sécurité, pom-
piers, Protection civile et détachement aérien de la police fédérale pour 
leur intervention parfaitement adéquate. Ils ont été capables de lutter 
efficacement contre l'incendie dans la zone difficilement accessible 
que sont les Hautes Fagnes mais également à La Roche-en-Ardenne 
et actuellement à Anvers, tout en restant vigilants aux éventuels em-
brasements ou nouveaux foyers. 
 
Les violents incendies de forêt et en milieu naturel ne sont malheureu-
sement pas des événements rares. Avec l'augmentation des tempéra-
tures et la modification des modèles de précipitations, nos forêts et mi-
lieux naturels deviennent plus vulnérables aux incendies. 
 
Aucun pays n'est épargné par les effets du changement climatique. Il 
est évident que ce dernier a également une incidence sur les risques 
pour les communes et que les autorités locales doivent également en 
tenir compte lorsqu'elles investissent dans le personnel et l'équipe-
ment. C'est également la raison pour laquelle, au cours de cette légi-
slature, nous n'avons pas attendu les flammes et avons augmenté la 
dotation fédérale aux zones de secours de 147 millions d'euros et les 
possibilités d'investissement de la Protection civile de 2 millions d'eu-
ros. 
 
J'ai demandé aux autorités locales qu'elles utilisent en priorité ces 

11.04 Minister Annelies Verlin-

den: Ik dank alle hulpdiensten voor 
de efficiënte brandbestrijding in 
moeilijk toegankelijke gebieden zo-
als de Hoge Venen, maar ook in 
andere gebieden. 
 
Als gevolg van de temperatuurver-
anderingen en de veranderingen in 
regenval zijn al onze natuurgebie-
den brandgevoelig. De klimaatver-
andering zal een impact hebben op 
de investeringen van de gemeen-
ten en de lokale autoriteiten in per-
soneel en uitrusting. We hebben de 
federale dotatie van de hulpverle-
ningszones al met 147 miljoen 
euro verhoogd en de investering 
voor de Civiele Bescherming met 
2 miljoen euro. Ik heb de lokale au-
toriteiten gevraagd die middelen 
prioritair aan te wenden voor maat-
regelen die erop gericht zijn de sa-
menleving minder kwetsbaar te 
maken voor klimaatverandering. 
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moyens pour prendre des mesures visant à réduire la vulnérabilité de 
la société aux changements climatiques. Pour aider les services 
d'incendie, une procédure opérationnelle standardisée fédérale pour 
les incendies en milieu naturel est d'application depuis 2021. Elle a été 
diffusée dans toutes les zones de secours et constitue un socle com-
mun de lignes directrices pour l'ensemble des zones de secours et 
autres intervenants afin qu'ils puissent travailler de manière adéquate 
et en toute sécurité lorsqu'ils sont confrontés à des feux de forêt. 
 
La POS fédérale précise qu'une évaluation des risques doit être réali-
sée au niveau des zones et cet exercice permet, entre autres, de dé-
terminer le déploiement des personnes et moyens nécessaires compte 
tenu des conditions locales. Afin d'améliorer leurs connaissances en 
matière de lutte contre les incendies en milieu naturel, des pompiers et 
des membres de la Protection civile ont suivi une formation "Feux de 
forêt et protection de l'environnement" à l'École d'Application de Sécu-
rité Civile – ECASC – en France. Cet établissement est un centre de 
référence européen en matière d'apprentissage de gestion des feux de 
forêt. Les connaissances acquises sont ensuite partagées afin que de 
plus en plus de pompiers soient formés à la gestion spécifique des in-
cendies en milieu naturel. 
 
Les zones de secours travaillent ensemble et peuvent toujours comp-
ter sur l'aide de la Protection civile et de la police fédérale. Ainsi, ces 
derniers jours, la Protection civile a, par exemple, assuré l'approvision-
nement en eau afin de permettre aux pompiers et à l'hélicoptère de la 
police fédérale de poursuivre l'extinction des incendies. La Protection 
civile a également déployé un drone qui a détecté les foyers d'incendie, 
permettant de la sorte leur extinction ciblée. Les images du drone ont 
aidé les pompiers à mieux évaluer les risques et à s'approcher des 
foyers dans les conditions les plus sûres. 
 
Nous sommes également convaincus de la forte valeur ajoutée de la 
coopération internationale, tant sur le plan bilatéral, avec nos voisins, 
qu'au sein de l'Union européenne. Notre pays apporte son soutien dès 
qu'on le lui demande et peut également compter sur une aide en cas 
de besoin. Je pense ainsi à l'assistance de plusieurs pays lors des ca-
tastrophiques inondations de 2021 ou à l'aide que notre Protection ci-
vile apporte en ce moment à l'Italie. Du reste, madame Chanson, c'est 
de cette façon que les autres pays agissent. Nous avons envoyé une 
équipe B-FAST en Italie en guise de soutien. Cela démontre que la 
solidarité internationale est cruciale pour tous les membres de l'Union. 
Le Mécanisme de protection civile de l'Union européenne permet de 
recourir à d'importantes capacités aériennes disponibles dans les États 
membres où les feux de forêt représentent un risque majeur. 
 
En mars 2019, l'UCPM (Union Civil Protection Mechanism) a été ren-
forcée par la création d'une nouvelle réserve européenne de capacité, 
dont l'objectif est de compléter celles des États membres. Celles des 
forces aériennes Rescue constitueront, à terme – d'ici 2026-2030 –, la 
flotte européenne permanente de lutte contre les feux de forêt. Pour 
cette année, une flotte de 32 appareils est prévue. La DG Sécurité ci-
vile est en train d'examiner la possibilité de participer à la future flotte 
d'hélicoptères pour les baser notamment en Belgique. Outre le Méca-
nisme de solidarité européenne, qui ne cesse de gagner en impor-
tance, nous pouvons encore compter sur les accords de coopération 
avec nos voisins. 
 

 
Sinds 2021 is er een federale stan-
daardprocedure voor natuurbran-
den van toepassing. Dat is een ge-
meenschappelijke grondslag voor 
alle actoren die betrokken zijn bij 
de bestrijding van bosbranden. Er 
moet een risico-evaluatie uitge-
voerd worden op het niveau van de 
hulpverleningszones om te bepa-
len welke personen en middelen er 
ingezet moeten worden op basis 
van de lokale omstandigheden. 
Een aantal brandweerlieden en le-
den van de Civiele Bescherming 
hebben in Frankrijk, in het Euro-
pese referentiecentrum ter zake, 
een opleiding gevolgd inzake bos-
brandbestrijding en milieubescher-
ming. Vervolgens delen ze hun 
kennis met hun collega's. 
 
De hulpverleningszones werken 
met elkaar samen en kunnen reke-
nen op de steun van de federale 
politie en de Civiele Bescherming. 
De Civiele Bescherming stond in 
voor de wateraanvoer om de bran-
den te blussen en zette een drone 
in om de brandhaarden op te spo-
ren en risico's beter in te schatten. 
 
De Europese samenwerking is ook 
een grote toegevoegde waarde. 
Ons land kan in noodgevallen reke-
nen op de hulp van andere landen, 
zoals tijdens de overstromingen 
van 2021, en kan zelf hulp bieden 
wanneer andere landen erom vra-
gen, zoals op dit moment in Italië. 
 
Dankzij het EU Civil Protection Me-
chanism (UCPM) kan er een be-
roep gedaan worden op de grote 
luchtcapaciteit van de EU-lidstaten. 
In maart 2019 hebben we dit me-
chanisme versterkt met een 
nieuwe capaciteitsreserve. De res-
cEU-capaciteit zal binnenkort de 
vaste Europese vloot vormen voor 
de bestrijding van bosbranden. De 
AD Civiele Veiligheid onderzoekt 
onze deelname aan de toekom-
stige helikoptervloot, met name om 
die vloot in België te stationeren. 
Naast het UCPM kunnen we  
rekenen op de samenwerkingsak-
koorden met onze buurlanden. 
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Chers collègues, je tiens néanmoins à souligner qu'une prise en 
charge complète du risque des feux de forêt ne saurait dépendre des 
seuls services d'intervention de sécurité civile. La prévention constitue 
en effet la première réponse pour réduire n'importe quel risque et 
l'étape préliminaire de la lutte contre celui-ci lorsqu'il a été identifié. 
J'invite les ministres régionaux compétents à vraiment prendre à cœur 
cette mission de prévention et à y investir, car mieux vaut prévenir que 
guérir. Je vous remercie de votre attention. 
 

 
Preventie is echter de belangrijkste 
reactie om elk risico te verminde-
ren. Ik roep de bevoegde gewest-
ministers ertoe op om in preventie 
te investeren.  
 

11.05  Vanessa Matz (Les Engagés): Madame la ministre, je me vois 

mal rentrer dans ma région ce soir et dire aux chefs de corps que tout 
va bien et qu'ils ont tout ce qui leur faut pour intervenir! Pourquoi de 
telles questions de leur part sur le manque de matériel et le manque 
de formation? Vous avez parlé de la formation, il ne s'agit que d'une 
petite poignée d'hommes qui ont été formés en France. 
 
S'agissant du budget, votre majorité a refusé de voter notre proposition 
de loi sur l'indexation de la dotation fédérale aux zones de secours. Il 
ne faut donc pas nous parler de budget complémentaire!  
 
Nous n'avons toujours pas de révision de la Protection civile qui 
manque de moyens, qui manque de casernes. Rien n'a bougé depuis 
les inondations! 
 
Je suis vraiment désolée de dire que vous n'avez probablement pas 
pris la mesure de ce qui nous attend malheureusement dans les an-
nées qui viennent! 
 

11.05  Vanessa Matz (Les Enga-

gés): Als we u moeten geloven, is 
er geen vuiltje aan de lucht. 
Waarom rijzen er bij de korpschefs 
dan zoveel vragen over het gebrek 
aan materiaal en opleidingen? 
Slechts een handvol manschappen 
kreeg een opleiding in Frankrijk, uw 
meerderheid heeft ons voorstel om 
de federale dotatie aan de hulpver-
leningszones te indexeren niet ge-
steund en de Civiele Bescherming, 
die met een tekort aan middelen 
kampt, nog altijd niet hervormd! U 
geeft zich geen rekenschap van 
wat ons te wachten staat. 
 

11.06  Julie Chanson (Ecolo-Groen): Madame la ministre, qu'il 

s'agisse d'inondations, de tempêtes ou d'incendies, chaque catas-
trophe nous montre l'urgence qu'il y a à lutter contre le dérèglement 
climatique. Contrairement à ce que certains laissent croire, il n'est pas 
possible d'appuyer sur le bouton "Pause". Dans ce contexte, il semble 
aujourd'hui plus que primordial de recruter davantage de pompiers, 
d'augmenter la part du fédéral dans le financement des zones de se-
cours, d'adapter la formation de base des hommes du feu. 
 
Madame la ministre, je vous en prie, appuyons plutôt sur le bouton 
"Play"! 
 

11.06  Julie Chanson (Ecolo-

Groen): Bij elke ramp blijkt telkens 
weer hoe dringend de situatie is. 
Men moet meer brandweerlieden 
aanwerven, de federale financie-
ring van de hulpverleningszones 
optrekken en de opleiding van de 
brandweerlieden aanpassen.  
 

11.07  Éric Thiébaut (PS): Madame la ministre, je vous remercie pour 

vos réponses.  
 
Je voudrais saluer la parfaite coordination entre les zones de secours, 
la police, la Protection civile et nos voisins européens pour lutter contre 
ces feux de forêt. 
 
Néanmoins, en matière de sécurité civile, pour faire face aux consé-
quences du dérèglement climatique, nous aurons besoin à l'avenir 
d'investissements, de coordination, de coopération et de formation. Il 
en va de notre sécurité civile, il en va de la protection de notre nature 
et de notre biodiversité. 
  
 

11.07  Éric Thiébaut (PS): We 

moeten werk maken van investe-
ringen, coördinatie, samenwerking 
en opleidingen om onze natuur en 
onze biodiversiteit te beschermen.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

12 Samengevoegde vragen van 
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- Ortwin Depoortere aan Annelies Verlinden (Binnenlandse Zaken en Institutionele Hervormingen en 
Democratische Vernieuwing) over "De aanpak van geweld in recreatiedomeinen" (55003557P) 
- Meryame Kitir aan Annelies Verlinden (Binnenlandse Zaken en Institutionele Hervormingen en Demo-
cratische Vernieuwing) over "De veiligheid in recreatiedomeinen" (55003558P) 
- Koen Metsu aan Annelies Verlinden (Binnenlandse Zaken en Institutionele Hervormingen en Demo-
cratische Vernieuwing) over "De veiligheid in recreatiedomeinen" (55003562P) 
- Jean-Marie Dedecker aan Annelies Verlinden (Binnenlandse Zaken en Institutionele Hervormingen en 
Democratische Vernieuwing) over "De rellen in en rond recreatiedomeinen" (55003563P) 

12 Questions jointes de 

- Ortwin Depoortere à Annelies Verlinden (Intérieur, Réformes instit. et Renouveau démocratique) sur 
"La lutte contre la violence dans les domaines récréatifs" (55003557P) 
- Meryame Kitir à Annelies Verlinden (Intérieur, Réformes instit. et Renouveau démocratique) sur "La 
sécurité dans les domaines récréatifs" (55003558P) 
- Koen Metsu à Annelies Verlinden (Intérieur, Réformes instit. et Renouveau démocratique) sur "La 
sécurité dans les domaines récréatifs" (55003562P) 
- Jean-Marie Dedecker à Annelies Verlinden (Intérieur, Réformes instit. et Renouveau démocratique) 
sur "Les échauffourées dans les domaines récréatifs et aux alentours" (55003563P) 
 

12.01  Ortwin Depoortere (VB): Mevrouw de voorzitster, mevrouw de 

minister, collega’s, ik had het mij gemakkelijk kunnen maken en mijn 
vraag van 10 juni 2021 of mijn vraag van 23 juni 2022 of mijn vraag 
van 20 juli 2022 kunnen herhalen. Elk jaar opnieuw worden we gecon-
fronteerd met hetzelfde fenomeen: de zomer is in aantocht; de recrea-
tiedomeinen openen hun deuren en samen met de temperaturen stijgt 
het testosterongehalte van allochtone jongeren in Brussel en andere 
grootsteden. En ja, ik zal niet zwijgen voor de politiek correcte kerk en 
de zaken benoemen zoals ze zijn. Het zijn allochtonen, die vanuit Brus-
sel afzakken naar onze recreatiedomeinen. Het zijn allochtonen, die 
onderweg naar de domeinen al op de trein pendelaars lastigvallen, zo-
als we gisteren al mochten vaststellen. Ze brengen vernielingen aan 
op de bussen van De Lijn in Vlaanderen. Ze vernielen de toegangs-
poorten en de hekken rond de recreatiedomeinen. Eenmaal ze op onze 
domeinen zijn, plegen ze diefstallen en vallen ze meisjes en vrouwen 
lastig, omdat ze in hun ogen te zomers en te westers gekleed zijn. Er 
is dus, met andere woorden, niet alleen een veiligheidsprobleem, er is 
een multicultureel probleem. 
 
Daarenboven voelen zij zich oppermachtig. Straffen komen er toch niet 
van. Zelfs een zwarte lijst van herrieschoppers of een nationaal verbod 
voor die herrieschoppers op onze recreatiedomeinen is blijkbaar nog 
altijd niet mogelijk. Jaar na jaar komen ze ermee weg en wordt er weg-
gekeken. 
 
Ik vraag met aandrang om het Kumbayagehalte in uw antwoord dit jaar 
over te slaan en een reeks harde maatregelen voor te stellen, waar 
onze bevolking nood aan heeft. Wie niet horen wil, moet voelen. 
 

12.01 Ortwin Depoortere (VB): Je 

pourrais me contenter de re-
prendre de précédentes questions: 
à l'approche de l'été, de jeunes 
étrangers quittent Bruxelles et 
d'autres grandes villes pour se 
rendre dans des domaines récréa-
tifs, non sans avoir importuné des 
navetteurs ferroviaires et vandalisé 
des bus de De Lijn ainsi que les ac-
cès et les clôtures qui entourent les 
domaines. Dès qu'ils sont sur 
place, ils commettent des vols et 
harcèlent les jeunes filles et les 
femmes parce qu'elles sont habil-
lées d'une façon trop occidentale à 
leurs yeux. Il s'agit d'un problème 
de sécurité, mais également d'un 
phénomène lié au multicultura-
lisme. Les fauteurs de troubles ne 
sont pas sanctionnés. Il n'est 
même pas question d'une liste 
noire ou d'une interdiction d'accès 
sur le plan national. La ministre va-
t-elle cette fois proposer des me-
sures fortes au lieu de réagir pour 
la énième fois par des propos léni-
fiants? 
 

12.02  Meryame Kitir (Vooruit): Mevrouw de voorzitster, mevrouw de 

minister, collega’s, de zon is eindelijk in het land. Wij hebben er vele 
maanden op moeten wachten. Het zou vanzelfsprekend moeten zijn 
dat iedereen in ons land op een veilige manier van de zon kan genie-
ten. 
 
Het eerste mooie weekend is voorbij en het is onmiddellijk prijs. Het 
fenomeen is inderdaad niet nieuw. Er waren al rellen op de stranden; 
er waren rellen in de parken en er waren rellen in de Blaarmeersen 
zelf. Helaas zijn ook de reacties en de uitspraken voorspelbaar gewor-
den. 

12.02  Meryame Kitir (Vooruit): 

Tout le monde dans notre pays de-
vrait pouvoir profiter du soleil en 
toute sécurité, mais le premier 
beau week-end a déjà été marqué 
par des rixes. Nous connaissons 
ce phénomène pour l'avoir déjà 
vécu sur les plages, dans les parcs 
et dans le domaine de Blaarmeer-
sen même. Les réactions sont éga-
lement prévisibles. Une autorité 
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Mevrouw de minister, een sterke overheid kijkt niet toe, maar handelt. 
Ook wij zijn voorstander van een zwarte lijst van de misdadigers. 
 
Collega’s, niet iedereen heeft de luxe van een zwembad in de tuin of 
woont dicht bij een bos. Zeker voor mensen met een klein budget zijn 
de publieke ruimtes erg van belang om te kunnen genieten. Dat doet 
de vraag rijzen hoe wij voor meer publieke ruimte kunnen zorgen. Het 
is namelijk een feit dat ons land te weinig veilige publieke ruimtes telt. 
Dat probleem moeten wij aanpakken. Dat pakken wij niet aan met 
logge slogans. 
 
Anderzijds moeten wij ons veiligheidspersoneel veel betere ondersteu-
ning bieden door hun onder andere de nodige middelen voor en trai-
ningen in de de-escalatie van dergelijke situaties te geven. 
 
Mevrouw de minister, de mensen kijken naar u voor een oplossing. 
Hoe zult u ervoor zorgen dat iedereen in ons land op een veilige manier 
kan genieten van de mooie dagen waarop wij allemaal lang hebben 
moeten wachten? 
 

forte doit agir et nous sommes éga-
lement favorables à l'établissement 
d'une liste noire des délinquants. 
Pour les personnes disposant d'un 
petit budget, il est très important de 
pouvoir profiter des espaces pu-
blics. Nous devons donc d'abord 
nous demander comment garantir 
des espaces publics plus sûrs. En 
outre, nous devons mieux soutenir 
notre personnel de sécurité en lui 
fournissant les moyens et la forma-
tion nécessaires pour désamorcer 
les situations menaçantes. Com-
ment la ministre garantira-t-elle 
cette sécurité? 
 

12.03  Koen Metsu (N-VA): Mevrouw de minister, de zomer staat voor 

de deur en ook ik sta hier weer, naar jaarlijkse gewoonte, met een plei-
dooi voor meer veiligheid en minder overlast in onze recreatiedomei-
nen. In mijn wetgevend initiatief, dat drie jaar geleden al, in 2020, door 
het Parlement werd goedgekeurd, staat letterlijk dat amokmakers op 
een zwarte lijst moeten komen en uit de verschillende recreatiedomei-
nen moeten worden geweerd. 
 
Ik denk dat we daar ook de mosterd voor het stadionverbod hebben 
gehaald, waar men over een nog grotere perimeter spreekt . Er is al 
een juridisch kader voor dat stadionverbod, maar voor de recreatiedo-
meinen blijft dat uit. 
 
In Oost-Vlaanderen willen vandaag vier recreatiedomeinen niet langer 
wachten en zelf een initiatief nemen. Zij willen precies dat doen wat in 
de resolutie staat, zonder enige hulp van bovenaf. Ze zullen met elkaar 
communiceren. Vanaf vandaag zal echt gespuis, mensen die er niets 
te zoeken hebben, uit die recreatieparken worden geweerd. 
 
Uw partijvoorzitter Mahdi was gisteren erg fors op de televisie. Hij 
durfde het probleem te benoemen. Het gaat om jongeren met een mi-
gratieachtergrond die vaak vertrekken vanuit het Brusselse. 
 
Mevrouw de minister, de vraag is of uw beleid de forse verklaringen 
van uw partijvoorzitter op televisie zal evenaren. Een paar dagen gele-
den werd opnieuw een rondzendbrief gestuurd, een copy-paste van de 
vorige. Er is nog altijd geen gecoördineerde aanpak in de recreatiedo-
meinen.  
 
Hoe zult u ervoor zorgen dat wij de komende zomer veilig en vrij van 
die recreatiedomeinen zullen kunnen genieten? Wat is uw nationaal 
actieplan ter zake, mevrouw de minister? 
 

12.03  Koen Metsu (N-VA): 

Comme chaque année, je viens 
moi aussi plaider une fois de plus, 
devant cette assemblée, pour da-
vantage de sécurité et moins de 
nuisances dans nos domaines ré-
créatifs. Ma proposition de résolu-
tion, qui demande l'établissement 
d'une liste noire des fauteurs de 
troubles, a déjà été adoptée par ce 
Parlement en 2020, mais alors qu'il 
existe déjà un cadre juridique pour 
l'interdiction de stade, cela ne vaut 
pas encore pour les domaines ré-
créatifs. C'est pourquoi, en Flandre 
orientale, quatre domaines récréa-
tifs font déjà de leur propre initiative 
ce qui figure dans la résolution: ils 
vont communiquer entre eux et ex-
clure la racaille de ces parcs ré-
créatifs. Le président du cd&v, 
M. Sammy Mahdi, a déjà reconnu 
qu'il s'agissait de jeunes issus de 
l'immigration, souvent en prove-
nance de Bruxelles. Comment la 
ministre va-t-elle faire en sorte que 
nous puissions profiter librement et 
en toute sécurité de ces domaines 
récréatifs cet été? 
 

12.04  Jean-Marie Dedecker (ONAFH): Mevrouw de minister, mijn-

heer Demon, er zijn twee multiculturele tradities in ons land. De eerste 
is het in brand steken van Brussel tijdens de eindejaarsfeesten. De 

12.04  Jean-Marie Dedecker (IN-

DEP): Notre pays connaît deux tra-
ditions multiculturelles: lors des 
fêtes de fin d'année, Bruxelles est 
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tweede speelt zich steeds af zodra de eerste zonnestralen komen pie-
pen. Jongens springen op de trein zonder ticket, maken daar amok en 
stappen vervolgens af in een van onze 100 recreatiegebieden – 100, 
mevrouw Kitir. Ze kunnen dit altijd straffeloos doen. Waarom kunnen 
zij dat? Wel, omdat de vergoelijkingslobby, waartoe u behoort, die  
jongeren bestempelt als kansarm of lid van een minderheid. Zij hebben 
volgens die lobby ook het recht om vuurwerk af te steken met oudjaar, 
net zoals iedereen. Er is volgens die lobby een tekort aan openlucht-
zwembaden, die jongens verzetten zich tegen de dominante cultuur, 
enzovoort. 
 
Bijna niemand durft de olifant in de kamer te benoemen, behalve de 
heer Depoortere daarnet, dat moet ik eerlijk toegeven. De olifant in de 
kamer is de moslimcultuur op dit vlak. De hersencellen van bepaalde 
allochtone jongeren warmen op bij de eerste zonnestralen en blijkbaar 
beginnen hun handen te jeuken bij het aanschouwen van een blote bil 
of borst, mevrouw de minister. Dat mondt dan uit in pestgedrag, hand-
tastelijkheden en vechtpartijen. Wat doet de overheid? Dhimmitude, 
kurieren am Symptom. We voorzien dan in 600.000 euro om van een 
recreatiedomein een openbare gevangenis te maken. Er zijn al open-
luchtonderaardse gangen gegraven. Wij doen verder en de straffeloos-
heid duurt voort. Als ik me niet vergis, mevrouw de minister – u weet 
het beter dan ik – werd slechts een van de amokmakers die laatst voor 
problemen zorgden administratief aangehouden. 
 
Ik heb maar één vraag. Wanneer houdt dit op? Hoelang zal de straffe-
loosheid blijven regeren? 
 

incendiée, et dès les premiers 
rayons du soleil, des échauffou-
rées éclatent, d'abord dans les 
trains, puis dans l'un de nos 
100 domaines récréatifs. Tous ces 
actes restent impunis car le lobby 
des bonnes excuses qualifie systé-
matiquement ces jeunes de défa-
vorisés ou de membres d'une mi-
norité qui s'oppose à la culture do-
minante. Presque personne n'ose 
désigner ce qui pose fondamenta-
lement problème: la culture musul-
mane. Les neurones des jeunes al-
lochtones s'échauffent aux pre-
miers rayons du soleil, avec ba-
garres, harcèlement et attouche-
ments à la clé. La réponse des 
autorités se limite à essayer de trai-
ter les symptômes. Par exemple, 
600 000 euros sont consacrés à la 
transformation d'un domaine ré-
créatif en une prison publique. 
Après les derniers incidents, un 
seul fauteur de troubles a manifes-
tement été arrêté administrative-
ment. 
 
Madame la ministre, quand cette 
impunité cessera-t-elle enfin? 
 

12.05 Minister Annelies Verlinden: We zijn inderdaad allemaal blij dat 

de zomer in zicht is. Iedereen zoekt dan nog meer naar recreatie. Re-
creatiegebieden en recreatiezones zouden daarvoor de uitgelezen 
plek moeten zijn. We kunnen daarom absoluut niet tolereren noch aan-
vaarden dat enkelingen deze gebieden of zones terroriseren en zo an-
deren het plezier en de rust ontnemen. Voor wie zich niet gedraagt, 
kan er geen plaats zijn in een recreatiedomein. 
 
Omdat we al eerder in aanraking zijn gekomen met deze amokmakers, 
hebben we alvast verantwoordelijkheid genomen en we blijven dat ook 
doen. Het is wel belangrijk om in te zetten op de ketenaanpak van zo-
wel preventie als repressie. Mijnheer Dedecker, het is immers niet om-
dat ze uit recreatiedomeinen geweerd worden dat de problemen wor-
den opgelost. 
 
Mijnheer Metsu, om preventief te werken hebben we inderdaad alvast 
een omzendbrief gestuurd om maatregelen aan te kondigen aan de 
lokale besturen. Ik geloof immers echt dat de sleutel ligt in de samen-
werking tussen lokale besturen, gemeentes, provincies, uitbaters van 
recreatiedomeinen, de lokale en federale politie, de gemeenschaps-
wachten en de private bewaking. 
 
We hebben in een toolbox voorzien waarin twee van de belangrijkste 
aanbevelingen de capaciteitsbeperking en een reservatiesysteem zijn. 
We weten immers uit ervaring, ook van de betrokkenen, dat inzetten 
op de beperking van de capaciteit een positieve invloed heeft op de 

12.05 Annelies Verlinden, mi-

nistre: Nous ne pouvons tolérer 
que quelques individus terrorisent 
nos domaines récréatifs. Comme 
nous avons déjà eu affaire à ces 
fauteurs de troubles dans le passé, 
nous avons pris nos responsabili-
tés. Il est important de mettre en 
œuvre une approche en chaîne. Le 
fait d'interdire à ces jeunes l'accès 
à un domaine récréatif ne résoudra 
pas d'emblée les problèmes. Nous 
avons envoyé une circulaire aux 
administrations locales. La solution 
passe par la coopération à tous les 
niveaux concernés. Les principales 
recommandations prévues dans 
notre boîte à outils sont une restric-
tion de la capacité et un système 
de réservation. Les caméras doi-
vent pouvoir être utilisées pour 
pouvoir identifier les fauteurs de 
troubles et les verbaliser. 
 
Il est possible de prévoir une aug-
mentation temporaire de la capa-
cité policière. Telle était d'ailleurs 
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beheersing van eventuele overlast. Daarbij moeten ook camera’s kun-
nen worden ingezet om de overlast tegen te gaan en om te kunnen 
identificeren zodat zij die amok maken ook nadien geverbaliseerd en 
aangesproken kunnen worden. 
 
Daarnaast kan in een tijdelijke verhoging van de politiecapaciteit wor-
den voorzien. Dat is overigens ook wat men in de Blaarmeersen in 
Gent plande te doen. Men weet immers bijvoorbeeld dat bij gunstige 
weersvoorspellingen grotere groepen bezoekers afzakken naar de re-
creatiedomeinen. 
 
Het is ook zo dat de lokale politie voor dit soort activiteiten versterking 
kan inroepen, niet alleen van naburige zones, maar ook van de fede-
rale politie, zoals de cavalerie of het interventiekorps. Daardoor kan de 
politieaanwezigheid versterkt getoond worden. 
 
Overigens is het belangrijk om deze suggesties tot verbetering wel te 
blijven faciliteren. De omzendbrief verschilt inderdaad niet zoveel van 
die van enkele jaren geleden. We blijven wel overleggen. Ik zal ook op 
korte termijn met de bestuurders van Oost-Vlaanderen en Gent de aan-
pak bespreken om te bekijken wat we samen nog meer kunnen doen. 
 
Zo komen wij tegemoet aan de vraag om te blijven zoeken naar oplos-
singen van de lokale en de privépartners, maar ook aan die van de 
uitbaters van recreatiedomeinen. 
 
De spoorwegpolitie zal ook meer aanwezig zijn. U weet dat die vorig 
jaar een uitgebreid zomerplan had. Ook dit jaar zal de spoorwegpolitie 
de treinen naar hoogrisicogebieden opvolgen en monitoren. Zij zal 
communiceren met zowel de lokale politie als met de uitbaters van de 
recreatiegebieden. 
 
Ook in Gent werd de lokale politie verwittigd op het moment dat vast-
gesteld werd dat grote groepen zich verplaatsten naar de Blaarmeer-
sen, zodat zo snel mogelijk in extra capaciteit kon worden voorzien. Ik 
meen dat het goed is die samenwerking op punt te stellen en de moni-
toring te doen door zoveel mogelijk op voorhand in te grijpen. 
 
Dit is een hands-on politieoptreden. Ik meen dat dit precies is wat moet 
gebeuren. Wij weten immers allemaal dat de middelen en de mensen 
niet onbeperkt zijn. Wie vandaag iets anders voorstelt, maakt mensen 
blaasjes wijs. Het is onmogelijk overal en altijd in een massale politie-
capaciteit te voorzien. Ik meen dat dit ook niet de oplossing is voor het 
probleem. 
 
Er moet natuurlijk repressief opgetreden worden. Er kunnen al GAS-
boetes uitgedeeld worden wegens overlast, wegens sluikstorten, we-
gens schade aan het openbaar domein. Overlast wordt dus wel dege-
lijk bestraft. 
 
Daarnaast kunnen burgemeesters een plaatsverbod opleggen, ook in 
het geval van overlast op recreatiedomeinen. Die plaatsverboden wor-
den opgenomen in een centrale databank van de politie, zodat de iden-
titeit van iedereen die gecontroleerd wordt nadien kan worden getoetst 
aan die databank en men kan nakijken of een plaatsverbod wordt na-
geleefd. Bij overtreding ervan kan een GAS-boete worden opgelegd. 
 

notre intention au domaine récréa-
tif de Blaarmeersen. La police lo-
cale peut demander des renforts 
aux zones de police voisines, à la 
cavalerie fédérale ou au corps de 
réserve. Nous nous concerterons 
prochainement avec les respon-
sables politiques de Flandre orien-
tale et de Gand afin de voir ce que 
nous pouvons faire de plus. 
 
Comme l'année dernière, la police 
des chemins de fer assurera un 
suivi renforcé des trains à destina-
tion de zones à hauts risques et 
tiendra informés la police locale et 
les exploitants des domaines ré-
créatifs. À Gand, la police a effecti-
vement été informée de l'arrivée de 
grands groupes, ce qui a permis de 
prévoir des capacités supplémen-
taires. Il est bon de poursuivre la 
mise au point de cette coopération. 
Il s'agit d'une intervention policière 
hands-on. Les effectifs et les 
moyens ne sont toutefois pas illimi-
tés. Ceux qui affirment le contraire 
trompent les gens. 
 
Il faut agir de manière répressive. 
Des amendes SAC peuvent être in-
fligées. Les bourgmestres peuvent 
imposer une interdiction de lieu. De 
telles interdictions sont enregis-
trées dans une base de données 
centrale de la police. Une amende 
SAC peut être infligée en cas de 
violation de l'interdiction. 
 
Faut-il instaurer une interdiction 
générale d'accès aux domaines ré-
créatifs à l'échelle nationale? La 
question est de savoir si la mise en 
commun des données person-
nelles par les différents exploitants 
constitue un système acceptable 
du point de vue légal. Le partage 
de données personnelles requiert 
une base légale explicite. Le Parle-
ment planche sur une telle interdic-
tion d'accès. J'encourage le débat 
à ce sujet. 
 
La procédure de comparution im-
médiate est nécessaire pour main-
tenir les fauteurs de troubles hors 
des domaines récréatifs. Il est ce-
pendant trop facile de se tourner 
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Dit brengt mij bij de vraag of er een nationaal algemeen toegangsver-
bod voor recreatiedomeinen en -gebieden moet komen. 
 
Zoals u weet is voor het delen van persoonsgegevens een expliciete 
wettelijke basis nodig. Het is nu de vraag of het samenleggen van per-
soonsgegevens door de verschillende uitbaters een wettelijk aan-
vaardbaar systeem is. 
 
Ik weet dat er in het Parlement een initiatief wordt genomen dat werkt 
aan zo’n toegangsverbod. Ik moedig het Parlement aan het debat  
daarover te voeren. Uiteraard zullen proportionaliteit en een heldere 
besluitvorming bij dit soort toegangsverboden deel moeten uitmaken 
van het debat. Ik kijk alvast uit naar het wetgevend werk ter zake. 
 
Ik meen ook, zoals de minister van Justitie al gezegd heeft, dat dat 
snelrecht absoluut noodzakelijk is. Snel en kordaat straffen kan helpen 
de amokmakers uit de recreatiegebieden te houden. 
 
Tot slot wil ik nog een belangrijke kanttekening maken. Mevrouw Kitir, 
men kijkt inderdaad vaak naar mij als het gaat over de aanpak van dat 
fenomeen. De politiemedewerkers zijn helden, zij kunnen echt veel, 
maar zij moeten vaak dweilen met de kraan open. Vanuit Binnenlandse 
Zaken kunnen we regels opleggen, maar de centrale vraag is hoe men-
sen met elkaar omgaan vandaag, hoe men respect toont voor elkaar 
en voor het openbaar domein. Daarvoor alleen naar de politie en naar 
Binnenlandse Zaken kijken, is kortzichtig. 
 
Daarom neem ik aan dat jullie dit debat ook voeren met de collega’s 
van Grootstedenbeleid, Samenleving, Integratie en Onderwijs. Zolang 
dit probleem, waarvan de oorzaak een gebrek aan respect is, niet bij 
de wortel wordt aangepakt, doet de politie louter aan symptoombestrij-
ding. Geen enkele nationale zwarte lijst met toegangsverboden zal 
kunnen volstaan om dit probleem duurzaam op te lossen. 
 

uniquement vers le département 
de l'Intérieur. Les policiers sont des 
héros mais leurs interventions 
constituent souvent un emplâtre 
sur une jambe de bois. Nous pou-
vons imposer des règles mais, 
dans le cas présent, nous sommes 
confrontés à un manque de respect 
à l’égard des autres et du domaine 
public. Ce débat doit être mené 
avec les ministres compétents pour 
la politique des grandes villes, le 
vivre ensemble, la politique d'inté-
gration et l'enseignement. Tant que 
nous ne lutterons pas contre ce 
manque de respect, la police ne 
fera que traiter les symptômes. 
Une liste noire assortie d'interdic-
tions d'accès n'apportera pas de 
solution durable à ce problème. 
 

12.06  Ortwin Depoortere (VB): Mevrouw de minister, u luisterde in 

het verleden niet en u luistert vandaag evenmin. U luistert niet naar wat 
de bevolking van u vraagt. U luistert al zeker niet naar mijn partij, al 
heeft mijn partij ter zake voorstellen geformuleerd. Ik hoor vandaag van 
u geen nieuwe, harde maatregelen. 
 
Namens het Vlaams Belang heb ik u vorig jaar een brochure overhan-
digd, ons KO-plan, met meer dan veertig maatregelen tegen die her-
rieschoppers die u onmiddellijk zou kunnen uitvoeren. Ik zal u geen 
tweede exemplaar geven. Ik heb een beter idee. We zullen ons plan 
verspreiden onder de bevolking. De bevolking moet dan maar kiezen 
tussen uw soft fluwelenhandschoenenbeleid of ons lik-op-stukbeleid. 
Ik ben er zeker van dat de bevolking de kant van recht en orde zal 
kiezen. Ik ben er zeker van dat de bevolking zal kiezen voor het Vlaams 
Belang. 
 

12.06  Ortwin Depoortere (VB): 

La ministre n'a pas été à l'écoute 
par le passé et ne l'est toujours 
pas! Une fois de plus, elle n'an-
nonce pas de mesures fortes. Mon 
parti a rédigé une brochure conte-
nant 40 propositions concrètes. Je 
n'en fournirai pas un second exem-
plaire à la ministre mais je diffuse-
rai notre plan KO au sein de la po-
pulation. Je suis certain que cette 
dernière préférera le droit et l'ordre 
à la politique du gant de velours de 
la ministre. 
 

12.07  Meryame Kitir (Vooruit): Mevrouw de minister, ik dank u dat u 

ervoor openstaat om het debat verder te voeren en om oplossingen 
niet meteen van tafel te vegen. Als u echter zegt dat het misschien te 
gemakkelijk is om enkel naar de minister van Binnenlandse Zaken te 
kijken als het over dit soort zaken gaat, dan wil ik u toch meegeven dat 
de mensen van een overheid verwachten dat ze niet toekijkt, maar han-
delt. Ik roep u op om al de ministers die u net hebt opgesomd bijeen te 

12.07  Meryame Kitir (Vooruit): 

Selon la ministre, il est trop simple 
de ne viser que le département de 
l'Intérieur. Cependant, les citoyens 
attendent des actions concrètes de 
la part des pouvoirs publics. J'invite 
Mme Verlinden à réunir tous les 
ministres qu'elle a énumérés pour 
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roepen. Wees de trekker van dit verhaal, wees de trekker van oplos-
singen, zodat we tot een oplossing kunnen komen. 
 
Collega’s van het Vlaams Belang, ik had niet anders verwacht dan dat 
u de moslimgemeenschap over dezelfde kam zou scheren. Met derge-
lijke slogans zult u geen enkele oplossing bereiken. Het enige wat u 
zult doen, is mensen nog meer tegen elkaar opzetten. Amokmakers 
moeten hard aangepakt worden, maar dat geeft u niet het recht om een 
volledige gemeenschap over dezelfde kam te scheren. 
 

élaborer des solutions. 
 
Le Vlaams Belang met l'ensemble 
de la communauté musulmane 
dans le même panier et je n'en at-
tendais pas moins de ce parti. 
Cette attitude, qui ne peut débou-
cher sur des solutions, renforce les 
antagonismes. Les fauteurs de 
troubles doivent être lourdement 
sanctionnés, mais cet objectif ne 
doit pas conduire à pointer du doigt 
l'ensemble d'une communauté. 
 

12.08  Koen Metsu (N-VA): Mevrouw de minister, feit is dat na al die 

jaren een nationaal actieplan, en dus een gecoördineerde aanpak, nog 
steeds ontbreekt. Daarover gaat het. Groen durfde gisteren op televisie 
zelfs niet te antwoorden op de vraag of die amokmakers geweerd moe-
ten worden uit de diverse recreatiedomeinen. Ik begrijp dat niet. Ik be-
grijp dat het voor u heel moeilijk moet zijn om met hen te besturen. 
 
Groen en Vooruit zeggen dat er een tekort aan openbare recreatiedo-
meinen is. We hebben een wetsvoorstel ingediend. Een privépark van 
50 hectaren hier vlakbij in Brussel wordt door niemand gebruikt. Het 
zou een oplossing kunnen zijn om dat openbaar te maken en om die 
muur te slopen, maar u hebt dat wetsvoorstel weggestemd.  
 
Het probleem zit inderdaad bij die jongeren met een migratieachter-
grond. Dat zijn de woorden van ondertussen iedereen, ook van uw par-
tijvoorzitter. Zij maken amok op de trein, beschimpen onze zonnende 
dames en zorgen voor vechtpartijen en geluidsoverlast. Het zijn zij die 
permanent moeten worden geweerd.  
 
Mevrouw de minister, zorg ervoor dat ik hier volgend jaar niet opnieuw 
moet staan. 
 

12.08  Koen Metsu (N-VA): Après 

tant d'années, nous ne disposons 
toujours pas d'un plan d'action na-
tional coordonné. À la télévision, 
Groen n'a même pas osé répondre 
à la question de savoir s'il fallait 
bannir les fauteurs de troubles des 
domaines récréatifs. Il est bien sûr 
difficile de gouverner avec un tel 
parti. 
 
Selon Groen et Vooruit, il y a trop 
peu de domaines récréatifs. Pour-
quoi ont-ils rejeté notre proposition 
de loi visant à rendre public un 
grand parc privé de 50 ha situé à 
Bruxelles? 
 
Le problème se situe chez les 
jeunes issus de l'immigration. Cha-
cun partage entre-temps cette ana-
lyse, y compris par exemple le pré-
sident du cd&v. Ces jeunes font 
partout des ravages, insultent les 
dames allongées au soleil et provo-
quent des bagarres et des nui-
sances sonores. Ils doivent être 
bannis de façon permanente des 
domaines récréatifs. J'espère vive-
ment que je ne devrai pas revenir à 
cette tribune dans un an pour dé-
noncer le même problème. 
 

12.09  Jean-Marie Dedecker (ONAFH): Mevrouw Kitir, het gaat niet 

over het stigmatiseren van een gemeenschap. Het zou misschien een 
uitdaging zijn dat die gemeenschap zichzelf zou zuiveren van degenen 
die zich niet willen aanpassen en amok maken. Dat zou een heel 
goede oplossing zijn. 
 
Het gaat ook niet over recreatiegebieden. Als het hek van de dam is, 
moet men er geen hek rond plaatsen. Het grootste recreatiegebied, 
mevrouw de minister, is 67 kilometer breed. Als men goesting heeft, 
kan men van daar zwemmen naar Engeland. Daar hebben wij juist de-
zelfde problemen.  

12.09 Jean-Marie Dedecker (IN-

DEP): Il serait peut-être utile que la 
communauté en question daigne 
s'affranchir de tous ceux qui ne 
veulent pas s'adapter et qui sèment 
le désordre. 
 
Ce dossier ne concerne pas tant 
les domaines récréatifs que l'édu-
cation, le comportement et l'impu-
nité. En pratique, la comparution 
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Het gaat over opvoeding, over attitude en over straffeloosheid. Die 
straffeloosheid blijft voortduren. U spreekt over snelrecht, maar voor 
die mensen betekent dat dat zij snel terug naar huis kunnen gaan. Dat 
betekent snelrecht. Ik sta in contact met de politie, mevrouw de minis-
ter, want ik ben burgemeester. De machteloosheid van de politie ten 
opzichte van de straffen uitgesproken door Justitie, is het grootste pro-
bleem.  
 

immédiate permet bien souvent 
aux fauteurs de troubles de rentrer 
immédiatement chez eux. L'im-
puissance de la police vis-à-vis des 
mesures prononcées par la justice 
constitue le problème majeur! 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

13 Vraag van Servais Verherstraeten aan Thomas Dermine (Relance, Strategische Investeringen en 

Wetenschapsbeleid) over "De uitspraken van het Rekenhof over het relancegeld" (55003565P) 

13 Question de Servais Verherstraeten à Thomas Dermine (Relance, Investissements stratégiques et 

Politique scientifique) sur "Les décisions de la Cour des comptes concernant les fonds destinés à la 
relance" (55003565P) 
 

13.01  Servais Verherstraeten (cd&v): Mijnheer de staatssecretaris, 

ik mocht u dit weekend aanhoren en lezen. Ik citeer: “Staatssecretaris 
Thomas Dermine wil dat de regering in de komende weken een pensi-
oenhervorming rondkrijgt: ‘Wij zijn bereid tot een meer ambitieuze pen-
sioenhervorming. Wij zijn niet in campagnemodus.’” Daaruit leidde ik 
af dat sommige regeringsleden dat misschien wel zijn. “De PS wil wer-
ken aan hervormingen” – meervoud – “die belangrijk zijn voor de toe-
komst van het land.” Dat klonk me als muziek in de oren. 
 
Ik was dan ook verrast toen ik in de commissie voor Financiën van het 
Rekenhof vernam dat het niet realiseren van pensioenhervormingen 
slechts een beperkt verlies van relancemiddelen van enkele tientallen 
miljoenen zou vertegenwoordigen. U hebt een paar weken geleden ho-
gere bedragen vermeld. De berekeningsmethodologie is nog niet ge-
valideerd, maar volgens de berekeningen gepubliceerd in februari door 
de Europese Commissie menen wij dat het voor 2023 inderdaad over 
enkele tientallen miljoenen gaat, maar voor 2024 over meer dan 300 
miljoen euro. Dat is veel geld. 
 
Collega’s, als ik vaststel dat de pensioenen van 52 miljard bij het begin 
van deze legislatuur naar 63 miljard nu en bij ongewijzigd beleid meer 
dan 80 miljard in 2028 gaan, dan gaat het niet over miljoenen, maar 
over miljarden. Die brengen de financiële en sociale houdbaarheid van 
de pensioenen in het gedrang. Ik citeer daarmee het regeerakkoord, 
waarvan u de feitelijke auteur bent.  
 
Mijnheer de staatssecretaris, bent u het oneens met de becijfering in 
de commissie gegeven door het Rekenhof? Herbevestigt u de nood-
zaak van ambitieuze pensioenhervormingen? Herbevestigt u dat deze 
regering niet in campagnemodus mag gaan maar hervormingen dient 
te formuleren?  
 

13.01  Servais Verherstraeten 

(cd&v): Ce week-end, le secrétaire 
d'État Dermine a déclaré que le PS 
était prêt à mener une réforme des 
pensions plus ambitieuse et que ce 
parti n'était pas en campagne élec-
torale – cela sous-entend que les 
autres partis du gouvernement le 
sont? – mais souhaite travailler à 
des réformes qui sont importantes 
pour l'avenir de ce pays. C'est une 
douce musique à mes oreilles.  
 
D'après la Cour des comptes, la 
non-réalisation de la réforme des 
pensions ne représente une perte 
que de quelques dizaines de mil-
lions d'euros en moyens de re-
lance. Cependant, le secrétaire 
d'État a évoqué des montants plus 
élevés il y a quelques semaines. 
Selon la méthode de calcul de la 
Commission européenne, il s'agit 
de quelques dizaines de millions 
pour 2023, mais pour 2024, il s'agit 
de plus de 300 millions d'euros. 
 
À politique inchangée, le coût des 
pensions passera de 52 milliards 
d'euros au début de cette législa-
ture à plus de 80 milliards d'euros 
en 2028. Cette situation met en pé-
ril la viabilité financière et sociale 
des pensions, comme indiqué dans 
l'accord de gouvernement. Le se-
crétaire d'État est-il d'accord ou 
non avec les données chiffrées de 
la Cour des comptes? Réaffirme-t-
il la nécessité d'une réforme ambi-
tieuse des pensions? Confirme-t-il 
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que le gouvernement ne doit pas 
se mettre en mode "campagne 
électorale", mais mener des ré-
formes? 
 

13.02 Staatssecretaris Thomas Dermine: Mijnheer Verherstraeten, ik 

dank u voor uw vraag. Wij moeten inderdaad ambitieuze hervormingen 
doorvoeren op het vlak van de pensioenen en de fiscaliteit. Wij moeten 
die hervormingen niet doorvoeren omwille van potentiële sancties van 
Europa, maar omdat ze belangrijk zijn voor de volgende generaties. 
 
Wij hebben altijd hetzelfde gezegd. 
 

13.02  Thomas Dermine, secré-

taire d'État: Des réformes ambi-
tieuses doivent effectivement être 
menées en matière de pensions et 
de fiscalité, non pas pour éviter de 
possibles sanctions européennes, 
mais parce qu'elles sont impor-
tantes pour les générations à venir. 
 

La Cour des comptes a confirmé une analyse que j'avais déjà évoquée 
en commission de l'Économie le 17 mai dernier en réponse aux  
questions de M. Van Hees et de M. Van Lommel. Cette réponse est 
accessible. 
 
Notre analyse est tout à fait convergente avec ce qu'a dit la Cour des 
comptes sur le montant de la sanction potentielle. Mais encore une 
fois, certains dans ce Parlement croient qu'on doit faire des choses 
parce qu'on risque d'être puni. Je pense qu'on doit agir et faire des 
réformes pour le bien des générations futures. Cela vaut aussi sur le 
marché du travail. 
 
Que dit la Commission européenne, et qui a été rappelé par la Cour 
des comptes? Elle dit que pour chacun des milestones de notre plan, 
un montant unitaire sera affecté. Il sera d'environ 28 millions. 
 
Ce montant sera corrigé par toute une série de facteurs relatifs, notam-
ment, au délai d'entrée en vigueur, selon qu'il s'agisse d'une loi ou plu-
tôt d'une étape intermédiaire, d'un jalon qui répond à une recomman-
dation spécifique émise par la Commission européenne, ou encore de 
la réalisation – totale ou partielle – de ce jalon. 
 
Toute cette analyse, sous réserve d'une interprétation de la Commis-
sion européenne, nous laisse en effet à penser que la sanction euro-
péenne pourrait être limitée dans le cas du premier jalon sur la réforme 
des pensions.  
 
Cependant, je pense qu'il est important d'insister sur plusieurs élé-
ments.  
 
Premièrement, les discussions sur la réforme des pensions sont tou-
jours en cours au sein du gouvernement. 
 

Het Rekenhof heeft de analyse met 
betrekking tot het bedrag van de 
potentiële sanctie bevestigd. Die 
analyse werd op 17 mei ook be-
sproken in de commissie voor Eco-
nomie, toen ik de vragen van de 
heren Van Hees en Van Lommel 
beantwoordde. Sommige parle-
mentsleden vinden dat we actie 
moeten ondernemen om sancties 
te voorkomen. Ik ben van mening 
dat we hervormingen moeten door-
voeren voor de toekomstige gene-
raties.  
 
De Europese Commissie stelt dat 
er aan elke milestone van ons plan 
een eenheidsbedrag van 28 mil-
joen euro gekoppeld zal worden.  
 
Dat bedrag zal gecorrigeerd wor-
den op grond van meerdere facto-
ren. In onze analyse wordt ervan 
uitgegaan dat de Europese sanctie 
beperkt zou kunnen zijn voor wat 
de eerste mijlpaal inzake de pensi-
oenhervorming betreft.  
 
 

La présidente: Monsieur le secrétaire d'État, votre temps de parole est écoulé. Je vous demanderai de bien 
vouloir résumer la suite de votre intervention. 
 

13.03  Thomas Dermine, secrétaire d'État: Madame la présidente, 

veuillez m'excuser. 
 
Il y a donc une volonté ferme au sein du gouvernement d'aboutir sur 
cette réforme des pensions.  
 
Deuxièmement, il faut avoir une certaine réserve, puisque l'interpréta-
tion des paramètres est du ressort de la Commission européenne. 

13.03  Staatssecretaris Thomas 

Dermine: Onze analyse is in lijn 
met die van het Rekenhof, maar 
uiteindelijk ligt de beslissingsmacht 
in dit dossier bij de Europese Com-
missie, zoals zij ook beslist over de 
interpretatie van de parameters. 
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Notre interprétation est convergente avec celle de la Cour des comptes 
mais, in fine, c'est la Commission européenne qui décidera. 
 
Troisièmement, notre plan de relance est en bonne voie d'exécution: 
80 % des projets portés par nos collègues en Flandre, en Wallonie, en 
Région bruxelloise et au niveau fédéral sont en bonne voie d'exécution, 
et nous pouvons nous en réjouir. Je vous remercie. 
 

In de regering wordt er nog altijd 
over de pensioenhervorming gede-
batteerd met de vaste wil om die tot 
een goed einde te brengen. Ten 
slotte schiet de uitvoering van ons 
relanceplan goed op.  
 

13.04  Servais Verherstraeten (cd&v): Mijnheer de staatssecretaris, 

het blijft mijn overtuiging – ik heb dat ook vernomen van uw collega-
staatssecretaris – dat het risico van verlies groter zal zijn dan het Re-
kenhof ons heeft voorgespiegeld in de commissie. Ik ben het echter 
wel met u eens dat, meer nog dan het risico van verlies van relance-
geld, de stijgende en explosieve kosten van de pensioenen ons tot her-
vormingen noodzaken. Daarover zijn we het eens. De ambitie moet 
inderdaad nog het komende jaar zijn. We hebben nog elf maanden de 
tijd, niet om in campagne te gaan, maar om te hervormen, zodat men-
sen die werken netto meer overhouden, zodat mensen met een laag 
en middeninkomen die met pensioen gaan, een hoger pensioen zullen 
hebben. Dat kan alleen met langere carrières. 
 

13.04 Servais Verherstraeten 

(cd&v): Je reste convaincu que le 
risque de perte sera plus élevé que 
les prévisions présentées par la 
Cour des comptes en commission. 
Je suis en revanche d'accord pour 
dire que la hausse des coûts des 
pensions est une raison supplé-
mentaire de réformer. Il nous reste 
11 mois pour nous assurer que 
ceux qui travaillent gagnent plus en 
net, et que les faibles et moyens re-
venus qui prennent leur retraite 
perçoivent une pension plus éle-
vée. Ces objectifs ne peuvent être 
atteints qu'avec des carrières plus 
longues. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

14 Vraag van Christian Leysen aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "De 

impact van de pensioenhervorming op de begroting" (55003570P) 

14 Question de Christian Leysen à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur 

"L'impact budgétaire de la réforme des pensions" (55003570P) 
 

14.01  Christian Leysen (Open Vld): Mevrouw de voorzitster, me-

vrouw de staatssecretaris, collega’s, het federaal regeerakkoord omvat 
zeer duidelijk een hervorming van ons pensioensysteem, zodat het be-
taalbaar blijft. De Studiecommissie voor de Vergrijzing heeft het hier 
vorig jaar nog eens bevestigd: de jaarlijkse kosten stijgen tegen 2070 
met 15 miljard. 
 
Het staat buiten kijf dat er verdere ingrepen nodig zijn om een structu-
rele ontsporing van onze begroting en een structurele ondergraving 
van onze sociale zekerheid te vermijden. Dat is ook de Europese Com-
missie bekend, ten bewijze haar waarschuwing dat er op de eerste 
schijf, waarvan 180 miljoen naar de federale begroting gaat, mogelijk 
een bedrag wordt ingehouden. Het zal dus niet alles of niets zijn. 
 
Veel belangrijker, de Europese Commissie blijft in het kader van het 
Stabiliteits- en Groeipact ons begrotingsbeleid ook nauwkeurig opvol-
gen. In die context is de evolutie van de primaire uitgaven in de toe-
komst belangrijk. Het Rekenhof maakte gisteren melding van de onze-
kere positie op dat vlak. Ik heb dat document met berekeningen van-
middag nog eens doorgenomen. Er staan heel veel factoren in, plus-
sen en minnen. Sommige zaken kunnen met een multiplicator van vijf 
verhoogd worden. Het is duidelijk dat daarin nog onzekerheden zitten. 
Kunt u de inschatting bevestigen of corrigeren? 
 

14.01  Christian Leysen (Open 

Vld): Une réforme du système des 
pensions est nécessaire pour que 
celui-ci reste soutenable financiè-
rement à l'avenir et pour éviter un 
dérapage budgétaire et le sape-
ment de la sécurité sociale. La 
Commission européenne a pré-
venu qu'une partie des fonds de re-
lance serait retenue si la réforme 
tardait à être mise en œuvre et elle 
suit de près notre politique budgé-
taire. Hier, la Cour des comptes a 
souligné certaines incertitudes à 
cet égard. La secrétaire d'État 
peut-elle confirmer tout cela? 
Quelle serait l'incidence d'un ver-
sement au prorata? Quelles autres 
sanctions européennes pouvons-
nous encore attendre en cas de 
non-réalisation des réformes? La 
secrétaire d'État incitera-t-elle les 
membres du gouvernement à pas-
ser de la parole aux actes? 
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Wat is de impact van een uitkering pro rata? Is er desgevallend reden 
om minder alert te zijn voor de problematiek? 
 
Hoe schat u de impact in van de niet-realisatie van de hervormingen, 
bijvoorbeeld op het vlak van andere sancties door de EU? 
 
Zorgt u er mee voor dat er van uw collega’s meer daden dan woorden 
komen? 
 

 

14.02 Staatssecretaris Alexia Bertrand: Mijnheer Leysen, ik heb af-

gelopen dinsdag ook aandachtig naar het Rekenhof geluisterd en zijn 
opmerking over de RRF-middelen genoteerd. Dat is gebaseerd op een 
studie van de FOD Economie. Ik kan die cijfers vandaag ontkennen 
noch bevestigen. 
 
Ik hoor dat sommigen dat als een excuus zouden willen gebruiken om 
geen werk te maken van de pensioenhervorming. Laat ik daarover dui-
delijk zijn: de pensioenhervorming moet er niet komen omdat anders 
de RRF-middelen in het gedrang komen – ook al zijn die uiteraard be-
langrijk, aangezien het niet om duizenden euro’s gaat, maar om tien-
tallen miljoenen euro’s, geld dat wij vandaag niet hebben en dat we 
nodig hebben voor relance en groene investeringen –, de pensioenen 
moeten in de eerste plaats worden hervormd omwille van de duur-
zaamheid van het pensioensysteem. 
 
We kunnen heel lang speculeren over het bedrag, maar uiteindelijk be-
slist de Europese Commissie hoeveel middelen ze al dan niet zal blok-
keren. Echt van belang is dat ons pensioensysteem verduurzaamd 
wordt, want als we dat niet hervormen, dan riskeren we veel meer mil-
joenen euro’s te verliezen. 
 
Collega’s, weet u met hoeveel de pensioenen stijgen tussen 2020 en 
2028? Dat is met 30 miljard euro. De uitgaven stijgen van 50 miljard 
euro naar 80 miljard euro, of een toename van meer dan 50 % op acht 
jaar tijd. Dat zijn hallucinante cijfers.  
 
Dit is de belangrijkste boodschap van het Rekenhof: aangezien de so-
ciale bijdragen niet aan hetzelfde tempo stijgen, moeten we werk ma-
ken van een pensioenhervorming. Daar moeten wij ons mee bezighou-
den. 
 

14.02  Alexia Bertrand, secrétaire 

d'État: Le commentaire de la Cour 
des comptes sur les moyens de re-
lance européens repose sur une 
étude du SPF Économie. Je ne 
peux nier ni confirmer ces chiffres. 
Ces moyens de relance sont im-
portants, dès lors qu’il s'agit de di-
zaines de millions d'euros, mais ce 
n'est pas la raison pour laquelle 
nous devons réformer les pen-
sions. Cette réforme doit se faire 
dans l'intérêt de la durabilité de 
notre régime de pensions, car sans 
cela nous risquons de perdre en-
core bien plus de millions d'euros. 
Entre 2020 et 2028, les dépenses 
en matière de pensions augmente-
ront de plus de 50 %. Il s’agit d’un 
chiffre hallucinant et c'est précisé-
ment la raison pour laquelle nous 
devons nous atteler à une réforme 
des pensions. 
 

14.03  Christian Leysen (Open Vld): Mevrouw de staatssecretaris, ik 

dank u voor het duidelijke antwoord. 
 
Het is duidelijk dat een pensioenhervorming een prioriteit is en blijft. 
Iedereen wil mensen op het einde van hun loopbaan een deftig pensi-
oen garanderen. Dat betekent dat wij een goed, vooruitziend en ver-
antwoord beleid moeten voeren. 
 
Daarvoor hebben wij, liberalen, geen Europese stok achter de deur no-
dig. Er is duidelijk werk aan de winkel. De kop in het zand steken is niet 
aanvaardbaar. Wij wensen u veel succes. 
 

14.03  Christian Leysen (Open 

Vld): Nous devons mener une poli-
tique responsable et clairvoyante si 
nous voulons garantir une pension 
décente à nos concitoyens. Nous 
n'avons pas besoin de la menace 
d'une sanction européenne pour ce 
faire. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 
La présidente: Ceci clôture notre séance de questions d'actualité. 
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Projets de loi et proposition 

Wetsontwerpen en voorstel 

 

15 Demande d’avis du Conseil d’État 

15 Verzoek om advies van de Raad van State 

 

15.01  Christoph D'Haese (N-VA): Mevrouw de voorzitster, wij zijn 

hier vandaag voor de elfde lezing van een stuk (wetsontwerp nr. 2793) 
waarvoor in de zitting van 30 juni vorig jaar de urgentie werd gevraagd. 
 
Ondertussen hebben we vijf besprekingen gehad in commissie en 
vier pogingen tot bespreking in de plenaire vergadering. We hebben 
ook drie adviezen van de Raad van State gekregen en er zijn twee be-
klijvende juridische nota’s van de Kamer. Daarin wordt op vrij duide-
lijke, niet zo subtiele manier gevraagd om de nodige aanpassingen te 
doen. 
 
Ik heb niet gezocht naar de gaten in de tekst. Ik heb namelijk enkel 
gaten gevonden met tekst errond. Het is een parlement onwaardig dat 
u dit telkenmale laat oproepen, want het hangt zelfs niet met haken en 
ogen aan mekaar. 
 
Laat mij u even opnieuw wakker maken. Er loopt voor deze Kamer, in 
de commissie voor Justitie, een selectieprocedure voor twee leden van 
het directiecomité van deze belangrijke autoriteit. Deze autoriteit heeft 
een bijzonder belangrijke maatschappelijke functie, die u als liberaal 
ook na aan het hart zou moeten liggen. Het gaat immers over de grond-
rechten en fundamentele vrijheden. Daarvoor is de GBA er en deze 
rechten en vrijheden moeten worden bewaakt. 
 
U wilt vandaag voor de vierde keer – maar het zal u niet lukken – wet-
geving doorduwen. U luistert namelijk niet naar uw collega’s van de 
meerderheid en speelt soloslim in de Kamer. U wilt wat niet klopt toch 
proberen door te duwen. 
 
Wat klopt er niet? Het zijn de benoeming en de wijze van regulering 
van het bestuur van de GBA die niet kloppen. De samenstelling van 
het directiecomité is onwettelijk. De benoemingstermijn is dat ook. De 
regeling van het voorzitterschap is eveneens onwettelijk, net als het 
taalevenwicht en het genderevenwicht. Ik zal nu stoppen, want ik denk 
dat ik voldoende opgesomd hebt. 
 
Mijnheer de staatssecretaris, er is een Chinees spreekwoord dat luidt: 
"De wijze ergert zich nooit." Ik erger mij echter kapot aan wat u doet. 
 
Ik vraag dan ook, bij toepassing van de twee amendementen, de ver-
zending naar de Raad van State, zodat u orde op zaken kunt stellen in 
een commissie en volgens de reguliere manier waarop dit Parlement 
werkt. Wat u doet, is immers democratisch beschamend! 
 

15.01  Christoph D'Haese (N-VA): 

Il s'agit de la onzième lecture d'un 
projet pour lequel l'urgence a été 
demandée dès le 30 juin 2022. 
Nous avons eu cinq discussions en 
commission et quatre tentatives de 
discussion en plénière. Nous 
avons reçu trois avis du Conseil 
d'État et deux notes juridiques de la 
Chambre, qui invitent à apporter 
des modifications à ce projet. Mon-
sieur le secrétaire d'État, je n'ai pas 
cherché de failles dans le texte, car 
je n'ai trouvé que des failles  
entourées de texte! (Sourires) 
 
En commission de la Justice, une 
procédure de sélection de deux 
membres du comité de direction de 
l'Autorité de protection des don-
nées (APD) est actuellement en 
cours. Aujourd'hui, le secrétaire 
d'État veut faire passer son projet 
de loi pour la quatrième fois, sans 
écouter sa propre majorité. Or, 
c'est toute la procédure qui est 
bancale. La nomination et le mode 
de régulation de la gouvernance de 
l'APD, la composition du comité de 
direction, la durée du mandat, la ré-
glementation de la présidence, 
l'équilibre linguistique et l'équilibre 
entre les genres sont autant de 
points illégaux, sans exception. 
 
 
C'est pourquoi je demande le ren-
voi de nos amendements au Con-
seil d'État pour avis, afin que le se-
crétaire d'État puisse résoudre 
tous ces problèmes. Son attitude 
est un affront pour la démocratie! 
 

La présidente: Les applaudissements se perdent! 
 
(Brouhaha) 
 

15.02  Nabil Boukili (PVDA-PTB): Madame la présidente, je ne vais 

pas répéter tout ce qui a été dit et tout ce qui dysfonctionne dans ce 
projet de loi. Je pense que cela a été étayé même s'il y a encore 

15.02  Nabil Boukili (PVDA-PTB): 

Ik zal de talrijke pijnpunten van dit 
wetsontwerp niet herhalen. De 
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d'autres choses à dire à ce sujet. On ne va pas refaire l'énumération 
de ce qui ne fonctionne pas dans ce projet de loi. Je souhaite simple-
ment ajouter une remarque. 
 
L'attitude du gouvernement vis-à-vis de ce projet de loi est assez re-
présentative de la méthode Vivaldi. Même quand un produit n'est pas 
bon et qu'il faut le revoir – on a proposé à plusieurs reprises que ce 
projet revienne en commission pour l'approfondir, le corriger, pour rec-
tifier les choses qui ne conviennent pas dans ce texte –, on s'obstine, 
on continue, et on essaye de faire passer en force ce projet sans le 
modifier suite aux critiques. C'est assez représentatif de la manière de 
fonctionner depuis le début de cette législature.  
 
C'est la raison pour laquelle nous allons continuer. Si le secrétaire 
d'État a la tête dure, nous aussi, dans l'opposition, nous aurons la tête 
dure. Nous continuerons jusqu'à ce que nous ayons un projet cohérent 
et correct. 
 
Je reste malgré tout sur ma position préalable: ce projet est inutile puis-
qu'on a déjà une loi sur l'Autorité de protection des données. Le pro-
blème de cette loi n'est pas qu'elle est mauvaise, mais qu'elle n'a pas 
été respectée pendant la procédure de destitution. C'est là le problème 
originel. Vous apportez une réponse qui ne répond pas au problème 
de base, qui consistait en ce que la loi n'a pas été respectée. Le Par-
lement n'a pas respecté la loi et il doit l'assumer. Vous présentez un 
projet qui va rendre les choses encore plus compliquées et encore 
moins abouties. Pour nous, c'est non! Nous rejetons toujours ce projet 
de loi. Naturellement, nous soutiendrons le renvoi au Conseil d'État 
des amendements déposés. 
 

houding van de regering ten op-
zichte van deze tekst is tekenend 
voor de vivaldicoalitie, die de hak-
ken in het zand zet en haar teksten 
erdoor wil drukken zonder deze 
aan de opmerkingen aan te pas-
sen. De oppositie zal vasthoudend 
blijven tot men met een coherent 
en correct wetsontwerp komt. 
 
Toch blijf ik bij mijn aanvankelijke 
standpunt: dit wetsontwerp is nut-
teloos, aangezien er al een wet 
over de GBA bestaat. Het pro-
bleem is niet dat die wet slecht is, 
maar dat ze tijdens de afzettings-
procedure niet nageleefd werd. U 
biedt echter geen antwoord op dat 
oorspronkelijke probleem. Uw 
wetsontwerp zal de zaken nog 
complexer maken. We verwerpen 
het en steunen de vraag om de 
amendementen om advies naar de 
Raad van State te verzenden.  
 

15.03  Philippe Goffin (MR): Madame la présidente, monsieur le se-

crétaire d'État, chers collègues, monsieur D'Haese, monsieur Boukili, 
pendant combien de temps va-t-on faire ainsi tourner le carrousel? 
 
Vous auriez très bien pu déposer ces amendements précédemment.  
 
Avec ce mécanisme, on empêche le débat d'avoir lieu en séance plé-
nière. C'est regrettable! Que vous soyez d'accord ou pas avec ce texte, 
c'est tout à fait respectable. Mais il faudrait au moins permettre que le 
débat ait lieu ici.  
 
Par ailleurs, vous savez qu'une proposition de loi a été déposée avec 
les remarques émises par le Conseil d'État, dans le cadre de l'avis qu'il 
a rendu et qui est maintenant disponible sur le site de la Chambre. J'ai 
dit hier en commission de la Justice qu'on travaillait à la rédaction d'un 
amendement en tenant compte de cet avis.  
 
Je ne vois pas de problème à ce que le projet de loi porté par le secré-
taire d'État fasse l'objet d'opinions divergentes. Mais renvoyer ce texte 
à chaque fois au Conseil d'État ne permet pas au débat d'avoir lieu ici. 
Cela ne permet pas l'échange d'arguments. On ne peut donc pas don-
ner la parole au secrétaire d'État pour que celui-ci puisse apporter lui-
même les réponses à vos interrogations, à vos remarques et/ou à vos 
objections. Le groupe MR regrette ce renvoi systématique au Conseil 
d'État. Cela ne permet d'avoir un débat serein.  
 
Finalement, la population, qui voit ce texte renvoyé au Conseil d'État 
toutes les quatre ou six semaines, s'interroge quant au contenu de ce 

15.03  Philippe Goffin (MR): Hoe-

lang gaat men de carrousel nog la-
ten draaien? U had die amende-
menten eerder kunnen indienen, 
maar op deze manier verhindert u 
dat het debat in de plenaire verga-
dering gevoerd wordt. Er werd ove-
rigens een wetsvoorstel ingediend 
waarin rekening wordt gehouden 
met de opmerkingen die de Raad 
van State in het kader van het ad-
vies formuleerde en dat is op de 
website van de Kamer beschik-
baar. 
 
Het is niet meer dan normaal dat de 
meningen over dit wetsontwerp uit-
eenlopen, maar door het systema-
tisch naar de Raad van State te 
verzenden, blokkeert men het de-
bat en maakt men het de staatsse-
cretaris onmogelijk om op uw vra-
gen te antwoorden. Wat zullen de 
burgers denken van dat herhaalde 
uitstel? 
 



CRIV 55 PLEN 245 01/06/2023  

 

CHAMBRE-5E SESSION DE LA 55E LÉGISLATURE 2022 2023 KAMER-5E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

43 

projet de loi puisqu'il n'est jamais possible d'en débattre.  
 
À titre personnel, je le regrette et je pense que mon chef de groupe 
sera d'accord avec moi.  
 

15.04  Nabil Boukili (PVDA-PTB): Madame la présidente, je voudrais 

répondre brièvement à M. Goffin qui se pose la question de savoir jus-
qu'à quand cela va continuer.  
 
Monsieur Goffin, nous continuerons jusqu'au moment où on nous pro-
posera un projet cohérent, ce qui n'est pas le cas aujourd'hui. 
 
On a eu un débat en commission sur ce texte. Des amendements ont 
été déposés. Des remarques ont été faites. Des contradictions claires 
ont été soulevées, notamment par l'APD et par d'autres organismes, 
qui n'ont pas été prises en considération par le secrétaire d'État.   
 
Débattre pour débattre, cela n'a pas de sens. Il faut respecter ce débat 
et en tirer des conclusions constructives. Cela n'a pas été le cas pour 
ce projet de loi. 
 
Vous posez la question de savoir ce que pensent les citoyens face à 
ce carrousel. Sachez qu'ils nous interpellent pour que nous ne lais-
sions pas passer ce projet de loi. Ils nous contactent. Des journalistes, 
des membres de l'APD, le monde associatif voient le danger que re-
présente ce projet de loi. Ils estiment qu'il faut soit le retirer soit le 
rendre cohérent.  
 
Vous vous demandez jusqu'à quand cela va continuer. Pour ma part, 
je me demande jusqu'à quand le secrétaire d'État va maintenir ce pro-
jet sans apporter les modifications nécessaires pour le rendre cohé-
rent. 
 

15.04  Nabil Boukili (PVDA-PTB): 

Dit zal zo doorgaan tot wanneer 
men ons een samenhangend ont-
werp voorlegt! Tijdens het debat in 
de commissie werden er, met 
name door de GBA, bezwaren ge-
opperd en de staatssecretaris heeft 
daar totaal geen rekening mee ge-
houden. Debatteren om te debatte-
ren heeft geen zin. Er moeten con-
structieve conclusies uit het debat 
getrokken worden, en dat is niet 
gebeurd. 
 
Wat de burgers betreft: zij vragen 
ons om dit ontwerp een halt toe te 
roepen. Ook journalisten, de GBA 
en de sector van het verenigingsle-
ven zijn van mening dat dit ontwerp 
ofwel ingetrokken moet worden, of-
wel aangepast moet worden om 
het coherent te maken. Niets daar-
van werd echter gedaan. 
 

15.05  Philippe Goffin (MR): Monsieur Boukili, nous n’habitons pas 

dans la même région. Moi, j'habite la belle région de Liège. Les échos 
sont peut-être différents mais j’ai des échos de citoyens qui me deman-
dent de pouvoir tenir ce débat en séance plénière. Vous avez manifes-
tement d’autres échos. À Liège, on est dans la convivialité. C’est peut-
être cela la différence.  
 

15.05  Philippe Goffin (MR): In het 

Luikse, waar ik woon, vang ik gelui-
den op van burgers die vragen om 
dit debat in de plenaire vergadering 
te voeren. U hoort blijkbaar andere 
geluiden. Misschien gaat men in 
Luik hartelijker met elkaar om … 
 

15.06 Staatssecretaris Mathieu Michel: Dank u voor de commentaren, 

mijnheer D’Haese. Ik ben wel wat verbaasd, aangezien u toch een aan-
tal vreemde dingen hebt gezegd. 
 

15.06  Mathieu Michel, secrétaire 

d'État: Je m'étonne de l'interven-
tion de M. D'Haese, qui a tenu des 
propos singuliers. 
 

Je ne sais pas, par exemple, où vous avez lu que le projet de loi avait 
été évoqué comme illégal. Probablement n'avons-nous pas lu la même 
chose. Probablement n'avons-nous pas lu non plus le même projet de 
loi, monsieur D'Haese, parce que ce projet de loi est un bon projet de 
loi. Je vous dirai même que, depuis que vous avez entamé ce carrousel 
le 24 novembre, dont j'aimerais bien connaître la raison – nous y re-
viendrons –, à chaque fois que ce projet va au Conseil d'État et revient, 
il ne fait que confirmer que ce projet est un bon projet de loi. 
 
Inévitablement, je ne peux donc m'empêcher de penser que, derrière 
ce carrousel, on assiste en fait à une collaboration pour le moins 
étrange du PTB, de la N-VA et du Vlaams Belang autour d'un texte 

U noemt dit wetsontwerp onwettig. 
Ik weet niet waar u dat vandaan 
haalt. Al op 24 november heeft de 
Raad van State bevestigd dat dit 
ontwerp in orde is. Volgens mij is 
deze carrousel het resultaat van 
een merkwaardige samenspan-
ning tussen de PVDA, de N-VA en 
het Vlaams Belang ten aanzien van 
een tekst die cruciaal is voor de be-
scherming van de privacy.  
 



 01/06/2023 CRIV 55 PLEN 245 
 

CHAMBRE-5E SESSION DE LA 55E LÉGISLATURE 2022 2023 KAMER-5E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

44 

essentiel pour la protection de la vie privée de nos concitoyens. 
 
Il est toutefois vrai que, depuis le 24 novembre, un certain nombre de 
choses sont intervenues et dont on peut être fier tant au niveau du 
gouvernement qu'ici dans ce Parlement. Nous avons, par exemple, ré-
solu la question des incompatibilités pour lesquelles la Commission 
européenne était sur notre dos. Par ailleurs, pas plus tard qu'hier, et 
j'imagine que vous avez l'information, est passée en commission la dé-
signation des deux remplaçants, dont certains sont bien connus no-
tamment de certains groupes politiques ici. Par la même occasion, 
nous avons aussi réussi à remettre très clairement l'APD sur les rails 
sur toute une série de points notamment en matière de budget, ce qui 
permet à l'APD de fonctionner correctement. 
 
Alors, inévitablement, j'essaie de comprendre quelle est la motivation 
derrière ce carrousel. Quand on dit qu'il y a eu 11 débats, depuis com-
bien de temps ne peut-on pas débattre ici au Parlement? En début de 
séance, vous renvoyez systématiquement le dossier au Conseil d'État 
avec des amendements qui deviennent risibles et ridicules. Je suis dé-
solé de le dire. Vous auriez effectivement pu apporter… 
 
(…): (…) 
 

Inmiddels hebben we de door de 
Europese Commissie opgeworpen 
onverenigbaarheid opgelost. We 
hebben ook twee vervangers aan-
geduid en budgetten uitgetrokken 
voor een goede werking van de 
Gegevensbeschermingsautoriteit.  
 
 

15.07  Mathieu Michel, secrétaire d'État: Je termine. Je vous ai laissé 

parler. 
 
Vous revenez aujourd'hui avec deux nouveaux amendements. C'est 
assez simple. Le Conseil d'État a déjà estimé le premier comme tota-
lement inadéquat. Vous revenez avec cela. C'est le deuxième amen-
dement sur lequel le Conseil d'État s'est déjà prononcé. Le Conseil 
d'État vous le dira dans quelques semaines. On aura bien avancé et 
on en reparlera ici. Quant au deuxième amendement, il a déjà été réglé 
dans le texte. C'est pourquoi, monsieur D'Haese, je m'étonne. Avant 
de faire des commentaires ici en séance plénière, je pense qu'il faut 
évidemment bien lire le texte. 
 
Ce texte, au fur et à mesure du temps, a perdu l’urgence pour une 
raison très simple: toute une série de problèmes ont été réglés entre-
temps. Oui, monsieur Boukili, on peut s’interroger. Le péché originel 
n’a-t-il pas été de se dire qu’il fallait modifier la loi APD? Le problème 
n’était-il pas son application? Je pense effectivement qu’une partie des 
problèmes qu’on a rencontrés concernait l’application de la loi APD. 
Néanmoins, nous avons profité de ce moment pour améliorer toute une 
série d’éléments totalement indispensables comme l’indépendance et 
le fonctionnement. Pas plus tard qu’il y a quelques jours, la présidente 
de l’APD disait attendre le texte de l’APD pour pouvoir être en capacité 
elle-même d’en améliorer le fonctionnement. 
 
Aujourd’hui, finalement, les seuls qui sont contre ce texte, c’est la poi-
gnée de personnes ici dans ce Parlement qui ne jouent pas un jeu dé-
mocratique, qui jouent un jeu étrange qui probablement cache d’autres 
intérêts. Je pense qu’une partie de ce Parlement s’est laissé un peu 
ʺmonter le bourrichonʺ. Effectivement, votre attitude notamment au 
PTB m’étonne. Je peux comprendre de la part de certains partis peut-
être un intérêt bien singulier probablement lié à d’autres schémas ins-
titutionnels souhaités. Par contre aujourd’hui, vous jouez un jeu non 
seulement bizarre mais dangereux. 
 

15.07  Staatssecretaris Mathieu 

Michel: Uw amendementen wor-
den stilaan lachwekkend. De Raad 
van State heeft het eerste al onge-
schikt bevonden. Met het andere is 
er in de tekst al rekening gehou-
den. Uw opmerkingen verbazen 
me dan ook, mijnheer D'Haese. 
 
Ja, mijnheer Boukili, men kan zich 
inderdaad vragen stellen. Was het 
probleem niet dat we überhaupt 
geprobeerd hebben om aan de wet 
betreffende de GBA te sleutelen? 
Zat het probleem niet veeleer in de 
toepassing van die wet? Ondertus-
sen hebben we een aantal elemen-
ten verbeterd, bijvoorbeeld wat de 
onafhankelijkheid en de werking 
betreft. Recent zei de voorzitster 
van de GBA nog dat ze naar deze 
tekst uitkijkt om de werking van de 
GBA te kunnen verbeteren.  
 
De enigen die zich tegen deze 
tekst verzetten, zijn degenen die 
het democratische spel niet spelen. 
Een deel van dit Parlement heeft 
zich iets op de mouw laten spel-
den. Ik kan begrijpen dat sommige 
partijen belangen hebben die ver-
band houden met het feit dat zij een 
andere institutionele organisatie 
voor dit land willen, maar de hou-
ding van de PVDA, die in dezen 
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een gevaarlijk spel speelt, verrast 
me … 
 

15.08  Christoph D'Haese (N-VA): Mijnheer de staatssecretaris, ik 

heb zeer aandachtig geluisterd naar uw toelichting, maar als wij op de 
carrousel zitten, zoals u het verwoordt, dan ligt u aan de basis daarvan. 
Dat zal ik heel sereen en objectief beargumenteren, want u goochelt 
met een aantal zaken die manifest onjuist zijn. Wat u van parlements-
leden niet mag verwachten, zeker niet van N-VA-leden, is dat u onze 
stylo kunt afnemen of onze mond kunt dichtplakken. Als zaken niet de-
gelijk geregeld zijn, dan zeggen wij dat. Uw zaken zijn niet degelijk ge-
regeld. Dat is geen uitspraak van mij, het wordt gesteld in twee juridi-
sche nota’s van de diensten van de Kamer. Ik adviseer u om die eens 
goed te herlezen. Ik verontschuldig mij overigens bij de aanwezige col-
lega’s, want eigenlijk is dit commissiewerk, dit hoort niet thuis in een 
plenaire vergadering. 
 
Mijnheer de staatssecretaris, in de tweede nota van de Kamerdiensten 
staat: “De staatssecretaris heeft voorgesteld geen gevolg te geven aan 
de opmerkingen.” Er staat verder: “Die valkuil moet voorkomen worden 
met een overgangsbepaling. Die overgangsbepaling is er niet.” Men 
waarschuwt ons eigenlijk. Als wij het voorliggende als Kamer goedkeu-
ren, dan bezondigen wij ons – ik bedoel dit over de partijpolitieke gren-
zen heen – als Kamer aan slecht bestuur, want de beginselen van be-
hoorlijk bestuur worden geschonden. 
 
U organiseert namelijk een selectie, u laat mensen taaltests afleggen 
en laat kandidaten horen door de commissie voor Justitie. De commis-
sie voor Justitie dient nu een advies uit te brengen aan de Conferentie 
van voorzitters, waarna de benoemingen moeten plaatsvinden van 
mensen die rechtsgeldig een volledige procedure hebben doorlopen. 
Als u probeert om uw thans voorliggende ontwerp erdoor te duwen en 
te laten goedkeuren, dan zijn al die procedures zonder voorwerp. Dat 
is niet behoorlijk. Dat moet u toch eens inzien? Juridisch-technisch is 
dat geobjectiveerd in een concordantietabel, die eigenlijk zegt dat de 
overgangsbepalingen van uw wetsontwerp niet kloppen. Het hangt niet 
aan mekaar. Daarbij gaat het niet alleen over taalevenwicht, maar over 
veel meer. Dat staat er duidelijk in. 
 
Bijna geen enkel artikel blijft door de juridische nota’s onbesproken. 
Een leuke oefening is om een of twee van de meer dan vijftig artikelen 
te vinden die misschien wel in orde zijn. 
 
U hebt gezegd dat dit allemaal niet nodig is, u hebt dat weggelachen. 
Welnu, ik nodig u uit om daarover de discussie aan te gaan in de be-
voegde commissie en om over de amendementen te laten stemmen. 
 
Dat we nu in een carrousel zitten, dat het dilatoir is, is te wijten aan uw 
handelswijze. Het is niet de handelswijze van een parlementslid dat 
zijn werk probeert te doen of een fractie die haar werk probeert te doen. 
 

15.08 Christoph D'Haese (N-VA): 

Si nous sommes dans un carrou-
sel, c'est entièrement la faute du 
secrétaire d'État. Il ne doit pas s'at-
tendre à ce que nous ne dénon-
cions pas le manque de sérieux 
avec lequel certaines affaires sont 
traitées. Deux notes juridiques de 
la Chambre l'attestent clairement. 
Elles indiquent notamment que le 
secrétaire d'État a proposé de ne 
pas donner suites aux observa-
tions, et que ce piège doit être évité 
par le biais d'une disposition transi-
toire, mais qu'elle n'existe pas. En 
adoptant ce projet de loi, la 
Chambre enfreindrait tout simple-
ment les principes de bonne gou-
vernance. Le secrétaire d'État fait 
passer des tests linguistiques et 
fait auditionner les candidats par la 
commission de la Justice, mais s'il 
fait passer ce projet de loi, toute 
cette procédure est sans objet. Son 
projet de loi n'est pas du tout satis-
faisant et il s'agit de bien plus que 
l'équilibre linguistique. Les notes 
juridiques ne laissent pratiquement 
aucun article dans l'ombre, mais le 
secrétaire d'État préfère s'en mo-
quer. Je l'invite à engager le débat 
au sein de la commission compé-
tente et à permettre le vote des 
amendements. 
 

De voorzitster: De vraag ligt voor om de amendementen op het wetsontwerp naar de Raad van State te 
sturen. 
 

15.09  Nabil Boukili (PVDA-PTB): Madame la présidente, je souhaite 

rectifier des inexactitudes. Monsieur le secrétaire d'État, vous dites que 
le Conseil d'État confirme à chaque fois que votre texte est bon. De 
notre côté, nous avons déposé des amendements, dont une bonne 

15.09  Nabil Boukili (PVDA-PTB): 

U zegt dat de Raad van State elke 
keer bevestigt dat uw tekst goed is. 
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partie a été jugée bonne par le même Conseil d'État alors qu'ils disent 
le contraire de ce que dit votre projet.  
 
Deuxièmement, vous prétendez avoir amélioré le fonctionnement de 
l'APD. Rigolez-vous, monsieur le secrétaire d'État? 
 
Outre un problème de budget, je vais vous citer une réponse de l'APD, 
dont nous avions sollicité l'avis au cours de nos travaux parlemen-
taires: "Compte tenu du nombre exceptionnellement élevé de de-
mandes d'avis dont l'Autorité est saisie et faute de disposer de moyens 
humains suffisants, l'Autorité n'est momentanément pas en mesure de 
procéder à l'examen de toutes les demandes d'avis qu'elle reçoit." 
Voilà la réalité de l'Autorité de protection des données de notre pays, 
monsieur le secrétaire d'État!  
 
Dans votre projet de loi, vous introduisez une mesure qui réduit les 
délais dans lesquels l'Autorité de protection des données peut donner 
un avis. Alors qu'ils sont déjà surmenés, en manque de personnel et 
qu'ils ne parviennent pas à rendre des avis, vous allez encore réduire 
davantage les délais. Vous allez rendre leur travail encore plus difficile. 
 
Vous nous dites qu'on organise un carrousel mais nous sommes op-
posés à votre projet pour des raisons politiques, monsieur le secrétaire 
d'État! Il n'est pas bon pour notre Autorité de protection des données, 
voilà la raison principale! Vous pouvez dire ce que vous voulez, cela 
ne changera pas tant que votre projet demeurera en l'état. 
 

Een groot deel van onze amende-
menten werd echter ook goed be-
vonden, terwijl ze in tegenspraak 
zijn met uw wetsontwerp. 
 
Voorts beweert u dat u de werking 
van de GBA verbeterd hebt: dat is 
niet ernstig! Boven op een budget-
tair probleem klaagt de GBA, die 
we om een advies gevraagd heb-
ben, over dermate ontoereikende 
personele middelen dat ze niet 
meer de capaciteit heeft om alle 
vragen om advies die ze ontvangt, 
te behandelen. 
 
Met uw wetsontwerp worden de 
termijnen waarbinnen de GBA een 
advies kan verstrekken echter nog 
ingekort, terwijl ze al met een per-
soneelstekort kampt en overwerkt 
is, waardoor u haar werk nog on-
mogelijker maakt. 
 
We zijn tegen uw wetsontwerp om 
politieke redenen! Het is eenvou-
digweg niet goed voor onze Gege-
vensbeschermingsautoriteit.  
 

La présidente: Pour renvoyer le texte devant le Conseil d'État, selon 
la demande formulée, il faut le soutien d'un tiers de l'Assemblée, c'est-
à-dire 50 membres. 
 
Is er een steun van 50 leden? 
 
Quelle est la position de DéFI? Soutenez-vous la demande? S'il n'y a 
pas de soutien de DéFI, alors il n'y a pas 50 membres présents dans 
l'assemblée pour soutenir la demande. Vous pouvez compter! 
 

De voorzitster: Om de tekst naar 
de Raad van State te verzenden 
moet een derde van de assemblee, 
m.a.w. 50 leden, dat verzoek steu-
nen. 
 

15.10  Peter De Roover (N-VA): Mevrouw de voorzitster, dit is wel een 

erg vreemde manier van werken. In de regel gaat u de fractievoorzitters 
af, maar vandaag doet u dat niet.  
 
Ik wil de goede collega’s van de meerderheid er even op wijzen dat er 
ook iets bestaat als politesse politique. Week na week zijn wij bereid 
om stemafspraken te maken voor zieke collega’s of voor collega’s die 
zich wegens verplichtingen met betrekking tot de Kamer in het buiten-
land bevinden. Dat wordt iedere keer op groot applaus onthaald. Als 
we echter vandaag zouden moeten meemaken dat men misbruik 
maakt van de ziekte van bepaalde collega’s en van het feit dat bijvoor-
beeld collega Francken in naam van het Parlement vandaag de NAVO-
top in Vilnius bijwoont ter vervanging van u, mevrouw de voorzitster, 
dan is dat niet erg fraai. Als u naar Litouwen was gegaan, dan zou 
collega Francken hier zijn geweest. 
 
Mevrouw de voorzitster, ik mag toch aannemen dat we tegen die ach-
tergrond dit spelletje hier niet gaan spelen. Dat zou immers van abso-
luut politiek onfatsoen getuigen.  

15.10  Peter De Roover (N-VA): 

En règle générale, la présidente 
observe la réaction des présidents 
de groupe mais elle ne le fait pas 
aujourd'hui. Voilà un procédé bien 
étrange, qui va à l'encontre de la 
politesse politique. 
 
Nous sommes toujours disposés à 
conclure des accords de vote avec 
des collègues absents pour cause 
de maladie ou qui se trouvent à 
l'étranger en raison d'autres obliga-
tions. On ne va tout de même pas 
abuser aujourd'hui du fait que cer-
tains collègues sont absents en rai-
son d'une maladie ou pour d'autres 
motifs valables? M. Francken, par 
exemple, participe au sommet de 
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Ik zou u daarom willen vragen om de zitting te schorsen opdat de col-
lega’s van de meerderheid overleg kunnen plegen. U moet hun de kans 
geven om toch heel even na te denken over hoe ze hiermee gaan om-
springen, tegen deze achtergrond. Het is evident dat de politesse poli-
tique die wij aan de dag leggen hier en nu eindigt als wij op deze manier 
behandeld worden.  
 
Mevrouw de voorzitster, ik vraag u dus om de zitting te schorsen en de 
collega’s van de meerderheid te vragen hoe zij met deze omstandig-
heden willen omspringen. 
 

l'OTAN à Vilnius, où il remplace 
justement la présidente de la 
Chambre. Si la présidente s'était 
elle-même rendue à ce sommet, 
mon collègue de groupe aurait été 
présent aujourd'hui. 
 
Je demande donc à la présidente 
de suspendre brièvement la 
séance et que les membres de la 
majorité s'entendent sur l'attitude à 
adopter. S'ils nous traitent avec si 
peu d'égards, nous ne ferons dé-
sormais plus preuve de bienveil-
lance à leur égard non plus. 
 
La présidente: Je comprends par-
faitement votre raisonnement.  
 

De voorzitster: Mijnheer De Roover, ik begrijp uw redenering absoluut. 
 

15.11  François De Smet (DéFI): Madame la présidente, mon inter-

vention vous laissera peut-être le temps de réfléchir à ce que vous 
pouvez faire de cette demande. Je ne suis pas intervenu tout à l'heure 
dans le débat entre M. Boukili, M. D'Haese et le secrétaire d'État, mais 
je voudrais préciser la raison de notre position, pour une fois que nos 
voix ont l'air déterminantes. 
 
Oui, le texte du gouvernement et du secrétaire d'État est toujours aussi 
mauvais. Et oui, nous allons continuer à le combattre. Mais nous 
sommes des démocrates et, notamment dans le débat précédent sur 
l'interruption volontaire de grossesse (IVG) en première partie de la 
législature, lorsque le gouvernement était en affaires courantes, nous 
restons avec cet inconfort, ce petit trauma du carrousel perpétuel. 
 
Si un texte ne peut jamais aboutir en plénière pour être débattu et com-
battu, alors je trouve qu'on installe – et je vous le dis depuis les bancs 
de l'opposition – une habitude extrêmement dérangeante. Et je le fais, 
avec les mêmes arguments que M. Boukili, alors que nous avons com-
battu ce texte et nous étions également en pointe dans le combat pour 
l'APD. Nous n'avions déjà pas soutenu le texte la dernière fois mais là, 
je trouve que c'est un tour de carrousel de trop. Je pense qu'il faut 
pouvoir débattre de tous les textes sereinement et, en l'occurrence, le 
renvoi au Conseil d'État ne se justifie plus. 
 
Le texte est mauvais, et il temps que nous démontrions en séance plé-
nière pourquoi il est mauvais. Je voulais juste expliciter notre position. 
 

15.11  François De Smet (DéFI): 

Nu onze stemmen voor één keer 
bepalend zijn, wil ik graag ons 
standpunt toelichten. De tekst van 
de staatssecretaris is nog altijd 
even slecht en we zullen ons erte-
gen blijven verzetten. Niettemin 
was de eindeloos ronddraaiende 
carrousel tijdens het debat over 
abortus voor ons als democraten 
een traumatische ervaring. Dat een 
tekst nooit tot in de plenaire verga-
dering raakt, waar erover gedebat-
teerd kan worden en waar men er-
tegen kan strijden, is een proble-
matische gewoonte. Ditmaal is het 
verwijzen van de tekst naar de 
Raad van State niet meer gerecht-
vaardigd. Het is tijd dat men in de 
plenaire vergadering aantoont 
waarom dit een slechte tekst is.  
 

La présidente: Entre-temps, je pense que nous pouvons voter par assis et levé et que le seuil de 
50 membres sera atteint, si je ne me trompe. 
 

15.12  Peter De Roover (N-VA): Ik zie dat mijn uiteenzetting succes 

heeft gehad, maar niet op de wijze zoals ik er eigenlijk op gerekend 
had. Ik zal deze week in gesprek gaan met de meerderheid over de 
houding die wij in de toekomst aannemen. Ik blijf toch wel bijzonder 
verontwaardigd over hetgeen zich hier aan het afspelen was. 
 

15.12  Peter De Roover (N-VA): 

Je constate que mon exposé a ren-
contré un franc succès, mais pas 
de la manière dont je l'espérais. Je 
m'entretiendrai avec la majorité 
cette semaine sur notre position fu-
ture. En effet, je reste extrêmement 
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indigné par ce qui s'est déroulé ici. 
 

De voorzitster: Ik begrijp absoluut uw redenering. We zullen erover spreken met de fractieleiders. 
 
Collega’s, intussen zijn er tenminste 50 leden, van de N-VA, het Vlaams Belang, de PVDA-PTB en Les 
Engagés, in het halfrond aanwezig. 
 
Je vous propose de procéder, pour la forme, à un vote par assis et levé pour le renvoi des deux amende-
ments n°s 59 et 60 à ce projet de loi n° 2793 au Conseil d'État. 
 
Au moins 50 membres appuient la demande d'avis. 
Ten minste 50 leden steunen de vraag om advies. 
 
En conséquence, la présidente demandera l'avis du Conseil d'État en application de l'article 98.3 du Règle-
ment. 
Bijgevolg zal de voorzitster het advies van de Raad van State vragen met toepassing van artikel 98.3 van 
het Reglement. 
 

16 Projet de loi modifiant l'article 124, 1°, de la loi relative à l'exercice des professions des soins de 

santé, coordonnée le 10 mai 2015, en vue d'y adapter la législation relative à l'exercice de prestations 
techniques infirmières par un aidant proche ou par un aidant qualifié (3276/1-7) 

16 Wetsontwerp tot wijziging van artikel 124, 1°, van de wet betreffende de uitoefening van de gezond-

heidszorgberoepen, gecoördineerd op 10 mei 2015, teneinde de wetgeving betreffende de uitoefening 
van technische verpleegkundige verstrekkingen door een mantelzorger of door een bekwame helper, 
hierin aan te passen (3276/1-7) 
 
Discussion générale 
Algemene bespreking 
 
La discussion générale est ouverte. 
De algemene bespreking is geopend. 
 
Le rapporteur, Mme Sofie Merckx, se réfère au rapport écrit. 
 

16.01  Kathleen Depoorter (N-VA): Mevrouw de voorzitster, collega’s, 

vandaag stemmen wij over een wettelijk kader voor de bekwame hel-
per. Ik hoor aan het geroezemoes in de zaal dat iedereen zeer geïnte-
resseerd is en het is inderdaad wel een belangrijk gegeven. 
 
Bijna een jaar geleden, op 3 september 2022, organiseerde het Bel-
gian Diabetes Forum een dag rond diabeteszorg. Die had de titel 
SPEAK UP en had de bedoeling dat zowel diabetespatiënten als zorg-
verstrekkers die werken rond diabeteszorg, de problematiek die zij da-
gelijks ondervinden in de zorg voor hun patiënten kwamen melden en 
dat men op zoek ging naar oplossingen die het leven van de patiënten 
zouden vergemakkelijken, de zorg voor de patiënten zouden verbete-
ren en ervoor zouden zorgen dat elke patiënt, ook al heeft hij diabetes, 
een zo aangenaam mogelijk leven zou kunnen leiden. 
 
Ik vertelde toen een getuigenis van een klein jongetje met de naam 
Elias. Hij vond het top dat hij elk jaar op kamp mag gaan met de dia-
betesgroep van het UZ Gent, maar zei dat hij veel liever op kamp zou 
gaan met de scouts. Hij zou veel liever als een gewoon jongetje uit de 
klas deelnemen aan een kampje dat hem interesseert, of het nu om 
surfen, dansen of knutselen gaat, maar hij kan dat niet omdat hij dia-
betes type 1 heeft en zijn mama het een beetje te spannend vindt om 
hem op kamp te laten gaan zonder echte begeleiding. Voor jongetjes 
als Elias hebben wij vandaag een oplossing: kampbegeleiders zullen, 

16.01 Kathleen Depoorter (N-

VA): Le 3 septembre 2022, le Bel-
gian Diabetes Forum a organisé 
l'événement Speak up, au cours 
duquel des patients atteints de dia-
bète et des prestataires de soins 
ont expliqué leurs problèmes quoti-
diens et évoqué d'éventuelles solu-
tions pour améliorer la vie des pa-
tients. J'y ai apporté le témoignage 
d'Elias, un jeune garçon atteint de 
diabète de type 1 qui participe 
chaque année à un camp avec le 
groupe "diabète" de l'hôpital uni-
versitaire de Gand mais qui préfé-
rerait de loin participer à un camp 
des scouts ou à un camp de danse 
ou de surf. Le projet de loi que nous 
examinons aujourd'hui, qui crée un 
cadre légal pour l'aidant qualifié, 
permettra désormais d'envisager la 
participation à ces camps. Doréna-
vant, les accompagnateurs de 
camps pourront en effet prodiguer 
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nadat zij een opleiding hebben genoten en mits begeleiding van de 
behandelende verpleegkundige of arts, diabetespatiënten kunnen hel-
pen en zorg kunnen bieden wanneer daar nood aan is. 
 
Wat wij vandaag doen, is een heel goede zet. Wij zullen het wetsont-
werp dan ook steunen. Wij hebben in de commissie nog gediscussi-
eerd over een aantal randvoorwaarden. Wij vinden het bijvoorbeeld be-
langrijk dat de behandelende arts of verpleegkundige steeds wordt be-
trokken en dat er steeds naar hem wordt verwezen, zodat het niet gaat 
om zomaar een verpleegkundige of arts. 
 
Er zijn vandaag ook nog enige werkpunten rond diabeteszorg die wij 
ook in de commissie aan de zijlijn van de bespreking hebben meege-
nomen, zoals het voortraject bij diabetes waaraan absoluut moet wor-
den gewerkt en waarin veranderingen noodzakelijk zijn. Veel te weinig 
patiënten schrijven immers in dat voortraject in. 
 
Ik wil niettemin benadrukken dat de stap die wij vandaag zetten, een 
belangrijke stap is voor mensen die bezig zijn met de zorg van de dia-
betespatiënt, maar zeker ook voor de diabetespatiënt zelf. 
 

les soins nécessaires aux patients 
diabétiques après avoir suivi une 
formation et moyennant l'accompa-
gnement du médecin ou de l'infir-
mier traitant. Nous soutiendrons 
dès lors ce projet de loi. 
 
En commission, nous avons évo-
qué les conditions qui s'y ratta-
chent. Ainsi, nous estimons qu'il 
est bon que le médecin ou l'infir-
mier traitant – et non n'importe quel 
médecin ou infirmier – soit toujours 
impliqué dans les soins. Nous 
avons également attiré l'attention 
sur d'autres problèmes liés aux 
soins aux personnes diabétiques, 
tels que le trajet préalable, qui at-
tire encore beaucoup trop peu de 
patients. 
 
Avec ce projet de loi, nous réali-
sons aujourd'hui une avancée im-
portante en faveur des patients dia-
bétiques et des aidants qualifiés 
qui les assistent. 
 

16.02  Kathleen Pisman (Ecolo-Groen): Mevrouw de voorzitster, col-

lega’s, het wetsontwerp dat hier vandaag voorligt, ligt mij persoonlijk 
na aan het hart.  In het prille begin van mijn federale mandaat, precies 
een jaar geleden, werd mij, onder meer in het overleg met de Diabetes 
Liga, gewezen op de urgentie van het dossier. 
 
Mijn eerste mondelinge vraag aan minister Vandenbroucke in de com-
missie wijdde ik daarom aan de stand van zaken in het statuut van 
bekwame helper, dat al in 2017 dankzij mevrouw De Block naar voren 
werd geschoven in een protocolakkoord, maar dat daarna jammer ge-
noeg is gestrand. 
 
Ik ben erg tevreden dat tijdens de huidige legislatuur alsnog stapsge-
wijs wordt gewerkt aan een algemeen kader, dat vervolgens zal wor-
den gespecificeerd in de nodige uitvoeringsbesluiten. Wij zijn daarbij 
tot een goede balans gekomen die de bezorgdheden en de belangen 
van alle betrokkenen goed afweegt. 
 
Wij zijn het er denkelijk allemaal over eens dat voorliggend wetsont-
werp beantwoordt aan een belangrijke behoefte, onder meer bij diabe-
tespatiënten, maar eveneens bij vele andere groepen in de samenle-
ving. 
 
Ik sprak de voorbije maanden met verschillende kinderverzorgers, leer-
krachten en jeugdbegeleiders, voor wie de regeling een wezenlijk ver-
schil zou maken. Zij genieten eindelijk juridische bescherming en meer 
vrijheid. Hetzelfde geldt voor de mantelzorgers. 
 
Tegelijkertijd blijven wij de kwaliteit van de zorg garanderen en ontlas-
ten wij deels onze verpleegkundigen. 
 

16.02  Kathleen Pisman (Ecolo-

Groen): Lorsque je suis devenue 
députée il y a un an, l'ASBL 
Diabetes Liga m'a alertée sur l'ur-
gence de ce dossier. C'est pour-
quoi, dans ma première question 
orale à la Chambre, j'ai demandé 
au ministre Vandenbroucke où il en 
était dans l'élaboration du statut 
d'aidant qualifié, que Mme 
De Block avait déjà annoncé dans 
un protocole d'accord en 2017. Je 
me réjouis dès lors que le cadre gé-
néral soit élaboré graduellement au 
cours de cette législature et qu'il 
sera ensuite concrétisé dans les 
arrêtés d'exécution nécessaires. À 
cet égard, nous avons trouvé un 
bon équilibre entre les intérêts de 
toutes les parties prenantes. 
 
Le projet de loi à l'examen est im-
portant non seulement pour les pa-
tients diabétiques, mais également 
pour les nombreux puériculteurs, 
enseignants, animateurs jeunesse 
et aidants proches, qui bénéficie-
ront enfin de la protection juridique 
nécessaire lorsqu'ils aideront des 
personnes dans leur entourage. 
Dans le même temps, la qualité 



 01/06/2023 CRIV 55 PLEN 245 
 

CHAMBRE-5E SESSION DE LA 55E LÉGISLATURE 2022 2023 KAMER-5E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

50 

Cruciaal bij de uitwerking van de regeling is het principe van de vrijwil-
ligheid. Een persoon kan niet worden verplicht zich te engageren als 
bekwame helper. Soms kunnen mensen, naasten, onder druk worden 
gezet om medische handelingen te stellen. Dat willen wij absoluut ver-
mijden. 
 
Voorts heeft de minister tijdens de bespreking in de commissie, ons 
inziens, afdoende geantwoord op de resterende bezorgdheden over 
het toepassingsgebied en de techniciteiten. Uiteraard is de nodige be-
hoedzaamheid en flexibiliteit geboden. Daarom zal het belangrijk zijn 
een en ander na een jaar te evalueren en indien nodig bij te sturen. 
 
Tot slot kijken we ook uit naar de brede communicatiecampagne van 
de FOD Volksgezondheid, om eventuele onduidelijkheden bij betrok-
kenen alsnog weg te nemen. Ik roep dan ook heel graag de Kamer op 
om dit wetsontwerp goed te keuren, niet het minst in het belang van de 
rechtszekerheid van de patiënt. 
 

des soins restera garantie et nous 
allégerons la charge de travail de 
nos infirmiers et infirmières. 
 
Le principe du volontariat est cru-
cial dans cette réglementation: nul 
ne peut être contraint de devenir un 
auxiliaire qualifié. Aucune pression 
ne peut être exercée sur des 
proches pour qu'ils accomplissent 
des actes médicaux. 
 
Le ministre a répondu de manière 
concluante à nos dernières préoc-
cupations, en commission. Toute-
fois, la prudence et la flexibilité res-
tent de mise. Il est donc important 
que la réglementation soit évaluée 
après un an et ajustée si néces-
saire. 
 
Nous attendons également avec 
impatience la vaste campagne de 
communication qui sera organisée 
par le SPF Santé publique. 
 
J'invite les collègues députés à 
adopter le projet de loi à l'examen. 
 

16.03  Hervé Rigot (PS): Monsieur le ministre, je prononcerai 

quelques mots pour vous confirmer évidemment tout notre soutien à 
ce projet de loi. Celui-ci va permettre à plusieurs personnes – moyen-
nant certaines conditions, bien entendu – d'accomplir une série limitée 
d'actes infirmiers dans un cadre professionnel ou bénévole. Dès lors, 
ce texte les protégera d'éventuelles poursuites. C'était fondamental.  
 
Il en va du bien-être des gens qui ont besoin de ces soins au sein des 
crèches, des écoles, des mouvements de jeunesse ou encore des 
structures qui accueillent des personnes handicapées. Cette législa-
tion rejoint celle qui fut adoptée en 2014, laquelle visait alors la protec-
tion des aidants proches, en poursuivant ce même objectif:  celui 
d'assurer la continuité des soins et de permettre, par conséquent, une 
vie aussi normale et agréable que possible à tous ceux qui en ont be-
soin.  
 
Bien évidemment, des précisions doivent encore être apportées. En 
tout cas, monsieur le ministre, vous en avez déjà apporté énormément 
en commission de la Santé. Cela nous semblait nécessaire au regard 
des demandes et des questions soulevées – notamment par l'asbl Ai-
dants Proches. L'évaluation de ce texte, un an après son entrée en 
vigueur, nous semble essentielle – tant au sujet de la dérogation "ai-
dant proche" que de celle des aidants qualifiés. C'est une très bonne 
initiative car le texte et la pratique pourront ainsi être adaptés à la réa-
lité de terrain si nécessaire. 
 
Je ne serai pas plus long et vous remercie de votre attention.   
 

16.03  Hervé Rigot (PS): Wij zul-

len dit wetsontwerp steunen, dat 
bepaalde personen onder be-
paalde voorwaarden de mogelijk-
heid biedt om in het kader van hun 
beroeps- of vrijwilligersactiviteit 
een beperkte reeks verpleegkun-
dige handelingen te verrichten. Het 
was cruciaal om die personen  
tegen eventuele vervolging te be-
schermen.  
 
Het welzijn van personen die zorg 
nodig hebben staat op het spel, in 
crèches, scholen of instellingen 
voor personen met een handicap. 
Deze wetgeving sluit aan bij die 
van 2014 ter bescherming van 
mantelzorgers: beide teksten heb-
ben als doel de continuïteit van de 
zorg te waarborgen.  
 
De tekst behoeft nog verdere ver-
duidelijking, naast de toelichting 
die al in de commissie verstrekt 
werd. Een jaar na de inwerkingtre-
ding wordt de tekst geëvalueerd, 
zodat hij indien nodig aan de reali-
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teit in het veld aangepast kan wor-
den. 
 

16.04  Dominiek Sneppe (VB): Mevrouw de voorzitster, mijnheer de 

minister, collega’s, de bedoeling van het wetsontwerp is hier al vol-
doende geschetst. Het wetsontwerp strekt ertoe dat niet-medici, zoals 
leerkrachten, jeugd- en sportanimatoren en personeel in de gehandi-
captenzorg, toch bepaalde medische handelingen kunnen stellen mits 
ze daartoe de toestemming krijgen van een arts of een verpleegkun-
dige die de zorgbehoevende opvolgt. De lijst van toegelaten handelin-
gen is nog niet duidelijk, maar het zou onder meer gaan om de toedie-
ning van insuline, het steken van een sonde of het checken van de 
bloedsuikerwaarden via een prik. 
 
De vraag is en blijft of daarvoor een aanpassing van de wet nodig is. 
Volgens de heer Nys is dat eigenlijk niet nodig en zal het ontwerp voor 
meer administratieve rompslomp zorgen voor artsen en verpleegkun-
digen. Meer nog, hij stelt dat er eigenlijk geen probleem is. Er is al ze-
ker geen nood aan een complexe en bureaucratische regeling. In de 
Artsenkrant van 22 december 2022 zegt hij het volgende: “Dit wetsont-
werp is een poging om door complexe bepalingen een denkbeeldig 
probleem te regelen.” Wie ben ik om die man tegen te spreken? 
 
De bureaucratische voorwaarden waaronder bijvoorbeeld een mantel-
zorger verpleegkundige handelingen mag verrichten, worden door het 
ontwerp nog aangescherpt. De arts of verpleegkundige die aan de 
mantelzorger toestemming geeft om handelingen te verrichten, kan nu 
ook waarschuwingscriteria stellen. Ze zullen dus regelmatig de situatie 
en de gezondheidstoestand van de patiënt moeten evalueren, alsof dat 
zonder het wetsontwerp niet zou gebeuren. Patiënten die nood hebben 
aan een mantelzorger of aan een bekwame helper, staan sowieso al 
onder strikte controle van een arts en/of verpleegkundige. Ook de be-
kwame helper zal dus een toelating moeten krijgen van een arts of ver-
pleegkundige om een of meer technische handelingen te verstrekken. 
Met andere woorden, de jeugd- of sportanimator zal voor elk kind bij 
wie hij een verpleegkundige handeling moet stellen, een opleiding of 
instructie moeten volgen.  
 
Hoe werkbaar is dat, volgens u? Zijn de sportfederaties of de jeugdbe-
wegingen daarvan al op de hoogte gesteld? Hebt u met hen samenge-
zeten om de haalbaarheid daarvan op sport- en jeugdkampen te be-
spreken? Wanneer zult u hen daarvan op de hoogte brengen? 
 
Zullen ze nog voldoende tijd hebben om dergelijke opleidingen of in-
structies te volgen voor de kampperiode begint? Wanneer zal dat KB 
er komen? 
 
Wat gebeurt er in tussentijd? Welke bekwame helper zal, nu hij weet 
dat hij volgens u iets onwettigs doet, dat willen blijven doen? Hoe moet 
het dan verder met de kinderen en jongeren die nu door hun leider een 
spuitje worden gezet of die een puffertje toegediend krijgen, nu hij dat 
niet meer zal mogen doen? Het is immers niet wettelijk bepaald. Mogen 
die kinderen dan niet meer mee op kamp? 
 
Overigens, hebben de artsen of verpleegkundigen die het document 
moeten opstellen en de opleiding of instructies moeten geven, daar wel 
de tijd voor? 
 

16.04 Dominiek Sneppe (VB): Si 

le projet en question devient loi, 
des non-praticiens pourront poser 
des actes médicaux, à condition 
qu'ils y soient autorisés par un mé-
decin ou un infirmier qui suit le pa-
tient. La question est de savoir si 
une modification de la loi est né-
cessaire à cette fin. Selon le 
Pr Nys, ce n'est pas le cas. Il craint 
que les nouvelles règles n'entraî-
nent qu'un accroissement des tra-
casseries administratives pour les 
médecins et le personnel infirmier 
et estime que le projet règle un pro-
blème imaginaire. 
 
Les conditions bureaucratiques 
autorisant un aidant proche à effec-
tuer des actes infirmiers ont été 
durcies. Le médecin ou l'infirmier 
qui donne l'autorisation peut égale-
ment, désormais, définir des cri-
tères d'alerte. Il devra donc évaluer 
régulièrement l'état de santé du pa-
tient, comme si ce n'était pas déjà 
le cas actuellement! Toute per-
sonne nécessitant un aidant 
proche bénéficie évidemment déjà 
d'une surveillance médicale. L'ai-
dant qualifié a désormais aussi be-
soin de cette autorisation, et il s'agit 
donc de chaque animateur de jeu-
nesse ou sportif pour chaque en-
fant devant subir un traitement mé-
dical. Que pense le ministre de 
l'applicabilité de ce projet? Les fé-
dérations sportives et les mouve-
ments de jeunesse sont-ils au cou-
rant? L'arrêté royal verra-t-il le jour 
avant l'été? Parviendront-ils à ré-
gler la situation d'ici là? Les méde-
cins et les infirmiers ont-ils le temps 
de donner ces innombrables for-
mations ou instructions? Les soins 
ne devraient-ils pas être dérégulés 
plutôt qu’être subordonnés à des 
règles supplémentaires? Ce projet 
de loi ne fait qu'accroître la confu-
sion. 
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Mijnheer de minister, wij zijn het eens met de bedenkingen en de kritiek 
van professor Nys. In plaats van dat u nog meer regeltjes oplegt, zou 
de zorg eigenlijk verantwoord moeten worden ontregeld. Daarmee be-
doel ik dat de zorg van nutteloze regels ontdaan moet worden; u cre-
eert er hier nog een paar bij. Als iemand medische handelingen verricht 
en er zijn beroep van maakt, terwijl hij daar niet bevoegd voor is, dan 
is dat strafbaar, maar dat is hier niet het geval. Uw wetsontwerp maakt 
in onze ogen de zaken alleen maar onduidelijker. 
 

16.05  Sofie Merckx (PVDA-PTB): Madame la présidente, il y a 18 ans 

aujourd'hui, j'allais à un mariage. J'étais sur le parking et ma meilleure 
amie devait venir. Puis elle m'a téléphoné pour me dire qu'elle ne vien-
drait pas parce que son fils, qui a le même âge que le mien, c'est-à-
dire deux ans, était hospitalisé pour diabète. Pour nous, c'était un 
grand choc. Le petit était à l'hôpital avec le diabète de type 1. J'ai pu 
suivre leur parcours. L'enfant a dû recevoir de nombreuses piqûres. 
Les parents devaient les faire. Au bout de quelques années, les pa-
rents se sont habitués et l'enfant aussi. 
 
Puis l'enfant a grandi. Il avait envie de faire du sport, d'aller au camp, 
et devait aller à l'école; mais à chaque fois, il fallait tout prévoir: éven-
tuellement administrer de l'insuline, mesurer la glycémie, etc. Ce n'était 
pas toujours évident. Parfois, les professionnels acceptaient de le faire, 
mais le cadre judiciaire n'était pas clair. D'ailleurs, même le service où 
l'enfant était soigné était face à de gros problèmes. Il fallait faire en 
sorte que les enfants diabétiques puissent participer aux camps. Par-
fois, cela ne pouvait pas se faire parce que le cadre légal n'était pas là. 
Les moniteurs pouvaient refuser. Ou bien les parents étaient obligés 
d'aller en vacances dans un endroit proche du camp de l'enfant pour 
se déplacer, etc. 
 
Je pense que cette proposition de loi est une bonne chose. Elle fait en 
sorte que des coaches sportifs, des professeurs ou d'autres personnes 
puissent, moyennant une petite formation, effectuer certains actes in-
firmiers; je pense que c'est un pas en avant. Cela a été souligné aussi 
par les associations de patients diabétiques. Bien sûr, cela pourrait être 
appliqué aussi à d'autres situations. Nous soutiendrons donc ce texte. 
 

16.05  Sofie Merckx (PVDA-PTB): 

Ik ken een kind met diabetes. Zijn 
ouders hebben eraan moeten wen-
nen om veelvuldig de spuiten te 
zetten die hij nodig had. Toen hij 
groter werd, wilde hij aan sport 
doen en op kamp gaan, en moest 
hij naar school gaan. Telkens 
moest alles gepland worden: insu-
line toedienen, de bloedsuikerspie-
gel meten, enz. Dat was niet altijd 
vanzelfsprekend. Soms waren mo-
nitoren bereid om dat te doen, 
maar het wettelijke kader was niet 
duidelijk. Soms zagen de ouders 
zich ertoe genoodzaakt op vakan-
tie te gaan in de buurt van waar hun 
kind verbleef. 
 
Dit wetsvoorstel is een goede zaak. 
Het maakt het mogelijk dat coa-
ches, leerkrachten en andere per-
sonen bepaalde verpleegkundige 
handelingen kunnen verrichten na-
dat ze daarvoor een opleiding ge-
volgd hebben. We zullen deze 
tekst steunen. 
 

16.06  Gitta Vanpeborgh (Vooruit): Mevrouw de voorzitster, collega’s, 

wij gaan dit wetsontwerp ten volle steunen. Mevrouw Sneppe, wij doen 
dat niet omdat het tegemoetkomt aan een denkbeeldig probleem, zoals 
u het noemt, maar wel omdat het voor ons een absolute meerwaarde 
heeft en tegemoetkomt aan een reële noodzaak, aan een reëel pro-
bleem en aan de behoeften van verschillende betrokken partijen. De 
collega’s hebben reeds talrijke voorbeelden gegeven. Ik kan daaraan 
nog toevoegen dat het een reëel probleem is. Er is een reële noodzaak 
op het terrein. 
 
Het gaat om een reële noodzaak en de behoeften van de zorgsector. 
Wij hebben het vaak over de artsen en verpleegkundigen, ze zijn over-
belast. Dankzij die bekwame helpers kunnen ze ontlast worden. Het 
gaat om een reële noodzaak en de behoeften van de huidige zorgdra-
gers. Denk maar aan de vele mantelzorgers. Ik heb er in mijn thuisstad 
ook veel. Zij zeggen dat het behoorlijk zwaar is. Dankzij die bekwame 
helpers kunnen zij af en toe zorg delen en wat tijd voor zichzelf nemen. 
Het gaat om een reële noodzaak en de behoeften van de chronische 
patiënten zelf. Ik kan ook voorbeelden geven van patiënten en hun om-
geving die zeggen dat ze nu ook zelfstandiger en vrijer kunnen gaan 

16.06  Gitta Vanpeborgh 

(Vooruit): Nous soutiendrons sans 
réserve ce projet, justement parce 
qu'il présente une véritable valeur 
ajoutée et offre une solution à un 
problème réel. 
 
Les règles en question sont de na-
ture à décharger les médecins et le 
personnel infirmier des actes qui 
pourront désormais être confiés à 
un aidant qualifié. Les aidants 
proches pourront également être 
déchargés par les aidants qualifiés 
et c'est une bonne chose, parce 
que les aidants proches sont sou-
vent dans une situation très diffi-
cile. Les patients jouissent d'une 
plus grande indépendance et de 
davantage de liberté dans leur vie 
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leven. Last but not least, het gaat om een reële noodzaak en de be-
hoefte om deze bekwame helpers eindelijk rechtszekerheid te bieden, 
zodat ze deze taak met een gerust hart kunnen volbrengen. Dit wets-
ontwerp is dus geen win-win voor ons, het is een win-win-win-win voor 
ons.  
 
In dit opzicht heb ik bijna uitsluitend positieve reacties gekregen van 
mensen op het terrein. Er zijn hier en daar ook wel wat kritische gelui-
den tot mij gekomen, onder andere uit de onderwijssector. Ik heb het 
ook gezegd in de commissie. Een aantal leerkrachten stelde de vraag 
of ze dit nu ook moeten gaan doen. Er gaat daar een veel bredere 
problematiek achter schuil, een onderwijsproblematiek. Het is in dat 
kader heel belangrijk dat benadrukt wordt dat het hier gaat over een 
engagement met een puur vrijwillig karakter.  
 
Hier en daar waren er ook opmerkingen van verpleegkundigen en art-
sen, die inderdaad vrezen voor nog meer administratieve last. Daar-
over hebben wij het ook gehad in de commissie. De minister heeft 
daarop ook geantwoord. Er is toch wel een nieuw en aangepast wet-
gevend kader op komst met de lijst van handelingen waarvoor een al-
gemene instructie nodig is. Het is ook de bedoeling om een aantal van 
die algemene instructies te schrappen. Dat gaat zeker de administra-
tieve last bij artsen en verpleegkundigen wegnemen.  
 
Collega’s, jarenlang heeft dit dossier stilgelegen, ondanks de expliciete 
vraag van patiëntenverenigingen, patiënten, mantelzorgverenigingen, 
het onderwijs en zelfs de brede welzijnssector. Vandaag wordt met dit 
wetsontwerp die stilstand eindelijk doorbroken. Uitgerekend vandaag, 
op de Dag van de Zorgouder. Een mooier gebaar kan men niet hebben. 
 
Vandaag kunnen wij de knoop doorhakken. Ik hoop dan ook dat het 
statuut van de bekwame helper door het koninklijk besluit – dat op 
komst is, hebben wij begrepen in de commissie – wettelijk wordt en in 
de praktijk van toepassing kan zijn tegen eind september. Zo heb ik het 
alleszins begrepen. 
 
Wij zullen dit wetsontwerp in ieder geval ten volle steunen. Wij zijn ver-
heugd ook de steun van de andere fracties te horen. 
 

quotidienne s'ils peuvent être aidés 
par leur entourage direct. L'insécu-
rité juridique qui pèse sur les ai-
dants qualifiés sera levée et ils 
pourront effectuer leurs tâches en 
toute tranquillité. Ce projet de loi 
est donc réellement profitable à 
toutes les parties. 
 
Les réactions qui me sont parve-
nues des acteurs de terrain sont 
majoritairement positives, même si 
j'ai aussi entendu des échos plus 
critiques, notamment de la part du 
secteur de l'enseignement. À cet 
égard, il convient de souligner qu'il 
s'agit d'un engagement purement 
volontaire. Les médecins et le per-
sonnel infirmier craignent une sur-
charge administrative. Le cadre lé-
gislatif qui contient la liste des 
actes pour lesquels des instruc-
tions générales sont nécessaires, 
est disponible. L'objectif est de 
supprimer certaines de ces instruc-
tions en vue d'alléger la charge ad-
ministrative. 
 
Malgré la demande explicitement 
formulée par les associations de 
patients, les associations d'aidants 
proches, l'enseignement et même 
le secteur du bien-être au sens 
large, ce dossier a été à l'arrêt pen-
dant plusieurs années. Il est réac-
tivé aujourd'hui. Espérons que l'ar-
rêté royal sera promulgué à bref 
délai et que les dispositions pour-
ront entrer en vigueur d'ici fin sep-
tembre. 
 

16.07  Catherine Fonck (Les Engagés): Monsieur le ministre, je 

voyais ce texte arriver avec enthousiasme puisque cela fait des années 
que je plaide pour un cadre juridique qui permette de donner de la sé-
curité juridique afin d’éviter des problèmes à ceux qui portent ces 
gestes et afin qu’on puisse avoir une dérogation à l’exercice illégal de 
l’art infirmier. Rappelons qu’aujourd’hui, indépendamment de ce texte, 
beaucoup de choses se font sur le terrain – et heureusement d’ail-
leurs –que ce soit de la part de professionnels ou de la part de volon-
taires qui, dans le cadre d'activités de bénévolat ou de leur activité pro-
fessionnelle, posent des gestes comme on le ferait en tant que parent 
ou aidant proche. 
 
Par rapport à ce texte, ce qui était vital à mes yeux dans le nouveau 
cadre, c’est qu’il n’y ait aucun recul pour les bénéficiaires. En effet, 
introduire des éléments entraînant un recul pour les bénéficiaires aurait 
signifié les priver et les couper de toute une série d’activités qui leur 

16.07  Catherine Fonck (Les En-

gagés): Ik pleit al jaren voor een ju-
ridisch kader dat in een mecha-
nisme voorziet om af te wijken van 
de onwettige uitoefening van de 
verpleegkunde, teneinde proble-
men te voorkomen voor de perso-
nen die verpleegkundige handelin-
gen verrichten zoals een ouder of 
een mantelzorger dat zou doen. Ik 
ben dan ook verheugd dat deze 
tekst ter stemming voorligt. 
 
Voor mij was het essentieel dat 
deze tekst in geen enkel opzicht 
een stap achteruit zou betekenen 
voor de begunstigden. Een aantal 
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étaient permises par les gestes posés, que ce soit par des profession-
nels autres que des soignants ou par des volontaires. 
 
Certains éléments dans le projet sont positifs, je le reconnais aisément. 
J’ai également pu faire valider le fait que ce texte s’applique également 
aux mineurs. Je précise évidemment qu’on parle de grands adoles-
cents qui accompagnent de manière volontaire des personnes ma-
lades ou handicapées ou qui sont dans des mouvements de jeunesse 
ou des plaines de jeux, qui travaillent donc avec des enfants qui peu-
vent être asthmatiques ou diabétiques. Vous avez validé cette inter-
prétation de la loi sans procédure lourde différant entre les mineurs et 
les adultes et c’est une bonne chose. 
 
À côté de cela, j’ai quand même dû un peu déchanter, pour trois rai-
sons. La première, c’est que vous avez prévu des procédures obliga-
toires de concertation avec les syndicats excessivement lourdes au 
sein des institutions, procédures qui peuvent être bloquantes, comme 
le relève notamment le Conseil Supérieur National des Personnes 
Handicapées. 
 
Cela entraînera de facto un recul pour les bénéficiaires, non seulement 
sur le fait que des activités soient organisées ou pas, mais aussi sur le 
type d'actes qui pourraient être interdits, alors même qu'il s'agit d'actes 
qui font partie du quotidien, comme si on avait soi-même un enfant et 
qu'on portait cet acte en n'étant pas prestataire de soins pour son en-
fant. Pour moi, il s'agit là d'un premier élément qui me pose problème. 
 
La deuxième raison, c'est que vous avez refusé que ces dispositions 
puissent s'appliquer dans les lieux de vie que sont les maisons de re-
pos. En effet, dans ces maisons de repos, il arrive qu'il y ait des activi-
tés non seulement dans la chambre du résident mais aussi à l'exté-
rieur, dans le jardin par exemple, qui fait toujours partie du territoire de 
la maison de repos. Vous avez dit que ces espaces extérieurs faisaient 
partie du territoire de la maison de repos et que ce type d'intervention 
était interdit. C'est alors clairement un exercice illégal de l'art infirmier, 
c'est ce qu'il faut en conclure. 
 
Pour nous, les maisons de repos sont d'abord et avant tout un lieu de 
vie avant d'être un lieu de soins. Dans ce lieu de vie, dans le cadre 
d'activités extérieures organisées le week-end, rien ne justifie qu'on ne 
puisse pas effectivement aussi recourir à ce dispositif. La majorité a 
balayé d'un revers de la main l'amendement que j'avais proposé en 
commission en ce sens. Je le dépose évidemment une nouvelle fois ici 
aujourd'hui. 
 
La troisième raison qui m'a terriblement déçue – y compris de la part 
de partis qui ont fait semblant de relayer mais qui, lorsqu'il s'agit de 
voter, l'ont aussi balayé d'un revers de la main – est le refus du ministre 
et de la majorité de la demande de l'asbl Aidants Proches, qui a ap-
porté un message très simple et très logique, à savoir une légère mo-
dification de la dénomination pour éviter toute confusion avec les ai-
dants proches. 
 
Vous n'avez pas voulu de la première proposition, et je pouvais encore 
entendre votre argumentation. Nous avons donc fait une deuxième 
proposition avec une dénomination modifiée uniquement en français 
pour passer à un "adjoint qualifié" et non à un "aidant qualifié", qui prête 
à confusion avec l'aidant proche. 

elementen van het ontwerp zijn po-
sitief, met name het feit dat de tekst 
eveneens van toepassing is op ou-
dere adolescenten die als vrijwilli-
ger zieken helpen.  
 
Bepaalde elementen vind ik even-
wel problematisch. De verplichte 
procedures voor overleg met de 
vakbonden in de instellingen zijn 
bijzonder omslachtig en kunnen 
een remmende factor vormen. 
 
Zoals de Nationale Hoge Raad 
voor Personen met een Handicap 
opmerkt, zal dit voor de begunstig-
den een stap achterwaarts zijn, niet 
enkel met betrekking tot de activi-
teiten die al dan niet georganiseerd 
kunnen worden, maar ook tot het 
soort handelingen die verboden 
zouden kunnen worden. 
 
Voorts weigerde u dat deze bepa-
lingen in de woon-zorgcentra toe-
gepast zouden worden. Voor ons 
zijn die woon-zorgcentra echter in 
eerste instantie plaatsen waar ou-
deren leven en verblijven. Er is 
geen enkele reden waarom deze 
regeling niet ook voor de buitenac-
tiviteiten in woon-zorgcentra zou 
gelden, maar de meerderheid heeft 
dat voorstel van tafel geveegd. 
 
Tot slot was ik ook teleurgesteld 
dat de minister niet wilde ingaan op 
de vraag van de vzw Aidants Pro-
ches, die aandrong op een kleine 
aanpassing van de benaming om 
in het Frans elke verwarring met de 
term mantelzorger (aidant proche) 
te voorkomen.  
 
Wij dienen het amendement dus 
samen met mevrouw Rohonyi op-
nieuw in. 
 
U hebt gepraat met de Nederlands-
talige vzw voor de mantelzorgers, 
maar niet met de Franstalige vzw. 
Dit alles is ontnuchterend en ont-
goochelend. Als onze eenvoudige 
en logische amendementen op-
nieuw verworpen worden, zullen 
wij ons bij de stemming over dit 
wetsontwerp onthouden.    
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Là encore vous l'avez refusé. Nous redéposons un amendement avec 
Mme Sophie Rohonyi aujourd'hui. 
 
Monsieur le ministre, c'est d'autant plus perturbant que, si vous avez 
dialogué tout au long du processus avec l'asbl Aidants Proches néer-
landophone – et tant mieux –, vous ne l'avez nullement fait avec l'asbl 
Aidants Proches francophone puisque, en toute fin de parcours, elle a 
dû elle-même vous solliciter ainsi que votre cabinet pour vous faire sa-
voir qu'elle existait aussi et qu'elle pouvait également réaliser un travail 
constructif avec vous. Dont acte. Cette façon de faire est quelque peu 
désolante quand il s'agit de matières telles que celle-ci.  
 
Si je voyais cela arriver avec enthousiasme, ces différents éléments 
m'ont fait déchanter. Nous verrons évidemment quelle sera l'attitude 
qu'adopteront les différents partis face aux amendements qui ont été 
déposés ce jour. Si ces amendements logiques, simples et aucune-
ment polémiques devaient encore une fois être balayés d'un revers de 
la main, nous nous abstiendrons lors du vote sur ce projet de loi.  
 

16.08  Sophie Rohonyi (DéFI): Madame la présidente, monsieur le 

ministre, chers collègues, je commencerai par remercier le ministre 
pour ce projet de loi qui – je me dois de le souligner – répond à un 
véritable besoin, en tout cas dans son principe, non seulement vis-à-
vis des aidants proches qui, on le sait, consacrent une grande partie 
de leur vie et de leur quotidien aux soins d'une autre personne, s'ou-
bliant parfois elles-mêmes, ainsi que leur santé, mais également vis-à-
vis de toutes ces autres personnes qui, dans le cadre de leur profes-
sion ou d'une activité bénévole exercée en-dehors d'une institution de 
soins s'occupent aujourd'hui de personnes qui doivent recevoir cer-
tains soins infirmiers. 
 
Ces personnes risquaient jusqu'ici des poursuites pour exercice illégal 
de l'art infirmier. Ce projet de loi apporte donc – il en a en tout cas 
l'ambition – une véritable avancée pour la qualité de vie des patients 
et des aidants proches mais aussi une réponse à l'insécurité juridique 
qui plane, aujourd'hui encore, sur les aidants qualifiés. 
 
Néanmoins, dans une logique qui se veut la plus constructive possible, 
je me dois d'émettre, monsieur le ministre, quelques réserves qui re-
joignent certaines qui ont été soulevées par mes collègues à l'instant. 
Tout d'abord, il convient d'être prudent quant aux termes utilisés. 
 
Comme vous le précisez dans votre projet de loi, un aidant est consi-
déré proche s'il fait partie de l'entourage du patient. On vise donc les 
membres de la famille jusqu'au deuxième degré de parenté ou encore 
une personne faisant partie du ménage. Cette définition ne vise donc 
pas les aidants qualifiés puisque ces derniers s'occupent de personnes 
qui doivent, dans le cadre de la vie quotidienne, recevoir certains soins 
infirmiers. 
 
Ces aidants qualifiés sont amenés à aider le bénéficiaire à ce sujet 
dans le cadre de la profession qu'il exerce, qu'il s'agisse d'éducateurs 
dans le cadre de l'aide aux personnes en situation de handicap, d'ins-
tituteurs ou encore de puéricultrices, ou en raison de la situation de 
volontaire qu'ils occupent au sein d'un organisme comme les mouve-
ments de jeunesse, par exemple. 
 

16.08  Sophie Rohonyi (DéFI): Ik 

dank de minister voor dit ontwerp, 
dat beantwoordt aan een behoefte 
van de mantelzorgers en van dege-
nen die in het kader van hun be-
roep of van een vrijwillige activiteit 
eveneens mensen verzorgen. Die 
personen liepen het risico om te 
worden vervolgd wegens illegale 
uitoefening van de verpleegkunde. 
Het voorliggende wetsontwerp 
strekt ertoe de levenskwaliteit van 
de patiënten en de rechtszekerheid 
van de bekwame helpers te verbe-
teren. Ik blijf echter voorbehoud 
maken bij bepaalde punten.  
 
Men spreekt van een mantelzorger 
als er sprake is van een verwant-
schap tot in de tweede graad of als 
de betrokkene deel uitmaakt van 
het gezin. Dit heeft geen betrekking 
op de bekwame helpers die perso-
nen bijstaan die verpleegkundige 
zorg nodig hebben. Laatstgenoem-
den helpen de personen die zorg 
nodig hebben in het kader van hun 
beroep of als vrijwilliger in een  
organisatie. 
 
Om het risico op verwarring tussen 
beide categorieën te voorkomen, 
heeft de vzw Aidants Proches Wal-
lonie et Bruxelles voorgesteld om 
de term "aidant qualifié" te vervan-
gen door "délégué qualifié". Wij 
hebben een amendement in die zin 
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Donc, sans l'exercice de ces fonctions, ces personnes ne seraient pas 
amenées à aider l'intéressé dans sa vie quotidienne. Pourtant, comme 
nous pouvons le remarquer dans certains articles de presse, la confu-
sion est aisée entre ces deux catégories et cela inquiète – à notre sens, 
légitimement – le terrain. 
 
C'est pourquoi, afin de prévenir cette confusion, l'ASBL Aidants 
Proches Wallonie et Bruxelles avait proposé que les termes "aidant 
qualifié" soient remplacés par "délégué qualifié". Demande légitime, 
que nous avons voulu suivre par le dépôt d'un amendement que j'ai eu 
le plaisir de cosigner avec notre collègue Catherine Fonck. C'était sans 
compter sur votre refus de le soutenir, au motif que le mot "délégué" 
serait trop proche de "délégué syndical". 
 
Même si je ne suis pas convaincue par votre argumentaire par rapport 
à cela, nous avons alors, toujours avec notre collègue Catherine 
Fonck, pris le soin de déposer un nouvel amendement qui vise, cette 
fois, à remplacer les mots "aidant qualifié" par "adjoint qualifié" et non 
plus "délégué". J'ose espérer sincèrement que, cette fois, cet amende-
ment pourra être soutenu parce qu'il répond à cette nécessité d'éviter 
toute confusion, objectif qui est d'ailleurs celui de votre projet de loi. 
 
Un deuxième commentaire concerne la formation. Vous nous avez lar-
gement expliqué lors des discussions en commission qu'il existe diffé-
rentes possibilités d'en bénéficier. Si ce panel de possibilités est bien 
évidemment à saluer, vous n'avez pas souhaité, là aussi, vous expri-
mer sur le financement de ces formations. C'est regrettable à notre 
sens parce que cette question est pourtant essentielle. Vous savez très 
bien qu'un financement adéquat conditionne l'effectivité même de ces 
formations. Je me dois donc de vous réitérer mes questions. Cette 
charge sera-t-elle supportée par l'INAMI? Ou, au contraire, sera-t-elle 
finalement transférée aux entités fédérées? 
 
J'ai également une petite question en ce qui concerne la responsabilité 
éventuelle de ces aidants en cas de problème. En commission, vous 
avez précisé à cet égard que, pour ce qui concernait la responsabilité 
juridique de l'aidant qualifié dans le cadre de ses activités de volonta-
riat ou en tant que travailleur d'une institution, une réglementation exis-
tait déjà. Pouvez-vous donc nous certifier que cette réglementation 
protège suffisamment contre le risque d'abus de faiblesse? 
 
Enfin, je me dois d'émettre une réserve quant à l'impact de ce projet 
de loi sur la profession infirmière. Là aussi, je n'ai cessé et je ne ces-
serai jamais, tant qu'il le faudra, de rappeler que nous souffrons d'une 
pénurie d'infirmiers qui attendent désespérément une revalorisation de 
leur profession. À cet égard, vous avez d'ailleurs rappelé que le recours 
aux aidants qualifiés n'est pas destiné à résoudre cette importante pro-
blématique qu'est la pénurie de personnel infirmier et soignant, à juste 
titre – on l'a toujours dit – puisque des solutions structurelles efficaces, 
et non plus des mesurettes, doivent pouvoir être trouvées pour les sou-
lager. 
 
Je me pose néanmoins la question de l'impact qu'aura votre projet sur 
l'engagement de nos futurs infirmiers. N'y a-t-il pas ici un risque de dé-
couragement à effectuer quatre années d'études au lieu de trois, alors 
qu'un aidant qualifié pourra, quant à lui, effectuer certains actes réser-
vés à cette profession sans devoir observer ces études qui sont si 
longues et si difficiles. 

ingediend, maar u wees dat af om-
dat het woord "délégué" te dicht 
zou aanleunen bij "délégué syndi-
cal". 
 
Samen met onze collega, mevrouw 
Fonck, hebben we dan ook een 
nieuw amendement ingediend dat 
ertoe strekt de benaming "aidant 
qualifié" te vervangen door "adjoint 
qualifié". Ik hoop op steun voor dit 
amendement om elke verwarring te 
voorkomen.  
 
Vervolgens gaf u toelichting bij de 
mogelijkheden om opleidingen te 
volgen, zonder te verduidelijken 
hoe die gefinancierd zullen wor-
den. De financiering is evenwel 
een voorwaarde voor de doeltref-
fendheid van de opleiding. Zullen 
die lasten door het RIZIV dan wel 
door de deelgebieden gedragen 
worden?  
 
Wat de aansprakelijkheid van de 
helpers in geval van problemen be-
treft, verduidelijkte u dat er in het 
kader van vrijwilligerswerk of als 
werknemer in een instelling een re-
gelgeving bestaat. Kunt u ons er-
van verzekeren dat die regelgeving 
bescherming biedt tegen het risico 
op misbruik van de zwakke toe-
stand van een persoon?  
 
Tot slot wees u erop dat het niet de 
bedoeling is om door bekwame 
helpers in te schakelen een oplos-
sing te bieden voor het tekort aan 
verpleegkundigen en zorgkundi-
gen. Zal uw wetsontwerp de kandi-
daat-verpleegkundigen echter niet 
ontmoedigen om nog vier jaar te 
studeren in plaats van drie?  
 
Ik sluit me ook aan bij de redene-
ring van mevrouw Fonck inzake de 
woon-zorgcentra, waar mensen le-
ven én waar zorg verstrekt wordt. 
Dit wordt zo ervaren door de bewo-
ners, maar ook door diegenen die 
hen na staan. Deze laatsten mo-
gen niet uitgesloten worden.  
 
Wij zullen het wetsontwerp steu-
nen, ook al wordt er met sommige 
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A contrario, si ces aidants ne servent pas à remplacer ou à résoudre 
le problème de la pénurie d'infirmiers, comme vous l'avez reconnu 
vous-même, je rejoins néanmoins le raisonnement de notre collègue 
Catherine Fonck en ce qui concerne les maisons de repos. En effet, 
celles-ci représentent des lieux de vie plus que des lieux de soins – en 
tout cas, pas uniquement –, non seulement pour les personnes qui y 
séjournent, mais également pour tous leurs proches. Par conséquent, 
l'ignorer reviendrait, à notre sens, à ignorer une grande partie des ré-
sidents. En ce sens, il convient qu'ils ne soient pas exclus du dispositif, 
comme c'est le cas aujourd'hui. 
 
Vous l'aurez donc compris, monsieur le ministre, chers collègues, bien 
que nous regrettions que certains aspects que je viens de relever 
n'aient pas été pris en compte dans ce projet de loi – et j'ose espérer 
que des éclaircissements pourront être apportés dans un instant –, 
nous le soutiendrons. Je vous remercie de votre attention. 
 

aspecten geen rekening gehou-
den.  
 

16.09 Minister Frank Vandenbroucke: Collega’s, alle kinderen moe-

ten op zomerkamp kunnen gaan, ook een kind met diabetes, ook als 
er geen verpleegkundige bij het kamp is of als de papa of de mama 
niet bij het kamp is. Ook dan moet zo’n kind kunnen genieten van een 
zomerkamp. Oudere mensen moeten zonder zorgen op uitstap kunnen 
gaan, ook als de verpleegkundige die ze dagelijks nodig hebben niet 
in de buurt is, of als de mantelzorger die hen normaal helpt niet in de 
buurt is. Die mantelzorger moet er zelf ook eens uit kunnen. Dat is een 
nood, een probleem wat we al vele jaren kennen. De nood was hoog, 
de discussie zat muurvast. 
 
Ik ben bijzonder blij omdat die stilstand nu doorbroken is. Ik ben ook 
blij doordat zoveel collega’s uit meerderheid en oppositie de na veel 
overleg gevonden oplossing steunen. We bieden hier rechtszekerheid 
voor iedereen en dat is bijzonder belangrijk. We gaan er ook voor zor-
gen dat we mensen heel goed informeren. We gaan alle betrokken 
sectoren en alle betrokken groeperingen zeer goed informeren over 
hoe die bekwame helper zal kunnen optreden om in de plaats van de 
verpleegkundige of in de plaats van de mantelzorger bepaalde ver-
pleegkundige handelingen te stellen.  
 
Informatie is belangrijk. Daarin zal heel duidelijk worden gemaakt dat 
we nooit een verplichting voor ogen hebben. Precies om dat punt nog 
scherper te stellen zal collega Dermagne een voorstel hierover indie-
nen met betrekking tot sociaal overleg hierover in de private sector, 
waar er inderdaad vragen zouden kunnen rijzen. 
 
Dit is een kans die we bieden aan kinderen, volwassenen en oudere 
mensen om gerust op uitstap te kunnen gaan, om gerust te zijn op 
school, ook al is de verpleegkundige of de mantelzorger niet in de 
buurt. Ook voor mantelzorgers is dit belangrijk nieuws. Wetenschap-
pelijk moet dit inderdaad geëvalueerd worden en we zijn dat ook van 
plan, dat hoefde niet in het wetsontwerp zelf te staan. We zullen hier 
zeker een grondige evaluatie aan koppelen.  
 
Ik reageer nog op enkele opmerkingen die gemaakt werden. 
 

16.09 Frank Vandenbroucke, mi-

nistre: Tous les enfants doivent 
pouvoir partir en camp d'été, y 
compris les enfants diabétiques. 
Les personnes âgées doivent éga-
lement pouvoir partir en excursion 
sans inquiétude. Il en va de même 
pour les aidants proches. Ce be-
soin existait déjà depuis de nom-
breuses années, mais la discus-
sion était au point mort. Après de 
nombreuses concertations, nous 
sommes sortis de l'impasse. Je me 
félicite qu'autant de membres de la 
majorité et de l'opposition soutien-
nent cette solution, qui apporte la 
sécurité juridique à chacun. 
 
Nous informerons au mieux tous 
les acteurs concernés sur la ma-
nière dont l'aidant qualifié pourra 
remplacer l'infirmier ou l'aidant 
proche pour accomplir certains 
actes de soins infirmiers. Soyons 
clairs: nous n'envisageons à aucun 
moment une obligation. C'est pour-
quoi le ministre Dermagne dépo-
sera une proposition de concerta-
tion sociale à ce sujet au sein du 
secteur privé, où des questions 
pourraient en effet se poser. Nous 
soumettrons également ce projet 
de loi à une évaluation scientifique 
et approfondie. 
 

On a dit en commission que l'expression "aidant qualifié" était une ex-
pression malheureuse parce qu'elle peut prêter à confusion. La réalité 
est que cette expression est une traduction littérale de l'expression 

De Franse term "aidant qualifié" is 
de letterlijke vertaling van het Ne-
derlandse "bekwame helper", en 
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néerlandaise "bekwame helper" et qu'elle a été déjà utilisée dans ce 
débat-ci pendant des années, par exemple dans les protocoles d'ac-
cord. Ainsi, dans les textes francophones, l'expression "aidant qualifié" 
est régulièrement utilisée et est bien connue dans ce contexte. 
 
Selon moi, les propositions alternatives "délégué qualifié" ou "adjoint 
qualifié" ne sont pas très heureuses. C'est la raison pour laquelle nous 
continuons à plaider en faveur de l'expression "aidant qualifié", qui est 
aujourd'hui bien ancrée dans les débats. Bien sûr, je crois qu'il est né-
cessaire de bien informer le public et de lui expliquer clairement la dif-
férence entre l'aidant proche – en néerlandais "mantelzorger" – et l'ai-
dant qualifié. Ce sont deux tâches, deux approches, deux stratégies 
absolument différentes qui se rapportent à deux cadres légaux au sein 
d'une même législation. 
 
En ce qui concerne les maisons de repos et de soins, je répète que, 
dans des telles institutions, des infirmiers sont normalement présents 
en permanence. Sur le site d'une telle institution, nous ne voulons pas 
que soit créé le soupçon que nous voulons remplacer du personnel 
– en raison d'une certaine pénurie, par exemple – par des aidants qua-
lifiés. C'est absolument à éviter. 
 

wordt allang gebruikt, onder meer 
in de protocolakkoorden. De alter-
natieven lagen niet beter in de 
mond. Wij pleiten voor het behoud 
van de gebruikelijke terminologie. 
Wél moeten we het publiek duide-
lijk het verschil uitleggen tussen 
een mantelzorger en een bekwame 
helper.  
 
In woon-zorgcentra zijn er perma-
nent verpleegkundigen aanwezig. 
Wij willen niet dat men nu denkt dat 
we personeel zouden vervangen 
door bekwame helpers.  
 

Ik wil ook nog zeggen dat ik goed geluisterd heb naar de andere op-
merkingen, over het probleem van het tekort aan zorgpersoneel, het 
probleem om dit beroep aantrekkelijk te houden en de noodzaak om 
mensen voor de opleidingen aan te trekken. Wij zullen in de komende 
maanden nog met heel wat hervormingen komen. We hebben gisteren 
in de commissie de zorgladder goedgekeurd, wat binnen het beroep 
tot belangrijke nieuwe perspectieven leidt. We komen ook met verdere 
hervormingen om het beroep van verpleegkundige aantrekkelijk te ma-
ken en aan te passen aan de noden van vandaag. Dat staat echter 
eigenlijk los van dit zeer belangrijke ontwerp. 
 
Ik dank de collega’s voor de steun. Ik ben heel blij dat we discussies 
die jarenlang muurvast hebben gezeten uiteindelijk hebben kunnen op-
lossen. 
 

J'ai écouté attentivement les re-
marques concernant la pénurie de 
personnel soignant, l'attractivité de 
la profession et la nécessité de 
faire en sorte qu'on entame la for-
mation. Hier, nous avons adopté 
l'échelle des soins en commission. 
Cela ouvre de nouvelles perspec-
tives importantes au sein de la pro-
fession. D'autres réformes suivront 
afin de rendre la profession d'infir-
mier attrayante et de l'adapter aux 
besoins actuels. 
 

La présidente: Quelqu'un demande-t-il encore la parole? (Non) 
Vraagt nog iemand het woord? (Nee) 
 
La discussion générale est close. 
De algemene bespreking is gesloten. 
 
Discussion des articles 
Bespreking van de artikelen 
 
Nous passons à la discussion des articles. Le texte adopté par la commission sert de base à la discussion. 
(Rgt 85, 4) (3276/6) 
Wij vatten de bespreking van de artikelen aan. De door de commissie aangenomen tekst geldt als basis voor 
de bespreking. (Rgt 85, 4) (3276/6) 
 
Le projet de loi compte 4 articles. 
Het wetsontwerp telt 4 artikelen. 
 
*  *  *  *  * 
Amendements déposés: 
Ingediende amendementen: 
Art. 3 
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  • 11 – Catherine Fonck (3276/7) 
  • 12 – Catherine Fonck cs (3276/7) 
Art. 3/1(n) 
  • 10 – Catherine Fonck (3276/7) 
*  *  *  *  * 
 
Conclusion de la discussion des articles: 
Besluit van de artikelsgewijze bespreking: 
 
Réservés: les amendements et l'article 3. 
Aangehouden: de amendementen en het artikel 3. 
 
Adoptés article par article: les articles 1, 2 et 4. 
Artikel per artikel aangenomen: de artikelen 1, 2 en 4. 
*  *  *  *  * 
 
La discussion des articles est close. Le vote sur les amendements et l'article réservés ainsi que sur l'en-
semble aura lieu ultérieurement. 
De bespreking van de artikelen is gesloten. De stemming over de aangehouden amendementen, het aan-
gehouden artikel en over het geheel zal later plaatsvinden. 
 

17 Projet de loi modifiant la loi du 4 décembre 2007 relative aux élections sociales, la loi du 20 sep-

tembre 1948 portant organisation de l'économie et la loi du 4 août 1996 relative au bien-être des travail-
leurs lors de l'exécution de leur travail (3319/1-3) 

17 Wetsontwerp tot wijziging van de wet van 4 december 2007 betreffende de sociale verkiezingen, van 

de wet van 20 september 1948 houdende organisatie van het bedrijfsleven en van de wet van 4 augus-
tus 1996 betreffende het welzijn van de werknemers bij de uitvoering van hun werk (3319/1-3) 
 
Discussion générale 
Algemene bespreking 
 
La discussion générale est ouverte. 
De algemene bespreking is geopend.  
 
De rapporteur, mevrouw Muylle, verwijst naar het schriftelijk verslag. 
 

17.01  Sophie Thémont (PS): Madame la présidente, ce projet qui 

met en application l'évaluation des partenaires sociaux recevra bien 
entendu tout le soutien de mon groupe. Les données statistiques sont 
un outil important dans la lutte contre les inégalités de genre. Le monde 
de l'entreprise, y compris le monde syndical, n'est pas épargné en ma-
tière de discrimination envers les femmes. Cet aperçu des ratios 
hommes/femmes dans les candidats représentant du personnel diri-
geant dans l'entreprise permettra de mettre en lumière un éventuel pla-
fond de verre. L'Institut pour l'égalité des femmes et des hommes 
pourra ainsi émettre des recommandations précises et ciblées.  
 
Je pense qu'il faut souligner que ce qui peut paraître un détail pour 
certains est une avancée importante pour la libre expression de l'iden-
tité de genre. L'ajout de la catégorie X à celle d'homme ou de femme 
en face du nom du candidat n'est pas anodin. Laisser le libre choix du 
genre, c'est aussi offrir celui de ne pas choisir. 
  
 

17.01  Sophie Thémont (PS): Sta-

tistische gegevens vormen een be-
langrijk instrument in de strijd voor 
gendergelijkheid. De bedrijfswe-
reld, met inbegrip van de vak-
bondswereld, blijft niet gespaard 
van discriminatie ten aanzien van 
vrouwen Uit het overzicht van de 
man-vrouwverhoudingen bij de 
kandidaten en vertegenwoordigers 
van het leidinggevend personeel 
zal blijken of er sprake is van een 
glazen plafond. Het Instituut voor 
de gelijkheid van vrouwen en man-
nen zal dan gerichte aanbevelin-
gen kunnen doen.  
 
Voor de vrije genderexpressie is de 
toevoeging van de categorie "x" 
een belangrijke stap. Vrije gender-
keuze is immers ook de vrijheid om 
niet te kiezen.  
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17.02  Hans Verreyt (VB): Als obscure regimes de toegang tot verkie-

zingen verhinderen, als alleen regeringsvriendelijke partijen worden 
toegelaten, dan wordt dit terecht aangeklaagd. Indien dit het geval zou 
zijn in bepaalde Oost-Europese landen of in Italië, dan zouden heel wat 
partijen in dit halfrond over elkaars voeten struikelen om dit te veroor-
delen. Wanneer dit in ons eigen land gebeurt, is het muisstil in deze 
plenaire vergadering. 
 
Sociale verkiezingen in ons land zijn geen vrije verkiezingen. Het zijn 
geen verkiezingen waaraan iedereen kan deelnemen. Het zijn geen 
democratische verkiezingen. Het grote verschil met die andere verkie-
zingen voor het federale, Vlaamse en Europese Parlement volgend 
jaar, is dat in de sociale verkiezingen de traditionele blokken nog wel 
een meerderheid halen, niet omdat ze de wil van de kiezer vertegen-
woordigen, maar omdat ze het alle anderen onmogelijk maken om deel 
te nemen. 
 
Voor alle duidelijkheid, wij zijn niet tegen sociale verkiezingen op zich, 
maar voor ons moeten ze wel vrij zijn en toegankelijk voor alle arbei-
ders en bedienden, zowel als kiezers als als vertegenwoordigers van 
hun collega’s. Echte vrije verkiezingen zouden er ook voor kunnen zor-
gen dat er een grotere participatie is. In dat opzicht is het een goede 
zaak dat uitzendkrachten meer de mogelijkheid krijgen om deel te ne-
men aan sociale verkiezingen.  
 
Zij zullen echter slechts uit een zeer beperkt menu kunnen kiezen, een 
menu dat door verzuiling wordt gekenmerkt, een menu dat vier op de 
vijf Vlamingen niet meer lust, want slechts 20 % van de Vlamingen 
heeft nog vertrouwen in de vakbonden. 
 
Het blijft dus hypocriet. In het regeerakkoord beloofde vivaldi in te zet-
ten op politieke vernieuwing. In de realiteit komt daar niets van terecht 
en blijft alles bij het oude. Dit is een gemiste kans om meer mensen te 
betrekken bij de sociale verkiezingen en af te stappen van archaïsche, 
ondemocratische procedures. Dit toont opnieuw aan dat vrijwel alle vi-
valdipartijen in grote mate met hun vakbond zijn verweven. Uit angst 
om ook deze achterban te verliezen, wordt niet geraakt aan drempels 
om deel te nemen aan democratische verkiezingen, ten koste van het 
democratische gehalte van die verkiezingen. Niet de werknemer, maar 
het behoud van de machtspositie en de postjes staan centraal. 
 
Bovendien is er ook discriminatie. Waarom gelden er bijvoorbeeld an-
dere regels voor kaderleden en hebben ze andere rechten om zich als 
vertegenwoordiger verkiesbaar te stellen? Gewone werknemers en ar-
beiders hebben niet het recht om op te komen op apolitieke en neutrale 
lijsten. Of is discriminatie alleen verfoeilijk als de juiste doelgroepen het 
slachtoffer zijn? 
 
Ik ben een democraat. Mijn partij, het Vlaams Belang, is een democra-
tische partij. U kunt ons dus niet vragen om ondemocratische sociale 
verkiezingen toe te juichen. 
 

17.02  Hans Verreyt (VB): Dans 

notre pays, les élections sociales 
ne sont pas des élections libres ou 
démocratiques. La grande diffé-
rence avec les élections de l'année 
prochaine est que les blocs tradi-
tionnels y obtiennent encore la ma-
jorité, uniquement parce qu'ils ren-
dent impossible la participation de 
tous les autres partis.  
 
Nous sommes en faveur d'élec-
tions sociales libres, accessibles à 
tous les ouvriers et employés. En 
ce sens, il est bon que les travail-
leurs intérimaires se voient offrir 
davantage de possibilités de parti-
cipation, même s'ils ne peuvent 
eux aussi choisir qu'à partir d'un 
menu limité et philosophiquement 
cloisonné.  
 
Il s'agit d'une occasion manquée 
d'atteindre un taux de participation 
plus élevé et de s'éloigner des pro-
cédures archaïques et antidémo-
cratiques. Elle illustre les liens très 
étroits entre la quasi-totalité des 
partis de la Vivaldi et leur syndicat, 
qui reste une base précieuse. Ce 
n'est pas le travailleur, mais la po-
sition de pouvoir et les postes qui 
sont au centre des préoccupations. 
En outre, des règles différentes 
s'appliquent aux cadres. En tant 
que parti démocratique, le Vlaams 
Belang ne peut pas soutenir des 
élections sociales antidémocra-
tiques. 
 

17.03  Anja Vanrobaeys (Vooruit): Mevrouw de voorzitster, mijnheer 

de minister, collega’s, het voorliggende wetsontwerp regelt de vierjaar-
lijkse sociale verkiezingen, na advies van de sociale partners, die elke 
keer verbeteringen voorstellen. Zo worden de regels in verband met de 
vertegenwoordiging van de uitzendkrachten aangepast met het oog op 

17.03  Anja Vanrobaeys (Vooruit): 

Le projet de loi à l'examen organise 
les élections sociales, qui ont lieu 
tous les quatre ans. Cette fois 
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betere inspraak en worden de gevolgen van digitalisering opgevangen. 
 
Ik maak van de gelegenheid gebruik om het belang van de sociale ver-
kiezingen te beklemtonen. Sociale verkiezingen vormen het hoogte-
punt van de democratie op de werkvloer. Het is algemeen bekend dat 
de arbeidsvoorwaarden beter zijn in landen met sterk sociaal overleg. 
 
Vandaag staat de democratie op de werkvloer onder druk. Kijk maar 
naar wat er gebeurt bij Delhaize, waar we het zopas al over hadden. 
Bij ING bijvoorbeeld werd dan weer de hoofdafgevaardigde zonder 
enige vorm van bewijs om dringende redenen ontslagen, terwijl ach-
teraf, nadat men alle mails had doorspit, voor de arbeidsrechtbank blek 
dat het ontslag volkomen onterecht was. Mijnheer Verreyt, u hebt het 
hier over postjes, maar die hoofdafgevaardigde is ook maar een ge-
wone werkende mens met een groot hart en een heel groot engage-
ment. Hij probeerde voor zijn collega’s op te komen en met de werkge-
ver te overleggen over de gevolgen van de digitalisering voor het per-
soneel bij de bank. Wat zien we? Zijn loopbaan is gekraakt door het 
onterechte ontslag. 
 
Ik maak van de gelegenheid gebruik om alle kandidaten bij de vol-
gende sociale verkiezingen niet alleen heel veel succes toe te wensen, 
maar ook veel moed en doorzettingsvermogen. Zij maken elke dag het 
verschil op de werkvloer voor hun collega’s en werken elke dag aan 
concrete oplossingen. Wie ooit vakbondsafgevaardigde was, weet dat 
het er soms moeilijk en hard aan toe kan gaan, maar dat men uitein-
delijk altijd opnieuw rond de tafel moet gaan zitten om aan oplossingen 
te werken, zodat de andere werknemers erop vooruitgaan. 
 

aussi, des améliorations sont ap-
portées, telles que la représenta-
tion des intérimaires et le contrôle 
des conséquences de la numérisa-
tion. Les élections sociales consti-
tuent le point d'orgue de la démo-
cratie sur le lieu de travail. Une 
concertation sociale forte se traduit 
par de meilleures conditions de tra-
vail. À l'heure actuelle, la démocra-
tie est cependant mise sous pres-
sion, comme l'illustre le récent li-
cenciement pour motif grave, mais 
sans aucune preuve, du délégué 
principal d'ING. Par la suite, le tri-
bunal du travail a estimé que ce li-
cenciement était totalement injusti-
fié. On détruit ainsi la carrière d'une 
personne très engagée. Je tiens à 
souhaiter à tous les candidats aux 
prochaines élections sociales 
beaucoup de succès, de courage 
et de persévérance, car ils font la 
différence pour leurs collègues sur 
le lieu de travail.  
 

La présidente: Quelqu'un demande-t-il encore la parole? (Non) 
Vraagt nog iemand het woord? (Nee) 
 
La discussion générale est close. 
De algemene bespreking is gesloten. 
 
Discussion des articles 
Bespreking van de artikelen 
 
Nous passons à la discussion des articles. Le texte adopté par la commission sert de base à la discussion. 
(Rgt 85, 4) (3319/3) 
Wij vatten de bespreking van de artikelen aan. De door de commissie aangenomen tekst geldt als basis voor 
de bespreking. (Rgt 85, 4) (3319/3) 
 
Le projet de loi compte 28 articles. 
Het wetsontwerp telt 28 artikelen. 
 
Aucun amendement n'a été déposé. 
Er werden geen amendementen ingediend. 
 
Les articles 1 à 28 sont adoptés article par article, ainsi que l'annexe. 
De artikelen 1 tot 28 worden artikel per artikel aangenomen, evenals de bijlage. 
 
La discussion des articles est close. Le vote sur l'ensemble aura lieu ultérieurement. 
De bespreking van de artikelen is gesloten. De stemming over het geheel zal later plaatsvinden. 
 

18 Projet de loi modifiant la loi du 21 novembre 2017 relative à la vente de voyages à forfait, de presta-

tions de voyages liées et de services de voyage (3266/1-3) 
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18 Wetsontwerp tot wijziging van de wet van 21 november 2017 betreffende de verkoop van pakketrei-

zen, gekoppelde reisarrangementen en reisdiensten (3266/1-3) 
 
Discussion générale 
Algemene bespreking 
 
La discussion générale est ouverte. 
De algemene bespreking is geopend.  
 
Mevrouw Van Bossuyt, rapporteur, verwijst naar het schriftelijke verslag. 
 

18.01  Florence Reuter (MR): Madame la présidente, monsieur le mi-

nistre, chers collègues, je serai brève. Je souhaite simplement répéter 
l'avancée que représente ce projet de loi notamment pour les entre-
prises, souvent des PME, qui ont terriblement souffert avant, pendant 
et surtout après la crise covid. C'est un secteur qui souffre encore ter-
riblement aujourd'hui. 
 
Le texte à l'examen vise à résoudre un problème structurel face auquel 
le secteur du voyage doit faire face: l'obligation d'être assuré contre 
l'insolvabilité. Mais aujourd'hui très peu d'assureurs proposent ce type 
d'assurance parce que les coûts sont bien évidemment difficilement 
supportables. 
 
Aujourd'hui, sans action concrète, une grand part du secteur du voyage 
risque de disparaître, raison pour laquelle mon groupe salue la volonté 
du gouvernement de prendre des mesures concrètes pour ce secteur 
avec, d'une part, le plafonnement des interventions des assureurs in-
solvabilité, d'autre part, la création d'un fonds d'urgence. C'est un sys-
tème qui devrait garantir une réelle protection à la fois des entreprises 
de voyage, mais aussi des citoyens. En effet, même en cas de crise, 
même en cas d'insolvabilité d'un organisateur de voyages, ce fonds 
pourra venir en aide pour compenser le manque. 
 
Cela devrait donc – on l'espère, en tout cas – créer l'arrivée sur le mar-
ché de nouvelles compagnies d'assurance proposant ce service contre 
l'insolvabilité, ce qui devrait permettre une nouvelle concurrence plus 
saine et éviter un monopole. 
 
Pour toutes ces raisons, nous soutiendrons ce projet de loi. 
 

18.01  Florence Reuter (MR): De 

tekst strekt ertoe een oplossing te 
bieden voor een structureel pro-
bleem waarmee de reissector 
kampt: de verplichting om een in-
solventieverzekering te sluiten. 
Zeer weinig verzekeraars bieden 
vandaag een dergelijke verzeke-
ring aan, omdat de kosten moeilijk 
te dragen zijn. Indien we niets on-
dernemen, dreigt een groot aantal 
ondernemingen te verdwijnen. Mijn 
fractie is blij met de maatregelen 
die voor de sector genomen wor-
den, met name de plafonnering van 
de tegemoetkomingen van de in-
solventieverzekeraars en de op-
richting van een noodfonds. Dat 
zou ertoe moeten leiden dat ook 
andere verzekeringsmaatschap-
pijen een dergelijke verzekering 
aanbieden, dat er een gezondere 
concurrentie ontstaat en dat mono-
polies voorkomen worden. Wij zul-
len dit wetsontwerp steunen.  
 

18.02  Roberto D'Amico (PVDA-PTB): Madame la présidente, mon-

sieur le ministre, chers collègues, ce projet de loi permet de mieux cou-
vrir le secteur des voyages contre le risque d'insolvabilité, en prévoyant 
un partenariat public-privé. Je vous avoue que je n'étais pas rassuré 
en découvrant cette expression. En effet, la dernière fois que je l'ai lue 
dans un contexte assurantiel, elle s'appliquait à la couverture contre 
les catastrophes naturelles. Après les inondations de juillet 2021, les 
assureurs ont ramassé la totalité des primes des citoyens, mais en li-
mitant leurs indemnisations, de sorte que ce sont principalement les 
finances publiques qui ont "douillé". On socialise les pertes et on pri-
vatise les bénéfices, avec la bénédiction du gouvernement. Il s'agissait 
là d'un partenariat public-privé basé sur un plafond limitant l'interven-
tion des assureurs pour garantir leurs bénéfices. Par conséquent, cet 
accord était nettement favorable aux compagnies d'assurance. 
 
S'agissant du projet de loi dont nous discutons aujourd'hui, je note que 
le gouvernement a décidé de constituer un fonds public, exclusivement 

18.02  Roberto D'Amico (PVDA-

PTB): Dit wetsontwerp zorgt ervoor 
dat de reissector beter beschermd 
wordt tegen het insolventierisico 
dankzij een publiek-private samen-
werking. De laatste keer dat ik die 
uitdrukking met betrekking tot ver-
zekeringen hoorde bezigen, was 
toen het ging over de dekking te-
gen de risico’s van natuurrampen. 
Na de overstromingen van 2021 
hebben de verzekeraars schade-
loosstellingen beperkt krachtens 
een publiek-privaat akkoord dat ge-
baseerd was op een plafond dat de 
winst van de verzekeringsmaat-
schappijen veiligstelde. 
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alimenté par les assurances privées. Ce fonds servira à couvrir les 
éventuels dépassements d'un plafonnement de la couverture, fixé à 
100 % des primes encaissées – hors frais d'acquisition et commis-
sions. La charge financière de la couverture assurantielle repose donc 
exclusivement sur les assurances privées – ce qui est normal, puisque 
ce sont elles qui collectent les primes. 
 
Je comptais poser une question à M. Dermagne, mais je vois que c'est 
M. Dermine qui est présent. Je ne sais donc pas s'il pourra me ré-
pondre. Je vais quand même la poser, mais si je n'obtiens pas de ré-
ponse, tant pis. Monsieur le secrétaire d'État, pouvez-vous confirmer 
que les finances publiques seront épargnées par ce projet de loi, con-
trairement à la situation qui prévaut dans le cas du plafond de l'assu-
rance habitation? 
 

 
Vandaag kiest de regering ervoor 
om een uitsluitend door privéverze-
keraars gefinancierd overheids-
fonds op te richten, dat zal dienen 
om eventuele overschrijdingen van 
een op 100 % van het totale in-
casso van premies (exclusief ac-
quisitiekosten en commissies) 
vastgestelde maximumgrens te 
dekken. De financiële lasten berus-
ten dus volledig bij de verzeke-
raars, wat normaal is aangezien zij 
de premies innen. 
 
Kunt u bevestigen dat de over-
heidsfinanciën ontzien worden? 
 

18.03  Thomas Dermine, secrétaire d'État: Merci, monsieur D'Amico.  

 
Je voudrais excuser Pierre-Yves Dermagne qui ne peut être parmi 
nous. J'imagine que vous avez eu vos garanties en commission sur 
cette question puisque le texte a été voté à l'unanimité. Je n'imagine 
pas, si cela n'avait pas été le cas, que vous l'auriez voté. 
 

18.03 Staatssecretaris Thomas 

Dermine: Ik mag aannemen dat u 
daarover in de commissie garan-
ties hebt gekregen, aangezien de 
tekst eenparig werd aangenomen.  
 

La présidente: Quelqu'un demande-t-il encore la parole? (Non) 
Vraagt nog iemand het woord? (Nee) 
 
La discussion générale est close. 
De algemene bespreking is gesloten. 
 
Discussion des articles 
Bespreking van de artikelen 
 
Nous passons à la discussion des articles. Le texte adopté par la commission sert de base à la discussion. 
(Rgt 85, 4) (3266/3) 
Wij vatten de bespreking van de artikelen aan. De door de commissie aangenomen tekst geldt als basis voor 
de bespreking. (Rgt 85, 4) (3266/3) 
 
Le projet de loi compte 9 articles. 
Het wetsontwerp telt 9 artikelen. 
 
Aucun amendement n'a été déposé. 
Er werden geen amendementen ingediend. 
 
Les articles 1 à 9 sont adoptés article par article. 
De artikelen 1 tot 9 worden artikel per artikel aangenomen. 
 
La discussion des articles est close. Le vote sur l'ensemble aura lieu ultérieurement. 
De bespreking van de artikelen is gesloten. De stemming over het geheel zal later plaatsvinden. 
 

19 Proposition de résolution relative à la reconnaissance de la République indépendante d'Artsakh 

(1743/1-4) 

19 Voorstel van resolutie betreffende de erkenning van de onafhankelijke Republiek Artsakh (1743/1-

4) 
 
Proposition déposée par:  
Voorstel ingediend door:  
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Ellen Samyn, Annick Ponthier, Dominiek Sneppe, Steven Creyelman, Pieter De Spiegeleer, Kurt Ravyts. 
 
Discussion 
Bespreking 
 
La commission des Relations extérieures propose de rejeter cette proposition de résolution. (1743/4) 
De commissie voor Buitenlandse Betrekkingen stelt voor dit voorstel van resolutie te verwerpen. (1743/4) 
 
Conformément à l’article 88 du Règlement, l’assemblée plénière se prononcera sur cette proposition de rejet 
après avoir entendu le rapporteur et, éventuellement, les auteurs. 
Overeenkomstig artikel 88 van het Reglement spreekt de plenaire vergadering zich uit over dit voorstel tot 
verwerping, na de rapporteur en eventueel de indieners te hebben gehoord. 
 
Mevrouw Vicky Reynaert, rapporteur, verwijst naar het schriftelijk verslag. 
 

19.01  Ellen Samyn (VB): Collega’s, ik wil toch nog even uw aandacht 

vestigen op de noodzaak van de erkenning van de onafhankelijke re-
publiek Artsakh en op de huidige situatie in Nagorno-Karabach.  
 
Het oplaaien in september 2020 van het bevroren conflict over de his-
torisch autonome Armeense regio Nagorno-Karabach, inclusief de om-
ringende grensprovincies, bekend als de republiek Artsakh, plaatste de 
internationale status van dit gebied opnieuw op de agenda. Artsakh 
heeft een eeuwenoude autonome status gekend als etnisch Armeense 
regio, zowel binnen het grotere Armenië als binnen het territorium van 
het huidige Azerbeidzjan. De historische Armeense culturele wortels 
van dit gebied stammen uit de vijfde eeuw voor Christus. U kunt meer 
over het historische aspect lezen in onze resolutie. 
 
Collega’s, de hedendaagse republiek Artsakh wortelt in een historisch 
autonome Armeense natie die afhankelijk van buitenlandse heersers 
afwisselend verbonden was met Armenië. Die historische autonomie 
werd in de jaren’90, na het uiteenvallen van de Sovjetunie, opnieuw in 
vraag gesteld door de Azeri, die aanspraak maakten op dit gebied. 
 
Er brak een gewapend conflict uit, dat in 1994 bevroren werd door een 
wapenstilstand die de grenzen van een autonome republiek Artsakh 
respecteerde en uittekende. Op 27 september 2020 werd de lont op-
nieuw in het kruitvat gestoken en startte een wapentreffen tussen Azer-
beidzjaanse en Armeense militairen in en rondom Nagorno-Karabach. 
Dit leidde tot gruwelijke oorlogsmisdaden door de Azeri, zoals het ge-
bruik van clusterbommen, aanvallen op scholen, ziekenhuizen, infra-
structuur, graven, kerken en historische monumenten, en uiteindelijk 
tot de militaire bezetting van een aanzienlijk deel van Nagorno-Kara-
bach, inclusief de omringende provincies. 
 
Met een staakt-het-vurenbestand onder druk van Rusland en buiten 
het overleg van de Minskgroep van de OVSE, werd het conflict tijdelijk 
afgesloten. Zowel Turkije en Rusland als Azerbeidzjan waren winnaar 
bij dit resultaat, dat de Armeense bevolking in Artsakh achterliet als 
grote verliezer. Collega’s, laten wij vooral niet blind zijn. Na het zoge-
naamde staakt-het-vuren van november 2020 werd de agressie door 
Azerbeidzjan gewoon voortgezet. In de afgelopen tweeënhalf jaar wer-
den, door diverse partijen, diverse vragen gesteld over de vele men-
senrechtenschendingen door de Azeri ten aanzien van de bevolking 
van Artsakh. 
 
Op 12 december 2022 gingen de Azeri nog een stapje verder in hun 

19.01 Ellen Samyn (VB): En sep-

tembre 2020, nous avons assisté à 
une résurgence du conflit gelé rela-
tif à la région arménienne histori-
quement autonome du Haut-Kara-
bagh, connue sous le nom de Ré-
publique d’Artsakh. Son autonomie 
historique a été remise en question 
par les Azéris dans les années 90, 
après l'effondrement de l'Union so-
viétique. Le conflit armé qui a suivi 
a été gelé en 1994 par un cessez-
le-feu respectant et dessinant les 
frontières d'une République auto-
nome d’Artsakh. Le 27 septembre 
2020, un affrontement armé s’est à 
nouveau engagé entre les forces 
militaires arméniennes et azer-
baïdjanaises au Haut-Karabagh et 
dans les environs. Ce nouveau 
conflit a débouché sur des crimes 
de guerre horribles, commis par les 
Azéris, et sur l'occupation militaire 
d'une grande partie du Haut-Kara-
bagh. Le cessez-le-feu signé sous 
la pression de la Russie et en de-
hors du cadre de concertation du 
groupe de Minsk a temporairement 
mis fin à ce conflit, tout en faisant 
de la population arménienne de 
l’Artsakh une grande perdante. 
L'Azerbaïdjan a ensuite rouvert les 
hostilités, avec comme point culmi-
nant la fermeture de la seule liaison 
humanitaire et économique entre 
Erevan et Stepanakert le 12 dé-
cembre 2022. 
 
En conséquence, les habitants 
n’ont pas accès aux biens, médica-
ments et soins médicaux essen-
tiels. Les écoles sont confrontées à 
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agressieoorlog tegen de Armenen in Artsakh, door de enige humani-
taire en economische verbindingsweg tussen Jerevan en Stepanakert, 
de Lachincorridor, af te sluiten en Artsakh zo volledig te isoleren van 
het Armeense moederland; een ware humanitaire tragedie. 
 
Al bijna 200 dagen is de Lachincorridor geblokkeerd, met alle humani-
taire gevolgen van dien. Hierbij komt nog dat Azerbeidzjan op 23 april 
een checkpoint heeft opgericht aan die corridor. Die blokkade en con-
trolepost leiden tot zware problemen. Zowat 120.000 etnische Arme-
nen in Nagorno-Karabach hebben momenteel geen toegang tot essen-
tiële goederen en diensten, zoals levensnoodzakelijke medicijnen en 
medische zorg. Vooral zwakkere bevolkingsgroepen, ouderen, perso-
nen met een handicap, vrouwen en kinderen, zijn hiervan het slachtof-
fer. Ook het recht op onderwijs staat sterk onder druk doordat scholen 
kampen met elektriciteitstekorten en een gebrek aan verwarming door 
de blokkade. 
 
Collega’s, ik wil jullie aandacht hier nog even op vestigen. Ziekenhui-
zen in Nagorno-Karabach kunnen geen operaties meer uitvoeren. 
Zwaar zieken moeten noodgedwongen via de enige verbindingsweg 
naar het Armeense moederland worden gebracht, waar ze vervolgens 
aan de controlepost moeten wachten. Ook dit heeft al veel menselijk 
leed veroorzaakt en mensenlevens gekost. Recent hebben gesprek-
ken plaatsgevonden tussen de president van Azerbeidzjan en de eer-
ste minister van Armenië onder leiding van Charles Michel, maar zon-
der de vertegenwoordiging van de republiek Artsakh, die nochtans een 
belangrijk element en een belangrijke basis zou moeten zijn in verdere 
gesprekken voor het vredesproces. Een plaats voor de vertegenwoor-
diging van Artsakh aan de onderhandelingstafel is een conditio sine 
qua non. 
 
Collega’s, ik kom tot de essentie van onze resolutie. Vlaams Belang 
blijft bij zijn standpunt. Er moeten niet alleen diplomatieke betrekkingen 
worden aangeknoopt met de republiek Artsakh, maar we moeten ook 
de moed hebben om de republiek Artsakh te erkennen als een onaf-
hankelijke en soevereine staat volgens internationaal recht. De histori-
sche redenen bestaan en de internationaalrechtelijke argumenten zijn 
voldoende sterk. Naast de bescherming die dit zou kunnen bieden aan 
de getroffen burgerbevolking en het Armeens erfgoed, zou dit feit voor 
Armenen in Artsakh, de Armenen in het algemeen en de diaspora van 
enorme waarde zijn om als bondgenoot in hun gerechtvaardigde strijd 
onze oprechte solidariteit te tonen. 
 

des pénuries d’électricité. Les hôpi-
taux ne sont pas en mesure de ré-
aliser des opérations. Les per-
sonnes gravement malades doi-
vent être transportées en Arménie. 
Les délais d’attente au poste de 
contrôle coûtent des vies hu-
maines. 
 
Des pourparlers ont eu lieu récem-
ment entre le président azerbaïdja-
nais et le premier ministre armé-
nien sous la direction de Charles 
Michel. La république d’Artsakh 
n’était toutefois pas représentée, 
ce qui constitue pourtant une con-
dition préalable essentielle à un 
processus de paix. La Belgique 
doit avoir le courage de reconnaître 
l’Artsakh comme un État indépen-
dant. Il existe suffisamment d’argu-
ments historiques et de droit inter-
national plaidant en ce sens. 
 

La présidente: Plus personne ne peut prendre la parole. 
Geen andere spreker mag het woord nemen. 
 
Le vote sur la proposition de rejet de cette proposition de résolution aura lieu ultérieurement. 
De stemming over het voorstel tot verwerping van dit voorstel van resolutie zal later plaatsvinden. 
 

Interpellaties 

Interpellations 

 

20 Samengevoegde interpellaties van 

- Peter De Roover aan Vincent Van Quickenborne (VEM Justitie en Noordzee) over "De ruil  
Vandecasteele-Assadi" (55000418I) 
- Ellen Samyn aan Vincent Van Quickenborne (VEM Justitie en Noordzee) over "De ruil Vandecasteele-
Assadi" (55000420I)  
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- Sophie Rohonyi aan Vincent Van Quickenborne (VEM Justitie en Noordzee) over "De vrijlating van 
Olivier Vandecasteele" (55000421I) 

20 Interpellations jointes de 

- Peter De Roover à Vincent Van Quickenborne (VPM Justice et Mer du Nord) sur "L'échange  
Vandecasteele-Assadi" (55000418I) 
- Ellen Samyn à Vincent Van Quickenborne (VPM Justice et Mer du Nord) sur "L'échange  
Vandecasteele-Assadi" (55000420I) 
- Sophie Rohonyi à Vincent Van Quickenborne (VPM Justice et Mer du Nord) sur "La libération d'Olivier 
Vandecasteele" (55000421I) 
 
Zowel de minister van Justitie als de minister van Buitenlandse Zaken zullen antwoorden. 
 

20.01  Peter De Roover (N-VA): Mevrouw de voorzitster, mijnheer en 

mevrouw de minister, wij hebben deze week mogen meemaken dat 
Olivier Vandecasteele terug op ons grondgebied is in de beslotenheid 
van zijn familie. Dat is natuurlijk een uitermate goede zaak. Het heeft 
veel te lang geduurd. Ik denk dat wij het daar allemaal over eens zijn. 
 
De omstandigheden, daarentegen, waaronder dat is gebeurd, roepen 
heel wat vragen op, zowel over wat er is gebeurd als over hoe wij daar 
nu verder mee moeten omspringen. Dat zijn ernstige vragen, ook van 
staatsrechtelijke aard, en vragen die de vrijheid van de Belgische bur-
gers betreft in de toekomst op het grondgebied van – ik citeer de mi-
nister van Justitie – schurkenstaten. Amnesty International heeft, bij-
voorbeeld, tegen deze achtergrond vastgesteld dat de weg openligt 
voor chantage ten opzichte van België. 
 
Vergeten wij ook niet de vreugdetaferelen in Iran, waar een tot 20 jaar 
gevangenisstraf veroordeelde terrorist werd verwelkomd als een nati-
onale held, want – hoe men het ook draait of keert – Iran heeft natuur-
lijk gewonnen. Waar de heer Assadi voor ons een belangrijk iemand 
was, in die zin dat hij volgens de regels van de kunst is veroordeeld tot 
20 jaar gevangenisstraf, is Olivier Vandecasteele voor Iran eigenlijk 
zonder betekenis. Het is niet zo dat Iran een nederlaag heeft geleden, 
dat er een of ander Iraans belang geschaad zou zijn door het vrijlaten 
van Olivier Vandecasteele. Hij is gewoon opgepakt op een bepaald 
ogenblik als pasmunt, terwijl de vrijlating van de heer Assadi na minder 
dan 5 van de 20 jaar gevangenisstraf natuurlijk een ernstige nederlaag 
is voor onze rechtsstaat. 
 
Ik zal proberen heel consequent een aantal punten te overlopen, zon-
der al te veel commentaar, maar met vragen. 
 
Over het overbrengingsverdrag hebben we hier langdurig gedebat-
teerd. Vandaag stellen we vast dat u het niet gebruikt hebt. De vraag 
luidt: waarom hebt u het niet gebruikt? Daarover hebben we al verkla-
ringen in de pers gelezen, maar het is mooi dat we die ook hier in het 
halfrond horen. Waarom hebben wij in de bevoegde commissie en in 
de plenaire vergadering zo uitgesproken lang over dat overbrengings-
verdrag moeten debatteren, als blijkt dat het niet nodig is? Voor de 
betrachting van ons allen blijkt het een overbodig instrument te zijn, 
niet nodig, althans als ik de logica versta die u deze week hebt gevolgd. 
 
De piste van de Grondwet, die nu als juiste piste werd beoordeeld door 
de regering, stond ter beschikking sedert 1831, als ik me niet vergis. 
Daar waren geen bijkomende toestanden voor nodig. Wij hadden dus 
graag van u vernomen waarom u het overbrengingsverdrag niet hebt 
gebruikt. 

20.01  Peter De Roover (N-VA): Il 

est on ne peut plus positif qu'Olivier 
Vandecasteele soit rentré en Bel-
gique. Sa captivité a été beaucoup 
trop longue. Les circonstances de 
son retour suscitent des questions 
qui sont tant de l'ordre du droit 
constitutionnel que des questions 
relatives à la liberté de Belges sur 
le territoire d'États-voyous. Selon 
Amnesty International, la voie est 
ouverte au chantage envers la Bel-
gique. 
 
Condamné à 20 ans de prison, le 
terroriste Assadollah Assadi a été 
accueilli en héros national à Téhé-
ran après avoir purgé moins de 5 
ans. Dans ce dossier, l'Iran a eu le 
dessus. Alors qu'Assadi était pour 
nous un terroriste dangereux et 
condamné, Olivier Vandecasteele 
ne signifiait rien pour l'Iran. Il n'a 
été arrêté que pour servir de mon-
naie d'échange. 
 
Nous avons longuement débattu 
du traité de transfèrement au Par-
lement pour constater aujourd'hui 
qu'une voie différente a été suivie. 
L'article 167 de la Constitution 
existe déjà depuis 1831. Aucun 
traité supplémentaire n'était donc 
nécessaire. Pourquoi avons-nous 
consacré tant de temps à un instru-
ment apparemment superféta-
toire? Quels constitutionnalistes 
ont été consultés concernant le re-
cours à l'article 167? Le Parlement 
peut-il obtenir ces avis? L'article a-
t-il été correctement appliqué? Se-
lon certains, l'article 167 prévoit 
que s'il existe un traité, il doit y être 
recouru. 
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Mijn tweede vraag gaat over het gebruik van artikel 167 van de Grond-
wet en het koninklijk besluit. Hoeveel constitutionalisten, en dewelke, 
hebt u daarover geconsulteerd? Kan het Parlement ingelicht worden 
over het advies dat daarover verstrekt werd? Dat lijkt mij uitermate be-
langrijk voor de volgende debatten daarover. 
 
Werd artikel 167 juist gebruikt? U zult ja antwoorden, maar enkele 
mensen verwijzen onder meer naar de wet van 1990. Andere constitu-
tionalisten zeggen zelfs dat artikel 167 juist ertoe verplicht om, wan-
neer er een verdrag bestaat, de weg van dat verdrag te volgen. Dat 
hebt u niet gedaan. 
 
In het koninklijk besluit lezen wij: “Gelet op de ernstige, imminente en 
voortdurende dreiging van de Belgische nationale veiligheid, hebben 
wij besloten om de heer Assadi over te dragen.” Imminent betekent ‘op 
handen’. Er was dus schijnbaar een nieuwigheid, er is iets gebeurd, 
erg naderend, zeer snel. Wat was of is die bedreiging? Welke concrete 
aanwijzingen had u daarvoor? Kunnen wij daarover ingelicht worden? 
Als u zegt dat er een concrete bedreiging is voor de nationale veiligheid 
en daaruit besluit dat u een veroordeelde terrorist moet vrijlaten, dan is 
het nog maar de vraag of de eerste zin van dat koninklijk besluit eigen-
lijk niet in schril contrast staat met de conclusie van het koninklijk be-
sluit. 
 
Een KB gaat normaal gepaard met een verslag aan de Koning. Wat 
stond er in dat verslag? Gelieve dat aan het Parlement bekend te ma-
ken. De Koning is daar meegenomen in een redenering die wij niet 
kennen. Dat is van het allergrootste belang. Hebt u de Koning soms 
een blanco KB laten ondertekenen? Hoe hebt u de Koning geïnfor-
meerd?  
 
Vervolgens is er de ruil. Wat houdt het akkoord in? Is dat puur de ruil? 
Zijn er nog andere aspecten aan verbonden? Heeft Oman zichzelf aan-
geboden of gebeurde dat op vraag van België of van Iran?  
 
Een uitermate belangrijke vraag, voortvloeiend uit mijn eerste opmer-
king, is waarom. Olivier Vandecasteele 455 dagen lang heeft vastge-
zeten. De indruk werd gewekt dat we daar een verdrag voor nodig had-
den. De indruk is gewekt dat we daar een Grondwettelijk Hof voor no-
dig hadden. Wat blijkt nu plots? Dat er een heel andere weg mogelijk 
is. Of dat juist is, laat ik voor uw rekening, maar u hebt daarvoor geko-
zen. Wat heeft u bezield om de heer Vandecasteele niet een jaar ge-
leden op basis van datzelfde artikel te bevrijden? Waarom hebt u hem 
een jaar lang in die Iraanse cel laten zitten terwijl u de middelen had 
om hem op dat ogenblik reeds vrij te krijgen? Onbegrijpelijk, ik wacht 
op uw verklaring. Kende u artikel 167 niet? Wilde u dat niet gebruiken? 
In de media hebt u gezegd dat het gebeurde na een dreigement met 
executie. Stel u voor dat Iran dat dreigement niet had gebruikt, had de 
heer Vandecasteele nu dan nog steeds in de gevangenis gezeten?  
 
Ik kom dan bij de rol van de rechterlijke macht. U weet dat het belang-
rijk is dat de minister van Justitie voldoende afstand houdt van een 
concreet dossier en niet de indruk wekt betrokken partij te zijn. Ik weet 
niet of u die afstand steeds hebt bewaard, maar als u hebt gezegd dat 
de federale procureur het bevel heeft gegeven om hem uit de gevan-
genis te halen en de indruk hebt gewekt dat Justitie heeft meegewerkt, 
heeft die dat dan op eigen houtje gedaan of was dat op uw bevel? Hebt 

L’arrêté royal dispose qu'il a été dé-
cidé de remettre M. Assadi à l’Iran 
en raison de l’existence d’une me-
nace imminente pour la sûreté na-
tionale de la Belgique. Apparem-
ment, des éléments nouveaux sont 
apparus. De quelle menace s'agit-
il? À quel point les indications 
étaient-elles concrètes? 
 
Qu'était-il indiqué dans le rapport 
au Roi? Quelle est la teneur de  
l'accord d'échange? Le sultanat 
d'Oman a-t-il lui-même proposé la 
médiation ou cette demande ve-
nait-elle de la Belgique ou de 
l'Iran? Pourquoi Olivier Vandecas-
teele est-il resté emprisonné pen-
dant 455 jours et n'a-t-on pas dé-
cidé il y a un an d'avoir recours à 
cet article de la constitution? 
 
Quel signal envoyons-nous au tri-
bunal qui condamne un accusé à 
20 ans de réclusion et qui est forcé 
de constater que l'intéressé est li-
béré au bout de 5 ans à peine? 
 
Quel signal envoyons-nous à la 
Cour constitutionnelle, qui a estimé 
que les victimes de M. Assadi de-
vaient être associées à cette déci-
sion? Qu'en est-il du Parlement, 
qui, par la voix de M. De Vriendt et 
de Mme Van Hoof, a demandé ex-
pressément d'être tenu informé du 
déroulement des opérations? 
 
Pourquoi n'a-t-on pas parlé de M. 
Djalali? 
 
Quelles sont les leçons tirées au-
jourd'hui? La Belgique apparaît 
comme un pays impuissant aux 
yeux du monde entier. Il suffit à un 
État-voyou qui veut faire libérer 
quelqu'un de nos prisons d’arrêter 
un ressortissant belge, de le mena-
cer de coups de fouet, d'une incar-
cération de longue durée ou même 
de la peine de mort. Qu'a fait notre 
pays pour éviter que nos citoyens 
ne tombent dans les tentacules des 
ayatollahs après que la Sûreté de 
l'État a signalé un risque accru à la 
suite de la condamnation d'Assa-
dollah Assadi? 
 



 01/06/2023 CRIV 55 PLEN 245 
 

CHAMBRE-5E SESSION DE LA 55E LÉGISLATURE 2022 2023 KAMER-5E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

68 

u dat gevraagd? Kwam die beslissing voor of na het KB? Welk signaal 
is het aan de rechtbank, vraag ik de minister van Justitie, wanneer die 
een veroordeling tot 20 jaar uitspreekt en dan na minder dan vijf jaar 
moet vaststellen dat de betrokkene is vrijgelaten?  
 
Welk signaal geeft u aan het Grondwettelijk Hof wanneer dat Hof in 
een arrest zegt dat als u daartoe zou beslissen u de slachtoffers van 
Assadi daarbij moet betrekken en u een omweg zoekt om dat niet te 
doen? Dat doet u met een juridische spitsvondigheid, maar het Grond-
wettelijk Hof staat daar eigenlijk toch maar bekaaid bij te kijken.  
 
Wat doet u met het Parlement? De heer De Vriendt en mevrouw Van 
Hoof hebben bij de bespreking immers nadrukkelijk de vraag gesteld 
dat wij, desnoods achter gesloten deuren, op de hoogte zouden wor-
den gehouden van het verloop.  
 
Tien minuten volstaan niet om alle vragen in extenso te stellen, dus ik 
moet mij haasten. Waarom bent u de heer Djalali vergeten? Als Assadi 
zo belangrijk was voor Iran kan ik mij voorstellen dat zij bereid waren 
om daarover te praten, maar naar het schijnt is daar niet over gepraat.  
 
Tot slot is ook de toekomst een heel belangrijk punt. Welke lessen trek-
ken wij uit dit feit? Hoe u ook tegenover deze operatie staat, één ding 
blijft onbetwistbaar: België staat wereldwijd te kijk als een land van 
machteloosheid. Nu is wereldwijd bekend dat indien ooit een schurken-
staat iemand uit een Belgische gevangenis vrij wil krijgen, het volstaat 
om een burger met de Belgische nationaliteit vast te pakken en gaan-
deweg met miskenning van alle rechtsregels – want dat soort landen 
doet niet aan dergelijke fijnzinnigheden – de dreiging te verhogen met 
gevangenisstraf, stokslagen en desgevallend executie. Op het einde 
van het verhaal gaat België immers toch door de knieën.  
 
Wat heeft de regering gedaan na de veroordeling van Assadi, toen de 
Veiligheid van de Staat duidelijk heeft gemaakt dat er een verhoogd 
risico was, om te vermijden dat Belgische burgers in de grijparmen van 
de ayatollahs konden komen? Wat is er toen gebeurd? Wat is er niet 
gebeurd? Wat zou u doen?  
 
De eerste minister heeft gezegd dat hij alles zou doen in de toekomst 
om Belgen te redden. Dat betekent natuurlijk dat bij elke Belg die wordt 
vastgepakt meteen heel België wordt vastgepakt. Hoe kunnen we er in 
de toekomst voor zorgen dat enerzijds de volgende Olivier Vandecas-
teele niet zo lang in de gevangenis moet blijven en anderzijds de vol-
gende Assadi langer in de gevangenis moet blijven? Die opdracht ligt 
in uw schoot. Hopelijk vertelt u ons hoe u de veiligheid van de Belgi-
sche burgers in de toekomst zult garanderen bij dit soort chantage, 
niettegenstaande wat er nu gebeurd is. 
 

Comment pouvons-nous veiller à 
ce qu'un prochain Olivier Vande-
casteele ne doive pas être incar-
céré aussi longtemps et à ce qu'un 
prochain Assadollah Assadi reste 
enfermé plus longtemps? 
 

20.02  Ellen Samyn (VB): Mevrouw de voorzitster, mijnheer de minis-

ter, mevrouw de minister, collega’s, op 26 mei bereikte ons het nieuws 
dat Olivier Vandecasteele na meer dan een jaar onschuldig in een 
Iraanse gevangenis te hebben vastgezeten, eindelijk werd vrijgelaten. 
Het was geen onvoorwaardelijke vrijlating van een onschuldige, zoals 
het zou moeten zijn, maar een gevangenenruil met de Iraanse topter-
rorist Assadollah Assadi. 
 
Na dergelijke feiten zou een briefing moeten gebeuren aan het Parle-

20.02 Ellen Samyn (VB): La libé-

ration d'Olivier Vandecasteele 
n'était pas la libération incondition-
nelle d'un innocent, comme elle au-
rait dû l'être, mais un échange de 
prisonniers avec le dangereux ter-
roriste iranien Assadollah Assadi. Il 
est scandaleux que le débat au 
Parlement sur ce sujet n'ait lieu que 
lundi prochain, 10 jours après les 
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ment, maar allicht bent u dat vergeten in de euforie. Sta mij toe te zeg-
gen dat ik het ongehoord vind dat wij tot vandaag dienen te wachten 
en dat dat alleen maar gebeurt omdat de oppositie vragen heeft inge-
diend in plenaire vergadering. Het eigenlijke debat, wat dat ook nog 
moge zijn, zal pas maandag plaatsvinden, 10 dagen na de feiten. 
 
Mijnheer de minister, mevrouw de minister, kunt u toelichten hoe de 
vrijlating tot stand is gekomen? Zal de overheid de heer Vandecasteele 
bijstaan wanneer hij beslist om de Iraanse overheid te dagvaarden voor 
de onwettige opsluiting en de behandeling die hij diende te ondergaan? 
 
Ondertussen is bekend dat er minstens één belofte werd gedaan aan 
het Iraanse regime, namelijk de overbrenging en bijgevolg vrijlating van 
diplomaat en terrorist Assadi. Zijn er nog meer beloften gedaan aan 
het Iraanse regime? Zo ja, welke? Is er sprake van een financiële te-
gemoetkoming, aangezien Nasser Karani, woordvoerder van het 
Iraanse ministerie van Buitenlandse Zaken, recent nog verklaarde dat 
er een schadevergoeding moet worden betaald voor de opsluiting van 
hun onschuldige diplomaat? 
 
De regering gebruikte artikel 167 van de Grondwet om het overbren-
gingsverdrag te omzeilen. Hebt u intussen de Iraanse oppositie gesp-
roken? Zo neen, waarom nog niet? Welke garanties hebben de slacht-
offers van de verijdelde aanslag dat Assadi zijn straf niet zal ontlopen? 
Of zal die zogenaamde diplomaat integendeel opnieuw als diplomaat 
aan de slag kunnen? 
 
Hoeveel keer werd in het verleden een beroep gedaan op artikel 167 
van de Grondwet? Kunt u daarover kort iets zeggen? 
 
In het koninklijk besluit staat dat er gelet op de ernstige, imminente en 
voortdurende dreiging voor de Belgische nationale veiligheid, waarop 
bij hoogdringendheid een antwoord moet worden gegeven, besloten is 
om Assadi vrij te laten. In de media werd verklaard dat Assadi werd 
vrijgelaten vanwege een vermoeden dat Olivier Vandecasteele zou 
worden geëxecuteerd. Hoe kunt u de verklaring in de media rijmen met 
de bewoordingen in het koninklijk besluit? Bent u van oordeel dat er nu 
geen sprake meer is van een voortdurende en imminente dreiging, nu 
Iran weet dat uw regering plooit voor chantage? 
 
Wat zal de regering ondernemen indien het Iraanse regime opnieuw 
een onschuldige Belg van de straat plukt in Iran, omdat het op die ma-
nier de vrijheid wil verkrijgen van een Iraniër die in een Belgische ge-
vangenis is opgesloten? 
 
Mijnheer de minister, op 5 oktober 2022 antwoordde u in de commissie 
voor Justitie het volgende: "In ons land zitten momenteel 25 veroor-
deelde Iraniërs in de cel. In Iran zit momenteel één landgenoot on-
schuldig in de gevangenis sinds 24 februari 2022. Er zijn momenteel 
meer dan 200 Belgen aanwezig in Iran." Tenzij er sinds 5 oktober 2022 
nog bijkomende veroordeelde Iraniërs in de cel zouden zijn beland, 
staat de teller nu op 24 veroordeelde Iraniërs. 
 
Hoe kunt u, aangezien nog 200 Belgen aanwezig zijn in Iran, beweren 
dat de kans dat nog iemand wordt gegijzeld, veel minder groot is? 
Welke garanties hebt u gekregen van het Iraanse terreurregime inzake 
de veiligheid van onze landgenoten ter plaatse? 
 

faits. 
 
Comment cette libération a-t-elle 
été organisée? L'État portera-t-il 
assistance à M. Vandecasteele s'il 
intente une action contre les auto-
rités iraniennes? Outre la libération 
de M. Assadi, d'autres promesses 
ont-elles été faites au régime ira-
nien? Est-il question d'une com-
pensation financière? 
 
Entre-temps, le gouvernement a-t-
il déjà discuté avec l'opposition ira-
nienne? Quelles garanties ont-ils 
que M. Assadi n'échappera pas à 
sa peine? 
 
Dans le passé, à combien de re-
prises l'article 167 de la Constitu-
tion a-t-il été utilisé? D'après l'ar-
rêté royal, M. Assadi a été libéré en 
raison d'une menace grave, immi-
nente et constante pour la sécurité 
nationale belge. Dans les médias, 
il a toutefois été indiqué qu'il avait 
été libéré par crainte qu'Olivier 
Vandecasteele soit exécuté. Com-
ment concilier ces deux versions? 
La menace pesant sur la sécurité 
nationale a-t-elle disparu à présent 
que l'Iran sait que le gouvernement 
cède au chantage? 
 
Comment agirons-nous lorsque 
l'Iran emprisonnera à nouveau un 
Belge innocent? 24 Iraniens con-
damnés se trouvent toujours dans 
nos prisons et 200 Belges sont en-
core détenus en Iran. Comment le 
risque d'une nouvelle prise 
d'otages pourrait-il être moins 
élevé aujourd’hui? Le gouverne-
ment a-t-il reçu des garanties de la 
part du régime iranien en ce qui 
concerne la sécurité de nos com-
patriotes? N'y a-t-il pas à présent 
un risque que d'autres régimes 
autoritaires appliquent la même po-
litique de prise d'otages? 
 
Le ministre a toujours prétendu que 
le traité de transfèrement avec 
l’Iran n'était pas lié à un dossier in-
dividuel. Le ministre maintient-il 
ses propos? 
 
Le gouvernement continue-t-il de 
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Kan bijvoorbeeld niet worden gevreesd dat andere autoritaire regimes 
dezelfde strategie en dezelfde gijzelingspolitiek zullen toepassen als 
de Iraanse overheid? 
 
Tijdens de bespreking van het overbrengingsverdrag vorige zomer be-
weerde u ten stelligste dat het verdrag met Iran aan geen enkel indivi-
dueel dossier is gekoppeld. Blijft u bij uw verklaring dat het ene dossier 
niets met het andere te maken had? 
 
Blijft u Iran behandelen als een normaal land of zullen u en de regering 
integendeel eindelijk alle verdragen en handelsmechanismen, zoals 
het INSTEX-mechanisme, opzeggen met die schurkenstaat, zoals u 
Iran zelf noemde? Indien niet, waarom zal dat niet gebeuren? 
 
Mevrouw de minister, uit recente cijfers die ik bij u opvroeg, blijkt dat 
437 Belgische gedetineerden in het buitenland vastzitten. Hebt u weet 
van Belgen die ook onschuldig in het buitenland in de gevangenis zit-
ten? Indien ja, welke stappen zult u ter zake ondernemen? 
 
Ik heb nog een belangrijke laatste vraag. Welke stappen zal de Belgi-
sche regering ondernemen in het dossier van professor Djalali, die aan 
zijn lot lijkt te zijn overgelaten? 
 

traiter l'Iran comme un pays normal 
ou dénoncerons-nous enfin tous 
les traités et mécanismes commer-
ciaux, comme INSTEX, qui nous 
lient à l’Iran? 
 
Y a-t-il d'autres Belges innocents 
détenus dans une prison étran-
gère? Que fait-on pour ces per-
sonnes? Quelles démarches le 
gouvernement entreprendra-t-il 
dans le dossier du Pr Djalali, qui 
semble abandonné à son sort? 
 

20.03  Sophie Rohonyi (DéFI): Madame la ministre, monsieur le mi-

nistre, vendredi dernier, c’est un énorme ʺoufʺ de soulagement qui a 
été poussé par toute la Belgique, lorsque nous avons appris la libéra-
tion de M. Olivier Vandecasteele, notre compatriote injustement empri-
sonné et condamné à 40 ans de prison et à une peine de 74 coups de 
fouet par le régime iranien. Pendant 455 jours, Olivier Vandecasteele 
a vécu l’enfer. Il a été torturé à tel point qu’il lui faudra des mois, voire 
des années pour se reconstruire psychiquement et physiquement au-
près des siens.  
 
Nous avons évidemment bien fait de l’arracher à ce régime criminel et 
terroriste qu’est le régime des Mollahs, régime que nous condamnons 
d’ailleurs depuis le meurtre de Mahsa Amini et la répression qui a suivi 
des opposants au régime qui ne font, après tout, que manifester pour 
leurs libertés. Mais quelle est notre crédibilité si dans le même temps 
nous cédons au chantage de ce régime? En effet, nous ne pouvons 
malheureusement pas occulter le prix que notre pays a dû payer pour 
obtenir cette libération, à savoir le transfert aux autorités iraniennes 
d’un terroriste condamné et incarcéré en Belgique, M. Assadollah As-
sadi, qui a été accueilli en véritable héros à Téhéran. 
 
Par mon interpellation, je tenais à insister sur le fait que oui, nous pou-
vons à la fois nous réjouir de voir Olivier de retour parmi nous en sé-
curité avec ses proches dans un État démocratique et, dans le même 
temps aussi, nous sentir mal à l’aise de voir notre pays avoir cédé au 
chantage de cet État voyou qu’est l’Iran et dont Olivier Vandecasteele 
était d’ailleurs la victime. Comment éviter à l’avenir, madame la mi-
nistre, monsieur le ministre, que notre pays ait à subir d’autres prises 
d’otages de ce genre? En effet, que vous le vouliez ou non, la Belgique 
a agi exactement comme l’espérait le régime iranien. C’est parce que 
M. Assadollah Assadi était condamné et détenu en Belgique que l’Iran 
a arrêté Olivier Vandecasteele. C’est parce que la perspective d’un 
Traité sur l’échange de prisonniers existait que l’Iran a décidé de pren-
dre l’un des nôtres en otage. 
 

20.03  Sophie Rohonyi (DéFI): 

België haalde opgelucht adem toen 
bekend werd dat Olivier Vandecas-
teele, die onterecht veroordeeld 
werd door het Iraanse regime, vrij-
gelaten werd. 455 dagen lang ging 
hij door een hel en werd hij gefol-
terd. Het zal maanden, zo niet ja-
ren duren voor hij de draad van zijn 
leven weer echt kan oppakken. We 
hebben er goed aan gedaan om 
hem uit de klauwen van het regime 
van de mollahs te redden, een re-
gime dat wij veroordelen sinds de 
moord op Masha Amini en de daar-
opvolgende repressie. 
 
Voor die vrijlating hebben we ech-
ter een prijs betaald, en daar mo-
gen we niet blind voor zijn: de over-
brenging van een terrorist, die in 
Teheran als een held werd ont-
haald. Wij zijn natuurlijk blij dat Oli-
vier naar huis kon komen, maar we 
zijn gezwicht voor de chantage van 
een schurkenstaat, en dat zit ons 
niet lekker. 
 
Hoe kunnen we voorkomen dat er 
nog meer soortgelijke gijzelingen 
volgen? België heeft exact datgene 
gedaan wat Iran hoopte. Iran heeft 
Olivier Vandecasteele gearres-
teerd omdát de heer Assadi in Bel-
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L'Iran a donc parié sur le fait que le gouvernement belge allait, légiti-
mement, tout faire pour accélérer sa résolution et donc, la conclusion 
de ce fameux Traité d'échange. Ce Traité n'a pas été soutenu par notre 
parti en juillet dernier parce qu'il légalise cette odieuse diplomatie des 
otages et qu'il met ainsi en danger l'ensemble de nos ressortissants. 
 
Parce que céder au chantage, sans tenter de libérer notre ressortissant 
par d'autres moyens, c'est finalement accepter que l'Iran – qui ne con-
naît que la loi du plus fort – mène le jeu. Selon nous, et jusqu’à preuve 
du contraire – que je vous donne ici-même l'occasion de nous apporter 
une dernière fois –, jamais la Belgique n'a réellement tenté d'explorer 
d'autres pistes que la conclusion de ce Traité d'échange, comme la 
pression économique et diplomatique en se solidarisant avec les 
autres pays occidentaux comptant aussi des otages. 
 
Les faits ont d'ailleurs démontré que ce Traité était une solution ban-
cale puisqu'Olivier Vandecasteele a finalement été libéré sans que ce 
fameux Traité ne soit utilisé, par simple invocation du fait du prince de 
poser des actes consacrés dans l'article 167 de notre Constitution. 
 
En l'occurrence, libérer par arrêté royal, comme vous l'avez fait, un ter-
roriste condamné devant encore purger une large partie de sa peine 
pour venir en aide à l'un de nos ressortissants innocents. Ceci 
m'amène à ma première série de questions. 
 
Avez-vous, oui ou non, exploré d'autres pistes que ce Traité de trans-
fèrement durant ces 455 jours de détention? Pourquoi n'avez-vous pas 
mobilisé cet article 167 de la Constitution plus tôt, dès le départ? Qui 
avez-vous consulté pour finalement mobiliser cet outil? Était-ce, 
comme on le dit, pour éviter de devoir vous conformer à cet arrêt de la 
Cour constitutionnelle qui vous imposait – en ce qui concerne la vali-
dation de ce Traité précis – d'informer au préalable les victimes de cet 
attentat déjoué? 
 
N'avez-vous finalement pas perdu un temps précieux pour obtenir la 
libération d'Olivier Vandecasteele, alors que vous saviez très bien que 
chaque jour comptait pour sa santé? Pouvez-vous nous garantir que 
notre pays n'aura plus à subir d'autres prises d'otages innocents? 
Maintenant que l'on sait que ce Traité de transfèrement est non seule-
ment inutile mais surtout dangereux, allez-vous l'abroger? Que dites-
vous aux opposants iraniens qui craignent pour leur vie depuis la libé-
ration du terroriste Assadi?  
 
Enfin, comme l'a souligné Olivier Vandecasteele dans l'émouvant mes-
sage qu'il nous a adressé ce matin, il faut continuer le combat pour la 
libération des autres otages innocents à travers le monde. Il démontre 
ici à nouveau sa grande humanité, nous remerciant de notre mobilisa-
tion pour sa libération mais aussi nous rappelant notre devoir de ne 
pas oublier tous ceux qui n'ont pas eu sa chance. 
 
On sait aujourd'hui qu'il y a une quinzaine de ressortissants européens 
qui croupissent encore dans les prisons iraniennes et, parmi eux, il y a 
le professeur invité à la VUB, le professeur Djalali, qui a été empri-
sonné et condamné à mort par l'Iran voici maintenant sept ans et ce 
pour les mêmes raisons reprochées à Olivier Vandecasteele, à savoir 
de prétendus faits d'espionnage. 
 

gië in de cel zat. Het land heeft be-
slist Olivier te gijzelen omdat er uit-
zicht was op een ruil. 
 
Iran heeft gegokt op dat uitwisse-
lingsverdrag, dat wij afgekeurd 
hebben omdat het gijzeldiplomatie 
die onze onderdanen in gevaar 
brengt, legaliseerde. 
 
België heeft nooit ernstig andere 
mogelijkheden verkend, zoals het 
uitoefenen van economische en di-
plomatieke druk, samen met an-
dere westerse landen met gegij-
zelde onderdanen. 
 
Dat verdrag was een halfbakken 
oplossing, aangezien Olivier Van-
decasteele uiteindelijk zonder dat 
verdrag vrijgelaten werd en men 
artikel 167 van onze Grondwet 
aangegrepen heeft om een veroor-
deelde terrorist die zijn straf nog 
moest uitzitten bij koninklijk besluit 
vrij te laten. 
 
Hebt u tijdens die 455 dagen an-
dere mogelijkheden dan dat ver-
drag verkend? Waarom hebt u dat 
artikel van de Grondwet niet van bij 
het begin ingeroepen? Bij wie bent 
u daarvoor te rade gegaan? Was 
dat om het arrest van het Grond-
wettelijk Hof te omzeilen, waarin 
bepaald werd dat de slachtoffers 
van de verijdelde aanslag vooraf 
geïnformeerd moesten worden? 
 
Hebt u geen tijd verloren laten 
gaan om Olivier Vandecasteele vrij 
te krijgen? Kunt u garanderen dat 
ons land geen nieuwe gijzelnemin-
gen meer zal ondergaan? Zult u 
dat nutteloze en gevaarlijke uitwis-
selingsverdrag intrekken? Wat zegt 
u aan de leden van het Iraanse ver-
zet die sinds de vrijlating van As-
sadi voor hun leven vrezen? 
 
Ten slotte moet – zoals Olivier 
Vandecasteele benadrukt heeft – 
de strijd voor de andere onschul-
dige gijzelaars voortgezet worden. 
Hij bedankt ons voor onze inzet, 
maar herinnert ons er ook aan dat 
we degenen die niet zoveel geluk 
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Ceci m'amène à vous poser mes dernières questions. Le sort du pro-
fesseur Djalali a-t-il été évoqué lors de vos récents échanges avec les 
autorités iraniennes? Sa libération est-elle aujourd'hui étudiée? Dans 
l'affirmative, moyennant quelles mesures et dans quel délai? Dans la 
négative, pourquoi? Enfin, combien de nos compatriotes innocents 
sont-ils encore emprisonnés dans des cellules étrangères, en particu-
lier en Iran qui pratique des peines barbares comme des coups de 
fouet ou encore la pendaison? 
 

hadden als hij niet mogen verge-
ten. 
 
Een vijftiental Europese onderda-
nen kwijnt nog altijd weg in de 
Iraanse gevangenissen, onder wie 
professor Djalali, die zeven jaar ge-
leden door Iran ter dood werd ver-
oordeeld omdat hij zogenaamd ge-
spioneerd had. 
 
Werd zijn situatie besproken tij-
dens uw gesprekken met de 
Iraanse autoriteiten? Wordt zijn 
vrijlating bestudeerd? Zo ja, onder 
welke voorwaarden en binnen 
welke termijn? Zo niet, waarom 
niet? Hoeveel van onze landgeno-
ten zitten er nog gevangen in het 
buitenland, inzonderheid in Iran, 
waar barbaarse straffen worden 
toegepast en gevangenen worden 
opgehangen?  
 

La présidente: Je cède la parole à M. le ministre de la Justice pour entamer la réponse. Je rappelle que 
vous vous partagez le temps de parole. 
 

20.04 Minister Vincent Van Quickenborne: Mevrouw de voorzitster, 

collega’s, met de vrijlating van Olivier Vandecasteele komt een einde 
aan een moeilijke en delicate periode, in de eerste plaats voor hemzelf 
en voor zijn familie. 455 lange dagen zijn hij, zijn familie en vrienden 
door een hel gegaan. Het waren 455 dagen van wanhoop, slapeloze 
nachten voor hem, zijn familie, onze diplomatieke diensten en onze 
veiligheidsdiensten. Het was een moeilijke en delicate periode en ik zal 
u vertellen waarom. 
 
Het gaat en ging namelijk om een onschuldig mensenleven. We ston-
den ook voor een onvoorspelbare tegenstander die niet gebonden is 
door de rechtsstaat en de rule of law. We moesten eveneens verschil-
lende zaken verzoenen. In de eerste plaats ging het over het terugha-
len van een onschuldige landgenoot. Wat we deden moest daarenbo-
ven altijd binnen de marges van de rechtsstaat gebeuren. Dat hebben 
we altijd gezegd. Ten derde speelde de tijd ook in ons nadeel: elke 
dag, elke nacht en elk uur dat Olivier Vandecasteele onterecht in een 
Iraanse cel zat, was er een te veel.  
 
In deze 455 bange dagen was er maar één vraag: hoe krijgen we Oli-
vier Vandecasteele vrij? Het antwoord op deze vraag vindt zijn oor-
sprong op een cruciale datum, zaterdag 30 juni 2018. Op die dag ver-
ijdelde de Belgische Justitie, politie en inlichtingendiensten een aan-
slag op een druk bijgewoond congres van de Iraanse oppositie in Vil-
lepinte, nabij Parijs in Frankrijk. De verdachten werden hiervoor ver-
oordeeld na arrestatie. Het is sinds dat bewuste weekend in de zomer 
van 2018 dat ons land het mikpunt is geweest van bedreigingen uit 
Iran. Deze dreiging werd gerapporteerd door onze eigen veiligheids-
diensten, maar ook door de buitenlandse inlichtingendiensten. De drei-
ging concretiseerde zich op 24 februari 2022 in de arrestatie van Oli-
vier Vandecasteele.  

20.04  Vincent Van Quicken-

borne, ministre: La libération d'Oli-
vier Vandecasteele marque la fin 
d'une période difficile et délicate, 
en premier lieu pour lui et sa fa-
mille. Ils ont vécu 455 jours cau-
chemardesques. 
 
Il s'agissait également d'une pé-
riode difficile et délicate pour nos 
services diplomatiques et nos ser-
vices de sécurité. La vie d'une per-
sonne innocente était en jeu et l'ad-
versaire était imprévisible et non lié 
par l'État de droit. Notre pays, en 
revanche, a souhaité faire revenir 
notre compatriote dans les limites 
de l'État de droit. Le temps jouait 
en notre défaveur à cet égard. 
 
Pendant tout ce temps, une seule 
question se posait: comment obte-
nir sa libération? Le 30 juin 2018, la 
Justice, la police et les services de 
renseignement belges ont déjoué 
un attentat visant un congrès de 
l'opposition iranienne qui se tenait 
près de Paris. Depuis la condam-
nation des suspects iraniens, notre 
pays a été la cible de menaces de 
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Het zijn dus deze dreiging en deze veroordeling, mijnheer De Roover, 
en niets anders, dus niet dat verdrag, die het lot van Olivier Vandecas-
teele hebben bepaald. 
 
Na de onrechtmatige arrestatie van Olivier Vandecasteele hebben we 
een keuze gemaakt, een moeilijke keuze, maar wel een duidelijke 
keuze en finaal ook de enig mogelijke en de enig juiste. Die keuze is 
wat William Blackstone, een eminent Brits jurist, rechter en politicus, in 
1760, aan de vooravond van de Verlichting, heeft gezegd. Ik citeer: "It 
is better that ten guilty persons escape, than that one innocent suffer." 
Beter één onschuldige vrij dan tien schuldigen achter de tralies, en ze-
ker als die onschuldige iemand van ons is, een landgenoot. 
 
Dat is het kompas dat deze regering heeft geleid. Onze landgenoot zat 
onschuldig in de cel en we moesten er alles aan doen om hem vrij te 
krijgen. De regering heeft altijd de adviezen van onze veiligheidsdien-
sten gevolgd en ik kan u verzekeren dat zij niet over een nacht ijs zijn 
gegaan. Onze veiligheidsdiensten verdienen onze erkentelijkheid, ge-
let op hoe zij dit dossier vanaf juni 2018 tot nu, gedurende al die jaren, 
consciëntieus en consequent hebben behandeld en zo hebben bijge-
dragen tot de terugkeer van onze landgenoot. 
 
Het feit dat ik de neef van Olivier Vandecasteele ken of dat zijn familie 
in Doornik woont, de thuisstad van collega Dedonder, heeft geen in-
vloed gehad op de afwikkeling van dit dossier. Zoals ik al zei, we  
hebben in dit dossier bijzonder nauw samengewerkt met onze veilig-
heidsdiensten en hun analyses en inzichten zijn onze leidraad ge-
weest.  
 
Mijnheer De Roover, kent u Kevin Deamandel? Blijkbaar niet, maar 
daarom heb ik mij niet minder ingezet voor die man. U bent het mis-
schien vergeten, maar op 26 september 2022 zijn we erin geslaagd om 
hem, na meer dan een jaar gevangenis in Italië, naar zijn familie in ons 
land te laten overbrengen. Hij riskeerde meer dan 20 jaar cel in de 
Verenigde Staten. Ook Belgen in normale regimes met respect voor de 
rechtsstaat, krijgen consulaire bijstand. Als Belgen onschuldig of on-
rechtvaardig opgesloten zitten, proberen we alles te doen, juridisch, 
diplomatiek of politiek, om hen te redden. 
 
We hebben altijd gezegd dat het terughalen van Olivier Vandecasteele 
moest gebeuren in overeenstemming met de principes van de rechts-
staat. In de lente van vorig jaar hebben we inderdaad een ontwerp van 
overbrengingsverdrag met dat land ingediend in dit Parlement. Het de-
bat is in alle transparantie verlopen. 
 
Op dat ogenblik was er eigenlijk enkel maar aandacht voor het lot van 
de vermeende diplomaat en nauwelijks – zijn naam is bijna niet geval-
len – voor onze landgenoot. Gelukkig is dat dankzij de familie veran-
derd. 
 
Voor het overbrengingsverdrag werden de eerste contacten al gelegd 
in 2016, onder de voorgaande regering, mijnheer De Roover. Dat pad 
hebben wij verder gevolgd. Het is een instrument dat het mogelijk 
maakte om onze landgenoot terug te krijgen, op voorwaarde dat hij 
werd veroordeeld, zoals u zelf gezegd hebt in de commissie. Dat is ook 
gebeurd, een veroordeling werd uitgesproken. De goedkeuring van het 

la part de l'Iran. Elles se sont con-
crétisées le 24 février 2022 par l'ar-
restation d'Olivier Vandecasteele. 
Ce sont ces menaces et cette con-
damnation – et non le traité de 
transfèrement – qui ont déterminé 
le sort d'Olivier Vandecasteele. 
 
À ce moment-là, nous avons fait un 
choix difficile, fondé sur le principe 
qu'il vaut mieux obtenir la libération 
d'un innocent que d'avoir dix cou-
pables derrière les barreaux, et 
certainement si cet innocent est un 
compatriote. 
 
C'est également le principe qui 
guide ce gouvernement, lequel a 
toujours observé les avis de nos 
services de sécurité. Nos services 
de sécurité méritent notre gratitude 
pour leur approche méticuleuse et 
cohérente qui a contribué au retour 
de notre compatriote. Le fait que je 
connaisse le cousin d'Olivier Van-
decasteele ou que sa famille habite 
à Tournai, la ville natale de notre 
collègue Mme Dedonder, n'a eu 
aucune influence. Les analyses et 
les réflexions de nos services de 
sécurité constituaient notre fil con-
ducteur. 
 
Comme nous l'avons toujours dit, 
le retour d'Olivier Vandecasteele 
devait se dérouler dans le respect 
des principes de l'État de droit. Au 
printemps de l’année dernière, 
nous avons débattu en toute trans-
parence du projet de convention de 
transfèrement avec l'Iran. À 
l'époque, on ne s'intéressait d'ail-
leurs qu'au sort du diplomate pré-
sumé et presque pas à celui de 
notre compatriote. Par ailleurs, les 
premiers contacts pour la conven-
tion ont été pris par le gouverne-
ment précédent. La ratification de 
la convention de transfèrement 
n'était liée à aucun dossier indivi-
duel à l'égard de l'Iran. 
 
In fine, nous n'avons pas recouru 
au traité. Comme tout le monde 
supposait qu'une suspension en-
traînerait une annulation, nous 
avons opté pour l'article 167 de la 
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overbrengingsverdrag werd aan geen enkel individueel dossier gekop-
peld ten aanzien van Iran. 
 
Uiteindelijk hebben we dat verdrag niet kunnen gebruiken. We hebben 
een beroep gedaan op een ander instrument, namelijk artikel 167 van 
de Grondwet, dat stelt dat de Koning de leiding heeft van de buiten-
landse betrekkingen. Krachtens dat artikel zijn de buitenlandse betrek-
kingen voorbehouden aan de uitvoerende macht. Wij deden dat van-
wege de nationale veiligheid, een duidelijke keuze op basis van de 
analyses van onze inlichtingen- en veiligheidsdiensten. 
 
De keuze voor dat artikel hebben we na het schorsingsarrest uitge-
werkt met meerdere constitutionalisten. Immers, iedereen – ook u, 
mijnheer De Roover, en velen in het halfrond – ging er toen van uit dat 
een schorsing leidt tot een annulering, want dat gebeurt zo in 
99,9999 % van de gevallen. We moesten iets doen om de familie hoop 
te geven. We konden toch niet zomaar de schouders laten hangen en 
zeggen dat die schorsing het lot had getekend van Olivier Vandecas-
teele? Daarom hebben we artikel 167 ingeroepen, daarom werd een 
koninklijk besluit ondertekend door de collega-ministers van Buiten-
landse Zaken, Binnenlandse Zaken en Defensie. Dat koninklijk besluit 
is op 24 mei in werking getreden, waarbij de vermeende Iraanse diplo-
maat werd overgedragen, inderdaad – ik kom er straks nog op terug – 
gelet op de ernstige, imminente en voortdurende dreiging voor onze 
nationale veiligheid. 
 
Het koninklijk besluit hebt u ontvangen. Het wordt eerstdaags gepubli-
ceerd in het Belgisch Staatsblad. De publicatie is geen voorwaarde 
voor de rechtsgeldigheid, noch voor de inwerkingtreding. Een verslag 
aan de Koning is niet verplicht. De federale procureur heeft de opdracht 
gegeven om de vermeende diplomaat uit de gevangenis te halen op 
basis van een apostille. 
 
Ten gronde, het is inmiddels duidelijk over welke dreiging het gaat als 
u het parcours sinds 30 juni 2018 in ogenschouw neemt. 
 
Olivier Vandecasteele zou inderdaad eerst tot 28 jaar zijn veroordeeld, 
in december van vorig jaar. In januari van dit jaar wordt zijn straf plot-
seling naar 40 jaar en 74 zweepslagen verhoogd. Heel recent kregen 
onze inlichtingendiensten de informatie dat hij tot de doodstraf zou wor-
den veroordeeld. Bovendien is er ook de voortdurende dreiging van 
een nieuwe arrestatie van een landgenoot, niet alleen in Iran, maar 
eventueel ook in een bevriend land. Laat daarover geen twijfel bestaan. 
Iran zou niet twijfelen om die dreiging in werkelijkheid om te zetten. 
 
In de commissie voor Buitenlandse Betrekkingen vorig jaar zei ik het 
volgende: “De laatste tien jaar hebben onze veiligheidsdiensten weet 
van 49 betwistbare aanhoudingen in Iran”. Onze veiligheidsdiensten 
schatten dat er sinds juli vorig jaar minstens tien nieuwe en betwistbare 
arrestaties van Europeanen in Iran zijn gebeurd. Vaak zijn die arresta-
ties gelinkt aan de onrust die er de voorbije maanden in Iran was. Onze 
diensten hebben weet van zes vrijlatingen sinds juli 2022. Sinds dat 
tijdstip zijn er twee personen in Iran geëxecuteerd: een onschuldige 
Brit en een onschuldige Zweed, respectievelijk op 14 januari van dit 
jaar en op 6 mei. Verder is in februari ook de doodstraf uitgesproken 
voor een Duitse onderdaan. Momenteel hebben onze diensten weet 
van een 25-tal Europese onderdanen in een Iraanse cel wegens be-
twistbare redenen. Dat is wat u zich concreet moet voorstellen bij een 

Constitution, qui prévoit que les re-
lations internationales sont réser-
vées au pouvoir exécutif, en l'oc-
currence pour cause de sécurité 
nationale. L'arrêté royal est entré 
en vigueur le 24 mai, ce qui a per-
mis de transférer le diplomate ira-
nien présumé, compte tenu de la 
menace grave, imminente et cons-
tante pour notre sécurité nationale. 
L'arrêté royal sera publié prochai-
nement au Moniteur belge, mais il 
ne s'agit pas d'une condition de lé-
gitimité et d'entrée en vigueur. 
 
Olivier Vandecasteele a été con-
damné à 28 ans en décembre de 
l'année dernière, à 40 ans et à 
74 coups de fouet en janvier de 
cette année, et nos services de 
renseignement ont reçu récem-
ment l'information selon laquelle il 
serait condamné à la peine capi-
tale. Par ailleurs, il est question de 
la menace constante d'une nou-
velle arrestation d'un compatriote 
en Iran ou dans un pays ami. Au 
cours de ces 10 dernières années, 
l'on a dénombré 49 arrestations 
contestables en Iran. Un  
Britannique et un Suédois ont été 
exécutés respectivement le 14 jan-
vier et le 6 mai. Telle est donc la 
menace grave, imminente et cons-
tante pour notre sécurité nationale. 
 
Le transfert du diplomate présumé 
a permis de réduire le niveau de 
menace auquel sont confrontés 
nos concitoyens et notre pays. 
Nous n'aurions pas pu obtenir le 
même résultat par le traité de 
transfèrement. Cette procédure 
dure en effet plusieurs mois, et le 
traité n'est entré en vigueur que le 
18 avril. Par ailleurs, l'arrêt de la 
Cour constitutionnelle a fait peser 
une incertitude juridique sur l'exé-
cution de ce traité, d'autant que cet 
arrêt prévoyait la possibilité d'une 
procédure en première instance et 
d'un pourvoi en appel. Olivier Van-
decasteele ne disposait pas d'au-
tant de temps. Le recours à l'article 
167 de la Constitution ne nécessite 
pas l'assentiment préalable du Par-
lement. Depuis le vendredi 25 mai, 
je suis cependant disponible pour 
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ernstige, imminente en voortdurende dreiging voor onze nationale vei-
ligheid, collega’s. 
 
Om die dreiging te mitigeren, werd in artikel 1 van het koninklijk besluit 
bepaald dat de vermeende diplomaat werd overgedragen aan het land 
van oorsprong. Belangrijk is dat onze veiligheids- en inlichtingendien-
sten bevestigen dat door de overdracht de dreiging ten aanzien van 
ons land en onze landgenoten is verminderd. Ik weet dat vergelijkingen 
maken niet evident is, maar ik maak er toch een: Viktor Bout werd en-
kele maanden geleden door de Verenigde Staten overgedragen aan 
zijn land van oorsprong, terwijl hij in de Verenigde Staten een gevan-
genisstraf van 25 jaar uitzat wegens samenzwering om Amerikanen te 
vermoorden en steun aan terroristen. Net zoals in dat geval krijgt de 
vermeende diplomaat een blue notice, wat het voor hem onmogelijk 
maakt om terug te keren naar het vrije Westen. 
 
Hetzelfde resultaat was hic et nunc onmogelijk via het overbrengings-
verdrag en wel omwille van twee redenen. De eerste reden was dat de 
overbrenging moet gebeuren volgens een bepaalde procedure die ver-
schillende maanden in beslag neemt. Die tijd hadden we niet. Zoals u 
weet trad het verdrag in werking op 18 april van dit jaar, anderhalve 
maand geleden. U weet ook  – ik heb het gecommuniceerd – dat we 
de procedure hadden opgestart om de overbrenging te vragen, onmid-
dellijk de dag na de inwerkingtreding van het verdrag. Wel, we hadden 
hierop nog altijd geen antwoord gekregen van de Iraanse autoriteiten. 
Zo’n verdrag werkt trouwens enkel als de betrokken gedetineerde en 
de twee landen instemmen. Ons land heeft dus altijd een veto ten aan-
zien van dergelijk overbrengingsverdrag. Verder wachten op de toe-
passing van het verdrag was geen optie, dat was niet aanvaardbaar 
ten aanzien van de familie.  
 
Ik kom bij de tweede reden. We kunnen er niet omheen dat het arrest 
van het Grondwettelijk Hof van 3 maart de uitvoering van het verdrag 
juridisch onzekerder heeft gemaakt en wel omdat het arrest in de mo-
gelijkheid voorzag van een procedure in eerste aanleg, met zelfs een 
beroepsprocedure. Het risico voor Olivier Vandecasteele was te groot 
dat hij daardoor nog verschillende maanden langer in de cel in Teheran 
zou moeten blijven. Die tijd had Olivier Vandecasteele niet. 
 
Als we die tijd en die onzekerheid afwegen tegen het leven van een 
onschuldig iemand, een onschuldige landgenoot, dan hebben we re-
soluut gekozen voor artikel 167 van de Grondwet. Dat artikel houdt 
geen voorafgaande instemming van het Parlement in, maar betekent 
dat de regering achteraf verantwoording aflegt aan het Parlement. Col-
lega’s, we staan al sinds vrijdag jongstleden ter beschikking van het 
Parlement. Mevrouw Samyn, het komt uzelf toe, of collega De Roover, 
om ons te vorderen in het Parlement, niet omgekeerd. Ik heb getelefo-
neerd met de voorzitster van de Kamer en gezegd dat ik beschikbaar 
was voor het Parlement vanaf vrijdag. Juist of niet, mevrouw de voor-
zitster? Waarom? Omdat het gaat om een onschuldig mensenleven. 
Dat gaat boven alles.  
 
Mijnheer De Roover, dat het zolang heeft geduurd, namelijk 455 dagen 
sinds de aanhouding van Olivier Vandecasteele, hangt niet af van een 
instrument, dat hangt af van het feit dat men een akkoord moet vinden 
met een land om de persoon terug te krijgen. Het lot van Olivier Van-
decasteele was een op een verbonden met het lot van de vermeende 
diplomaat. Dat is de realiteit. Degene die dat ontkent, kent het dossier 

le Parlement, ce dernier pouvant 
requérir la présence de ministres. 
 
Il n'a pas fallu 455 jours à cause de 
l'instrument politique utilisé, mais 
parce que nous devions trouver un 
accord avec l'Iran. La réalité est 
que le sort d'Olivier Vandecasteele 
était lié à celui du prétendu diplo-
mate iranien Assadollah Assadi. La 
résolution de cas similaires à 
l'étranger a souvent pris plusieurs 
années, malheureusement. En 
outre, l'histoire ne s'arrête pas là. 
Selon les estimations, environ 
25 Européens innocents sont en-
core emprisonnés en Iran. Nous 
continuerons de nous mobiliser 
pour eux. 
 
J'éprouve par ailleurs beaucoup de 
respect et d'admiration pour la fa-
mille d'Olivier, qui a toujours dé-
fendu sa cause avec dignité. 
Comme Olivier l'a écrit aujourd'hui 
dans sa lettre, nous pouvons être 
fiers de ce pays qui se mobilise 
pour chaque compatriote, et certai-
nement pour chaque Belge inno-
cent, où qu'il se trouve. 
 



 01/06/2023 CRIV 55 PLEN 245 
 

CHAMBRE-5E SESSION DE LA 55E LÉGISLATURE 2022 2023 KAMER-5E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

76 

niet. 
 
Verschillende diensten hebben die gesprekken gevoerd, maand na 
maand, met vallen en opstaan. De collega van Buitenlandse Zaken 
heeft trouwens verschillende keren verslag uitgebracht. Kijk naar de 
gelijkaardige voorbeelden in andere landen. Het is niet aan mij om con-
crete gevallen aan te halen. Er zijn helaas vele andere gevallen en 
meestal was het een kwestie van verschillende jaren vooraleer iemand 
kon worden vrijgelaten. Onze veiligheidsdiensten hebben daar trou-
wens altijd voor gewaarschuwd. Ook in dat opzicht werd onze bood-
schap aan de familie van Olivier Vandecasteele natuurlijk bijzonder 
moeilijk. We konden hun geen concreet perspectief geven. 
 
Hier stopt het niet voor ons. Er zit naar schatting nog een vijfentwintigtal 
Europeanen onschuldig vast in Iran. Dat zijn 25 Oliviers Vandecas-
teele. We zullen ons blijven inzetten, samen met onze Europese bond-
genoten, om ook hen vrij te krijgen. 
 
Ik wil ten slotte ook de familie van Olivier bedanken. Gedurende die 
verschrikkelijke tijd heeft ze de zaak van Olivier altijd zeer waardig be-
pleit. Ik heb daar veel respect en ontzag voor. Zoals Olivier zegt in zijn 
brief vandaag: "We kunnen trots zijn op een land dat zich inzet voor 
elke landgenoot, en zeker elke onschuldige Belg, waar hij of zij zich 
ook moge bevinden." 
 
La présidente: Madame la ministre des Affaires étrangères, il vous reste quatre minutes. 
 

20.05  Hadja Lahbib, ministre: Mesdames et messieurs, je vais es-

sayer de répondre le plus brièvement possible.  
 
Je veux simplement vous dire qu'après 15 mois et quelques nuits 
blanches de travail intense dans la discrétion qui s'impose aux dossiers 
où se jouent la vie et la mort, je suis heureuse de m'exprimer devant 
vous après la libération que nous attendions tous. 
 
Au cours de ces 15 derniers mois, nous avons travaillé dans des cir-
constances extrêmement difficiles et compliquées, marquées par un 
contexte de manifestations et de répression. Malgré ce contexte et 
cette actualité explosive, nous sommes parvenus à maintenir un dia-
logue intense et franc avec l'Iran. Ce dialogue a parfois été ouverte-
ment critiqué mais je tiens à préciser qu'il est la seule arme dont nous 
disposions. Il est la meilleure façon aussi d'éviter la violence. 
 
Madame Rohonyi, nous n'avons que très peu de relations écono-
miques, politiques et diplomatiques avec le régime iranien, compte 
tenu des sanctions économiques dont il fait l'objet depuis de nom-
breuses années. 
 

20.05 Minister Hadja Lahbib: Na 

vijftien maanden van grote inspan-
ningen, waarbij we met de nodige 
discretie te werk zijn gegaan, ben 
ik blij dat ik hier kan spreken over 
de vrijlating waarop we allemaal 
gewacht hebben. 
 
Ondanks de explosieve context 
van de betogingen en de repressie 
zijn we erin geslaagd om de dia-
loog met Iran te blijven voeren. Dat 
was het enige wapen waarover we 
beschikten en de beste manier om 
geweld te voorkomen. In het licht 
van de economische sancties ten 
aanzien van het Iraanse regime 
hebben we weinig economische, 
politieke en diplomatieke betrekkin-
gen met dat land.  
 

Mevrouw Samyn, INSTEX is ook geen hefboom. Samen met onze part-
ners hebben we op 9 maart de beslissing genomen om INSTEX op te 
heffen. Slechts één transactie heeft plaatsgevonden sinds het ontstaan 
van INSTEX in 2019. 
 

INSTEX n'est pas un levier. Le 
9 mars, nous avons d'ailleurs dé-
cidé conjointement avec nos parte-
naires de lever le mécanisme. De-
puis sa création, en 2019, une 
seule transaction a été réalisée. 
 

J'aimerais aussi préciser que dans le dialogue avec l'Iran pour libérer 
notre compatriote, les questions de respect des droits humains et la 
situation en Iran n'ont jamais été éludées. La Belgique est restée fidèle 

Tijdens het gehele onderhande-
lingsproces heeft België vastge-
houden aan zijn waarden, en de 
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à ses valeurs. Ce fut donc un exercice diplomatique dont nous pouvons 
nous enorgueillir.  
 
Je ne reviendrai pas sur les questions auxquelles M. Van Quicken-
borne a en partie répondu. 
 
Madame Rohonyi, je souhaiterais préciser que la Belgique a eu les 
moyens, l'intelligence et le courage d'arrêter, de juger et de condamner 
à 20 ans de prison Assadollah Assadi. Nous avons évidemment veillé 
à ce que celui-ci ne puisse plus poser un pied sur le sol européen. Il 
fait l'objet d'un signalement dans l'espace Schengen. Il fait également 
l'objet d'une notice bleue par Interpol, ce qui signifie que tout mouve-
ment de sa part en dehors de l'Iran sera signalé.  
 
Qu'en est-il du docteur Djalali? Ces dernières années, la Belgique a 
entrepris de nombreuses démarches en rapport avec le cas du doc-
teur Djalali, ressortissant suédo-iranien, tant au niveau du cabinet du 
premier ministre que du ministère des Affaires étrangères. Nous avons 
aussi porté son cas au niveau de l'Union européenne. Ces initiatives 
ont été prises en conformité avec la résolution de la Chambre. Nous 
avons demandé que sa condamnation à mort ne soit pas exécutée. 
Nous restons en contact avec sa famille et les autorités suédoises. 
Nous restons donc mobilisés pour le docteur Djalali comme pour tous 
les ressortissants européens arbitrairement détenus en Iran.  
 
Certains nous ont demandé pourquoi nous avons fait appel à Oman 
pour jouer le rôle de médiateur. Oman est une monarchie amie. Sa 
Majesté le Roi s'y est rendu l'année dernière pour une visite de travail 
avec quelques membres du gouvernement. Notre pays entretient de 
très bonnes relations avec ce pays qui a une tradition reconnue de 
médiation discrète entre les pays occidentaux et d'autres pays de la 
région.  
 
Je voudrais également profiter brièvement de cette occasion pour re-
mercier tous les départements, les services fédéraux pour leur  
contribution à ce résultat. J'adresse une mention spéciale à notre am-
bassadeur à Téhéran et à toute l'équipe des Affaires étrangères sur 
place qui a subi des tensions énormes et qui a suivi presque au quoti-
dien cette famille pendant ces 15 mois, qu'elle a elle-même qualifiés 
de cauchemar.  
 
Pour ma part, j'ai eu la chance de bénéficier du travail de ma prédé-
cesseure, Sophie Wilmès, dans ce dossier. Je tiens à la remercier.  
 
Je voudrais terminer mon intervention par une pensée pour tous ceux 
qui sont aujourd'hui détenus arbitrairement. Le respect des droits hu-
mains reste une priorité de notre politique étrangère. Nous continue-
rons à défendre le respect des droits humains dans toutes les en-
ceintes internationales ainsi que lors de tous nos contacts bilatéraux, 
y compris avec l'Iran. 
 

mensenrechtenkwestie in Iran 
werd nooit uit de weg gegaan.  
 
Ik onderstreep voorts dat België 
Assadollah Assadi berecht en ver-
oordeeld heeft. Hij zal nooit meer 
voet op Europese bodem kunnen 
zetten en Interpol heeft voor hem 
ook een blue notice uitgevaardigd, 
wat betekent dat telkens wanneer 
hij zich buiten Iran begeeft, dat ge-
meld zal worden.  
 
Wat professor Djalali betreft, heeft 
België tal van demarches onderno-
men voor die Zweeds-Iraanse on-
derdaan, zowel ten aanzien van 
Iran en Zweden als op het niveau 
van de Europese Unie.  
 
Waarom heeft men een beroep ge-
daan op Oman als bemiddelaar? 
Oman is een bevriende monarchie, 
die in het verleden al vaker discreet 
bemiddeld heeft tussen westerse 
landen en andere landen in de re-
gio. 
 
Ik wil natuurlijk alle federale dien-
sten bedanken voor hun bijdrage 
aan dit resultaat. Ikzelf heb het ge-
luk gehad dat ik kon voortbouwen 
op het werk van mijn voorgangster, 
Sophie Wilmès, en daar dank ik 
haar voor. 
 
De eerbiediging van de mensen-
rechten is een prioriteit van ons 
buitenlandbeleid en tot besluit van 
mijn betoog zou ik willen zeggen 
dat mijn gedachten uitgaan naar al 
degenen die vandaag willekeurig 
vastgehouden worden. (Applaus) 
 

20.06  Peter De Roover (N-VA): Mijnheer de minister, ik heb een hele 

reeks vragen gesteld, maar u hebt op zeer weinig ervan geantwoord. 
Dat betekent dat wij komende maandag nog aardig wat met elkaar te 
bespreken zullen hebben. 
 
Wat hebben wij hier gezien – en dit is wel het allerergste mankement? 
 

20.06  Peter De Roover (N-VA): 

J’ai obtenu très peu de réponses à 
mes questions. Le ministre de la 
Justice a toutefois été forcé d’ad-
mettre que la piste d’une libération 
d’Olivier Vandecasteele par le biais 
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Ten eerste, wij hebben hier een minister gezien die heeft moeten toe-
geven dat de piste van het verdrag een vergissing was. In het hele 
debat werd er telkens op gehamerd dat we op die manier Olivier Van-
decasteele vrij zouden krijgen. Wij hebben dat vanaf het eerste ogen-
blik betwijfeld en u moet vandaag toegeven dat wij gelijk hadden. U 
hebt op die manier verschrikkelijk veel tijd verloren en heel die periode 
zat de heer Vandecasteele in een Iraanse gevangenis. Nochtans lag 
de oplossing, zoals wij afgelopen week van u mochten begrijpen, voor 
het grijpen. Die oplossing hebt u, misschien bij gebrek aan kennis of 
bij gebrek aan creativiteit – ik weet het niet –, lang niet gebruikt. 
 
Ten tweede, met welk verhaal hebben wij hier nu te maken? Iran heeft 
een landgenoot gevangengenomen, niet omdat hij iets mispeuterd 
had, maar om een rechtstreekse aanval te lanceren op de fundamen-
ten van de Belgische rechtsstaat. Iran heeft onze principes aangeval-
len. Iran heeft gezegd dat het de veroordeling van een terrorist volgens 
de regels van de kunst van ons justitieapparaat niet respecteert en dat 
het ervoor zou zorgen dat het vonnis niet werd uitgevoerd. Nochtans 
weet u als minister van Justitie dat de kern van justitie is dat een vonnis 
wordt uitgevoerd. Iran heeft gezegd dat het zich daar niet bij neerlegde. 
 
Iran, het land waar het schaken is uitgevonden, heeft zich aan het 
schaakbord gezet en heeft stuk voor stuk de Belgische pionnen van 
het bord gemaaid. U hebt dat machteloos moeten ondergaan. U hebt 
dat machteloos moeten ondergaan en Iran heeft u schaakmat gezet. 
Heel uw uitleg hier was één langgerekte mededeling dat u machteloos 
bent, dat u niet anders kon, dat men u vasthad, dat u schaakmat stond 
en dat u niet in staat wast om tegen Iran iets te ondernemen. 
 
Niet alleen hebt u op vele vragen niet geantwoord, de grote hiaat in uw 
uiteenzetting, de verschrikkelijke hiaat in uw uiteenzetting, is dat u niet 
één woord hebt gewijd aan de vraag hoe wij dat morgen zullen vermij-
den. Hoe zorgen wij ervoor dat morgen een onschuldige Belg niet 
455 dagen in een cel moet verblijven? Hoe zorgen wij ervoor dat een 
arrest, een vonnis van een rechtbank met betrekking tot een terrorist, 
wordt uitgevoerd? Daarop hebt u niet geantwoord. 
 
Ik heb de indruk dat u daarover zelfs nog niet hebt nagedacht. Net als 
tegenover Iran staat u ook tegenover het Parlement met lege handen. 
Wat doen wij om te vermijden dat er een Olivier II komt, een Olivier III 
komt, een Olivier IV komt? Wat zult u doen? Dat is uw opdracht van-
daag. 
 
Welke lessen hebt u getrokken uit het verschrikkelijke verhaal? Het 
antwoord is ‘geen’. U staat opnieuw machteloos. Wanneer morgen Iran 
het weer doet, dan zult u alles doen, blablabla, om Iran gelijk te geven. 
Wanneer morgen Noord-Korea of Rusland die strategie herhalen, zult 
u alles doen om hun gelijk te geven en om hen onze rechtsstaat te 
laten uitkleden. 
 
Mijnheer de minister van Justitie, dat u in die situatie terecht bent ge-
komen, is één zaak. Dat u niet in staat bent om ervoor te zorgen dat 
het nooit meer zal gebeuren, is een falen van de minister van Justitie. 
(Tumult) 
 

d’un traité s’est révélée être une er-
reur. Dès le départ, nous avons 
douté de la faisabilité de cette op-
tion et aujourd’hui, le ministre nous 
donne raison. Dans l’intervalle, il a 
toutefois perdu énormément de 
temps, ce qui a prolongé la déten-
tion de M. Vandecasteele dans une 
cellule iranienne. Alors que d’après 
ce que nous comprenons, la solu-
tion était à portée de main… Pour-
quoi n’y a-t-on donc pas recouru 
plus tôt? Est-ce dû à un manque 
d’expertise ou de créativité? 
 
L’Iran a capturé un compatriote in-
nocent pour s’attaquer aux fonde-
ments de notre État de droit. Ce 
pays ne respecte pas le fait que la 
justice belge ait condamné un ter-
roriste conformément aux règles 
de l’art et a finalement fait en sorte 
que le jugement ne soit pas exé-
cuté. L’Iran a mis le ministre échec 
et mat. 
 
Ce soir, il a été forcé de nous com-
muniquer qu'il était finalement im-
puissant. Il ne pouvait plus rien 
faire contre l'Iran. 
 
Par ailleurs, il n'a pas dit un seul 
mot sur la question cruciale de sa-
voir comment éviter que de tels 
faits ne se reproduisent à l'avenir. 
Comment faire en sorte que de-
main, un autre Belge innocent ne 
doive pas passer 455 jours dans 
une cellule iranienne? Et comment 
faire en sorte qu'un jugement d'un 
tribunal belge à l'encontre d'un ter-
roriste puisse dorénavant être exé-
cuté? J'ai l'impression que le mi-
nistre n'y a même pas pensé. Je 
crains qu'il n'ait tiré aucune leçon 
de ce cas épouvantable. Si l'Iran, la 
Corée du Nord ou la Russie re-
prennent ces pratiques demain, le 
ministre devra de nouveau leur 
donner raison et notre État de droit 
sera de nouveau bafoué. 
 
Que le ministre se soit trouvé impli-
qué dans cette affaire est une 
chose. Qu'il ne soit pas en mesure 
d'éviter que des faits similaires se 
reproduisent à l'avenir signifie son 
échec en tant que ministre de la 
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Justice. 
 

De voorzitster: Collega’s, mevrouw Samyn heeft nu het woord.  
 

20.07  Ellen Samyn (VB): Mijnheer de minister, twee jaar geleden 

stelde ik u een vraag in de commissie voor Justitie. Ik weet niet of u 
zich dat nog herinnert. Het was een dag voor de uitspraak van de Ant-
werpse correctionele rechtbank in de zaak tegen de terrorist Assadi. Ik 
vroeg u toen of Iran op enige wijze had aangestuurd op een gevange-
nenruil met professor Djalali. Er was toen nog geen sprake van de heer 
Vandecasteele. 
 
Ik zal uw antwoord van toen even citeren: "In het algemeen is het wel 
correct dat het Iraanse regime graag aanstuurt op een deal of een ge-
vangenenruil." U voegde daar echter onmiddellijk aan toe dat "de prin-
cipes van onze rechtsstaat niet het voorwerp kunnen uitmaken van een 
koehandel, laat staan van een tapijtenmarkt. Het gaat hier om feiten 
van staatsterrorisme die door het federaal parket grondig zijn onder-
zocht en intussen werden voorgelegd aan een onafhankelijke recht-
bank. Het is correct dat de rechtbank op 4 februari 2021 een vonnis 
velt. Wij kijken met belangstelling uit naar het oordeel." U voegde er 
nog het volgende aan toe: "Heb geen vrees, maar het volste vertrou-
wen in onze rechtsstaat." 
 
Het vertrouwen in de rechtsstaat was toen terecht. De heer Assadi 
werd veroordeeld tot 20 jaar gevangenisstraf. Hier staan wij echter 
vandaag. Een onschuldige burger werd geruild voor een terrorist. De 
regering heeft de deur wagenwijd opengezet voor vele nieuwe nacht-
merries. Waar wij altijd voor hebben gewaarschuwd – dat het zou neer-
komen op een ordinaire gevangenenruil – is bewaarheid geworden. 
 
Het Vlaams Belang heeft steeds de onvoorwaardelijke vrijlating van 
Olivier Vandecasteele geëist. Voor ons was een onevenwichtige ge-
vangenenruil tussen een veroordeelde terrorist en iemand die onschul-
dig is van meet af aan onbespreekbaar, juist omdat het de gijzelings-
politiek en de internationale terreuragenda van Iran faciliteert. De ruil 
die België en Iran overeenkwamen, zal de Iraanse autoriteiten nog 
meer stimuleren om buitenlandse onderdanen en mensen met een 
dubbele nationaliteit willekeurig vast te zetten en als gijzelaar en pas-
munt te gebruiken. De Belgische Staat heeft zich laten afpersen door 
deze walgelijke, islamitische dictatuur. 
 
U ziet het niet zo of u wilt het misschien niet zien, maar dit opent per-
spectieven, ook voor andere schurkenstaten. Hoe kunt u beweren dat 
de kans dat nog iemand gegijzeld wordt, nu veel minder groot is? U 
stelde zelf meermaals dat Iran een niet te vertrouwen schurkenstaat is, 
dus hoe kunt u garanderen dat de 200 Belgen in Iran vandaag minder 
risico lopen om te worden gegijzeld wanneer er nog 24 veroordeelde 
Iraniërs in de gevangenis zitten? Welke garanties voor hun veiligheid 
hebt u? 
 
Welke garanties hebt u dat andere terreurregimes niet dezelfde prak-
tijken zullen toepassen? Ik denk dat u er geen enkele hebt. Uiteraard 
is er geen enkele garantie dat die dierbare Iraanse diplomaat Assadi in 
Teheran de rest van zijn straf zal moeten uitzitten. Integendeel, die 
misdadiger werd als een volksheld onthaald met alle toeters en bellen, 
met alle bloemenkransen. Er is dus geen enkele garantie dat zulke ter-
roristen geen nieuwe aanslagen meer zullen plegen. 

20.07  Ellen Samyn (VB): Il y a 

deux ans, un jour avant le verdict 
dans l'affaire Assadi, j'ai demandé 
au ministre de la Justice si l'Iran 
avait, d'une manière ou d'une 
autre, encouragé un échange de 
prisonniers avec le professeur Dja-
lali. Il m'a répondu que si l'Iran était 
heureux de promouvoir un 
échange de prisonniers, "les prin-
cipes de notre État de droit ne peu-
vent pas faire l'objet d'un marchan-
dage". Il a ajouté que le parquet fé-
déral avait mené une enquête ap-
profondie sur les faits de terrorisme 
d'État et qu'il attendait avec intérêt 
la décision du tribunal. Il a fait con-
fiance à l’État de droit à juste titre, 
dès lors qu’Assadi a été condamné 
à 20 ans de prison. 
 
En échangeant aujourd'hui un ci-
toyen innocent contre un terroriste 
condamné, le gouvernement per-
met potentiellement qu’à l’avenir, 
de nombreux autres Belges voient 
leur vie se transformer en cauche-
mar. Le Vlaams Belang a toujours 
exigé la libération inconditionnelle 
d'Olivier Vandecasteele. En effet, 
cet échange déséquilibré encou-
rage les autorités iraniennes à dé-
tenir arbitrairement encore plus de 
ressortissants étrangers et de per-
sonnes ayant une double nationa-
lité et à les utiliser comme monnaie 
d’échange. 
 
En outre, l'accord ouvre également 
de ténébreuses perspectives à 
d'autres États-voyous. Comment le 
ministre peut-il affirmer que les 
risques de prise d'otage d'une 
autre personne sont aujourd’hui ré-
duits? Comment peut-il garantir 
que les 200 Belges qui se trouvent 
encore en Iran aujourd'hui courent 
moins de risques d'être pris en 
otage, alors que 24 Iraniens con-
damnés sont toujours dans nos pri-
sons? 
 
Comment peut-il garantir que 
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In een van uw weekendinterviews antwoordde u op de vraag “wat als 
Assadi nu een aanslag beraamt vanuit Iran?”, dat de man geseind staat 
in de hele Schengenzone en bij Interpol. Hij kan nooit meer naar het 
vrije Westen komen. Wat een opluchting is dat. De man staat interna-
tionaal geseind en kan nooit meer naar het vrije Westen komen. Uiter-
aard kan hij dat niet. Hij kan daar gerust en vrij op pensioen. 
 
Opnieuw de vraag: welke garanties hebben we? 
 
Wat gebeurt er met andere onschuldige gevangenen, zoals Djalali, die 
nu aan hun lot lijken te zijn overgelaten? 
 
Al degenen die het hier in het verleden hebben gehad over de zoge-
naamde rode draad, moeten nu niet hypocriet doen. Als u dan allemaal 
zo bekommerd bent om mensenrechten, laten we dan afspraken dat u 
in de toekomst de bilaterale relaties met Iran zult herbekijken. Sluit uw 
ambassade in Iran. Het zou nog een besparing opleveren. Sluit de 
Iraanse terreurambassade in Elsene. U allemaal geeft echter liever toe 
aan chantagepolitiek van Iran, niet meer en niet minder. 
 

d'autres régimes de terreur n'au-
ront pas recours aux mêmes pra-
tiques? 
 
Nous ne disposons pas davantage 
de garanties que des terroristes 
tels qu'Assadi ne commettront pas 
d'autres attentats. 
 
Quel sera désormais le sort ré-
servé à d'autres prisonniers inno-
cents, comme le Pr Djalali? 
 
Ceux qui se plaisent à invoquer les 
droits humains dans cette assem-
blée doivent aussi être cohérents. 
Reconsidérez dès lors nos rela-
tions bilatérales avec l'Iran, fermez 
notre ambassade en Iran ainsi que 
l'ambassade d'Iran située à Ixelles, 
qui est un symbole de ce régime de 
terreur. Au lieu de tout cela, il 
semble que l'on préfère céder à la 
politique de chantage de l'Iran. 
 

20.08  Sophie Rohonyi (DéFI): Madame et monsieur les ministres, je 

vous remercie pour vos réponses, même si je me dois à nouveau de 
rappeler que, bien évidemment, il n'a jamais été question de ne pas 
libérer M. Olivier Vandecasteele et de le laisser tomber. Jamais! Ce qui 
pose ici question, ce sont les moyens employés à cette fin. 
 
Monsieur le ministre, vous nous dites que la libération de ce terroriste 
qu'est M. Assadi était la seule option possible, le seul choix possible. 
Ce sont vos mots. Or, à aucun moment, vous ne nous avez offert la 
démonstration que c'était bien le cas. Vous ne nous avez pas expliqué 
pourquoi d'autres leviers diplomatiques et économiques n'ont pas pu 
être actionnés en l'espèce. 
 
Ces derniers mois, chaque fois que nous avons débattu de ce dossier, 
vous nous avez expliqué vouloir agir dans le respect de l'État de droit. 
Or, force est de constater que nous avons obtenu la libération de 
M. Vandecasteele en vendant notre justice et en votant ce Traité à la 
hâte, pour ensuite contourner l'arrêt de la Cour constitutionnelle 
– comme vous venez vous-même de le reconnaître – et, enfin, adopter 
cet arrêté royal qui relègue les deux autres pouvoirs constitués de 
notre pays: les pouvoirs législatif et judiciaire. 
 
Pour revenir au moyen qui a été finalement mobilisé, vous nous dites 
que ce Traité n'a pas été utilisé parce que cela aurait pris trop de 
temps, compte tenu des recours introduits par l'opposition iranienne. 
Mais, monsieur le ministre, il ne fallait pas attendre ces recours pour 
se rendre compte que ce Traité prendrait énormément de temps pour 
être mobilisé. Il fallait en obtenir d'abord la ratification dans chaque État 
partie, puis l'échange des instruments de ratification, et enfin observer 
les délais. Ce faisant, nous savions déjà à ce moment-là que nous al-
lions perdre énormément de temps – un temps préjudiciable à Olivier 
Vandecasteele, compte tenu de ses conditions de détention qui 
étaient, nous le savons tous, totalement indignes et inhumaines. 

20.08  Sophie Rohonyi (DéFI): Ui-

teraard was er nooit sprake van om 
Olivier Vandecasteele in de steek 
te laten. Wat hier de wenkbrauwen 
doet fronsen, zijn de middelen die 
voor zijn vrijlating aangewend wer-
den. 
 
Volgens u was de vrijlating van de 
terrorist Assadollah Assadi de 
enige mogelijkheid, maar u hebt 
nooit uitgelegd waarom er geen an-
dere hefbomen in werking konden 
worden gesteld. 
 
U hebt steeds herhaald dat u met 
inachtneming van de rechtsstaat 
handelde. Niettemin hebben we de 
heer Vandecasteele vrij gekregen 
door ons rechtssysteem te ver-
kwanselen en dit verdrag, dat uit-
eindelijk niet eens gebruikt werd, 
op een drafje goed te keuren. We 
wisten echter dat een procedure op 
basis van het verdrag enorm veel 
tijd in beslag zou nemen, terwijl Oli-
vier Vandecasteele in een Iraanse 
cel wegkwijnde. De feiten spreken 
voor zich: dit verdrag is nutteloos 
en omslachtig, en hangt als een 
zwaard van Damocles boven het 
hoofd van onze burgers. 
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Les faits sont là: ce Traité est inutile et compliqué, de même qu'il fait 
peser une menace sur nos ressortissants. 
 
Partant de ce constat, monsieur le ministre, madame la ministre, ne 
serait-il pas temps d'abroger purement et simplement ce Traité? Enfin, 
vous êtes revenu à raison – je vous en remercie – sur tous ces autres 
ressortissants européens qui sont encore les otages de ce régime ira-
nien, qui croupissent dans les prisons iraniennes. J'y ai fait référence. 
 
Vous nous dites qu'il est temps de mutualiser nos efforts au niveau 
européen pour obtenir leur libération. J'ose espérer que ce sera le cas 
parce que, jusqu'ici, cette mutualisation au niveau européen n'a pas eu 
lieu. 
 
Je me permets d'ailleurs de voir cet espoir terni par le fait que vous 
n'avez toujours pas répondu à une réponse cruciale. En effet, qu'allez-
vous faire pour qu'à l'avenir, il n'y ait pas d'autres Olivier Vandecas-
teele ni d'autres prises d'otage de la même manière? Oui, il faut bien 
évidemment pouvoir obtenir la libération des ressortissants innocents 
qui sont dans les prisons iraniennes ou dans d'autres prisons d'autres 
États voyous. Mais il faut aussi veiller en amont à ce qu'il n'y ait pas de 
nouveaux otages innocents. Je vous remercie. 
 

Is het op grond van die vaststelling 
niet hoog tijd om dat verdrag op te 
heffen? Ten slotte bent u terugge-
komen op alle onderdanen van EU-
lidstaten die nog door het Iraanse 
regime gegijzeld worden. Ik hoop 
dat men op het Europese niveau 
zijn krachten zal bundelen om hen 
vrij te krijgen, want dat heeft men 
vooralsnog te weinig gedaan. 
 
Ten slotte hebt u niet geantwoord 
op mijn vraag over de manier 
waarop men in de toekomst kan 
voorkomen dat er nog dergelijke 
gijzelingen plaatsvinden. 
 

20.09  Peter De Roover (N-VA): Mevrouw de voorzitster, ik dien een 

motie van aanbeveling in, met de vraag dat het Parlement ten volle zou 
worden ingelicht over alles wat dit dossier aangaat en met de vraag 
aan de regering om een oplossing te voorzien om dergelijke situaties 
in de toekomst te vermijden. 
 

20.09  Peter De Roover (N-VA): 

Je dépose une motion de recom-
mandation par laquelle nous re-
commandons au gouvernement de 
fournir une information complète 
sur ce dossier au Parlement et de 
concevoir une manière d'éviter que 
de telles situations se répètent.  
 

20.10  Sophie Rohonyi (DéFI): Madame la présidente, compte tenu 

du fait que les réponses données par les ministres ne nous donnent 
pas satisfaction, il va de soi que nous déposons à l'instant une autre 
motion de recommandation.  
 

20.10  Sophie Rohonyi (DéFI): 

Gezien de onbevredigende ant-
woorden van de ministers dienen 
wij ook een motie van aanbeveling 
in.  
 

La présidente: Merci, madame Rohonyi. 
 
Moties 
Motions 
 
Tot besluit van deze bespreking werden volgende moties ingediend. 
En conclusion de cette discussion, les motions suivantes ont été déposées. 
 
Een eerste motie van aanbeveling werd ingediend door de heer Peter De Roover en luidt als volgt: 
"De Kamer, 
gehoord de interpellaties van de heer Peter De Roover en de dames Ellen Samyn en Sophie Rohonyi 
en het antwoord van de vice-eersteminister en minister van Justitie en Noordzee en de minister van Buiten-
landse Zaken, Europese Zaken en Buitenlandse Handel, en de Federale Culturele Instellingen, 
vraagt de regering 
- om de volle waarheid in het dossier-Assadi-Vandecasteele. Daartoe alle relevante documenten – gaande 
van juridische analyses, rapporten, diplomatieke schikkingen, verslag aan de Koning – ter beschikking te 
stellen van het Parlement; 
- oplossingen om herhaling te voorkomen. Daartoe samen met het Parlement de reikwijdte en het gebruik 
van artikel 167 van de Grondwet in zulke dossiers uit te klaren. Alsook de nadere regels en criteria voor 
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hulpverlening aan Belgen in het buitenland beter af te lijnen." 
 
Une première motion de recommandation a été déposée par M. Peter De Roover et est libellée comme suit: 
"La Chambre, 
ayant entendu les interpellations de M. Peter De Roover et Mmes Ellen Samyn et Sophie Rohonyi 
et la réponse du vice-premier ministre et ministre de la Justice et de la Mer du Nord et de la ministre des 
Affaires étrangères, des Affaires européennes et du Commerce extérieur, et des Institutions culturelles fé-
dérales, 
demande au gouvernement 
- toute la vérité dans le dossier Assadi-Vandecasteele et, à cette fin, de mettre tous les documents pertinents 
(analyses juridiques, rapports, accords diplomatiques, rapport au Roi, etc.) à la disposition du Parlement; 
- des solutions pour éviter que de telles situations ne se reproduisent et, à cette fin, de clarifier, en collabo-
ration avec le Parlement, la portée de l'article 167 de la Constitution et le recours à cet article dans de tels 
dossiers, ainsi que de mieux définir les modalités et les critères relatifs à l'aide aux Belges à l'étranger." 
 
Een tweede motie van aanbeveling werd ingediend door mevrouw Sophie Rohonyi en luidt als volgt: 
"De Kamer, 
gehoord de interpellaties van de heer Peter De Roover en de dames Ellen Samyn en Sophie Rohonyi 
en het antwoord van de vice-eersteminister en minister van Justitie en Noordzee en de minister van Buiten-
landse Zaken, Europese Zaken en Buitenlandse Handel, en de Federale Culturele Instellingen, 
- gelet op artikel 167 van de Grondwet; 
- gelet op het Verdrag tussen het Koninkrijk België en de Islamitische Republiek Iran inzake de overbrenging 
van gevonniste personen, gedaan te Brussel op 11 maart 2022 en de wet van 30 juli 2022 houdende instem-
ming met dat Verdrag; 
- gelet op het koninklijk besluit van 24 mei 2023 betreffende de overdracht aan Islamitische Republiek Iran 
van de heer Assadollah Assadi; 
- gelet op de resolutie van het Europees Parlement van 19 januari 2023 waarin gevraagd wordt om de sanc-
ties tegen het Iraanse regime aan te scherpen en de Islamitische Revolutionaire Garde op de lijst van terro-
ristische organisaties te plaatsen; 
- overwegende dat de terrorist Assadollah Assadi in februari 2021 door de correctionele rechtbank te Ant-
werpen tot 20 jaar cel veroordeeld werd wegens poging tot moord en terrorisme; 
- overwegende dat de Belgische humanitairehulpverlener Olivier Vandecasteele op 24 februari 2022 door de 
Iraanse autoriteiten gearresteerd werd en tot 40 jaar cel en 74 zweepslagen veroordeeld werd; 
- overwegende dat de arrestatie van Olivier Vandecasteele willekeurig is en dat zijn rechten daardoor totaal 
geschonden worden; 
- gelet op de volstrekt onmenselijke omstandigheden waarin Olivier Vandecasteele 455 dagen lang vastge-
houden werd, en zijn isolatie, die als foltering beschouwd werd door de Verenigde Naties en Amnesty Inter-
national; 
- overwegende dat de Belgische Staat en Iran op 11 maart 2022 ingestemd hebben met een Verdrag inzake 
de overbrenging van gevangenen, waardoor de grondslagen gelegd werden voor een juridisch kader op 
basis waarvan in een van beide landen veroordeelde gedetineerden hun straf kunnen uitzitten in hun land 
van herkomst;  
- overwegende dat men met dat Verdrag geprobeerd heeft om de weg vrij te maken voor een uitwisseling 
van twee gevangenen, enerzijds een Iraanse "diplomaat" die in 2021 in België tot 20 jaar cel veroordeeld 
werd wegens het beramen van een aanslag in Frankrijk, en anderzijds Olivier Vandecasteele, een humani-
tairehulpverlener die om ongefundeerde redenen veroordeeld werd;  
- overwegende dat de op 30 juli 2022 door het Parlement aangenomen wet houdende instemming met het 
Verdrag inzake de overbrenging van gevangenen tussen België en Iran ertoe strekt gijzelingsdiplomatie 
wettelijk mogelijk te maken; 
- overwegende dat de federale regering zo de grondslagen gelegd heeft voor een gelijkschakeling van het 
Belgische en het Iraanse rechtssysteem, terwijl in dat laatste de mensenrechten en de rechten van verdedi-
ging geenszins in acht genomen worden; 
- overwegende dat het naïef zou zijn om te geloven dat het Iraanse regime een Belgische rechterlijke uit-
spraak zou naleven door de detentie van een in België veroordeelde Iraanse terrorist bij diens terugkeer in 
Iran voort te zetten, a fortiori wanneer deze een aanhanger is van het heersende regime en tijdens zijn poging 
tot terreuraanslag getracht heeft om tegenstanders van dat regime te doden; 
- overwegende dat Olivier Vandecasteele op 26 mei laatstleden, na 455 dagen gevangenschap en foltering 
in Iran, vrijgelaten werd, en eindelijk met zijn familie herenigd wordt en de draad van zijn leven weer kan 
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opnemen; 
- overwegende dat de regering het uiteindelijk niet nuttig geacht heeft het Verdrag inzake de overbrenging 
van gevonniste personen toe te passen, maar verkozen heeft artikel 167 van de Grondwet toe te passen, 
dat als volgt luidt: "De Koning heeft de leiding van de buitenlandse betrekkingen, onverminderd de bevoegd-
heid van de gemeenschappen en de gewesten om de internationale samenwerking te regelen, met inbegrip 
van het sluiten van verdragen, voor de aangelegenheden waarvoor zij door of krachtens de Grondwet be-
voegd zijn"; 
- overwegende dat overeenkomstig de bepalingen van het koninklijk besluit van 24 mei 2023 "de ernstige, 
imminente en continue dreiging voor de nationale veiligheid van België" een hoogdringende reactie vereiste;  
- overwegende dat Olivier Vandecasteele dus alleen vrijgelaten kon worden na de uitlevering aan de Iraanse 
overheid van Assadollah Assadi, die veroordeeld werd voor het beramen van een aanslag in 2018 op een 
bijeenkomst van de Iraanse oppositie in ballingschap in de buurt van Parijs en door het regime in Teheran 
bij zijn vrijlating als een held onthaald werd, terwijl hij nog altijd een bedreiging vormt voor de veiligheid van 
ons land en voor de veiligheid in de hele Europese Unie; 
- overwegende dat het Verdrag inzake de overbrenging van gevonniste personen tussen België en Iran 
voortaan klaarblijkelijk nutteloos is; 
- overwegende dat er op de dag van vandaag nog meerdere onschuldige Belgische onderdanen gevangen-
zitten over de hele wereld; 
- overwegende dat er op de dag van vandaag nog een vijftiental onschuldige onderdanen van Europese 
landen in Iran gevangenzitten; 
- overwegende dat een van hen, Ahmadreza Djalali, gasthoogleraar aan de VUB, al zeven jaar door Iran 
gevangengehouden wordt en ter dood veroordeeld werd, 
verzoekt de federale regering 
- het Verdrag van 11 maart 2022 tussen het Koninkrijk België en de Islamitische Republiek Iran inzake de 
overbrenging van gevonniste personen op te heffen; 
- alles in het werk te stellen om ervoor te zorgen dat de terrorist Assadollah Assadi het Europese grondgebied 
niet meer kan betreden om er nieuwe aanslagen te beramen;  
- de Iraanse Revolutionaire Garde op de Europese lijst van terroristische organisaties te zetten; 
- middels de Europese coördinatie bij de VN de gijzelneming door staten die het VN-Handvest en de Univer-
sele Verklaring van de Rechten van de Mens ondertekend hebben, op de agenda van de VN-Veiligheidsraad 
te zetten met het oog gericht op de invoering van een automatische sanctieregeling ten aanzien van de 
landen die gijzeldiplomatie bedrijven; 
- de VN-Mensenrechtenraad, waarvan België tot 2025 lid is, te interpelleren over de situatie van de slacht-
offers van de gijzeldiplomatie met het oog gericht op de goedkeuring van een reeks principes met betrekking 
tot de internationale samenwerking en de veroordeling van zulke praktijken; 
- op het Belgische en op het Europese niveau alle politieke, economische en diplomatieke hefbomen te 
gebruiken met het oog gericht op de onverwijlde vrijlating van al onze onschuldige Belgische en Europese 
landgenoten die thans in het buitenland vastgehouden worden, met inachtneming van de rechtsstaat.." 
 
Une deuxième motion de recommandation a été déposée par Mme Sophie Rohonyi et est libellée comme 
suit: 
"La Chambre, 
ayant entendu les interpellations de M. Peter De Roover et Mmes Ellen Samyn et Sophie Rohonyi 
et la réponse du vice-premier ministre et ministre de la Justice et de la Mer du Nord et de la ministre des 
Affaires étrangères, des Affaires européennes et du Commerce extérieur, et des Institutions culturelles fé-
dérales, 
- vu l’article 167 de la Constitution; 
- vu le Traité entre le Royaume de Belgique et la République islamique d'Iran sur le transfèrement de per-
sonnes condamnées, fait à Bruxelles le 11 mars 2022 et la loi d’assentiment dudit Traité du 30 juillet 2022; 
- vu l’arrêté royal du 24 mai 2023 relatif à la remise à la République islamique d’Iran du nommé Assadol-
lah Assadi; 
- vu la résolution du Parlement européen du 19 janvier 2023, laquelle demande d’intensifier les sanctions à 
l’égard du régime iranien et d’inscrire le Corps des Gardiens de la Révolution sur la liste des "organisations 
terroristes"; 
- considérant que le terroriste Assadollah Assadi a été condamné à 20 ans de prison, pour tentative de 
meurtre et terrorisme, par le tribunal correctionnel d’Anvers en février 2021; 
- considérant que le travailleur humanitaire belge Olivier Vandecasteele a été arrêté le 24 février 2022 par 
les autorités iraniennes et condamné à 40 ans de prison et 74 coups de fouet; 
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- considérant que l’arrestation d’Olivier Vandecasteele est arbitraire et en violation totale de ses droits; 
- considérant les conditions totalement inhumaines dans lesquelles Olivier Vandecasteele a été détenu pen-
dant ses 455 jours de détention, ainsi que sa mise à l’isolement, ce qui a été considéré comme de la torture 
par les Nations Unies et Amnesty International; 
- considérant que le 11 mars 2022, l’État belge et l’État iranien ont consenti à un Traité relatif au transfère-
ment de prisonniers posant les bases d’un cadre juridique pour qu’il soit possible aux condamnés détenus 
dans un de ces États de purger leur peine dans leur pays d’origine;  
- considérant que ce Traité a tenté d’ouvrir la porte à un échange entre deux prisonniers, d'un côté un "di-
plomate" iranien condamné en 2021 en Belgique à 20 ans de prison pour un projet d'attentat en France, et 
de l’autre, Olivier Vandecasteele, travailleur humanitaire condamné pour des motifs sans fondements;  
- considérant que la loi d'assentiment au Traité permettant le transfèrement de prisonniers entre la Belgique 
et l'Iran qui a été votée le 30 juillet 2022 par le Parlement vise à légaliser la diplomatie des otages; 
- considérant que le gouvernement fédéral a ainsi posé les bases d’une équivalence entre les systèmes 
juridiques belge et iranien, alors que ce dernier ne respecte aucunement les droits humains ou les droits de 
la défense; 
- considérant qu’il serait naïf de croire que le régime iranien aurait respecté une décision de justice belge en 
poursuivant, à son retour en Iran, la détention d'un terroriste iranien condamné en Belgique, a fortiori lorsqu’il 
est proche du régime en place et qu’il a tenté de tuer ses opposants lors de sa tentative d’attentat terroriste; 
- considérant que le 26 mai dernier, soit après 455 jours de détention et de torture en Iran, Olivier Vande-
casteele a été libéré et peut enfin retrouver ses proches et se reconstruire; 
- considérant que le gouvernement n’a finalement pas jugé utile de faire application du Traité de transfère-
ment de personnes condamnées, préférant l’application de l’article 167 de la Constitution, lequel dispose 
que "le Roi dirige les relations internationales, sans préjudice de la compétence des Communautés et des 
Régions de régler la coopération internationale, y compris la conclusion de Traités, pour les matières qui 
relèvent de leurs compétences de par la Constitution ou en vertu de celle-ci”; 
- considérant que les termes de l’arrêté royal du 24 mai 2023 précise que "la menace grave, imminente et 
continue pour la sûreté nationale de la Belgique" nécessite une réponse urgente; 
- considérant que la libération d’Olivier Vandecasteele n’a donc été possible que suite à la remise aux auto-
rités iraniennes d’Assadollah Assadi, condamné pour avoir organisé un projet d’attentat en 2018 contre un 
meeting de l’opposition iranienne en exil près de Paris, accueilli en héros par le régime de Téhéran à sa 
libération, et ce alors qu’il constitue toujours une menace pour la sûreté de l’État et la sécurité à travers toute 
l’Union européenne; 
- considérant désormais l’inutilité manifeste du Traité de transfèrement de prisonniers entre la Belgique et 
l'Iran; 
- considérant qu’à ce jour, plusieurs ressortissants belges innocents sont encore incarcérés dans des cel-
lules à travers le monde; 
- considérant qu’à ce jour, une quinzaine de ressortissants européens innocents sont encore incarcérés en 
Iran; 
- considérant que parmi eux, le professeur invité de la VUB, Ahmadreza Djalali, est détenu et condamné à 
mort par l’Iran depuis sept ans; 
demande au gouvernement 
- d'abroger le Traité du 11 mars 2022 entre le Royaume de Belgique et la République islamique d'Iran sur le 
transfèrement de personnes condamnées; 
- de mettre tout en œuvre pour s’assurer que le terroriste Assadollah Assadi ne puisse plus pénétrer sur le 
territoire de l’Union européenne en vue d’y projeter de nouveaux attentats; 
- d'inscrire le Corps des Gardiens de la Révolution sur la liste européenne des organisations terroristes; 
- de soumettre, grâce à la coordination européenne à l’ONU, le sujet des prises d’otages par des États 
signataires de la Charte des Nations Unies et de la Déclaration universelle des droits humains à l’agenda du 
Conseil de sécurité des Nations Unies afin de mettre en place un système de sanctions automatiques envers 
les pays qui s’adonnent à la diplomatie des otages; 
- d'interpeller le Conseil des droits humains des Nations Unies, dont la Belgique est membre jusqu’en 2025, 
quant à la situation des victimes de la diplomatie des otages afin de parvenir à l’adoption d’un ensemble de 
principes de coopération internationale et de condamnation de telles pratiques; 
- de mobiliser aux niveaux belge et européen tous les leviers politiques, économiques et diplomatiques en 
vue d’obtenir sans délai la libération de l’ensemble de nos compatriotes belges et européens innocents ac-
tuellement détenus à l’étranger, et ce dans le respect de l’État de droit." 
 
Een eenvoudige motie werd ingediend door de dames Maggie De Block en Melissa Depraetere en de heren 
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Ahmed Laaouej, Servais Verherstraeten, Benoît Piedboeuf en Gilles Vanden Burre. 
Une motion pure et simple a été déposée par Mmes Maggie De Block et Melissa Depraetere et MM. Ahmed 
Laaouej, Servais Verherstraeten, Benoît Piedboeuf et Gilles Vanden Burre. 
 

20.11  Maggie De Block (Open Vld): Mevrouw de voorzitster, namens 

de vivaldipartijen vraag ik de urgentie voor de eenvoudige motie. 
 

20.11  Maggie De Block (Open 

Vld): Je dépose au nom des partis 
de la Vivaldi une motion pure et 
simple, pour laquelle je demande 
l'urgence. 
 

La présidente: Merci, madame De Block. 
 
Over de moties zal later worden gestemd. De bespreking is gesloten. 
Le vote sur les motions aura lieu ultérieurement. La discussion est close. 
 

Communications 

Mededelingen 

 

21 Conseil central de surveillance pénitentiaire – Remplacement d'un membre suppléant (médecin) 

21 Centrale Toezichtsraad voor het Gevangeniswezen – Vervanging van een plaatsvervangend lid 

(arts) 
 
Conformément à la décision de la séance plénière du 30 mars 2023, un appel à candidats a été publié au 
Moniteur belge du 18 avril 2023 pour le mandat de membre suppléant néerlandophone du Conseil central 
de surveillance pénitentiaire en qualité de médecin (membre suppléant de M. Jacques Germeaux). 
Overeenkomstig de beslissing van de plenaire vergadering van 30 maart 2023 verscheen in het Belgisch 
Staatsblad van 18 april 2023 een oproep tot kandidaten voor het mandaat van Nederlandstalig plaatsver-
vangend lid van de Centrale Toezichtsraad voor het Gevangeniswezen met de hoedanigheid van arts 
(plaatsvervangend lid van de heer Jacques Germeaux). 
 
Aucune candidature n'a été introduite. 
Er werden geen kandidaturen ingediend. 
 
Conformément à l'avis de la Conférence des présidents du 31 mai 2023, je vous propose de publier un 
nouvel appel à candidats au Moniteur belge pour ce mandat. 
Overeenkomstig het advies van de Conferentie van voorzitters van 31 mei 2023 stel ik u voor een nieuwe 
oproep tot kandidaten in het Belgisch Staatsblad bekend te maken voor dit mandaat.  
 
Pas d'observation? (Non) 
Il en sera ainsi. 
 
Geen bezwaar? (Nee) 
Aldus zal geschieden. 
 

22 Autorité de protection des données – Remplacement d'un membre francophone du Centre de con-

naissances – Candidatures introduites 

22 Gegevensbeschermingsautoriteit – Vervanging van een Franstalig lid van het Kenniscentrum – In-

gediende kandidaturen 
 
Conformément à la décision de la séance plénière du 30 mars 2023, un appel à candidats a été publié au 
Moniteur belge du 17  avril 2023 pour le mandat de membre francophone du Centre de connaissances de 
l'Autorité de protection des données, en remplacement de Mme Marie-Hélène Descamps. 
Overeenkomstig de beslissing van de plenaire vergadering van 30 maart 2023 werd een oproep tot kandi-
daten in het Belgisch Staatsblad van 17 april 2023 bekendgemaakt voor het mandaat van Franstalig lid van 
het Kenniscentrum van de Gegevensbeschermingsautoriteit, ter vervanging van mevrouw Marie-Hélène 
Descamps. 
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Les candidatures suivantes ont été introduites dans le délai prescrit: 
- Mme Margaux Coquet, chercheuse postdoctorale à l’Université du Luxembourg 
- Mme Juline Deschuyteneer, DPO à Wallonie-Bruxelles Enseignement 
- M. Franck Dumortier, chercheur au Cyber and Data Security Lab (CDSL) de la VUB 
- M. Fabrice Muhirwa, gestionnaire de comptes clients à LYNX bv. 
De volgende kandidaturen werden binnen de voorgeschreven termijn ingediend: 
- mevrouw Margaux Coquet, postdoctoraal onderzoeker aan de 'Université du Luxembourg' 
- mevrouw Juline Deschuyteneer, DPO bij 'Wallonie-Bruxelles Enseignement' 
- de heer Franck Dumortier, onderzoeker bij het 'Cyber and Data Security Lab (CDSL)' van de VUB 
- de heer Fabrice Muhirwa, accountmanager bij LYNX bv. 
 
Conformément à l’avis de la Conférence des présidents du 31 mai 2023, je vous propose de transmettre le 
curriculum vitæ des candidats aux groupes politiques. 
Overeenkomstig het advies van de Conferentie van voorzitters van 31 mei 2023, stel ik u voor het curriculum 
vitæ van de kandidaten naar de politieke fracties over te zenden. 
 
La commission de la Justice procédera à l'audition des candidats. 
De kandidaten zullen door de commissie voor Justitie worden gehoord. 
 
Pas d'observation? (Non) 
Il en sera ainsi. 
 
Geen bezwaar? (Nee) 
Aldus zal geschieden. 
 

23 Demandes d'urgence émanant du gouvernement 

23 Urgentieverzoeken van de regering 

 
Le gouvernement a demandé l'urgence conformément à l'article 51 du Règlement lors du dépôt du projet de 
loi-programme, n° 3372/1. 
De regering heeft de urgentieverklaring gevraagd met toepassing van artikel 51 van het Reglement, bij de 
indiening van het ontwerp van programmawet, nr. 3372/1. 
 
Je passe la parole au gouvernement pour développer la demande d'urgence. 
Ik geef het woord aan de regering om de vraag tot urgentieverklaring toe te lichten. 
 

23.01  Thomas Dermine, secrétaire d'État: Madame la présidente, 

l’urgence est justifiée par le fait que le projet contient des dispositions 
nécessaires à la réalisation de l’ajustement du budget 2023; pour qu’il 
puisse être mis en œuvre, les dispositions qui s’y rapportent devraient 
être publiées à temps au Moniteur belge. 
 

23.01 Staatssecretaris Thomas 

Dermine: De urgentie wordt ge-
rechtvaardigd door het feit dat de 
noodzakelijke bepalingen voor de 
uitvoering van de aanpassing van 
de begroting 2023 tijdig in het Bel-
gisch Staatsblad gepubliceerd 
moeten worden.  
 

La présidente: Je vous propose de nous prononcer sur cette demande. 
Ik stel u voor om ons over deze vraag uit te spreken. 
 
L'urgence est adoptée par assis et levé. 
De urgentie wordt aangenomen bij zitten en opstaan. 
 
Le gouvernement a également demandé l'urgence conformément à l'article 51 du Règlement lors du dépôt 
du projet de loi modifiant la loi coordonnée du 10 mai 2015 relative à l’exercice des professions des soins de 
santé, concernant la maîtrise de l’offre, n° 3389/1. 
De regering heeft eveneens de urgentieverklaring gevraagd met toepassing van artikel 51 van het Regle-
ment, bij de indiening van het wetsontwerp tot wijziging van de gecoördineerde wet van 10 mei 2015 betref-
fende de uitoefening van de gezondheidszorgberoepen, voor wat betreft de aanbodsbeheersing, nr. 3389/1. 
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Je passe la parole au gouvernement pour développer la demande d'urgence. 
Ik geef het woord aan de regering om de vraag tot urgentieverklaring toe te lichten. 
 

23.02 Staatssecretaris Thomas Dermine: Mevrouw de voorzitster, de 

regering vraagt de urgentie voor het wetsontwerp omdat het de huidige 
cohorte van studenten geneeskunde en tandheelkunde de toegang tot 
een specialisatieopleiding met het daaraan verbonden RIZIV-nummer 
garandeert. De studenten en de universiteiten moeten hiervan zo snel 
mogelijk op de hoogte worden gebracht. 
 

23.02  Thomas Dermine, secré-

taire d'État: La demande d'urgence 
est motivée par le fait que le projet 
de loi garantit que la cohorte ac-
tuelle d'étudiants en médecine et 
en dentisterie aura accès à la for-
mation de spécialisation et au nu-
méro INAMI y afférent. Les étu-
diants et les universités doivent en 
être informés le plus rapidement 
possible. 
 

De voorzitster: Ik stel u voor om ons over deze vraag uit te spreken. 
Je vous propose de nous prononcer sur cette demande. 
 
De urgentie wordt aangenomen bij zitten en opstaan. 
L'urgence est adoptée par assis et levé. 
 

24 Prises en considération 

24 Inoverwegingnemingen 

 
Vous avez pris connaissance dans l'ordre du jour qui vous a été distribué de la liste des propositions dont la 
prise en considération est demandée. 
In de rondgedeelde agenda komt een lijst van voorstellen voor waarvan de inoverwegingneming is gevraagd. 
 
S'il n'y a pas d'observations à ce sujet, je considère la prise en considération de ces propositions comme 
acquise. Je renvoie les propositions aux commissions compétentes conformément au Règlement. (art. 75, 
n° 5, Rgt) 
Indien er geen bezwaar is, beschouw ik de inoverwegingneming van deze voorstellen als aangenomen. 
Overeenkomstig het Reglement worden die voorstellen naar de bevoegde commissies verzonden. (art. 75, 
nr. 5, Rgt) 
 
Pas d'observation? (Non) 
Il en sera ainsi. 
 
Geen bezwaar? (Nee) 
Aldus wordt besloten. 
 
Je vous propose également de prendre en considération et de renvoyer à la commission compétente: la 
proposition de modification du Règlement de la Chambre des représentants (Mme Eliane Tillieux), réformant 
la procédure de vérification des pouvoirs à la suite de la jurisprudence de la Cour européenne des droits de 
l’homme, n° 3403/1. 
Ik stel u ook voor in overweging te nemen en naar de bevoegde commissie te zenden: het voorstel tot wijzi-
ging van het Reglement van de Kamer van volksvertegenwoordigers (mevrouw Eliane Tillieux) met het oog 
op de hervorming van de onderzoeksprocedure voor de geloofsbrieven ingevolge rechtspraak van het Eu-
ropees Hof voor de Rechten van de Mens, nr. 3403/1. 
 
Pas d'observation? (Non) 
Il en sera ainsi. 
 
Geen bezwaar? (Nee) 
Aldus wordt besloten. 
 

Demande d'urgence 
Urgentieverzoek 
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24.01  Ahmed Laaouej (PS): Madame la présidente, pour la proposi-

tion de modification du Règlement de la Chambre que vous venez de 
citer, nous demandons l'urgence.  
 
L'arrêt du 10 juillet 2020 de la Cour européenne des droits de l'homme 
impose une réforme de la procédure de vérification des pouvoirs au 
sein des différentes assemblées parlementaires belges. La proposition 
déposée vise à réformer cette procédure afin de se conformer à cet 
arrêt. 
 
"Conformément à l'article 39ter de la Constitution, la loi, le décret ou la 
règle visée à l'article 134 qui règle les élections de la Chambre des 
représentants ou d'un Parlement de Communauté ou de Région et qui 
est promulguée moins d'un an avant la date prévue de la fin de la légi-
slature entre en vigueur au plus tôt un an après sa promulgation." 
 
Bien que cette disposition constitutionnelle ne s'applique pas à une 
modification du Règlement de la Chambre, compte tenu de son libellé, 
la prudence recommande de tenir compte de son esprit et d'adopter la 
modification du Règlement au moins un an avant la date prévue de la 
fin de la législature, sachant que les prochaines élections devraient 
avoir lieu en juin 2024 et plus précisément le 9 juin 2024. 
 

24.01  Ahmed Laaouej (PS): We 

vragen de urgentie voor dit voorstel 
tot wijziging, dat voortvloeit uit het 
arrest van het Europees Hof voor 
de Rechten van de Mens. 
 
Hoewel artikel 39ter van de Grond-
wet niet van toepassing is op een 
wijziging van het Reglement van de 
Kamer, gebiedt de voorzichtigheid 
dat er rekening mee gehouden 
wordt en dat de wijziging van het 
Reglement minstens een jaar voor 
de voorziene datum van het einde 
van de zittingsperiode goedge-
keurd wordt, in de wetenschap dat 
de volgende verkiezingen op 9 juni 
2024 zullen plaatsvinden. 
 

La présidente: Je vous propose de nous prononcer sur cette demande. 
Ik stel u voor om ons over deze vraag uit te spreken. 
 
L'urgence est adoptée par assis et levé. 
De urgentie wordt aangenomen bij zitten en opstaan. 
 

Votes nominatifs 

Naamstemmingen 

 

24.02  Peter De Roover (N-VA): Mevrouw de voorzitster, naar goede 

gewoonte heeft ons het bericht bereikt dat mevrouw Liekens, de heer 
De Maegd, mevrouw Reynaert en mevrouw de Laveleye om diverse 
redenen niet aan de stemming kunnen deelnemen. Ik heb vier collega’s 
bereid gevonden om hun stemgedrag daaraan aan te passen, maar 
gezien de gebeurtenissen die wij eerder vandaag hebben moeten 
meemaken, zullen wij daar bij wijze van uitzondering vandaag niet op 
ingaan. Ik mag hopen dat de gesprekken deze week ervoor zorgen dat 
we dat volgende week terug kunnen doen. 
 

24.02  Peter De Roover (N-VA): 

Quatre députés de la majorité qui 
ne peuvent être présents nous ont 
demandé de conclure des accords 
de vote. Nous avions l'intention de 
le faire. En raison des événements 
de ce jour, nous avons finalement 
décidé de ne pas accéder à cette 
demande. J'espère que de nou-
velles discussions feront en sorte 
que nous puissions de nouveau le 
faire la semaine prochaine. 
 

24.03  Sofie Merckx (PVDA-PTB): Madame la présidente, nous avons 

été informés de l'empêchement de M. Flahaut, et M. Boukili va assurer 
le pairage. 
 

24.03  Sofie Merckx (PVDA-PTB): 

De heer Boukili heeft een stemaf-
spraak met de heer Flahaut.  
 

24.04  Catherine Fonck (Les Engagés): Madame la présidente, nous 

assurerons le pairage, d'une part pour Daniel Bacquelaine – nous es-
pérons qu'il se porte mieux –, et pour qui Josy Arens assurera le pai-
rage et, d'autre part, pour Els Van Hoof. Ici, c'est Maxime Prévot qui 
adaptera son vote. 
 

24.04  Catherine Fonck (Les En-

gagés): De heer Arens heeft een 
stemafspraak met de heer Bac-
qelaine, en de heer Prévot met me-
vrouw Van Hoof.  
 

La présidente: Merci beaucoup, madame Fonck. 



CRIV 55 PLEN 245 01/06/2023  

 

CHAMBRE-5E SESSION DE LA 55E LÉGISLATURE 2022 2023 KAMER-5E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

89 

 

25 Motions déposées en conclusion de l'interpellation de M. Frank Troosters sur "Les nouveaux plans 

de transport de la SNCB dans le Limbourg" (n° 413) 

25 Moties ingediend tot besluit van de interpellatie van de heer Frank Troosters over "De nieuwe ver-

voersplannen van de NMBS in Limburg" (nr. 413) 
 
Cette interpellation a été développée en réunion publique de la commission de la Mobilité, des Entreprises 
publiques et des Institutions fédérales du 24 mai 2023. 
Deze interpellatie werd gehouden in de openbare vergadering van de commissie voor Mobiliteit, Overheids-
bedrijven en Federale Instellingen 24 mei 2023. 
 
Deux motions ont été déposées (MOT n° 413/1): 
- une motion de recommandation a été déposée par M. Frank Troosters; 
- une motion pure et simple a été déposée par M. Olivier Vajda. 
Twee moties werden ingediend (MOT nr. 413/1): 
- een motie van aanbeveling werd ingediend door de heer Frank Troosters; 
- een eenvoudige motie werd ingediend door de heer Olivier Vajda. 
 
La motion pure et simple ayant la priorité de droit, je mets cette motion aux voix. 
Daar de eenvoudige motie van rechtswege voorrang heeft, breng ik deze motie in stemming. 
 
Quelqu'un demande-t-il la parole pour une déclaration avant le vote? 
Vraagt iemand het woord voor een stemverklaring? 
 

25.01  Annick Ponthier (VB): Mevrouw de voorzitster, collega’s, de 

NMBS maakte recentelijk haar nieuwe vervoersplan voor de periode 
2023-2026 bekend. Voor de provincie Limburg, waar het vervoersaan-
bod van de NMBS al pover is en waar internationale grensoverschrij-
dende spoorverbindingen ontbreken, betekent dit concreet dat er op 
korte termijn zo’n 25 treinen per week geschrapt zullen worden, waar-
onder diverse piekuurtreinen tussen Hasselt en Genk, om maar één 
voorbeeld te noemen. Een jaar nadat er met zekerheid 25 treinen per 
week geschrapt worden, zal er, afhankelijk van de dan bestaande ca-
paciteit aan rollend materieel en personeel, mogelijk een aantal treinen 
toegevoegd worden. Voor een aantal piekuurtreinen is het zelfs wach-
ten tot eind 2025. 
 
Nochtans heeft deze federale regering in haar beleidsverklaring aan-
gegeven dat zij meer mensen wil aanzetten tot het nemen van de trein, 
dat zij het spooraanbod gevoelig wil uitbreiden, dat zij de verbinding 
met buitenlandse spoornetwerken wil verbeteren en dat zij nadrukkelijk 
wil inzetten op multimodale en collectieve mobiliteit. 
 
Met dit nieuwe vervoersplan wordt Limburg echter eens te meer door 
de NMBS, onder het goedkeurend oog van de Franstalige Ecolominis-
ter van Mobiliteit, misdeeld inzake treinvervoer. Er zijn geen internatio-
nale grensoverschrijdende treinverbindingen. U weet dat de Vlaamse 
regeringspartijen liever verder knoeien met een minderwaardige snel-
tram of een trambus. Het al zo povere treinaanbod wordt zowaar verder 
afgebouwd. Dit is een ware schande, volledig in tegenstelling tot de 
doelen en de beloften die Ecolominister Gilkinet in het verleden voor-
opstelde. 
 
Het is daarom dat collega Frank Troosters, vandaag helaas veront-
schuldigd, via de voorliggende motie aan de regering vraagt om on-
middellijk het noodzakelijke overleg met de NMBS op te starten opdat 
het nieuwe vervoersplan voor Limburg in positieve zin wordt aangepast 

25.01  Annick Ponthier (VB): La 

SNCB a récemment révélé son 
nouveau plan de transport pour la 
période 2023-2026. Pour la pro-
vince de Limbourg, ce plan prévoit 
la suppression d'environ 25 trains 
par semaine, alors que l'offre de 
trains y est déjà très limitée. Plu-
sieurs trains pourront éventuelle-
ment être ajoutés plus tard, mais 
cela pourrait se faire attendre jus-
qu'à la fin de 2025. Voilà qui ne cor-
respond pas du tout à ce qu'on 
peut lire dans la déclaration de po-
litique générale du gouvernement 
fédéral. Avec ce nouveau plan de 
transport, le Limbourg est une fois 
de plus traité en parent pauvre par 
la SNCB, et ce, sous l'œil bienveil-
lant du ministre Ecolo francophone 
de la Mobilité. C'est une véritable 
honte et un violent contraste avec 
les engagements pris dans le 
passé par le ministre Gilkinet. C'est 
pour cette raison que M. Troosters, 
par le biais d'une motion, demande 
au gouvernement de plaider au-
près de la SNCB pour qu'elle ajuste 
son plan de transport. Nous comp-
tons sur le soutien de tous les 
membres, et en particulier sur celui 
des collègues du Limbourg. 
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en opdat de in het regeerakkoord opgenomen ambitie om het vervoers-
aanbod per trein te verhogen ook in Limburg op korte termijn gereali-
seerd wordt. 
 
Wij rekenen hiervoor uiteraard op de steun van alle collega’s in dit half-
rond, niet het minst op die van de Limburgse collega’s. 
 
La présidente: Début du vote / Begin van de stemming. 
Tout le monde a-t-il voté et vérifié son vote? / Heeft iedereen gestemd en zijn stem nagekeken? 
Fin du vote / Einde van de stemming. 
Résultat du vote / Uitslag van de stemming. 
 

(Stemming/vote 1) 
Ja 83 Oui 
Nee 49 Non 
Onthoudingen 0 Abstentions 
Totaal 132 Total 

 
La motion pure et simple est adoptée. Par conséquent, la motion de recommandation est caduque. 
De eenvoudige motie is aangenomen. Bijgevolg vervalt de motie van aanbeveling. 
 

26 Motions déposées en conclusion des interpellations de 

- M. Peter De Roover sur "L'échange Vandecasteele-Assadi" (n° 418) 
- Mme Ellen Samyn sur "L'échange Vandecasteele-Assadi" (n° 420) 
- Mme Sophie Rohonyi sur "La libération d'Olivier Vandecasteele" (n° 421) 

26 Moties ingediend tot besluit van de interpellaties van 

- de heer Peter De Roover over "De ruil Vandecasteele-Assadi" (nr. 418) 
- mevrouw Ellen Samyn over "De ruil Vandecasteele-Assadi" (nr. 420) 
- mevrouw Sophie Rohonyi over "De vrijlating van Olivier Vandecasteele" (nr. 421) 
 
Ces interpellations ont été développées en séance plénière de ce jour. 
Deze interpellaties werden gehouden in de plenaire vergadering van heden. 
 
Trois motions ont été déposées (MOT n° 418/1): 
- une première motion de recommandation a été déposée par M. Peter De Roover; 
- une deuxième motion de recommandation a été déposée par Mme Sophie Rohonyi; 
- une motion pure et simple a été déposée par Mmes Maggie De Block et Melissa Depraetere et MM. Ahmed 
Laaouej, Servais Verherstraeten, Benoît Piedboeuf et Gilles Vanden Burre. 
Drie moties werden ingediend (MOT nr. 418/1): 
- een eerste motie van aanbeveling werd ingediend door de heer Peter De Roover; 
- een tweede motie van aanbeveling werd ingediend door mevrouw Sophie Rohonyi; 
- een eenvoudige motie werd ingediend door de dames Maggie De Block en Melissa Depraetere en de heren 
Ahmed Laaouej, Servais Verherstraeten, Benoît Piedboeuf en Gilles Vanden Burre. 
 
La motion pure et simple ayant la priorité de droit, je mets cette motion aux voix. 
Daar de eenvoudige motie van rechtswege voorrang heeft, breng ik deze motie in stemming. 
 
Quelqu'un demande-t-il la parole pour une déclaration avant le vote? (Non) 
Vraagt iemand het woord voor een stemverklaring? (Nee) 
 
Début du vote / Begin van de stemming. 
Tout le monde a-t-il voté et vérifié son vote? / Heeft iedereen gestemd en zijn stem nagekeken? 
Fin du vote / Einde van de stemming. 
Résultat du vote / Uitslag van de stemming. 
 

(Stemming/vote 2) 
Ja 77 Oui 
Nee 50 Non 
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Onthoudingen 5 Abstentions 
Totaal 132 Total 

 
La motion pure et simple est adoptée. Par conséquent, les motions de recommandation sont caduques. 
De eenvoudige motie is aangenomen. Bijgevolg vervallen de moties van aanbeveling. 
 
Raison d'abstention? (Non) 
Reden van onthouding? (Nee) 
 

27 Aangehouden amendementen en artikel van het wetsontwerp tot wijziging van artikel 124, 1°, van 

de wet betreffende de uitoefening van de gezondheidszorgberoepen, gecoördineerd op 10 mei 2015, 
teneinde de wetgeving betreffende de uitoefening van technische verpleegkundige verstrekkingen 
door een mantelzorger of door een bekwame helper, hierin aan te passen (3276/1-7) 

27 Amendements et article réservés du projet de loi modifiant l'article 124, 1°, de la loi relative à l'exer-

cice des professions des soins de santé, coordonnée le 10 mai 2015, en vue d'y adapter la législation 
relative à l'exercice de prestations techniques infirmières par un aidant proche ou par un aidant qualifié 
(3276/1-7) 
 
Stemming over amendement nr. 11 van Catherine Fonck op artikel 3. (3276/7) 
Vote sur l'amendement n° 11 de Catherine Fonck à l'article 3. (3276/7) 
 
Begin van de stemming / Début du vote. 
Heeft iedereen gestemd en zijn stem nagekeken? / Tout le monde a-t-il voté et vérifié son vote? 
Einde van de stemming / Fin du vote. 
Uitslag van de stemming / Résultat du vote. 
 

(Stemming/vote 3) 
Ja 15 Oui 
Nee 75 Non 
Onthoudingen 40 Abstentions 
Totaal 130 Total 

 
Bijgevolg is het amendement verworpen. 
En conséquence, l'amendement est rejeté. 
 
Stemming over amendement nr. 12 van Catherine Fonck cs op artikel 3. (3276/7) 
Vote sur l'amendement n° 12 de Catherine Fonck cs à l'article 3. (3276/7) 
 
Begin van de stemming / Début du vote. 
Heeft iedereen gestemd en zijn stem nagekeken? / Tout le monde a-t-il voté et vérifié son vote? 
Einde van de stemming / Fin du vote. 
Uitslag van de stemming / Résultat du vote. 
 

(Stemming/vote 4) 
Ja 30 Oui 
Nee 77 Non 
Onthoudingen 25 Abstentions 
Totaal 132 Total 

 
Bijgevolg is het amendement verworpen en is artikel 3 aangenomen. 
En conséquence, l'amendement est rejeté et l'article 3 est adopté. 
 
Stemming over amendement nr. 10 van Catherine Fonck tot invoeging van een artikel 3/1(n). (3276/7) 
Vote sur l'amendement n° 10 de Catherine Fonck tendant à insérer un article 3/1(n). (3276/7) 
 
Begin van de stemming / Début du vote. 
Heeft iedereen gestemd en zijn stem nagekeken? / Tout le monde a-t-il voté et vérifié son vote? 
Einde van de stemming / Fin du vote. 
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Uitslag van de stemming / Résultat du vote. 
 

(Stemming/vote 5) 
Ja 52 Oui 
Nee 75 Non 
Onthoudingen 3 Abstentions 
Totaal 130 Total 

 
Bijgevolg is het amendement verworpen. 
En conséquence, l'amendement est rejeté. 
 

28 Geheel van het wetsontwerp tot wijziging van artikel 124, 1°, van de wet betreffende de uitoefening 

van de gezondheidszorgberoepen, gecoördineerd op 10 mei 2015, teneinde de wetgeving betreffende 
de uitoefening van technische verpleegkundige verstrekkingen door een mantelzorger of door een be-
kwame helper, hierin aan te passen (3276/6) 

28 Ensemble du projet de loi modifiant l'article 124, 1°, de la loi relative à l'exercice des professions 

des soins de santé, coordonnée le 10 mai 2015, en vue d'y adapter la législation relative à l'exercice de 
prestations techniques infirmières par un aidant proche ou par un aidant qualifié (3276/6) 
 
Vraagt iemand het woord voor een stemverklaring? (Nee) 
Quelqu'un demande-t-il la parole pour une déclaration avant le vote? (Non) 
 
Begin van de stemming / Début du vote. 
Heeft iedereen gestemd en zijn stem nagekeken? / Tout le monde a-t-il voté et vérifié son vote? 
Einde van de stemming / Fin du vote. 
Uitslag van de stemming / Résultat du vote. 
 

(Stemming/vote 6) 
Ja 112 Oui 
Nee 0 Non 
Onthoudingen 19 Abstentions 
Totaal 131 Total 

 
Bijgevolg neemt de Kamer het wetsontwerp aan. Het zal aan de Koning ter bekrachtiging worden voorgelegd. 
(3276/8) 
En conséquence, la Chambre adopte le projet de loi. Il sera soumis à la sanction royale. (3276/8) 
 
Reden van onthouding? (Nee) 
Raison d'abstention? (Non) 
 

29 Wetsontwerp tot wijziging van de wet van 4 december 2007 betreffende de sociale verkiezingen, van 

de wet van 20 september 1948 houdende organisatie van het bedrijfsleven en van de wet van 4 augus-
tus 1996 betreffende het welzijn van de werknemers bij de uitvoering van hun werk (3319/3) 

29 Projet de loi modifiant la loi du 4 décembre 2007 relative aux élections sociales, la loi du 20 sep-

tembre 1948 portant organisation de l'économie et la loi du 4 août 1996 relative au bien-être des travail-
leurs lors de l'exécution de leur travail (3319/3) 
 
Vraagt iemand het woord voor een stemverklaring? (Nee) 
Quelqu'un demande-t-il la parole pour une déclaration avant le vote? (Non) 
 
Begin van de stemming / Début du vote. 
Heeft iedereen gestemd en zijn stem nagekeken? / Tout le monde a-t-il voté et vérifié son vote? 
Einde van de stemming / Fin du vote. 
Uitslag van de stemming / Résultat du vote. 
 

(Stemming/vote 7) 
Ja 117 Oui 
Nee 0 Non 
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Onthoudingen 15 Abstentions 
Totaal 132 Total 

 
Bijgevolg neemt de Kamer het wetsontwerp aan. Het zal aan de Koning ter bekrachtiging worden voorgelegd. 
(3319/4) 
En conséquence, la Chambre adopte le projet de loi. Il sera soumis à la sanction royale. (3319/4) 
 
Reden van onthouding? (Nee) 
Raison d'abstention? (Non) 
 

30 Projet de loi modifiant la loi du 21 novembre 2017 relative à la vente de voyages à forfait, de presta-

tions de voyages liées et de services de voyage (3266/3) 

30 Wetsontwerp tot wijziging van de wet van 21 november 2017 betreffende de verkoop van pakketrei-

zen, gekoppelde reisarrangementen en reisdiensten (3266/3) 
 
Quelqu'un demande-t-il la parole pour une déclaration avant le vote? (Non) 
Vraagt iemand het woord voor een stemverklaring? (Nee) 
 
Begin van de stemming / Début du vote. 
Heeft iedereen gestemd en zijn stem nagekeken? / Tout le monde a-t-il voté et vérifié son vote? 
Einde van de stemming / Fin du vote. 
Uitslag van de stemming / Résultat du vote. 
 

(Stemming/vote 8) 
Ja 131 Oui 
Nee 0 Non 
Onthoudingen 0 Abstentions 
Totaal 131 Total 

 
En conséquence, la Chambre adopte le projet de loi. Il sera soumis à la sanction royale. (3266/4) 
Bijgevolg neemt de Kamer het wetsontwerp aan. Het zal aan de Koning ter bekrachtiging worden voorgelegd. 
(3266/4) 
 

31 Proposition de rejet par la commission des Relations extérieures de la proposition de résolution 

relative à la reconnaissance de la République indépendante d'Artsakh (1743/1-4) 

31 Voorstel tot verwerping door de commissie voor Buitenlandse Betrekkingen van het voorstel van 

resolutie betreffende de erkenning van de onafhankelijke Republiek Artsakh (1743/1-4) 
 
Quelqu'un demande-t-il la parole pour une déclaration avant le vote? (Non) 
Vraagt iemand het woord voor een stemverklaring? (Nee) 
 
Début du vote /Begin van de stemming. 
Tout le monde a-t-il voté et vérifié son vote? / Heeft iedereen gestemd en zijn stem nagekeken? 
Fin du vote / Einde van de stemming. 
Résultat du vote / Uitslag van de stemming. 
 

(Vote/stemming 9) 
Ja 95 Oui 
Nee 15 Non 
Onthoudingen 20 Abstentions 
Totaal 130 Total 

 
En conséquence, la Chambre adopte la proposition de rejet. La proposition de résolution n° 1743/1 est donc 
rejetée. 
Bijgevolg neemt de Kamer het voorstel tot verwerping aan. Het voorstel van resolutie nr. 1743/1 is dus ver-
worpen. 
 
Raison d'abstention? (Non) 
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Reden van onthouding? (Nee) 
 

32 Adoption de l’ordre du jour 

32 Goedkeuring van de agenda 

 
Nous devons procéder à l’approbation de l'ordre du jour de la séance de la semaine prochaine. 
Wij moeten overgaan tot de goedkeuring van de agenda voor de vergadering van volgende week. 
 
Y a-t-il une observation à ce sujet? (Non) 
Zijn er dienaangaande opmerkingen? (Nee) 
 
En conséquence, l'ordre du jour est adopté. 
Bijgevolg is de agenda aangenomen. 
 
La séance est levée. Prochaine séance le jeudi 8 juin 2023 à 14 h 15. 
De vergadering wordt gesloten. Volgende vergadering donderdag 8 juni 2023 om 14.15 uur. 
 
La séance est levée à 19 h 03. 
De vergadering wordt gesloten om 19.03 uur. 
 
  
  

 
 

L'annexe est reprise dans une brochure séparée, portant le numéro CRIV 55 PLEN 245 annexe. 
 
De bijlage is opgenomen in een aparte brochure met nummer CRIV 55 PLEN 245 bijlage. 
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DETAIL DES VOTES NOMINATIFS 

 

DETAIL VAN DE NAAMSTEMMINGEN 

 

  
  

Vote nominatif - Naamstemming: 001 
 
 

Oui          083 Ja 

 
Aouasti Khalil, Arens Josy, Bayet Hugues, Beke Wouter, Ben Achour Malik, Bihet Mathieu, Bogaert Hendrik, 
Bombled Christophe, Bonaventure Chanelle, Briers Jan, Burton Emmanuel, Calvo Kristof, Chanson Julie, 
Cogolati Samuel, Cornet Cécile, Creemers Barbara, De Block Maggie, De Caluwé Robby, Defossé Guillaume, 
De Jonge Tania, Delizée Jean-Marc, Demon Franky, Depraetere Melissa, De Smet François, De Vriendt 
Wouter, Dewael Patrick, Dierick Leen, Ducarme Denis, Farih Nawal, Fonck Catherine, Gabriëls Katja, Geens 
Koen, Goffin Philippe, Hanus Mélissa, Hennuy Laurence, Jiroflée Karin, Kir Emir, Kitir Meryame, Laaouej Ah-
med, Lacroix Christophe, Lanjri Nahima, Leoni Leslie, Leysen Christian, Marghem Marie-Christine, Mariage 
Louis, Matz Vanessa, Moutquin Simon, Muylle Nathalie, Özen Özlem, Piedboeuf Benoît, Pillen Jasper, Pisman 
Kathleen, Pivin Philippe, Platteau Eva, Prévot Maxime, Prévot Patrick, Reuter Florence, Rigot Hervé, Rohonyi 
Sophie, Schlitz Sarah, Scourneau Vincent, Segers Ben, Senesael Daniel, Taquin Caroline, Thémont Sophie, 
Thiébaut Eric, Tillieux Eliane, Vajda Olivier, Vanbesien Dieter, Van den Bergh Jef, Vandenbroucke Joris, 
Vanden Burre Gilles, Vandenput Tim, Van Hecke Stefaan, Vanpeborgh Gitta, Vanrobaeys Anja, Verduyckt 
Kris, Verhaert Marianne, Verhelst Kathleen, Verherstraeten Servais, Vicaire Albert, Wilmès Sophie, Zanchetta 
Laurence 
 

Non          049 Nee 

 
Anseeuw Björn, Boukili Nabil, Buysrogge Peter, Claes Mieke, Colebunders Gaby, Creyelman Steven, Daems 
Greet, D'Amico Roberto, Dedecker Jean-Marie, Depoorter Kathleen, Depoortere Ortwin, De Roover Peter, De 
Spiegeleer Pieter, De Vriendt Joris, De Vuyst Steven, De Wit Sophie, Dewulf Nathalie, D'Haese Christoph, 
Dillen Marijke, Freilich Michael, Gijbels Frieda, Gilissen Erik, Goethals Sigrid, Hedebouw Raoul, Houtmeyers 
Katrien, Ingels Yngvild, Loones Sander, Merckx Sofie, Mertens Peter, Metsu Koen, Moscufo Nadia, Pas Bar-
bara, Ponthier Annick, Raskin Wouter, Ravyts Kurt, Roggeman Tomas, Safai Darya, Samyn Ellen, Sneppe 
Dominiek, Van Bossuyt Anneleen, Van Hees Marco, Van Lommel Reccino, Van Peel Valerie, Van Vaer-
enbergh Kristien, Vermeersch Wouter, Verreyt Hans, Vindevoghel Maria, Warmoes Thierry, Wollants Bert 
 

Abstentions  000 Onthoudingen 

 
 
Vote nominatif - Naamstemming: 002 
 
 

Oui          077 Ja 

 
Aouasti Khalil, Bayet Hugues, Beke Wouter, Ben Achour Malik, Bihet Mathieu, Bogaert Hendrik, Bombled 
Christophe, Bonaventure Chanelle, Briers Jan, Burton Emmanuel, Calvo Kristof, Chanson Julie, Cogolati Sa-
muel, Cornet Cécile, Creemers Barbara, De Block Maggie, De Caluwé Robby, Defossé Guillaume, De Jonge 
Tania, Delizée Jean-Marc, Demon Franky, Depraetere Melissa, De Vriendt Wouter, Dewael Patrick, Dierick 
Leen, Ducarme Denis, Farih Nawal, Gabriëls Katja, Geens Koen, Goffin Philippe, Hanus Mélissa, Hennuy 
Laurence, Jiroflée Karin, Kir Emir, Kitir Meryame, Laaouej Ahmed, Lacroix Christophe, Lanjri Nahima, Leoni 
Leslie, Leysen Christian, Marghem Marie-Christine, Mariage Louis, Moutquin Simon, Muylle Nathalie, Özen 
Özlem, Piedboeuf Benoît, Pillen Jasper, Pisman Kathleen, Pivin Philippe, Platteau Eva, Prévot Patrick, Reuter 
Florence, Rigot Hervé, Schlitz Sarah, Scourneau Vincent, Segers Ben, Senesael Daniel, Taquin Caroline, 
Thémont Sophie, Thiébaut Eric, Tillieux Eliane, Vajda Olivier, Vanbesien Dieter, Van den Bergh Jef, Vanden-
broucke Joris, Vanden Burre Gilles, Vandenput Tim, Van Hecke Stefaan, Vanpeborgh Gitta, Vanrobaeys Anja, 
Verduyckt Kris, Verhaert Marianne, Verhelst Kathleen, Verherstraeten Servais, Vicaire Albert, Wilmès Sophie, 
Zanchetta Laurence 
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Non          050 Nee 

 
Anseeuw Björn, Buysrogge Peter, Claes Mieke, Colebunders Gaby, Creyelman Steven, Daems Greet, D-
Amico Roberto, Dedecker Jean-Marie, Depoorter Kathleen, Depoortere Ortwin, De Roover Peter, De Smet 
François, De Spiegeleer Pieter, De Vriendt Joris, De Vuyst Steven, De Wit Sophie, Dewulf Nathalie, D'Haese 
Christoph, Dillen Marijke, Freilich Michael, Gijbels Frieda, Gilissen Erik, Goethals Sigrid, Hedebouw Raoul, 
Houtmeyers Katrien, Ingels Yngvild, Loones Sander, Merckx Sofie, Mertens Peter, Metsu Koen, Moscufo Na-
dia, Pas Barbara, Ponthier Annick, Raskin Wouter, Ravyts Kurt, Roggeman Tomas, Rohonyi Sophie, Safai 
Darya, Samyn Ellen, Sneppe Dominiek, Van Bossuyt Anneleen, Van Hees Marco, Van Lommel Reccino, Van 
Peel Valerie, Van Vaerenbergh Kristien, Vermeersch Wouter, Verreyt Hans, Vindevoghel Maria, Warmoes 
Thierry, Wollants Bert 
 

Abstentions  005 Onthoudingen 

 
Arens Josy, Boukili Nabil, Fonck Catherine, Matz Vanessa, Prévot Maxime 
 
 
Vote nominatif - Naamstemming: 003 
 
 

Oui          015 Ja 

 
Colebunders Gaby, Daems Greet, D'Amico Roberto, De Smet François, De Vuyst Steven, Fonck Catherine, 
Hedebouw Raoul, Matz Vanessa, Merckx Sofie, Mertens Peter, Moscufo Nadia, Rohonyi Sophie, Van Hees 
Marco, Vindevoghel Maria, Warmoes Thierry 
 

Non          075 Nee 

 
Aouasti Khalil, Bayet Hugues, Beke Wouter, Ben Achour Malik, Bihet Mathieu, Bogaert Hendrik, Bombled 
Christophe, Bonaventure Chanelle, Briers Jan, Burton Emmanuel, Calvo Kristof, Chanson Julie, Cogolati Sa-
muel, Cornet Cécile, Creemers Barbara, De Block Maggie, De Caluwé Robby, Defossé Guillaume, De Jonge 
Tania, Delizée Jean-Marc, Demon Franky, Depraetere Melissa, De Vriendt Wouter, Dewael Patrick, Dierick 
Leen, Ducarme Denis, Farih Nawal, Gabriëls Katja, Geens Koen, Goffin Philippe, Hanus Mélissa, Hennuy 
Laurence, Jiroflée Karin, Kir Emir, Kitir Meryame, Laaouej Ahmed, Lacroix Christophe, Lanjri Nahima, Leoni 
Leslie, Leysen Christian, Marghem Marie-Christine, Mariage Louis, Moutquin Simon, Muylle Nathalie, Pied-
boeuf Benoît, Pillen Jasper, Pisman Kathleen, Pivin Philippe, Platteau Eva, Prévot Patrick, Reuter Florence, 
Rigot Hervé, Schlitz Sarah, Scourneau Vincent, Segers Ben, Taquin Caroline, Thémont Sophie, Thiébaut Eric, 
Tillieux Eliane, Vajda Olivier, Vanbesien Dieter, Van den Bergh Jef, Vandenbroucke Joris, Vanden Burre Gil-
les, Vandenput Tim, Van Hecke Stefaan, Vanpeborgh Gitta, Vanrobaeys Anja, Verduyckt Kris, Verhaert Mari-
anne, Verhelst Kathleen, Verherstraeten Servais, Vicaire Albert, Wilmès Sophie, Zanchetta Laurence 
 

Abstentions  040 Onthoudingen 

 
Anseeuw Björn, Arens Josy, Boukili Nabil, Buysrogge Peter, Claes Mieke, Creyelman Steven, Dedecker Jean-
Marie, Depoorter Kathleen, Depoortere Ortwin, De Roover Peter, De Spiegeleer Pieter, De Vriendt Joris, De 
Wit Sophie, Dewulf Nathalie, D'Haese Christoph, Dillen Marijke, Freilich Michael, Gijbels Frieda, Gilissen Erik, 
Goethals Sigrid, Houtmeyers Katrien, Ingels Yngvild, Loones Sander, Metsu Koen, Pas Barbara, Ponthier 
Annick, Prévot Maxime, Raskin Wouter, Ravyts Kurt, Roggeman Tomas, Safai Darya, Samyn Ellen, Sneppe 
Dominiek, Van Bossuyt Anneleen, Van Lommel Reccino, Van Peel Valerie, Van Vaerenbergh Kristien, Ver-
meersch Wouter, Verreyt Hans, Wollants Bert 
 
 
Vote nominatif - Naamstemming: 004 
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Oui          030 Ja 

 
Colebunders Gaby, Creyelman Steven, Daems Greet, D'Amico Roberto, Depoortere Ortwin, De Smet Fran-
çois, De Spiegeleer Pieter, De Vriendt Joris, De Vuyst Steven, Dewulf Nathalie, Dillen Marijke, Fonck Cathe-
rine, Gilissen Erik, Hedebouw Raoul, Matz Vanessa, Merckx Sofie, Mertens Peter, Moscufo Nadia, Pas Bar-
bara, Ponthier Annick, Ravyts Kurt, Rohonyi Sophie, Samyn Ellen, Sneppe Dominiek, Van Hees Marco, Van 
Lommel Reccino, Vermeersch Wouter, Verreyt Hans, Vindevoghel Maria, Warmoes Thierry 
 

Non          077 Nee 

 
Aouasti Khalil, Bayet Hugues, Beke Wouter, Ben Achour Malik, Bihet Mathieu, Bogaert Hendrik, Bombled 
Christophe, Bonaventure Chanelle, Briers Jan, Burton Emmanuel, Calvo Kristof, Chanson Julie, Cogolati Sa-
muel, Cornet Cécile, Creemers Barbara, De Block Maggie, De Caluwé Robby, Defossé Guillaume, De Jonge 
Tania, Delizée Jean-Marc, Demon Franky, Depraetere Melissa, De Vriendt Wouter, Dewael Patrick, Dierick 
Leen, Ducarme Denis, Farih Nawal, Gabriëls Katja, Geens Koen, Goffin Philippe, Hanus Mélissa, Hennuy 
Laurence, Jiroflée Karin, Kir Emir, Kitir Meryame, Laaouej Ahmed, Lacroix Christophe, Lanjri Nahima, Leoni 
Leslie, Leysen Christian, Marghem Marie-Christine, Mariage Louis, Moutquin Simon, Muylle Nathalie, Özen 
Özlem, Piedboeuf Benoît, Pillen Jasper, Pisman Kathleen, Pivin Philippe, Platteau Eva, Prévot Patrick, Reuter 
Florence, Rigot Hervé, Schlitz Sarah, Scourneau Vincent, Segers Ben, Senesael Daniel, Taquin Caroline, 
Thémont Sophie, Thiébaut Eric, Tillieux Eliane, Vajda Olivier, Vanbesien Dieter, Van den Bergh Jef, Vanden-
broucke Joris, Vanden Burre Gilles, Vandenput Tim, Van Hecke Stefaan, Vanpeborgh Gitta, Vanrobaeys Anja, 
Verduyckt Kris, Verhaert Marianne, Verhelst Kathleen, Verherstraeten Servais, Vicaire Albert, Wilmès Sophie, 
Zanchetta Laurence 
 

Abstentions  025 Onthoudingen 

 
Anseeuw Björn, Arens Josy, Boukili Nabil, Buysrogge Peter, Claes Mieke, Dedecker Jean-Marie, Depoorter 
Kathleen, De Roover Peter, De Wit Sophie, D'Haese Christoph, Freilich Michael, Gijbels Frieda, Goethals 
Sigrid, Houtmeyers Katrien, Ingels Yngvild, Loones Sander, Metsu Koen, Prévot Maxime, Raskin Wouter, 
Roggeman Tomas, Safai Darya, Van Bossuyt Anneleen, Van Peel Valerie, Van Vaerenbergh Kristien, Wol-
lants Bert 
 
 
Vote nominatif - Naamstemming: 005 
 
 

Oui          052 Ja 

 
Anseeuw Björn, Buysrogge Peter, Claes Mieke, Colebunders Gaby, Creyelman Steven, Daems Greet, D-
Amico Roberto, Dedecker Jean-Marie, Depoorter Kathleen, Depoortere Ortwin, De Roover Peter, De Smet 
François, De Spiegeleer Pieter, De Vriendt Joris, De Vuyst Steven, De Wit Sophie, Dewulf Nathalie, D'Haese 
Christoph, Dillen Marijke, Fonck Catherine, Freilich Michael, Gijbels Frieda, Gilissen Erik, Goethals Sigrid, 
Hedebouw Raoul, Houtmeyers Katrien, Ingels Yngvild, Loones Sander, Matz Vanessa, Merckx Sofie, Mertens 
Peter, Metsu Koen, Moscufo Nadia, Pas Barbara, Ponthier Annick, Raskin Wouter, Ravyts Kurt, Roggeman 
Tomas, Rohonyi Sophie, Safai Darya, Samyn Ellen, Sneppe Dominiek, Van Bossuyt Anneleen, Van Hees 
Marco, Van Lommel Reccino, Van Peel Valerie, Van Vaerenbergh Kristien, Vermeersch Wouter, Verreyt Hans, 
Vindevoghel Maria, Warmoes Thierry, Wollants Bert 
 

Non          075 Nee 

 
Aouasti Khalil, Bayet Hugues, Beke Wouter, Ben Achour Malik, Bihet Mathieu, Bogaert Hendrik, Bombled 
Christophe, Bonaventure Chanelle, Briers Jan, Burton Emmanuel, Calvo Kristof, Cogolati Samuel, Cornet Cé-
cile, Creemers Barbara, De Block Maggie, De Caluwé Robby, Defossé Guillaume, De Jonge Tania, Delizée 
Jean-Marc, Demon Franky, Depraetere Melissa, De Vriendt Wouter, Dewael Patrick, Dierick Leen, Ducarme 
Denis, Farih Nawal, Gabriëls Katja, Geens Koen, Goffin Philippe, Hanus Mélissa, Hennuy Laurence, Jiroflée 
Karin, Kir Emir, Kitir Meryame, Laaouej Ahmed, Lacroix Christophe, Leoni Leslie, Leysen Christian, Marghem 
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Marie-Christine, Mariage Louis, Moutquin Simon, Muylle Nathalie, Özen Özlem, Piedboeuf Benoît, Pillen Jas-
per, Pisman Kathleen, Pivin Philippe, Platteau Eva, Prévot Patrick, Reuter Florence, Rigot Hervé, Schlitz Sa-
rah, Scourneau Vincent, Segers Ben, Senesael Daniel, Taquin Caroline, Thémont Sophie, Thiébaut Eric, Til-
lieux Eliane, Vajda Olivier, Vanbesien Dieter, Van den Bergh Jef, Vandenbroucke Joris, Vanden Burre Gilles, 
Vandenput Tim, Van Hecke Stefaan, Vanpeborgh Gitta, Vanrobaeys Anja, Verduyckt Kris, Verhaert Marianne, 
Verhelst Kathleen, Verherstraeten Servais, Vicaire Albert, Wilmès Sophie, Zanchetta Laurence 
 

Abstentions  003 Onthoudingen 

 
Arens Josy, Boukili Nabil, Prévot Maxime 
 
 
Vote nominatif - Naamstemming: 006 
 
 

Oui          112 Ja 

 
Anseeuw Björn, Aouasti Khalil, Bayet Hugues, Beke Wouter, Ben Achour Malik, Bihet Mathieu, Bogaert Hen-
drik, Bombled Christophe, Bonaventure Chanelle, Boukili Nabil, Briers Jan, Burton Emmanuel, Buysrogge Pe-
ter, Calvo Kristof, Chanson Julie, Claes Mieke, Cogolati Samuel, Colebunders Gaby, Cornet Cécile, Creemers 
Barbara, Daems Greet, D'Amico Roberto, De Block Maggie, De Caluwé Robby, Dedecker Jean-Marie, De-
fossé Guillaume, De Jonge Tania, Delizée Jean-Marc, Demon Franky, Depoorter Kathleen, Depraetere Me-
lissa, De Roover Peter, De Smet François, De Vriendt Wouter, De Vuyst Steven, Dewael Patrick, De Wit 
Sophie, D'Haese Christoph, Dierick Leen, Ducarme Denis, Freilich Michael, Gabriëls Katja, Geens Koen, Gij-
bels Frieda, Goethals Sigrid, Goffin Philippe, Hanus Mélissa, Hedebouw Raoul, Hennuy Laurence, Houtmey-
ers Katrien, Ingels Yngvild, Jiroflée Karin, Kir Emir, Kitir Meryame, Laaouej Ahmed, Lacroix Christophe, Lanjri 
Nahima, Leoni Leslie, Leysen Christian, Loones Sander, Marghem Marie-Christine, Mariage Louis, Merckx 
Sofie, Mertens Peter, Metsu Koen, Moscufo Nadia, Moutquin Simon, Muylle Nathalie, Özen Özlem, Piedboeuf 
Benoît, Pillen Jasper, Pisman Kathleen, Pivin Philippe, Platteau Eva, Prévot Patrick, Raskin Wouter, Reuter 
Florence, Rigot Hervé, Roggeman Tomas, Rohonyi Sophie, Safai Darya, Schlitz Sarah, Scourneau Vincent, 
Segers Ben, Senesael Daniel, Taquin Caroline, Thémont Sophie, Thiébaut Eric, Tillieux Eliane, Vajda Olivier, 
Vanbesien Dieter, Van Bossuyt Anneleen, Van den Bergh Jef, Vandenbroucke Joris, Vanden Burre Gilles, 
Vandenput Tim, Van Hecke Stefaan, Van Hees Marco, Vanpeborgh Gitta, Van Peel Valerie, Vanrobaeys Anja, 
Van Vaerenbergh Kristien, Verduyckt Kris, Verhaert Marianne, Verhelst Kathleen, Verherstraeten Servais, Vi-
caire Albert, Vindevoghel Maria, Warmoes Thierry, Wilmès Sophie, Wollants Bert, Zanchetta Laurence 
 

Non          000 Nee 

 

Abstentions  019 Onthoudingen 

 
Arens Josy, Creyelman Steven, Depoortere Ortwin, De Spiegeleer Pieter, De Vriendt Joris, Dewulf Nathalie, 
Dillen Marijke, Fonck Catherine, Gilissen Erik, Matz Vanessa, Pas Barbara, Ponthier Annick, Prévot Maxime, 
Ravyts Kurt, Samyn Ellen, Sneppe Dominiek, Van Lommel Reccino, Vermeersch Wouter, Verreyt Hans 
 
 
Vote nominatif - Naamstemming: 007 
 
 

Oui          117 Ja 

 
Anseeuw Björn, Aouasti Khalil, Arens Josy, Bayet Hugues, Beke Wouter, Ben Achour Malik, Bihet Mathieu, 
Bogaert Hendrik, Bombled Christophe, Bonaventure Chanelle, Boukili Nabil, Briers Jan, Burton Emmanuel, 
Buysrogge Peter, Calvo Kristof, Chanson Julie, Claes Mieke, Cogolati Samuel, Colebunders Gaby, Cornet 
Cécile, Creemers Barbara, Daems Greet, D'Amico Roberto, De Block Maggie, De Caluwé Robby, Dedecker 
Jean-Marie, Defossé Guillaume, De Jonge Tania, Delizée Jean-Marc, Demon Franky, Depoorter Kathleen, 
Depraetere Melissa, De Roover Peter, De Smet François, De Vriendt Wouter, De Vuyst Steven, Dewael Pa-
trick, De Wit Sophie, D'Haese Christoph, Dierick Leen, Ducarme Denis, Farih Nawal, Fonck Catherine, Freilich 
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Michael, Gabriëls Katja, Geens Koen, Gijbels Frieda, Goethals Sigrid, Goffin Philippe, Hanus Mélissa, Hede-
bouw Raoul, Hennuy Laurence, Houtmeyers Katrien, Ingels Yngvild, Jiroflée Karin, Kir Emir, Kitir Meryame, 
Laaouej Ahmed, Lacroix Christophe, Lanjri Nahima, Leoni Leslie, Leysen Christian, Loones Sander, Marghem 
Marie-Christine, Mariage Louis, Matz Vanessa, Merckx Sofie, Mertens Peter, Metsu Koen, Moscufo Nadia, 
Moutquin Simon, Muylle Nathalie, Özen Özlem, Piedboeuf Benoît, Pillen Jasper, Pisman Kathleen, Pivin Phi-
lippe, Platteau Eva, Prévot Maxime, Prévot Patrick, Raskin Wouter, Reuter Florence, Rigot Hervé, Roggeman 
Tomas, Rohonyi Sophie, Safai Darya, Schlitz Sarah, Scourneau Vincent, Segers Ben, Senesael Daniel, 
Taquin Caroline, Thémont Sophie, Thiébaut Eric, Tillieux Eliane, Vajda Olivier, Vanbesien Dieter, Van Bossuyt 
Anneleen, Van den Bergh Jef, Vandenbroucke Joris, Vanden Burre Gilles, Vandenput Tim, Van Hecke 
Stefaan, Van Hees Marco, Vanpeborgh Gitta, Van Peel Valerie, Vanrobaeys Anja, Van Vaerenbergh Kristien, 
Verduyckt Kris, Verhaert Marianne, Verhelst Kathleen, Verherstraeten Servais, Vicaire Albert, Vindevoghel 
Maria, Warmoes Thierry, Wilmès Sophie, Wollants Bert, Zanchetta Laurence 
 

Non          000 Nee 

 

Abstentions  015 Onthoudingen 

 
Creyelman Steven, Depoortere Ortwin, De Spiegeleer Pieter, De Vriendt Joris, Dewulf Nathalie, Dillen Marijke, 
Gilissen Erik, Pas Barbara, Ponthier Annick, Ravyts Kurt, Samyn Ellen, Sneppe Dominiek, Van Lommel 
Reccino, Vermeersch Wouter, Verreyt Hans 
 
 
Vote nominatif - Naamstemming: 008 
 
 

Oui          131 Ja 

 
Anseeuw Björn, Aouasti Khalil, Arens Josy, Bayet Hugues, Ben Achour Malik, Bihet Mathieu, Bogaert Hendrik, 
Bombled Christophe, Bonaventure Chanelle, Boukili Nabil, Briers Jan, Burton Emmanuel, Buysrogge Peter, 
Calvo Kristof, Chanson Julie, Claes Mieke, Cogolati Samuel, Colebunders Gaby, Cornet Cécile, Creemers 
Barbara, Creyelman Steven, Daems Greet, D'Amico Roberto, De Block Maggie, De Caluwé Robby, Dedecker 
Jean-Marie, Defossé Guillaume, De Jonge Tania, Delizée Jean-Marc, Demon Franky, Depoorter Kathleen, 
Depoortere Ortwin, Depraetere Melissa, De Roover Peter, De Smet François, De Spiegeleer Pieter, De Vriendt 
Wouter, De Vriendt Joris, De Vuyst Steven, Dewael Patrick, De Wit Sophie, Dewulf Nathalie, D'Haese Chris-
toph, Dierick Leen, Dillen Marijke, Ducarme Denis, Farih Nawal, Fonck Catherine, Freilich Michael, Gabriëls 
Katja, Geens Koen, Gijbels Frieda, Gilissen Erik, Goethals Sigrid, Goffin Philippe, Hanus Mélissa, Hedebouw 
Raoul, Hennuy Laurence, Houtmeyers Katrien, Ingels Yngvild, Jiroflée Karin, Kir Emir, Kitir Meryame, Laaouej 
Ahmed, Lacroix Christophe, Lanjri Nahima, Leoni Leslie, Leysen Christian, Loones Sander, Marghem Marie-
Christine, Mariage Louis, Matz Vanessa, Merckx Sofie, Mertens Peter, Metsu Koen, Moscufo Nadia, Moutquin 
Simon, Muylle Nathalie, Özen Özlem, Pas Barbara, Piedboeuf Benoît, Pillen Jasper, Pisman Kathleen, Pivin 
Philippe, Platteau Eva, Ponthier Annick, Prévot Maxime, Prévot Patrick, Raskin Wouter, Ravyts Kurt, Reuter 
Florence, Rigot Hervé, Roggeman Tomas, Rohonyi Sophie, Safai Darya, Samyn Ellen, Schlitz Sarah, Scour-
neau Vincent, Segers Ben, Senesael Daniel, Sneppe Dominiek, Taquin Caroline, Thémont Sophie, Thiébaut 
Eric, Tillieux Eliane, Vajda Olivier, Vanbesien Dieter, Van Bossuyt Anneleen, Van den Bergh Jef, Vanden-
broucke Joris, Vanden Burre Gilles, Vandenput Tim, Van Hecke Stefaan, Van Hees Marco, Van Lommel 
Reccino, Vanpeborgh Gitta, Van Peel Valerie, Vanrobaeys Anja, Van Vaerenbergh Kristien, Verduyckt Kris, 
Verhaert Marianne, Verhelst Kathleen, Verherstraeten Servais, Vermeersch Wouter, Verreyt Hans, Vicaire 
Albert, Vindevoghel Maria, Warmoes Thierry, Wilmès Sophie, Wollants Bert, Zanchetta Laurence 
 

Non          000 Nee 

 

Abstentions  000 Onthoudingen 

 
 
Vote nominatif - Naamstemming: 009 
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Oui          095 Ja 

 
Aouasti Khalil, Arens Josy, Bayet Hugues, Beke Wouter, Ben Achour Malik, Bihet Mathieu, Bogaert Hendrik, 
Bombled Christophe, Bonaventure Chanelle, Boukili Nabil, Briers Jan, Burton Emmanuel, Calvo Kristof, Chan-
son Julie, Cogolati Samuel, Colebunders Gaby, Cornet Cécile, Creemers Barbara, Daems Greet, D'Amico 
Roberto, De Block Maggie, De Caluwé Robby, Defossé Guillaume, De Jonge Tania, Delizée Jean-Marc, De-
mon Franky, Depraetere Melissa, De Smet François, De Vriendt Wouter, De Vuyst Steven, Dewael Patrick, 
Dierick Leen, Ducarme Denis, Farih Nawal, Fonck Catherine, Gabriëls Katja, Geens Koen, Goffin Philippe, 
Hanus Mélissa, Hedebouw Raoul, Hennuy Laurence, Jiroflée Karin, Kir Emir, Kitir Meryame, Laaouej Ahmed, 
Lacroix Christophe, Lanjri Nahima, Leoni Leslie, Leysen Christian, Marghem Marie-Christine, Mariage Louis, 
Matz Vanessa, Merckx Sofie, Mertens Peter, Moscufo Nadia, Moutquin Simon, Muylle Nathalie, Özen Özlem, 
Piedboeuf Benoît, Pillen Jasper, Pisman Kathleen, Pivin Philippe, Platteau Eva, Prévot Maxime, Prévot Pa-
trick, Reuter Florence, Rigot Hervé, Rohonyi Sophie, Schlitz Sarah, Scourneau Vincent, Segers Ben, Senesael 
Daniel, Taquin Caroline, Thémont Sophie, Thiébaut Eric, Tillieux Eliane, Vajda Olivier, Vanbesien Dieter, Van 
den Bergh Jef, Vandenbroucke Joris, Vanden Burre Gilles, Vandenput Tim, Van Hecke Stefaan, Van Hees 
Marco, Vanpeborgh Gitta, Vanrobaeys Anja, Verduyckt Kris, Verhaert Marianne, Verhelst Kathleen, Ver-
herstraeten Servais, Vicaire Albert, Vindevoghel Maria, Warmoes Thierry, Wilmès Sophie, Zanchetta Laurence 
 

Non          015 Nee 

 
Creyelman Steven, Depoortere Ortwin, De Spiegeleer Pieter, De Vriendt Joris, Dewulf Nathalie, Dillen Marijke, 
Gilissen Erik, Pas Barbara, Ponthier Annick, Ravyts Kurt, Samyn Ellen, Sneppe Dominiek, Van Lommel 
Reccino, Vermeersch Wouter, Verreyt Hans 
 

Abstentions  020 Onthoudingen 

 
Anseeuw Björn, Buysrogge Peter, Claes Mieke, Dedecker Jean-Marie, Depoorter Kathleen, De Wit Sophie, 
D'Haese Christoph, Freilich Michael, Gijbels Frieda, Goethals Sigrid, Houtmeyers Katrien, Ingels Yngvild, 
Loones Sander, Metsu Koen, Raskin Wouter, Roggeman Tomas, Safai Darya, Van Peel Valerie, Van Vaeren-
bergh Kristien, Wollants Bert 
 


